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Αθήνα, σήµερα στις 14 Μαΐου 2020, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.52’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του A’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας: «Κύρωση της Διακυβερνητικής Συµφωνίας µεταξύ
της Κυπριακής Δηµοκρατίας, του Κράτους του Ισραήλ, της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της Ιταλικής Δηµοκρατίας για ένα Σύ-
στηµα Αγωγού για τη µεταφορά φυσικού αερίου από την
Ανατολική Μεσόγειο προς τις ευρωπαϊκές αγορές».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 7 Μαΐου 2020 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση οργανωµένη, ενιαία επί της αρχής και επί των άρθρων. 

Ως προς τη διαδικασία συζήτησης, παρά το ότι το άρθρο 108
του Κανονισµού της Βουλής δίνει περιορισµένη δυνατότητα οµι-
λίας σε όσους έχουν αντίρρηση, λόγω της σπουδαιότητας της
συµφωνίας προτείνω να τοποθετηθούν οι εισηγητές και οι ειδικοί
αγορητές για δεκαπέντε λεπτά, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
για δώδεκα λεπτά, οι οµιλητές του καταλόγου για επτά λεπτά και
ο αρµόδιος Υπουργός για δεκαοκτώ λεπτά σύµφωνα µε τα
άρθρα 64, 97, 98 και 107 του Κανονισµού.

Επίσης, προτείνεται οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες να εκπροσω-
πηθούν, εφόσον το επιθυµούν, σε ένα κύκλο δεκαπέντε Βουλευ-
τών ως εξής: Έξι Βουλευτές από τη Νέα Δηµοκρατία, τρεις
Βουλευτές από τον ΣΥΡΙΖΑ, δύο Βουλευτές από το Κίνηµα Αλ-
λαγής, δύο Βουλευτές από το Κοµµουνιστικό Κόµµα και από
ένας Βουλευτής από την Ελληνική Λύση και από το ΜέΡΑ25 αν-
τίστοιχα. Όπως αντιλαµβάνεστε, µε συµφωνία µεταξύ των κοµ-
µάτων έχει γίνει παράβαση του Κανονισµού της Βουλής λόγω
της σπουδαιότητας του θέµατος. Νοµίζω ότι άλλη µία φορά έχει
γίνει αυτόν τον καιρό µε αίτηµα από το Κοµµουνιστικό Κόµµα.
Άρα είναι ειδική συνεδρίαση για το συγκεκριµένο θέµα και όχι
ότι γίνεται πρακτική για το µέλλον όταν θα επανέλθουµε στην
πλήρη κανονικότητα. Ανάλογα µε το πώς θα πάει η συζήτηση -
νοµίζω ότι θα πάει χωρίς κανένα πρόβληµα- ενδεχοµένως να
υπάρχει και χρόνος να έχουν και µια δευτερολογία, αν το επιθυ-
µούν, οι Κοινοβουλευτικοί ή οι εισηγητές από τα κόµµατα. Άρα
έχω την οµόφωνη συµφωνία σας.

Ξεκινάµε µε τον γενικό εισηγητή από τη Νέα Δηµοκρατία, τον

συνάδελφο κ. Δηµήτριο Καιρίδη. 
Κύριε Καιρίδη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Την περασµένη Δευτέρα η αρµόδια επιτροπή ενέκρινε και

έφερε τώρα στην Ολοµέλεια µε ισχυρή διακοµµατική πλειοψηφία
τη διακρατική συµφωνία για την κατασκευή του αγωγού φυσικού
αερίου, γνωστού ως EastMed. 

Είναι σηµαντικό και θέλω κατ’ αρχάς να τονίσω ότι υπερψή-
φισε, εκτός από την κυβερνητική Πλειοψηφία, και η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση του ΣΥΡΙΖΑ. Καλωσορίζω πραγµατικά εκ µέρους
της κυβερνητικής Πλειοψηφίας αυτήν τη συναίνεση. Άλλωστε, ο
ίδιος ο σχεδιασµός του έργου είναι προϊόν µιας διακοµµατικής
και διαχρονικής συνεννόησης που ξεκίνησε από το 2011. Και
όπως ο αρµόδιος Υπουργός τόνισε, δίνοντας τα εύσηµα, ήταν
παρόντες στην υπογραφή του αγωγού στις 2 Ιανουαρίου και ο
Γιάννης Μανιάτης, ο Υπουργός που το ξεκίνησε και οι δύο
Υπουργοί του ΣΥΡΙΖΑ, ο Πάνος Σκουρλέτης και ο Γιώργος Στα-
θάκης. Νοµίζω ότι είναι σηµαντικό για το πολιτικό µας σύστηµα
να στέλνει αυτό το µήνυµα του διακοµµατικού και διαχρονικού
σχεδιασµού.

Ο EastMed, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ένα φιλόδοξο
έργο και ένα υψίστης, γεωστρατηγικής σηµασίας εγχείρηµα της
Ελληνικής Δηµοκρατίας. Θα µεταφέρει σε πρώτη φάση δέκα δι-
σεκατοµµύρια κυβικά µέτρα φυσικού αερίου τον χρόνο από τα
υποθαλάσσια κοιτάσµατα του Ισραήλ στην Ιταλία µέσω της Κύ-
πρου και της Ελλάδας. Θα εκτείνεται συνολικά σε περισσότερα
από δυο χιλιάδες εκατό χιλιόµετρα, εκ των οποίων τα χίλια εξα-
κόσια εβδοµήντα δυο, αν θυµάµαι καλά, πάνω από τα �, θα δια-
τρέχουν την ελληνική επικράτεια είτε χερσαίως, είτε
υποθαλάσσια την ελληνική υφαλοκρηπίδα. Για να έχετε µια τάξη
µεγέθους, όπως ανέφερε και η κ. Καφαντάρη, σήµερα η κατανά-
λωση στη χώρα µας φυσικού αερίου είναι λίγο πάνω από τα τέσ-
σερα δισεκατοµµύρια κυβικά µέτρα τον χρόνο. Θα φτάσει τα
πέντε.

Με συνολικό κόστος τα 6 δισεκατοµµύρια δολάρια το έργο
έχει πιστοποιηθεί ως τεχνικά δυνατό –θέλω να το υπογραµµίσω
αυτό- και ως οικονοµικά βιώσιµο. Θα χρηµατοδοτηθεί από ιδιω-
τικά κεφάλαια. Άλλωστε η τελική µελέτη του έργου χρηµατοδο-
τείται από την Ευρωπαϊκή Ένωση -και αυτό είναι σηµαντικό- που
το έχει εντάξει από καιρό στον ενεργειακό της σχεδιασµό. 

Η διακρατική συµφωνία ανοίγει τον δρόµο για την τελική από-
φαση των επενδυτών το 2021, την έναρξη των εργασιών το 2022
και την ολοκλήρωση του έργου -καλώς εχόντων των πραγµάτων-
το 2025, ώστε να αρχίσει να ρέει το αέριο.

Έχουν εκφραστεί διάφορες αµφισβητήσεις για το εν λόγω
έργο που έχουν να κάνουν τόσο µε τη βιωσιµότητά του, εξαιτίας

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’
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και της τρέχουσας καθίζησης των διεθνών τιµών φυσικού αερίου,
αλλά και µε την υποτιθέµενη ύπαρξη πιο συµφερουσών εναλλα-
κτικών. Θέλω να αναφερθώ και στις δυο αυτές οµάδες αιτιάσεων
και κριτικών. 

Η ζήτηση για φυσικό αέριο στην Ευρώπη, όπως προσπάθησα
να εξηγήσω και στην επιτροπή, σε αντίθεση ίσως µε το πετρέλαιο
-αν και οποιαδήποτε πρόβλεψη για το πετρέλαιο είναι παρακιν-
δυνευµένη- θα συνεχίσει να αυξάνει νοµοτελειακά το αµέσως
επόµενο διάστηµα, εξαιτίας της αύξησης της συµµετοχής του
στην ηλεκτροπαραγωγή µε την απόσυρση του ρυπογόνου άν-
θρακα και τη µείωση της συµµετοχής της πυρηνικής ενέργειας,
καθώς η Γερµανία κλείνει τα πυρηνικά της εργοστάσια και ελά-
χιστες είναι οι προγραµµατισµένες επενδύσεις στον τοµέα αυτό
στην υπόλοιπη Ευρώπη. Αυτά είναι τα δεδοµένα πανευρωπαϊκά.

Άλλωστε, παρά τη µεγάλη και ευπρόσδεκτη άνοδο των εναλ-
λακτικών µορφών ενέργειας, αυτές από µόνες τους δεν µπορούν
να καλύψουν τη ζήτηση, ιδίως τις ώρες αιχµής, όταν ο αέρας δεν
φυσά και ο ήλιος δεν λάµπει αρκετά, καθώς λείπουν για την ώρα
τα µεγάλα και αξιόπιστα συστήµατα αποθήκευσης ενέργειας. Ως
το λιγότερο ρυπογόνο από τα ορυκτά καύσιµα η Ευρωπαϊκή
Ένωση έχει επιλέξει το φυσικό αέριο, ως το βασικό καύσιµο για
την ενεργειακή µετάβαση της Ευρώπης µέχρι το 2050 στο πλαί-
σιο της περιβαλλοντικά πολύ φιλόδοξης πράσινης συµφωνίας
που προωθεί. Θέλω να το υπογραµµίσω αυτό. Η προοπτική αυτή
εντάσσεται απολύτως µέσα στον περιβαλλοντικά φιλικό, ενερ-
γειακό σχεδιασµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το υπογραµµίζω,
για να µην λέµε περιβαλλοντικές υπερβολές και αφέλειες, όπως
συχνά ακούγονται και σε αυτήν εδώ την Αίθουσα. Η ίδια η Ευρω-
παϊκή Ένωση ενδιαφέρεται να ενισχύσει την ενεργειακή της
ασφάλεια και ανεξαρτησία, πολλαπλασιάζοντας τις επιλογές της,
ώστε να µειώσει την τρέχουσα εξάρτησή της από τη Ρωσία, από
έναν πάροχο, και αυτό είναι φυσικό. Η επιλογή αυτή υποστηρί-
ζεται και από τις Ηνωµένες Πολιτείες. Είναι τόσο οικονοµική όσο
και γεωπολιτική, καθώς η ενέργεια είναι κατ’ εξοχήν στρατηγικής
σηµασίας αγαθό. 

Ο EastMed εντάσσεται σε αυτόν τον ευρύτερο σχεδιασµό της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και παραµένει η καλύτερη εναλλακτική, το
τονίζω, σε σχέση µε τη µεταφορά, µέσω της ακριβής υγροποί-
ησης -που είναι µια διαδικασία ακριβή, που δεν δίνει την ευχέρεια
που δίνουν οι αγωγοί, που χρειάζεται την κατασκευή πολυδάπα-
νων σταθµών υγροποίησης και επαναεριοποίησης, οι οποίοι δεν
υπάρχουν αυτήν τη στιγµή- και παραµένει η καλύτερη εναλλα-
κτική και έναντι ενός ενδεχόµενου αγωγού µέσω Τουρκίας.
Υπάρχουν πολλοί λοµπίστες και στα διεθνή µέσα ενηµέρωσης,
που έχουν επιχειρηµατολογήσει υπέρ της τουρκικής λύσης. Βε-
βαίως και η τουρκική κυβέρνηση το κάνει και θα συνεχίσει να το
κάνει, για τους δικούς της λόγους. Δεν χρειάζεται να το κάνουµε
και εµείς, σε αυτήν εδώ την Αίθουσα.

Ένας αγωγός µέσω Τουρκίας, για να έχουµε τα δεδοµένα, δεν
θα ήταν φθηνότερος από τον EastMed, µιας και το χερσαίο δί-
κτυο της Τουρκίας σήµερα είναι κορεσµένο και θα χρειαστεί επέ-
κταση, αν είναι να δεχτεί τις πρόσθετες ποσότητες από τα
κοιτάσµατα του Λεβιάθαν και τα υπόλοιπα της Ανατολικής Με-
σογείου. Άρα το κόστος θα ανέβει και θα είναι συγκρίσιµο µε
αυτό που έχει και ο EastMed.

Επιπλέον, ο πολιτικός κίνδυνος της Τουρκίας διαρκώς αυξά-
νεται τα τελευταία χρόνια, εξαιτίας των επιλογών του Ταγίπ Ερν-
τογάν. Αυτό δεν αφορά µόνο εµάς, αφορά συνολικά την Τουρκία
και βέβαια, τέλος, ούτε εµείς ούτε το Ισραήλ ούτε η Ευρώπη η
ίδια θέλουν έναν µόνο πάροχο, εναλλακτικό της Ρωσίας, δεν θέ-
λουν την Τουρκία να ελέγχει πλήρως την εναλλακτική στη Ρωσία
δίοδο και άρα προκρίνουν τη λύση του EastMed.

Η χώρα µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζει να πλη-
ρώνει -και θέλω να είµαστε ειλικρινείς σε όλα αυτά- το φυσικό
αέριο ακριβότερο από άλλες χώρες για µία σειρά από λόγους,
όπως το ότι έχει µικρότερη κατανάλωση, είναι στο τέλος της δια-
δροµής του αγωγού, είναι γνωστές οι αιτίες, παρά τη σηµαντική
µείωση της τιµής αγοράς από τη Ρωσία που έγινε από την κυ-
βέρνηση Σαµαρά πριν το 2015. Και θέλω να υπογραµµίσω αυτήν
την προσπάθεια που έγινε τότε και µας ανακούφισε πολύ σηµαν-
τικά. Παρ’ όλα αυτά παραµένουµε ακριβότεροι.

Σήµερα, η Ελλάδα προµηθεύεται αέριο µε τρεις τρόπους:
µέσω του αγωγού που έρχεται από τη Ρωσία και καταλήγει στο
Σιδηρόκαστρο, µέσω του αγωγού που έρχεται από το Αζερµπαϊ-
τζάν και καταλήγει στους κήπους του Έβρου και βέβαια, µέσω
του σταθµού επαναεριοποίησης που έχουµε στη Ρεβυθούσα για
το αέριο που έρχεται κατ’ αρχάς από την Αλγερία, αλλά όχι µόνο,
έχουν µπει τώρα και νέοι προµηθευτές στην αγορά, όπως είναι
κατ’ εξοχήν το Κατάρ και βέβαια οι Ηνωµένες Πολιτείες µε το
σχιστολιθικό της αέριο.

Η προσθήκη µιας τέταρτης διόδου, δηλαδή του EastMed, αυ-
ξάνει τις επιλογές µας και ρίχνει τις τιµές προς όφελος της εθνι-
κής παραγωγής και του Έλληνα καταναλωτή. Εξίσου σηµαντική
είναι η αναβάθµιση της Ελλάδας σε ενεργειακού κόµβου, αλλά
και η εύκολη µεταφορά των όποιων κοιτασµάτων τεθούν σε εµ-
πορική εκµετάλλευση στην Κύπρο και την Ελλάδα στο µέλλον.

Ο EastMed είναι το πιο χειροπιαστό στοιχείο της ολοένα και
πιο στενής σχέσης της Ελλάδας µε το Ισραήλ. Παραµένοντας
ανοιχτό στη συµµετοχή της Αιγύπτου και άλλων αραβικών χώρων
από τη µια και της Ιταλίας από την άλλη, φιλοδοξεί να σφυρηλα-
τήσει µε την υποστήριξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνω-
µένων Πολιτειών µια ενεργειακή, αλλά και ευρύτερη συνεργασία
στην Ανατολική Μεσόγειο προς όφελος της ειρήνης και της στα-
θερότητας στην περιοχή. Αν και ο EastMed, όπως δήλωσε και ο
Υπουργός µας προχθές, δεν στρέφεται εναντίον κανενός, η κα-
τασκευή του στέλνει ξεκάθαρο µήνυµα εναντίον κάθε αµφισβητία
της νοµιµότητας και θέλω αυτό να το υπογραµµίσω σε αυτήν την
Αίθουσα, σήµερα ειδικά. Την ώρα που η Τουρκία παρανοµεί και
προκαλεί µε τους τυχοδιωκτισµούς της γαλάζιας πατρίδας, η Ελ-
λάδα σφυρηλατεί συµµαχίες και στοιχίζει τα ευρύτερα ευρω-
παϊκά και δυτικά συµφέροντα στα δικά της, προς όφελος των
δικών της.

Είναι κρίµα, επιτρέψτε µου να πω, που η απόφαση της Βουλής
φαίνεται πως δεν θα είναι οµόφωνη. Θα είµαι επιεικής στους επι-
κριτές της συµφωνίας και ελπίζω να µην προκληθώ να επανέλθω
σε δευτερολογία. Για µία ακόµα φορά θα πω, λοιπόν, ότι οι εγ-
χώριοι αρνητές του EastMed διατύπωσαν τις επικίνδυνες γεω-
στρατηγικές και περιβαλλοντολογικές αφέλειές τους, που δεν
εδράζονται σε καµµία ρεαλιστική ανάγνωση της πραγµατικότη-
τας, αλλά µόνο σε ιδεοληψίες, εξυπηρετώντας άλλοτε ευθέως
και άλλοτε εκ του αποτελέσµατος τα συµφέροντα ξένων. Μου
έκανε µάλιστα εντύπωση ότι υπήρξε και κόµµα, το οποίο επιφυ-
λάχθηκε και δεν έχει καταλήξει ακόµα αν ο EastMed είναι προς
όφελος της Ελλάδας. Ελπίζω τις τρεις µέρες που µεσολάβησαν
από τη Δευτέρα να κατέληξε, διότι εύκολα σηκώνει την εθνική
σηµαία και τώρα που έρχεται ένα έργο υψίστης εθνικής σηµα-
σίας, το οποίο θέλει να πολεµήσει η Τουρκία, διστάζει να δώσει
την ψήφο του. Δεν ξέρω γιατί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την περασµένη Δευτέρα η επι-
τροπή της ελληνικής Βουλής πήρε µια απόφαση προς όφελος
του ελληνικού και του ευρωπαϊκού συµφέροντος. Η υλοποίηση
της απόφασης αυτής, που παίρνουµε σήµερα, δεν θα είναι µια
απλή υπόθεση. Κάθε έργο αυτού του µεγέθους συναντά δυσκο-
λίες. Όµως το πρώτο βήµα το κάνουµε σήµερα. Υπάρχουν όλα
τα δεδοµένα υπέρ και είµαι βέβαιος ότι θα ακολουθήσουν όλα
τα επόµενα, ώστε το 2025 να ρέει το αέριο µέσω της Ελλάδας
προς την υπόλοιπη Ευρώπη. 

Το έργο αυτό, συνοψίζοντας, διαψεύδει έµπρακτα το τουρκικό
επεκτατικό δόγµα της γαλάζιας πατρίδας, αναβαθµίζει τη γεω-
πολιτική υπεραξία της Ελλάδας στην Ευρώπη, στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και την Ανατολική Μεσόγειο, συµβάλλει στην ανάδειξη
της Ελλάδας σε ευρωπαϊκό διαµετακοµιστικό κόµβο, αναµένεται
να δηµιουργήσει άµεσες, έµµεσες και προκαλούµενες οικονοµι-
κές επιδράσεις κατά τη φάση ανάπτυξης, κατασκευής και λει-
τουργίας του συνολικού ύψους 6 δισεκατοµµυρίων, τέσσερις και
πλέον φορές πάνω από ό,τι ο TAP, για να έχουµε µια σύγκριση
µε έναν αγωγό ο οποίος ήδη έχει ολοκληρωθεί. Ανοίγει ουσια-
στικά έναν νέο ενεργειακό διάδροµο, ο οποίος θα καλύψει µελ-
λοντικά και τα δυνητικά κοιτάσµατα φυσικού αερίου του
ευρύτερου ελλαδικού χώρου, διευκολύνει την οικονοµική ανά-
πτυξη της Ελλάδας και της Κύπρου, καθώς και την αύξηση του
ανταγωνισµού στην τελική αγορά φυσικού αερίου προς όφελος
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του Έλληνα καταναλωτή, της ελληνικής παραγωγής, της ελλη-
νικής βιοµηχανίας, η οποία έχει πληγεί από τις υψηλές τιµές
ενέργειας. Διασφαλίζει την παροχή φυσικού αερίου σε περιοχές
της Ελλάδας, οι οποίες δεν έχουν πρόσβαση στο εθνικό δίκτυο,
όπως είναι η Κρήτη, η Πελοπόννησος, η Δυτική Ελλάδα, απ’ όπου
περνάει ο αγωγός. Συνεπώς, διευκολύνει την αντικατάσταση του
ρυπογόνου πετρελαίου µε φυσικό αέριο, µε ισχυρό αντίκτυπο
στη µείωση των εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου στις προανα-
φερθείσες περιοχές. Άρα έχει θετικό περιβαλλοντικό αποτύ-
πωµα. Τέλος, ενισχύει την ασφάλεια εφοδιασµού της Κύπρου,
της Ελλάδας και της Ευρώπης γενικότερα, διαφοροποιώντας
τόσο τις πηγές προµήθειας, όπως είναι η Ρωσία, όσο και τις
οδεύσεις, που σήµερα περνούν από την Ουκρανία και την Τουρ-
κία κατά κύριο λόγο, εισαγωγής φυσικού αερίου στην Ευρωπαϊκή
Ένωση.

Για όλους αυτούς τους λόγους, ο EastMed εξυπηρετεί από-
λυτα τα ύψιστα εθνικά συµφέροντα. Χαίροµαι που µε πολύ µε-
γάλη πλειοψηφία σε λίγο η Βουλή µας θα υπερψηφίσει το
νοµοσχέδιο επικύρωσης της διακρατικής συµφωνίας του Ea-
stMed. 

Θα ήθελα, κλείνοντας, να συγχαρώ τον αρµόδιο Υπουργό,
φίλο Κωστή Χατζηδάκη και συναγωνιστή στον ίδιο τοµέα, στον
Βόρειο τοµέα της Αθήνας, για την πρωτοβουλία να επισπεύσει
την υπογραφή, απαντώντας έµπρακτα στις προκλήσεις που είχαν
προηγηθεί πριν τα Χριστούγεννα από την Άγκυρα και να βρισκό-
µαστε σήµερα εδώ, στην ευχάριστη θέση, να κυρώσουµε όλοι
µαζί, ενωµένοι, να στείλουµε το µήνυµα και να προχωρήσουµε
µπροστά τη χώρα µας.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, η κ. Χαρά Καφαντάρη. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σή-

µερα στη Βουλή την κύρωση µιας σύµβασης Ελλάδας, Κύπρου,
Ισραήλ και Ιταλίας -γι’ αυτό θα αναφερθώ παρακάτω- που αφορά
την πρόθεση κατασκευής αγωγού µεταφοράς φυσικού αερίου
από τα κοιτάσµατα της Ανατολικής Μεσογείου στην Ευρώπη. 

Όπως χαρακτηριστικά αναφέρει ένας από τους µετέχοντες
στην κοινοπραξία, ο αγωγός EastMed συνδέει την Ευρώπη µε
νέες ενεργειακές πηγές. Τα τελευταία χρόνια η Ευρωπαϊκή
Ένωση προσπαθεί να εξασφαλίσει αφ’ ενός την ενεργειακή
ασφάλειά της και αφ’ ετέρου να διαφοροποιήσει ακόµα περαι-
τέρω την προµήθεια ενεργειακών ορυκτών χωρίς αποκλεισµούς.

Μέσα στο πλαίσιο αυτό εντάσσεται και ο συγκεκριµένος αγω-
γός, ο EastMed. Μπορεί βέβαια η συµµετοχή του να είναι περιο-
ρισµένη σε σχέση µε τη συνολική κατανάλωση στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, αφού µεταφέρει µόνο δέκα BCM από τα τετρακόσια πε-
νήντα της κατανάλωσης στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά έχει µια
συγκεκριµένη σηµατοδότηση, σηµατοδοτεί τη διαφοροποίηση
των πηγών προµήθειας.

Το έργο αυτό είναι πολύ σηµαντικό και τεχνικά. Ο σχεδιασµός
αυτού του αγωγού είναι χιλίων εννιακοσίων χιλιοµέτρων, από τα
οποία τα χίλια τριακόσια είναι υποθαλάσσια και περίπου τα εξα-
κόσια είναι στην ξηρά. Επίσης, διασχίζει το βαθύτερο σηµείο του
Αιγαίου Πελάγους, γύρω στα τρεισήµισι χιλιάδες µέτρα, και ο
αγωγός αυτός θα είναι αγκυρωµένος στα πρανή της ηπειρωτικής
κατωφέρειας σε βάθος περίπου τριών χιλιοµέτρων. Αυτό είναι
ένα τεχνικό σχέδιο-πρόκληση και πρόκειται για έναν από τους
πιο µεγάλους αγωγούς πετρελαίου ή φυσικού αερίου που θα βρί-
σκεται σε τέτοια βάθη σε παγκόσµιο επίπεδο.

Η επικύρωση αυτής της διεθνούς σύµβασης έγινε στις 2 Ια-
νουαρίου του 2020 στο Ζάππειο, όλοι το γνωρίζουµε. Συµµετεί-
χαν και εκπρόσωποι των χωρών που συµµετέχουν. Η Ιταλία δεν
συµµετείχε, απέστειλε µια επιστολή χαρακτηρίζοντας το έργο
κοινοτικού ενδιαφέροντος. Αυτό είναι ένα ζήτηµα το οποίο πρέ-
πει να το δούµε και να το συζητήσουµε. Όµως η επικύρωση
αυτής της διεθνούς σύµβασης είναι πολύ σηµαντική και θετικά
θα κρίνουµε την πρόσκληση από την πλευρά του Υπουργείου και
του κ. Χατζηδάκη και των προηγούµενων Υπουργών Ενέργειας,
διότι το έργο αυτό έχει µια διαχρονική προσπάθεια από το 2013.

Υπάρχουν όµως πολλά τεχνικά προβλήµατα τα οποία πρέπει
να προσεγγιστούν µε µεγάλη προσοχή. Τα µεγάλα βάθη αγκύ-
ρωσης του αγωγού στα σηµεία διαδροµής, η γεωλογία της πε-
ριοχής που διανύει ο αγωγός, το ωκεανογραφικό καθεστώς, η
ύπαρξη θαλασσίων ρευµάτων, ρευµάτων θολερότητας, αγωγι-
µότητας κ.λπ. και βέβαια η αυξηµένη αλατότητα της Ανατολικής
Μεσογείου –που είναι 3,8% µεγαλύτερη από την αλατότητα του
Ατλαντικού- που δηµιουργούν επιπλέον τεχνικά προβλήµατα τα
οποία πρέπει να προσεχθούν ιδιαίτερα.

Το δεύτερο είναι η χρηµατοδότησή του, η εξασφάλιση του
χρηµατοδοτικού µοντέλου που θα ακολουθηθεί για τα έργα φυ-
σικού αερίου που χαρακτηρίζονται ως έργα κοινοτικού ενδιαφέ-
ροντος και βέβαια το θέµα το οποίο αφορά το φυσικό αέριο και
τη χρηµατοδότησή του από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύ-
σεων στο µέλλον, διότι από το 2021 είναι γνωστό ότι θα σταµα-
τήσει τη χρηµατοδότηση έργων υποδοµής φυσικού αερίου.

Επί ΣΥΡΙΖΑ έγιναν πολλές προσπάθειες συνεργασίας των
χωρών -έρχοµαι στο γεωπολιτικό κοµµάτι της Ανατολικής Μεσο-
γείου- και όλες αυτές οι συναντήσεις και συνεργασίες έγιναν µε
βάση το διεθνές δίκαιο. Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι τον Ιανουάριο
του 2019 έγινε το φόρουµ φυσικού αερίου στην Αίγυπτο. Εκεί
πρέπει να πω ότι εκτός από το Ισραήλ συµµετείχε και η Παλαι-
στίνη.

Όπως αναφέρθηκα, το εν λόγω σχέδιο νόµου και το συγκεκρι-
µένο έργο αποτελεί αποτέλεσµα διαχρονικών και διπλωµατικών
πολιτικών της Ελλάδας. Ξεκίνησε το 2013, χαρακτηρίστηκε ως
έργο κοινοτικού ενδιαφέροντος, εξασφαλίστηκε κάποια κοινο-
τική χρηµατοδότηση, έργο PCI όπως λέγεται. H κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ στήριξε ουσιαστικά αυτό το έργο και µε τους δύο
Υπουργούς της Ενέργειας, Σκουρλέτη και Σταθάκη. Τα πρώτα
βήµατα έγιναν ουσιαστικά το 2016 µε τη συµφωνία συνεργασίας
για την οριστικοποίηση δραστηριοτήτων προ της εκπόνησης της
µελέτης εφαρµογής µεταξύ της ΥΑΦΑ ΠΟΣΕΙΔΩΝ, Κοινή Εται-
ρεία ΔΕΠΑ – Edison και της Noble Energy International LTD.

Τι γίνεται όµως τώρα; Σηµειώνουµε ότι στις 2-12-2016 στην
Ιταλία έγινε σχετική σύνοδος που συµµετείχε ο κ. Κανιέτε, Επί-
τροπος της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την ενέργεια. Ο Ιταλός
Υπουργός συµµετείχε σε σύνοδο στο Τελ Αβίβ στις 3-4-2017.
Εδώ βλέπουµε ότι υπάρχει στον τίτλο η Ιταλία, αλλά δεν παρέστη
στην τελική υπογραφή και αυτό είναι ένα ζήτηµα που πρέπει η
χώρα µας διπλωµατικά και µε ενεργητική εξωτερική πολιτική να
επιτύχει. Υπάρχει όµως και στον τίτλο χωρίς να υπάρχει συγκε-
κριµένη υπογραφή.

Ζούµε σε µια περιοχή, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε έντονες
γεωπολιτικές αναταράξεις, φιλίες δοκιµάζονται, παλιές εχθρότη-
τες αναζωπυρώνονται, νέες αντιπαλότητες, ο προστατευτισµός
στις αγορές, που είναι φαινόµενο των τελευταίων χρόνων, είναι
ένα καινούργιο δεδοµένο, η κρίση του κορωνοϊού είναι κι αυτό
ένα καινούργιο δεδοµένο, πάντα όµως η Ανατολική Μεσόγειος
ήταν ένα πεδίο διεθνών και τοπικών ανταγωνισµών και βρίσκεται
πάντα στο επίκεντρο των εξελίξεων.

Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ, όταν αναλάβαµε το 2015, εκτός από τα
άδεια ταµεία, το πολύ σηµαντικό γεγονός ήταν το πώς αντιµετω-
πιζόταν η χώρα µας σε διεθνές επίπεδο. Ήταν ο παρίας της Ευ-
ρώπης, οι µνηµονιακές δεσµεύσεις την είχαν µετατρέψει
πραγµατικά, όπως είπα, σε παρία της Ευρώπης, αναλάβαµε µια
χώρα υποβαθµισµένη διπλωµατικά, πολιτικά και γεωπολιτικά.

Μέσα σε αυτό το χρονικό διάστηµα προσπαθήσαµε και κατα-
φέραµε να ανατάξουµε τη χώρα. Το δόγµα της εξωτερικής πολι-
τικής µας βασίστηκε στην αρχή των ισότιµων σχέσεων µε
πολύπλευρη στόχευση. Σύντοµα υπήρξαν αποτελέσµατα αυτής
της πολιτικής, συνεχίσαµε συνεργασίες µε το Ισραήλ, που προ-
ϋπήρχε φυσικά, έγιναν όµως τριµερείς συνεργασίες Ελλάδας –
Κύπρου - Ισραήλ, Ελλάδας – Κύπρου - Αιγύπτου, οι οποίες τελε-
σφόρησαν θετικά, αλλά από την άλλη µεριά τέθηκαν οι βάσεις
και καθιερώθηκαν ανάλογες συνεργασίες µε την Ιορδανία και τον
Λίβανο.

Οι πρωτοβουλίες της κυβέρνησής µας έλυσαν πολλά θέµατα
εξωτερικής πολιτικής, θέµατα ταµπού, θέµατα που αποδεικνύε-
ται σήµερα η σηµασία τους, όπως είναι η Συµφωνία των Πρε-
σπών, και από την άλλη µεριά µιλάµε για την εξαµερή συνάντηση
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και συνεργασία σε επίπεδο Βαλκανίων στη λογική της συναντί-
ληψης και συνανάπτυξης σε αυτήν την Περιφέρεια της Ευρώ-
πης.

Για πρώτη φορά οι χώρες του Μεσογειακού Νότου της Ευρω-
παϊκής Ένωσης συναντήθηκαν για συνοµιλίες, στις διεθνείς
αυτές συναντήσεις ασχολήθηκαν µε µεγάλα θέµατα της εποχής,
όπως είναι η λιτότητα, όπως είναι το προσφυγικό, η ενεργειακή
ασφάλεια, η εξάλειψη της ενεργειακής αποµόνωσης. Σε µια
εποχή που όλοι συµφωνούµε ότι η κλιµατική αλλαγή είναι πα-
ρούσα, η Ευρωπαϊκή Ένωση υιοθέτησε συγκεκριµένες πολιτικές,
θέτοντας συγκεκριµένους κλιµατικούς στόχους.

Ήδη η Ευρωπαϊκή Ένωση προωθεί το Green Deal, όπως ξέ-
ρουµε, την κλιµατική ουδετερότητα το 2050. Αυτό είναι πάρα
πολύ σηµαντικό, γιατί η κλιµατική αλλαγή είναι από τα µέγιστα
προβλήµατα τα οποία αντιµετωπίζουµε σήµερα.

Οι χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης κλήθηκαν να σχεδιάσουν
το νέο ΕΣΕΚ, Εθνικό Σχέδιο για την Ενέργεια και το Κλίµα, που
έχει να κάνει µε την προσαρµογή και πολιτικές ενάντια στην κλι-
µατική αλλαγή. 

Στην κατεύθυνση αυτή, ο ΣΥΡΙΖΑ είχε εκπονήσει ΕΣΕΚ, το
οποίο κρίθηκε προκαταρκτικά πολύ θετικό και ήταν µάλιστα σε
κατάταξη τρίτο, θα έλεγα. Όµως, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, όταν ανέλαβε, κατέθεσε το δικό της, µέσα από το οποίο,
όµως, προωθείται ιδιωτικοποίηση της ηλεκτροπαραγωγής µέχρι
το 2050. 

Το φυσικό αέριο, αντί για καύσιµο µετάβασης, καταλαµβάνει
ένα πολύ µεγάλο ποσοστό, γύρω στο 80% του ενεργειακού µείγ-
µατος. Και σηµειώνω ξανά ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν θα χρη-
µατοδοτεί υποδοµές φυσικού αερίου. 

Η γεωπολιτική αναβάθµιση της χώρας µας, η οποία εξασφαλί-
στηκε µε τη διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, είναι πλέον ορατή και
φαίνεται στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου. Το φυσικό αέριο θα
παίξει πρωτεύοντα ρόλο στα ενεργειακά πράγµατα για αρκετές
δεκαετίες σαν καύσιµο µετάβασης όµως. 

Ως εκ τούτου, ο συγκεκριµένος αγωγός, εκτός από το να συµ-
βάλλει σε αυτόν τον στόχο, θα είναι και ιδανικός αγωγός διοχέ-
τευσης πιθανών -πιθανών, το τονίζω έντονα- κοιτασµάτων
υδρογονανθράκων στις ελληνικές περιοχές νότια της Κρήτης,
στο Ιόνιο κ.λπ..

Ο αγωγός EastMed ενώνει τις ανακαλύψεις της περιοχής της
Νοτιοανατολικής Μεσογείου µε την κατανάλωση στην Ευρώπη.
Με τον τρόπο αυτό, ενισχύει τα δικαιώµατα της Κυπριακής Δη-
µοκρατίας έναντι τουρκικής απειλής µέσω ειδικής µνείας της
συµφωνίας αναγνώρισης της κυπριακής ΑΟΖ µε συνορεύοντα
κράτη, Ισραήλ, Αίγυπτο. 

Έρχοµαι στο άρθρο 8, που αφορά την προστασία του περι-
βάλλοντος για το οποίο είµαστε ιδιαίτερα ευαίσθητοι. Εκεί ανα-
φέρονται µέτρα έκτακτης ανάγκης σε περίπτωση κάποιου
ατυχήµατος.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα, όµως, να πω το εξής. Στην αιτιολο-
γική έκθεση του νοµοσχεδίου αναφέρεται: «Το γεγονός ότι τα
µέρη αποτελούν, επίσης, µέρη στη σύµβαση για την προστασία
της Μεσογείου θαλάσσης από τη ρύπανση της 16ης Φεβρουα-
ρίου 1976», Πρωτόκολλο της Βαρκελώνης για κάποιους. 

Σύµφωνα, όµως, µε την ετήσια έκθεση της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής, µε τον τίτλο «Επισκόπηση της εφαρµογής της περιβαλ-
λοντικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης 2019», έκθεση
χώρας για την Ελλάδα που µας παραδόθηκε στη Μόνιµη Επι-
τροπή Περιβάλλοντος της Βουλής τον Οκτώβρη του 2019, η
χώρα µας, κύριε Υπουργέ, δεν έχει επικυρώσει ορισµένες διε-
θνείς συµβάσεις: Το πρωτόκολλο υπ’ αριθµόν 8 για τις υπερά-
κτιες δραστηριότητες, το πρωτόκολλο υπ’ αριθµόν 9 για την
ολοκληρωµένη διαχείριση παράκτιων ζωνών, ενώ, επίσης, δεν
έχει επικυρώσει το πρωτόκολλο για τη στρατηγική περιβαλλον-
τική εκτίµηση της σύµβασης του Espoo. Πιστεύω ότι αυτά πρέπει
άµεσα να γίνουν. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι µε
πρωτοβουλία της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ κατοχυρώθηκε για την Ελ-
λάδα ότι είναι ένας ενεργειακός κόµβος στη Νοτιοανατολική Ευ-
ρώπη και Ανατολική Μεσόγειο, παράλληλα και
διαµετακοµιστικός-εµπορικός, ο «δρόµος του µεταξιού» κ.λπ., σε

συνδυασµό µε άλλα έργα που έγιναν και ολοκληρώθηκαν: TAP,
IGB Αλεξανδρούπολης, η αναβάθµιση της Ρεβυθούσας.

Υπήρξε πρωτοβουλία του ΣΥΡΙΖΑ για επέκταση της αεριοποί-
ησης σαν καύσιµο µετάβασης έως το 2030, µε ισχυρή τη ΔΕΠΑ
Υποδοµών, µε νόµο του ΣΥΡΙΖΑ, µε δηµόσιο έλεγχο και πλειοψη-
φία του δηµοσίου. Έτσι, επιτυγχάνει εξασφάλιση της χρηµατο-
δότησης των διεθνών έργων. 

Εδώ, όµως, έρχοµαι να πω ότι πρόσφατα και δικοί σας περι-
φερειάρχες, και στην κεντρική Μακεδονία και την Πελοπόννησο,
διαµαρτύρονται έντονα για το ότι οκτώ πόλεις αποκλείστηκαν
από το δίκτυο του φυσικού αερίου. Ανέφερε ο συνάδελφός της
Πλειοψηφίας στην εισήγησή του ότι εξασφαλίζει ο αγωγός τον
εφοδιασµό φυσικού αερίου σε πόλεις. Είναι ένα ερωτηµατικό. 

Κλείνοντας, θα έλεγα ότι η εξωτερική πολιτική µας -και σε
αυτό, νοµίζω, ότι πρέπει να συµφωνούµε όλοι, αλλά πρέπει και
να το υλοποιούµε- πρέπει να βασίζεται και βασίστηκε σε ισότιµες
και πολύπλευρες εξωτερικές σχέσεις, σε αξιοποίηση γεωπολιτι-
κών ανακατατάξεων και ευκαιριών, σε αντιµετώπιση των συνε-
πειών της κλιµατικής αλλαγής και κλιµατική ουδετερότητα. 

Είµαστε θετικοί ως προς το νοµοσχέδιο. Το είπαµε και στην
επιτροπή. Το έργο, όµως, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισ-
σες, κύριε Υπουργέ, πρέπει να στηριχτεί πιο ενεργά από τις Ηνω-
µένες Πολιτείες. Έχει σηµασία. 

Τον Δεκέµβρη του 2018 στην 5η Σύνοδο Ελλάδας – Κύπρου -
Ισραήλ στο Μπερσεβά ο Πρέσβης των ΗΠΑ κ. Φρήντµαν, µιλών-
τας ρητά εκ µέρους του Προέδρου κ. Τραµπ, υπογράµµισε τη
στήριξη των ΗΠΑ στο έργο και κάλεσε όλες τις χώρες της περιο-
χής να συµβάλλουν στην επιτυχία του. 

Επίσης, τον Μάρτη 2019 κατά την πρώτη συνάντηση του πλαι-
σίου συνεργασίας τρία συν ένα, µε τις Ηνωµένες Πολιτείες, ο
Αµερικανός ΥΠΕΞ κ. Ποµπέο τόνισε τη στρατηγική σηµασία του
έργου και την αµερικανική στήριξη. 

Μπορούµε, όµως, να πούµε ότι δηµιουργούνται ερωτηµατικά
γι’ αυτήν τη στήριξη. Δεν συνεχίστηκε στις επισκέψεις του κ. Μη-
τσοτάκη στις Ηνωµένες Πολιτείες όταν συνάντησε τον κ. Τραµπ.
Οι διαφορές της εξωτερικής πολιτικής φαίνονται πια, αλλά πρέ-
πει να είναι πιο ενεργητική και πολυπαραµετρική, όχι µονοµερής
και παθητική η εξωτερική µας πολιτική. 

Επιπλέον, πρέπει να έχουµε ξεκάθαρη τη συµµετοχή της Ιτα-
λίας. Δεν µπορεί να υπάρχει στον τίτλο η Ιταλία, όταν αυτήν τη
στιγµή δεν έχει υπογράψει. Μάλλον, θα πω ότι δηµιουργούνται
ερωτηµατικά γι’ αυτό. Μας δώσατε µια απάντηση στην επιτροπή,
ότι είναι ανοιχτό, θα γίνει κ.λπ.. Χρειάζεται ενεργητική εξωτερική
πολιτική από την Κυβέρνηση και διπλωµατικές κινήσεις και γι’
αυτό.

Κλείνοντας, θα επαναφέρω αυτολεξεί αυτό που είπα στην επι-
τροπή, γιατί πρέπει να ακουστεί. Το περιβαλλοντικό νοµοσχέδιό
σας -νόµος του κράτους πλέον, κύριε Υπουργέ, δεν σταµάτησε
µε την ψήφιση. Τα προβλήµατα είναι πάρα πολλά και φαίνονται.
Και είµαστε σε διάλογο µε πολλούς φορείς που αφορά ο εν λόγω
περιβαλλοντικός νόµος ή, όπως λέτε, «εκσυγχρονισµός της πε-
ριβαλλοντικής νοµοθεσίας». 

Επαναφέρω το θέµα της ΕΔΕΥ και αυτό που ψηφίστηκε στον
αντιπεριβαλλοντικό αυτόν νόµο. Πρόχειρη, δυσλειτουργική ρύθ-
µιση, όπου συνδέετε δύο ασύµβατα αντικείµενα, τις δραστηριό-
τητες Upstream, εξερεύνηση-εξόρυξη, µε δραστηριότητες
Midstream, µεταφοράς, αγωγή κ.λπ., µε την έρευνα. 

Εγείρεται, λοιπόν, σοβαρό πρόβληµα σύγκρουσης συµφερόν-
των. Δεν µπορεί τα Ελληνικά Πετρέλαια, που έχουν δικαιώµατα
έρευνας, να µετέχουν δια της ΔΕΠΑ Υποδοµών και στην εταιρεία
που παρακολουθεί και ελέγχει τα δικαιώµατα έρευνας. Δεν µπο-
ρείτε να ενοποιείτε έτσι πρόχειρα δύο δραστηριότητες σε ένα
κρίσιµο θέµα. Και το λέω, γιατί η ΔΕΠΑ είναι ένας παράγοντας
που παίζει ρόλο και στην εν λόγω κύρωση συµφωνίας. 

Είναι σαφές ότι ψηφίζουµε θετικά. 
Ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο συ-

νάδελφος κ. Χρήστος Γκόκας, ειδικός αγορητής από το Κίνηµα
Αλλαγής. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µια ιδιαίτερα σηµαντική
συµφωνία για την κατασκευή του αγωγού φυσικού αερίου
EastMed, µε προφανή οικονοµικά και αναπτυξιακά οφέλη που
ενισχύει την ενεργειακή ασφάλεια και αποτελεί εγγύηση σταθε-
ρότητας για την ευρύτερη περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου.

Τα οφέλη αυτά δεν αφορούν µόνο κράτη-µέρη αυτής της σύµ-
βασης ή τις γειτονικές τους χώρες, αλλά αφορούν και ολόκληρη
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Ασφαλώς, είναι ένα µεγάλο ενεργειακό
έργο στην Ανατολική Μεσόγειο. Πάνω απ’ όλα, όµως, είναι ένα
έργο υψίστης γεωπολιτικής και γεωστρατηγικής σηµασίας για τη
χώρα µας. 

Υπήρξε µια έντονη συζήτηση στην επιτροπή ως προς τη ση-
µασία του έργου και τα οφέλη του, την ιστορική διαδροµή του
και την προσπάθεια υλοποίησής του την τελευταία δεκαετία. 

Θα ήθελα, µε την ευκαιρία της συζήτησης, να επαναλάβω και
να τονίσω τον καθοριστικό ρόλο της παράταξής µας, που ορα-
µατίστηκε, σχεδίασε και προώθησε το µεγάλο αυτό ενεργειακό
έργο της εποχής µας από το 2010-2011. 

Αποτελεί κορυφαία πατριωτική επιλογή και είναι έργο ΠΑΣΟΚ. 
Με την κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ και Πρωθυπουργό τον Γιώργο Πα-

πανδρέου άρχισαν οι πρώτες συζητήσεις στις επαφές µε την κυ-
βέρνηση του Ισραήλ το 2010, για την προοπτική κατασκευής του
EastMed, µε το όραµα µιας ισχυρής Ελλάδας που πρωταγωνιστεί
και διαδραµατίζει καθοριστικό ρόλο υπέρ της ειρήνης και της
σταθερότητας στην περιοχή. Είναι ένα έργο που αποτρέπει συγ-
κρούσεις και φέρνει ανάπτυξη. 

Η οργάνωση της προσπάθειας για την υλοποίηση και διεκπε-
ραίωση αυτού του σχεδίου προχώρησε από την τότε κυβέρνηση,
µε τον Υπουργό Γιάννη Μανιάτη το 2011, µε στόχο το µεγαλύ-
τερο ίσως ενεργειακό έργο της Μεσογείου και την προοπτική
ανάδειξης της Ελλάδας σε ενεργειακό κόµβο της ευρύτερης πε-
ριοχής. Ο Γιάννης Μανιάτης ήταν αρµόδιος Υπουργός και το
2013-2014 στη συνέχεια αυτής της προσπάθειας και από την
τότε κυβέρνηση. 

Θα πρέπει µε την ευκαιρία αυτής της συζήτησης να αναγνω-
ρίσουµε και τον πολύ σηµαντικό ρόλο της ΔΕΠΑ σε αυτό το εγ-
χείρηµα. 

Το έργο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δροµολογήθηκε
παράλληλα µε µια σειρά επιλογών και άλλων ενεργειακών έργων,
όπως οι αγωγοί TAP και IGB, που εντάχθηκαν στις στρατηγικές
επενδύσεις και στη συνέχεια στον κατάλογο Έργων Κοινού Εν-
διαφέροντος TCI της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αφετηρία του έργου που συ-
ζητάµε βρίσκεται στο 2010-2011, ούτε στο 2013 ούτε στο 2015,
µαζί µε τις άλλες σηµαντικές επιλογές στον τοµέα της ενέργειας.
Ήταν ένα πρωτοποριακό έργο για την εποχή του, σε µια δύσκολη
συγκυρία, µε όλους απέναντι στην αρχή, σε αυτή τη γεωστρατη-
γική και γεωπολιτική επιλογή, ένα έργο άσκησης κυριαρχικού δι-
καιώµατος.

Ακούστηκαν πολλά αυτές τις µέρες στην Αίθουσα. Δεν µει-
ώνουµε καµµία συµβολή από οποιονδήποτε στη συνέχεια. Όµως,
ο ΣΥΡΙΖΑ στην αντιπολίτευση υπονόµευσε και πολέµησε τα έργα
αυτά. Μιλούσε για άσκοπες σπατάλες δηµοσίου χρήµατος. Δεν
ψήφισε ούτε τον TAP ούτε κανένα µεγάλο ενεργειακό έργο. Είναι
υποκρισία να λέγεται ότι στήριξε και ότι όλα ξεκίνησαν το 2015.
Το 2015 ξεκίνησε η αλλαγή της δικής του στάσης κι έφτασε στη
συµφωνία του 2017. Και σήµερα έχουµε τις καινούργιες αντιφά-
σεις του. Ψηφίζει τη συµφωνία, δεν ψηφίζει την εξόρυξη υδρο-
γονανθράκων. Τι θα µεταφέρει ο αγωγός; Μόνο το φυσικό αέριο
των άλλων;

Αναφέρθηκα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε όλα τα παρα-
πάνω για την αποκατάσταση της ιστορικής αλήθειας και µόνο.
Το γεγονός ότι σήµερα συµφωνούµε οι περισσότεροι, έχοντας
µια ευρύτερη συναίνεση σε αυτό το πραγµατικά τεράστιας γεω-
στρατηγικής, αλλά και οικονοµικής και αναπτυξιακής σηµασίας,
έργο, είναι πολύ θετικό. 

Διότι απέναντι στις σηµερινές κλιµακούµενες προκλητικότη-
τες, τις ενέργειες και τις απειλές της Τουρκίας, η συµφωνία που
έχουµε µπροστά µας και ο EastMed είναι σηµαντικό γεωπολιτικό
όπλο που πρέπει να ενισχύεται µε την αποφασιστικότητα της
δικής µας πλευράς, απέναντι σε κάθε απόπειρα σε βάρος της

εθνικής µας κυριαρχίας και της άσκησης κυριαρχικών µας δι-
καιωµάτων. Η συµφωνία αυτή ενισχύει διπλωµατικά τη χώρα µας
έναντι της Τουρκίας, παράλληλα µε την προοπτική να γίνει η ίδια
η χώρα µας παραγωγός υδρογονανθράκων.

Εµείς νιώθουµε πραγµατικά δικαιωµένοι για τις πατριωτικές
µας επιλογές. Μετά από δέκα χρόνια έρχεται τελικά µια συµφω-
νία και πρέπει να προχωρήσουµε. Τα µέχρι σήµερα βήµατα στη-
ρίχθηκαν στο σχέδιο και στον οραµατισµό του 2010-2011.
Σήµερα πρέπει να δούµε το καινούργιο όραµα. 

Πρέπει η Κυβέρνηση να δώσει ένα νέο όραµα για τη συνέχεια
αυτού του σχεδίου. Εµείς στηρίζουµε κάθε προσπάθεια για την
υλοποίησή του και οι όποιες αναφορές µας σε ζητήµατα σχετικά
µε τις δυσκολίες του έργου -τεχνικές, οικονοµικές ή άλλης φύ-
σεως- αφορούν στο ενδιαφέρον µας για την πρόοδο του έργου.

Γι’ αυτό ζητήσαµε ενηµέρωση από τον κ. Υπουργό και πράγ-
µατι έδωσε ορισµένα στοιχεία, όσον αφορά στις εξελίξεις σε
σχέση µε τη χρηµατοδότηση της µελέτης, τις αδειοδοτήσεις,
διαγωνιστικές διαδικασίες για τις µελέτες και κάποια πρώτα τε-
χνικά στοιχεία.

Ο αγωγός που συζητάµε θα µπορεί να µεταφέρει το φυσικό
αέριο από τα κοιτάσµατα του Ισραήλ και της Κύπρου στην ευ-
ρωπαϊκή αγορά, αλλά και κοιτάσµατα που υπάρχουν και σε
άλλες περιοχές, όπως η Αίγυπτος ή νέα που αναµένεται να εξο-
ρυχθούν στην Κύπρο, το Ισραήλ, αλλά και τη χώρα µας.

Από τη φύση του είναι έργο δύσκολο και πολύπλοκο. Απαιτεί
σηµαντική χρηµατοδότηση. Υπολογίζεται -ακούστηκε από τον
συνάδελφό της Πλειοψηφίας- ένα ποσό στα 6 δισεκατοµµύρια.
Υπάρχουν εκτιµήσεις και για παραπάνω. Το ακριβές ποσό θα
προκύψει φυσικά από τις οριστικές µελέτες και η οικονοµική εκ-
µετάλλευσή του προφανώς εξαρτάται και από την ποσότητα που
θα µεταφέρει και οπωσδήποτε από την αγορά που θα µπορεί να
το διαθέσει.

Υπάρχουν διαφορετικές εκτιµήσεις για το ποσοστό των ενερ-
γειακών αναγκών της Ευρωπαϊκής Ένωσης που µπορεί να καλύ-
ψει. Ας µην σταθούµε, όµως, σε αυτό. Είναι ένα έργο που σε
κάθε περίπτωση µειώνει την ενεργειακή εξάρτηση της Ευρώπης
από τη Ρωσία, γι’ αυτό και χρηµατοδοτείται, αλλά και τον ρόλο
της Τουρκίας ως προνοµιακής χώρας διέλευσης όλων των αγω-
γών.

Ο σχεδιασµός έγινε πράγµατι σε µια εποχή µε άλλα διεθνή δε-
δοµένα. Η προµελέτη είχε δείξει ότι ο στόχος είναι τεχνικά εφι-
κτός, οικονοµικά βιώσιµος και εµπορικά ανταγωνιστικός, γι’ αυτό
και εντάχθηκε στον κατάλογο των Έργων Κοινού Ενδιαφέρον-
τος, στο PCI,  και υπάρχει η χρηµατοδότηση, oπως είπα και πριν,
για τη µελέτη του έργου. Και βέβαια, στηρίζεται και απ’ άλλους
παράγοντες, όπως οι Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής.

Σήµερα έχουµε µια αλλαγή δεδοµένων λόγω της παγκόσµιας
συγκυρίας,  όπως πρόσφατα την πανδηµία του κορωνοϊού, αλλά
και την πτώση των τιµών του πετρελαίου. Ίσως µια επιπλέον δυ-
σκολία συνιστά η ευρωπαϊκή Πράσινη Συµφωνία και οι αποφά-
σεις πως το φυσικό αέριο θα είναι καύσιµο µετάβασης για την
επόµενη δεκαετία. Παρ’ όλα αυτά, υπάρχουν πάρα πολλά προ-
ϊόντα που έχουν ως βάση παραγωγής τους τους υδρογονάνθρα-
κες, όπως στη χηµική βιοµηχανία. 

Ο προβληµατισµός που υπάρχει, βέβαια, ενισχύεται και από
κάποιες κινήσεις εταιρειών που δρουν στην περιοχή ή που πα-
ρουσιάζουν σηµαντικές πτώσεις κερδών. Αναφέρθηκα αναλυτικά
στην επιτροπή. 

Θεωρούµε, όµως, ότι µε τη βούληση των χωρών που συµµε-
τέχουν, αλλά και της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε την επιλογή της να
στηρίξει αυτό το έργο, οι δυσκολίες θα ξεπεραστούν. 

Το έργο θα πρέπει να προχωρήσει προς υλοποίηση σε έναν
ορίζοντα δύο έως τρία έτη για να µπορέσει να λειτουργήσει στην
περίοδο που το φυσικό αέριο θα αποτελεί, όπως αναφέρθηκε και
από συναδέλφους, την κύρια επιλογή για ηλεκτροπαραγωγή
στην Ευρώπη, έναντι των άλλων ορυκτών καυσίµων.

Ως προς τη συµφωνία, για τα επιµέρους άρθρα µε τα οποία
ρυθµίζονται διάφορα ζητήµατα, δεν θα ήθελα να προσθέσω κάτι
ιδιαίτερο. Καθορίζονται τα περιβαλλοντικά πρότυπα, τα πρότυπα
ασφαλείας του συστήµατος του αγωγού, συστήνεται η µικτή επι-
τροπή για την διεύθυνση των εργασιών του έργου, ενώ προβλέ-
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πεται και η συµµετοχή στη συµφωνία και άλλων εταίρων, εφόσον
υπάρξει ενδιαφέρον.

Η ένταξη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του αγωγού στον κα-
τάλογο των έργων κοινού ενδιαφέροντος επιβεβαιώνει την επι-
λογή µας, αλλά ταυτόχρονα και την συναντίληψη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για την υψηλή προστιθέµενη αξία του αγω-
γού, γι’ αυτό βλέπουµε µε αισιοδοξία την προοπτική του.

Θέλω, όµως, να επισηµάνω ορισµένες προϋποθέσεις για την
οµαλή υλοποίησή του.

Πρώτον, να λειτουργήσει σαν µέσο συνεργασίας, ειρήνης,
ενότητας και ανάπτυξης των χωρών της Ανατολικής Μεσογείου
και της Ευρωπαϊκής Ένωσης που θα ενταχθούν στη συµφωνία
στήριξής του. 

Δεύτερον, οι χώρες που υπογράφουν τη συµφωνία στήριξης
του EastMed θα πρέπει να δεσµευτούν πολιτικά και µακροχρόνια
ότι αυτός ο αγωγός είναι η βασική τους επιλογή για όδευση προς
την Ευρωπαϊκή Ένωση των νέων κοιτασµάτων φυσικού αερίου
που θα ανακαλυφθούν στην περιοχή και στις περιοχές της κάθε
χώρας, µε κατάλληλες ενέργειες και προς τις εταιρείες που θα
δραστηριοποιούνται στην περιοχή. 

Θα πρέπει να διασφαλιστεί η χρηµατοδότηση του έργου από
ευρωπαϊκούς πόρους και η δέσµευση µεγάλων καταναλωτών για
αγορά ποσοτήτων φυσικού αερίου από τον EastMed και να απο-
τελέσει προτεραιότητα για όλους η επιλογή τους για µεταφορά
του φυσικού αερίου µε τον EastMed, έναντι άλλων τρόπων, όπως
η υγροποίηση του φυσικού αερίου µε τους ανάλογους σταθµούς
που ταυτόχρονα συζητούν χώρες που συµµετέχουν στη συµφω-
νία για τον αγωγό, γεγονός που είναι αντιφατικό. 

Επίσης, θα είναι σηµαντική η µεταφορά κοιτασµάτων και
άλλων χωρών, παραδείγµατος χάριν η Αίγυπτος, που έχει, όπως
ειπώθηκε, πλούσια κοιτάσµατα, ενώ γίνεται συζήτηση και ανα-
φορά στις νέες πήγες κοιτασµάτων στο Ισραήλ και στην Κύπρο. 

Το κοίτασµα Λεβιάθαν του Ισραήλ εκτιµάται σε ποσότητα άνω
των 8 δισεκατοµµυρίων κυβικών φυσικού αερίου τον χρόνο, που
εφόσον δεσµευτεί, θα µπορεί να δώσει τη δυνατότητα για µεγα-
λύτερο αγωγό και µεγαλύτερη ποσότητα παροχής προς την Ευ-
ρώπη. 

Σηµαντική είναι και η πρόβλεψη της δυνατότητας ο αγωγός
που θα κατασκευαστεί να µπορεί στο µέλλον να χρησιµοποιηθεί
και σαν αγωγός για πράσινο υδρογόνο που είναι το µέλλον.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε δεδοµένα και κα-
ταστάσεις, παρακολουθούµε τις εξελίξεις µε θέση και άποψη για
τα ζητήµατα της ενέργειας. Στη συζήτηση διατυπώσαµε κάποια
ερωτήµατα και κάποιες παρατηρήσεις. Σε αρκετά απ’ αυτά ανα-
φέρθηκε ο κύριος Υπουργός στην τοποθέτησή του. 

Πριν από αυτά τα σηµεία, όµως, θα ήθελα να αναφερθώ σε
ένα θέµα που στην επιτροπή αποτέλεσε αντικείµενο αντιπαρά-
θεσης κυρίως µεταξύ του κυρίου Υπουργού µε συναδέλφους του
ΣΥΡΙΖΑ. Εµείς δεν είχαµε µιλήσει πάνω σε αυτό.

Αν θέλουµε να λέµε ότι τα οφέλη του φυσικού αερίου, η κατα-
πολέµηση της ενεργειακής φτώχειας των νοικοκυρών, η ενί-
σχυση της ανταγωνιστικότητας των επιχειρήσεων κ.ά. θα
διαχυθούν στην Ελλάδα και θα τα καρπωθούν οι πολίτες και οι
επιχειρήσεις σε όλη την επικράτεια, πρέπει να µας ξεκαθαρίσετε
τι ακριβώς θα κάνετε µε την απένταξη της ανάπτυξης των δι-
κτύων της ΔΕΔΑ σε δυτική Μακεδονία και Πελοπόννησο. 

Είναι βαριές οι ευθύνες τόσο του ΣΥΡΙΖΑ όσο και οι δικές σας
που µε τις καθυστερήσεις σας δεν προχώρησαν αυτά τα έργα.
Κι έρχεται τώρα η ΡΑΕ και τα απεντάσσει, εν όψει, µάλιστα, και
του 2023 που λήγει το ΕΣΠΑ, το οποίο χρηµατοδοτεί αυτά τα
έργα. Κι όχι µόνο τα απεντάσσει, αλλά δίνει σε ιδιώτες την κατα-
σκευή των δικτύων για τη Βέροια και τα Γιαννιτσά. 

Με τη στάση αυτή πριµοδοτούνται ιδιωτικά συµφέροντα και
αποµειώνεται και η αξία της ΔΕΔΑ και κατ’ επέκταση της ΔΕΠΑ
που θέλετε αύριο µεθαύριο να ιδιωτικοποιήσετε στο 100%, αφού
θα χάσει περιοχές πολύ σηµαντικές, όπως η Τρίπολη και άλλες
περιοχές της Πελοποννήσου.

Σας γνωρίζουµε ότι σε αυτό θα είµαστε κάθετα αντίθετοι. Δεν
µπορούµε να δεχθούµε τέτοια παιχνίδια.

Προχωρώ τώρα στα υπόλοιπα θέµατα των παρατηρήσεών
µας. 

Η τετραµερής συµφωνία υπογράφηκε από τρία κράτη: την Ελ-
λάδα, την Κύπρο και το Ισραήλ. Η Ιταλία δεν υπέγραψε µέχρι
τώρα. Ειπώθηκε ότι µπορεί να υπογράψει όποτε αποφασίσει. Οι
λόγοι, όµως, δεν έχουν διευκρινιστεί. Παρ’ ότι απέστειλε θετική
επιστολή, οι λόγοι δεν είναι σαφείς και συγκεκριµένοι. 

Και αυτά έγιναν πριν την πανδηµία του COVID-19. Ελπίζουµε,
βέβαια, να είναι θετική η τελική κατάληξη, αν και δεν είναι γνω-
στές οι προθέσεις της Ιταλίας. Στο συνολικό έργο είπαµε ότι η
Ιταλία αποτελεί σηµαντική παράµετρο, αφού ο EastMed θα συν-
δεθεί µε τον αγωγό IGI Poseidon στο Φλωροβούνι Θεσπρωτίας
για να φτάσει στην Ιταλία και από εκεί στα δίκτυα της Ευρώπης.

Επίσης, αναφερθήκαµε στην καθυστερηµένη κατάθεση της
προς κύρωση συµφωνίας στο όριο των εκατόν είκοσι ηµερών,
ενώ δεν έχουµε ενηµέρωση και δεν αναφέρθηκε από τον κύριο
Υπουργό σε ποιο στάδιο βρίσκεται η αντίστοιχη διαδικασία κύ-
ρωσης στις άλλες χώρες. 

Κύριε Υπουργέ, θα θέλαµε, αν µπορείτε, να µας δώσετε και
µια δική σας εκτίµηση για το συνολικό χρονοδιάγραµµα υλοποί-
ησης του έργου, όπως και στοιχεία για τη χρηµατοδότησή του,
πέρα από τη χρηµατοδότηση των µελετών που υπάρχει.

Για τα υπόλοιπα τεχνικά στοιχεία του έργου θα περιµένουµε
φυσικά τις τελικές µελέτες, ακριβής πορεία, βάθος τοποθέτησης
κ.λπ.. Οπωσδήποτε, όµως, επαναλαµβάνουµε την προοπτική και
την πρόβλεψη ο αγωγός EastMed να δώσει φυσικό αέριο σε πε-
ριοχές που σήµερα είναι εκτός δικτύων και µειονεκτούν ως προς
το κόστος ενέργειας για τις παραγωγικές τους δραστηριότητες
ή την ιδιωτική κατανάλωση, πέρα από τις θετικότερες επιπτώσεις
για το περιβάλλον.

Ο αγωγός θα περάσει από την Κρήτη. Είναι ευκαιρία να εκµε-
ταλλευτεί η Κρήτη τη διέλευση του αγωγού, όπως και η Πελο-
πόννησος, η Δυτική Ελλάδα, αλλά και η Ήπειρος που είναι εκτός
δικτύου αυτή τη στιγµή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι
η υλοποίηση του έργου της κατασκευής του EastMed απαιτεί τη
συνεχή επαγρύπνηση και τις κατάλληλες ενέργειες από την
πλευρά της Κυβέρνησης για την πρόοδό του. 

Όπως ήδη αναφέραµε, είναι ένα έργο µε οφέλη οικονοµικά και
αναπτυξιακά, ένα έργο µε γεωπολιτικό χαρακτήρα, σύµβολο της
ειρήνης και της καλής γειτνίασης των λαών της Ανατολικής Με-
σογείου απέναντι στην τουρκική επιθετικότητα. Η άσκηση των
κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας µας είναι αδιαπραγµά-
τευτη. 

Εκ των πραγµάτων για λόγους γεωπολιτικούς, αλλά και τεχνι-
κούς, για την οµαλή εξέλιξη του έργου, για την περαιτέρω ισχυ-
ροποίηση της θέσης της χώρας µας στην ευρύτερη περιοχή,
πρέπει να προχωρήσει η οριοθέτηση της ελληνικής ΑΟΖ, για να
µην βρεθούµε προ τετελεσµένων. Και ξέρουµε τα τελευταία γε-
γονότα και τις ενέργειες της Τουρκίας σε σχέση µε τη Λιβύη. 

Είναι ζήτηµα εθνικής σηµασίας -το στηρίζουµε- και από την Κυ-
βέρνηση περιµένουµε την απάντηση για τις προθέσεις της σε
αυτό το θέµα, αλλά και ενηµέρωση για την πορεία των διαπραγ-
µατεύσεων µε άλλες χώρες πάνω σε αυτά τα ζητήµατα, όπως η
Αίγυπτος, αλλά και η Κύπρος, η Αλβανία και η Ιταλία.

Είµαστε οπωσδήποτε θετικοί στην ψήφιση της κύρωσης της
συµφωνίας για την κατασκευή του αγωγού φυσικού αερίου
EastMed. Ψηφίζουµε θετικά και επί της αρχής και επί των άρ-
θρων και εκφράζουµε την ικανοποίησή µας, γιατί το έργο που η
παράταξή µας οραµατίστηκε και δροµολόγησε αποτελεί εθνική
προτεραιότητα, το οποίο από ένα σηµείο και ύστερα στηρίζεται
και υπηρετείται από τις κυβερνήσεις της χώρας µας. 

Απαιτεί, όµως, πολιτική βούληση για τη συνέχεια, µε διαρκή
συνεννόηση και ενότητα για την επιτυχία αυτού του εθνικού στό-
χου. Η ευθύνη ανήκει σε όλους µας και πάνω απ’ όλα στην Κυ-
βέρνηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
Δεν έχουµε κρατήσει ενός λεπτού σιγή για το Δηµήτρη Κρεµα-
στινό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορθώς ο κ. Λοβέρδος
µού υπενθύµισε ότι δεν έχουµε κρατήσει ενός λεπτού σιγή για
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τον θάνατο του συναδέλφου µας Δηµήτρη Κρεµαστινού. Θα
δώσω για δύο λεπτά τον λόγο µόνο στον κ. Λοβέρδο -είναι αυτο-
νόητος ο λόγος- να πει δυο λόγια και να κρατηθεί ενός λεπτού
σιγή για τον Δηµήτρη Κρεµαστινό που όλοι γνωρίζαµε και αγα-
πάµε.

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πραγµατικά πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Είχα κάνει και άλλη µια φορά µια αναφορά στη Βουλή, όταν ο

Δηµήτρης Κρεµαστινός πάλευε µε τον κορωνοϊό στον «Ευαγγε-
λισµό», στην εντατική. Νίκησε σε ένα πρώτο στάδιο τον ιό αυτό,
νίκησε την πνευµονία, αλλά οι επιπλοκές ήταν πάρα πολλές και
ο Δηµήτρης κατέληξε. 

Έχει υπάρξει µια εντύπωση -και µάλιστα, πολλές φορές ήθελε
να το λέει αυτό- ότι ο Κρεµαστινός ήταν επί δεκαετίες Βουλευτής
και από τους πιο παλιούς του ΠΑΣΟΚ και της Βουλής µε τις ση-
µερινές κοινοβουλευτικές συνθήκες. Είναι λάθος.

Ο Δηµήτρης Κρεµαστινός έγινε Υπουργός Υγείας το 1996 -τον
τίµησε ο Ανδρέας Παπανδρέου µε την πρόταση αυτή-, αρνήθηκε
να γίνει Βουλευτής Επικρατείας - αρνήθηκε!- κι εξελέγηµεν µαζί
το 2000. Όταν θεσπίστηκε το απαράδεκτο εκείνο ασυµβίβαστο,
δεν ξανακατέβηκε -δεν θυµάµαι αν είχε παραιτηθεί κιόλας- και
εξελέγη -και είχε µια παρουσία συνεχή για δέκα χρόνια- το 2009
πάλι, όταν το ασυµβίβαστο είχε καταργηθεί.

Θέλω να τιµήσω τη µνήµη ενός προσωπικού φίλου, ενός πολύ
σηµαντικού παράγοντα για την ελληνική πολιτική. Θέλω να τι-
µήσω τη µνήµη ενός καθηγητή που συµβούλευε πολλούς από
εµάς και πάρα πολλούς πολίτες για θέµατα υγείας. 

Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε, θέλω να µεταφέρω µια γνώµη του
αείµνηστου Δηµήτρη Τσάτσου που ήταν ασθενής του κι έλεγε -
ο Δηµήτρης Τσάτσος ήταν ένας παγκόσµιος άνθρωπος και είχε
καρδιακά προβλήµατα και ο ίδιος- ότι στην Ευρώπη άνθρωπος,
γιατρός που να ρυθµίζει τα θέµατα της καρδιάς καλύτερα από
τον Κρεµαστινό δεν υπάρχει.

Για τέτοια προσωπικότητα κάνω λόγο και θα ήθελα να σας πα-
ρακαλέσω πέρα από την ενός λεπτού σιγή που θα τηρήσουµε,
αν το Προεδρείο -ο κύριος Πρόεδρος που είναι εδώ- σκεφτεί -
υπήρξε και Αντιπρόεδρος της Βουλής για αρκετά χρόνια- µήπως
θα µπορούσαµε να κάνουµε και µια ειδική εκδήλωση.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ως προς το δεύτερο,

ο Πρόεδρος το άκουσε. Πάντα είναι ανοικτός σε τέτοιου είδους
θέµατα. Νοµίζω ότι θα ενηµερωθεί το κόµµα σας και η Βουλή γι’
αυτό το αίτηµά σας.

Παρακαλώ τους συναδέλφους, αφού πω ότι προσυπογρά-
φουµε όλα όσα είπατε, να κρατήσουµε ενός λεπτού σιγή στη
µνήµη του Δηµήτρη Κρεµαστινού.

(Στο σηµείο αυτό τηρείται στην Αίθουσα ενός λεπτού σιγή)
Αιωνία του η µνήµη!
Ευχαριστώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Καλείται στο Βήµα ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό

Κόµµα Ελλάδας, ο συνάδελφος κ. Νίκος Καραθανασόπουλος.
Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Η κάθε κυβέρνηση -και η σηµερινή- έχει ως βάση της πολιτικής

της την  ανάγκη εξυπηρέτησης της αστικής τάξης, τα συµφέ-
ροντα των µονοπωλίων.

Έτσι, λοιπόν, µε κάθε τρόπο οι κυβερνητικές πολιτικές στηρί-
ζουν την κερδοφορία τους µέσα από τη θωράκιση της ανταγωνι-
στικότητας και την επιδείνωση της θέσης της εργατικής τάξης
και των υπόλοιπων λαϊκών στρωµάτων, οι οποίες σε συνθήκες
καπιταλιστικής κρίσης, όπως  η σηµερινή, οδηγούν σε περαιτέρω
επιδείνωση  της θέσης της εργατικής τάξης και των υπόλοιπων
λαϊκών στρωµάτων, επιταχύνουν αυτήν τη διαδικασία, µονιµοποι-
ούν τα έκτακτα µέτρα, τα οποία πάρθηκαν για να αντιµετωπιστεί
η κρίση -τα έκτακτα αντεργατικά µέτρα- στο όνοµα του να επι-
σπευσθεί η ανάπτυξη, αλλά και να θωρακιστεί η ανταγωνιστικό-
τητα και τα µονιµοποιεί, γιατί αυτό έχει δείξει η ίδια η ιστορική
πραγµατικότητα. Τα µνηµόνια τυπικά µπορεί να τελείωσαν, αλλά
οι αντεργατικοί µνηµονιακοί νόµοι µένουν σε ισχύ και την πε-

ρίοδο της ασθενικής ανάπτυξης το προηγούµενο διάστηµα, αλλά
και τώρα, την περίοδο της κρίσης.

Δεύτερον, είναι να βελτιώσει τις θέσεις των µονοπωλίων στον
διεθνή ανταγωνισµό µε µία πλευρά την εξωστρέφεια της οικονο-
µίας -και τις επιπτώσεις της τις βλέπουµε τώρα στον τουρισµό,
στις µεταφορές, πόσο πολύ µεγαλύτερη οξύτητα και βάθος θα
έχει η εκδήλωση της καπιταλιστικής κρίσης- και από την άλλη
στην οικονοµική διείσδυση των ελληνικών επιχειρηµατικών οµί-
λων στην ευρύτερη περιοχή, στο κέρδισµα, δηλαδή, κάποιων µι-
κρών κοµµατιών από τη λεηλασία που γίνεται και από το
µοίρασµα των αγορών και των πλουτοπαραγωγικών πηγών ανά-
µεσα στα µεγάλα ιµπεριαλιστικά κέντρα.

Αυτό, άλλωστε, αποτελεί και το περιεχόµενο της λεγόµενης
γεωστρατηγικής αναβάθµισης, που µε ιδιαίτερη πίστη και προ-
σήλωση και η σηµερινή Κυβέρνηση υπηρετεί και η προηγούµενη
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ υπηρέτησε. Είναι, δηλαδή, η υπόθεση
της γεωστρατηγικής αναβάθµισης η άλλη όψη του νοµίσµατος
της αντιλαϊκής, αντεργατικής, βαθιάς ταξικής πολιτικής που ακο-
λουθείται στο εσωτερικό.

Από αυτό, βεβαίως, το φαγοπότι δεν έχει τίποτα να κερδίσει η
εργατική τάξη και ο λαός µας. Αντίθετα, µεγαλώνουν οι κίνδυνοι
και για τον δικό µας λαό, αλλά και για τους άλλους λαούς.

Αυτή ακριβώς η επιλογή της αστικής τάξης συµπλέει σήµερα
µε τους αµερικάνικους και τους νατοϊκούς σχεδιασµούς στην πε-
ριοχή µας, µια περιοχή η οποία αποτελεί τον µαγνήτη, αποτελεί
το σταυροδρόµι των οξύτατων ανταγωνισµών, αλλά και συγ-
κρούσεων ανάµεσα σε µεγάλες δυνάµεις.

Οι Ηνωµένες Πολιτείες από τη µια µεριά είναι απέναντι στη
Ρωσία τόσο όσον αφορά τη στρατιωτική παρουσία της Ρωσίας
και την επιρροή της Ρωσίας στην ευρύτερη περιοχή όσο και ιδι-
αίτερα στα ζητήµατα της ενέργειας για το ποιος θα ελέγχει τις
πηγές, αλλά και τους αγωγούς µεταφοράς.

Οι Ηνωµένες Πολιτείες είναι απέναντι στην Κίνα όσον αφορά
την εφοδιαστική αλυσίδα, όπως αυτή υλοποιείται από τον νέο
δρόµο του µεταξιού.

Όµως, υπάρχουν, βεβαίως και επιµέρους αντιθέσεις από
αυτές τις µεγάλες, οι οποίες συγκρούονται στην περιοχή, όπως
οι αντιθέσεις ανάµεσα στις αστικές τάξεις της Τουρκίας και της
Ελλάδας που είναι αντιφατικές, γιατί από τη µια µεριά  συνεργά-
ζονται και σε οικονοµικό επίπεδο τµήµατα των αστικών τάξεων
της Τουρκίας µε την ελληνική αστική τάξη και τµήµατα της, αλλά
και από την άλλη µεριά ανταγωνίζονται για το ποιοι θα αποκτή-
σουν ισχυρότερο µερίδιο στην ευρύτερη περιοχή.

Αυτή ακριβώς η εξέλιξη των πραγµάτων έχει ως αποτέλεσµα
να ισχυροποιηθεί και µε τη σύµφωνη γνώµη και στάση και της
σηµερινής, αλλά και της προηγούµενης κυβέρνησης, η ισχυρο-
ποίηση της παρουσίας των αµερικανο-νατοϊκών στην περιοχή
µας για το µοίρασµα των αγορών και τον έλεγχο των πηγών.

Άλλωστε, είναι πολύ καθαρή η διάθεση την οποία έχουν οι Αµε-
ρικάνοι. Το δείχνει ο πρόσφατα ψηφισθείς νόµος, ο EastMed Act,
από την αµερικανική Βουλή και Γερουσία, όπου επί της ουσίας
στην Ανατολική Μεσόγειο ανάγει ως κύριο παράγοντα της αµε-
ρικανικής παρουσίας την απεξάρτηση των περιφερειών και της
Ανατολικής Μεσογείου συνολικότερα από τις ενεργειακές ανάγ-
κες από τη ρωσική οµοσπονδία.  Βέβαια, µε κάθε τρόπο καθιστά
φανερό ότι η κυβέρνηση των Ηνωµένων Πολιτειών, οι Ηνωµένες
Πολιτείες, θα υποστηρίξουν κάθε προσπάθεια για την αντιµετώ-
πιση της παρέµβασης και της επιρροής της κυβέρνησης της Ρω-
σικής Οµοσπονδίας στην Ανατολική Μεσόγειο.

Άρα αυτός είναι ο κύριος αντίπαλος των Ηνωµένων Πολιτειών,
η Ρωσία και η Κίνα και αυτός ο νόµος έρχεται να το επιβεβαιώσει
και θέλει τα κράτη που είναι σύµµαχοι και δορυφόροι να παίξουν
ρόλο σε αυτήν τη διαδικασία.

Βέβαια, διαµορφώνει και τις προϋποθέσεις, γιατί ο νόµος
αυτός έχει δεκατρία τµήµατα. Ένα από αυτά τα τµήµατα, το
τµήµα 6, λέει ότι η αµερικανική κυβέρνηση θα χρηµατοδοτήσει -
λέει- την εκπαίδευση των µελλοντικών ηγετών στα κράτη της ευ-
ρύτερης περιοχής της Ανατολικής Μεσογείου. Γιατί να τους
χρηµατοδοτήσει για να τους εκπαιδεύσει; Για να είναι πολύ πιο
πρόθυµοι υπηρέτες των αµερικάνικων συµφερόντων στην πε-
ριοχή.
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Έτσι, λοιπόν, στην πράξη όλα αυτά επιβεβαιώνονται, αν ξεκι-
νήσουµε από την Αραβική Άνοιξη και τις ιµπεριαλιστικές επεµ-
βάσεις στην περιοχή, επεµβάσεις οι οποίες σηµατοδότησαν και
στη Λιβύη και στη Συρία –και που συνεχίζονται ακόµη- την ισχυ-
ροποίηση των αµερικανονατοϊκών, στα βορειοδυτικά Βαλκάνια
µε τη Συµφωνία των Πρεσπών, όπου η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ τη
διαπραγµατεύτηκε και την ψήφισε στην ελληνική Βουλή, µια συµ-
φωνία η οποία ακριβώς είχε τη σφραγίδα των Αµερικανών και
του ΝΑΤΟ για να ενταχθούν τα δυτικά Βαλκάνια στο ΝΑΤΟ, αλλά
και στην Ευρωπαϊκή Ένωση και βεβαίως από τη στρατιωτική συµ-
φωνία που διαπραγµατεύτηκε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και ψή-
φισε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, τη στρατιωτική
συµφωνία µε τις ΗΠΑ, την αναθεώρησή της, όπου µετατρέπει
την Ελλάδα σε προκεχωρηµένο φυλάκιο των Αµερικάνων. 

Μάλιστα, για πρώτη φορά τα τελευταία χρόνια επί κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ ιδρύθηκαν, δηµιουργήθηκαν νέες αµερικανικές και να-
τοϊκές στρατιωτικές βάσεις στην περιοχή, στη Λάρισα, στο Στε-
φανοβίκειο, οι βάσεις ελικοπτέρων για τον τεχνικό έλεγχο των
ελικοπτέρων στην Αλεξανδρούπολη, ο Άραξος εκσυγχρονίστηκε
και εδώ στη Σούδα ο ηγέτης των αµερικανικών βάσεων στην πε-
ριοχή διεύρυνε ακόµη περισσότερο τον ρόλο της και τη σηµασία
της, ισχυροποιώντας την ακόµα περισσότερο.

Έτσι, λοιπόν, η Ελλάδα µετατρέπεται σε προχωρηµένο φυλά-
κιο των σχεδιασµών των Αµερικάνων και του ΝΑΤΟ στην περιοχή,
µετατρέπεται σε ορµητήριο αυτών των επιδιώξεων. Σήµερα,
αυτές τις µέρες, στέλνουν το ελληνικό στρατιωτικό πλοίο ανοιχτά
της Λιβύης για να παίξει τον τροχονόµο, τον χωροφύλακα ανά-
µεσα στα σχέδια των µεγάλων δυνάµεων για τη Λιβύη και τον κα-
τατεµαχισµό της Λιβύης. Ταυτόχρονα, αυτός της ο ρόλος τη
µετατρέπει και σε µαγνήτη αντιποίνων από την άλλη πλευρά.

Και όλα αυτά γιατί τα κάνουν οι ελληνικές κυβερνήσεις; Ακρι-
βώς για να συµµετέχουν στο µοίρασµα της λείας από τα ερείπια
που θα αφήσουν οι ιµπεριαλιστικές επεµβάσεις. Γι’ αυτόν ακρι-
βώς τον λόγο υπάρχει µεγάλη συγκέντρωση στρατιωτικών δυνά-
µεων στην περιοχή.

Έτσι, οι ΗΠΑ και το ΝΑΤΟ όχι µόνο δεν αποτελούν παράγοντα
σταθεροποίησης στην περιοχή, αλλά αντίθετα αποτελούν τον βα-
σικό, τον κατ’ εξοχήν παράγοντα αποσταθεροποίησης στην πε-
ριοχή, τον παράγοντα αλλαγής των συνόρων στην περιοχή. Τα
Βαλκάνια είναι πολύ πρόσφατα και συνεχίζεται αυτή η διαδικα-
σία. 

Την ώρα που η Ελλάδα παίζει τον ρόλο του καλού παιδιού στις
Ηνωµένες Πολιτείες, οι Ηνωµένες Πολιτείες, η Ευρωπαϊκή
Ένωση, η Γαλλία διαπραγµατεύονται ταυτόχρονα και µε την
Τουρκία. Κάνουν µυστικές διαπραγµατεύσεις, γιατί η Τουρκία
έχει στρατηγική σηµασία για τους ίδιους, το ίδιο το blog το αµε-
ρικανονατοϊκό.

Στο πλαίσιο αυτό γίνεται και ο πόλεµος των αγωγών στην πε-
ριοχή και έχει επιπτώσεις.

Έτσι, λοιπόν, τα αµερικάνικα σχέδια για τους αγωγούς στην
περιοχή είναι καθαρό τι προβλέπουν, έρχονται σε αντίθεση µε τα
ρωσικά συµφέροντα αγωγών για να υπηρετήσουν και να προ-
ωθήσουν τη λογική της ενεργειακής απεξάρτησης της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης από το ρωσικό φυσικό αέριο. 

Όµως αυτή η εικόνα δεν είναι καθαρή, είναι αντιφατική, γιατί
την ίδια στιγµή που η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει ως πολιτική
της την απεξάρτηση, ταυτόχρονα η Γερµανία µαζί µε τη Ρωσία
δηµιουργεί τον αγωγό NordStream, για να παρακάµψουν την Ου-
κρανία και να πηγαίνει απευθείας το ρωσικό φυσικό αέριο στη
Γερµανία -ένας πολύ µεγάλος αγωγός- και την ίδια στιγµή προ-
µηθεύονται οι χώρες της Κεντρικής Ευρώπης φυσικό αέριο από
τη Ρωσία από τον νέο αγωγό, τον Turkish Stream, µε ενδιάµεσο
τη Βουλγαρία. 

Ακόµη και η Βουλγαρία προσπαθεί να συγκαλύψει ότι είναι µε
το αµερικανονατοϊκό µπλοκ, δίνοντας τη δυνατότητα να διοχε-
τεύεται από τα εδάφη της φυσικό αέριο και της Ρωσίας προς την
Κεντρική Ευρώπη, ενώ η Ελλάδα µόνο τα συµφέροντα και τους
σχεδιασµούς των αµερικανονατοϊκών υλοποιεί στην περιοχή.

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο έχουµε την υλοποίηση του TAP,
έχουµε τον διασυνδετήριο αγωγό Ελλάδας - Βουλγαρίας, έχουµε
την Αλεξανδρούπολη να µετατρέπεται -και µάλιστα σήµερα πη-

γαίνει εκεί ο Πάιατ να επιθεωρήσει τις εργασίες, σήµερα πάει ο
τοποτηρητής να επιθεωρήσει τις παρουσίες- όχι µόνο σε τεχνική
βάση ελικοπτέρων, αλλά και ταυτόχρονα σε λιµάνι για τη µετα-
φόρτωση του υγροποιηµένου φυσικού αερίου, το οποίο θα τρο-
φοδοτήσει τον αµερικανονατοϊκών σχεδίων αγωγό, τον
παραδουνάβιο αγωγό.

Και βεβαίως, το τελευταίο χαρτί αυτής της λογικής είναι και ο
αγωγός EastMed. Η υλοποίηση αυτού του αγωγού, όµως, είναι
ένα φιλόδοξο σχέδιο µε σοβαρές δυσκολίες αλλά και ερωτηµα-
τικά, στα οποία δεν απαντάτε. Κάνετε τακτικισµούς και εξυπνα-
κισµούς.

Ποιες είναι αυτές οι δυσκολίες και τα ερωτηµατικά; 
Πρώτον, γεωπολιτικές δυσκολίες. Έχουµε από τη µια µεριά τη

δεδοµένη άρνηση της Τουρκίας -είναι καθαρό- αλλά δεν είναι
µόνο η Τουρκία στο παιχνίδι. Η Παλαιστίνη κατέθεσε αίτηµα στην
ελληνική Κυβέρνηση που εκφράζει την αντίθεσή της και τον προ-
βληµατισµό της ότι θα προκαλέσει πρόσθετα προβλήµατα η δη-
µιουργία του αγωγού EastMed. Είναι ο Λίβανος ο οποίος αντιδρά
και βεβαίως είναι και η διφορούµενη στάση της Ιταλίας, που από
τη µια µεριά λέτε ότι είναι τετραµερής η συµφωνία, αλλά η Ιταλία
δεν την έχει υπογράψει ακόµη, γιατί το διαπραγµατεύεται και
αυτή και µε τους Ρώσους και µε τους Κινέζους και δεν θέλει να
είναι αποκλειστικός παράγοντας µόνο των Αµερικάνων στην πε-
ριοχή.

Το πιο βασικό γεωπολιτικό πρόβληµα είναι ότι δεν έχουν κα-
θοριστεί τα όρια της ΑΟΖ. Και εσείς µου µιλάτε για εθνικό συµ-
φέρον, ενώ δεν έχετε καθορίσει τα όρια της ΑΟΖ, αφήνοντας
ανοιχτές τις διεκδικήσεις της Τουρκίας στην περιοχή; Τόσο πολύ
µεγάλος είναι ο πόνος σας!

Δεύτερον, δυσκολίες οικονοµοτεχνικές, το µεγάλο βάθος από
το οποίο θα διέλθει ο αγωγός, µέχρι τρία χιλιόµετρα βάθος, αλλά
και το µεγάλο κόστος κατασκευής του αγωγού, από 7 δισεκα-
τοµµύρια µέχρι 11 δισεκατοµµύρια ευρώ το πηγαίνουν.

Τρίτο στοιχείο, τα περιβαλλοντολογικά προβλήµατα και ζητή-
µατα για τη θαλάσσια ασφάλεια, για την ασφάλεια του περιβάλ-
λοντος.

Ένα τέταρτο στοιχείο που δηµιουργεί ερωτηµατικά είναι από
πού θα προµηθεύεται -τέλος πάντων- αυτός ο αγωγός. Λέτε ότι
τρεις κυβερνήσεις συµφωνούν. Μα, οι κυβερνήσεις δεν παρά-
γουν το φυσικό αέριο, έχουν εκχωρήσει την παραγωγή στους µο-
νοπωλιακούς οµίλους και στις πολυεθνικές. Οι κυβερνήσεις
µπορεί να υπογράφουν ό,τι θέλουν, αν δεν θέλουν οι πολυεθνι-
κές να το υλοποιήσουν.

Έχουµε και λέµε, δεδοµένα.
Κατ’ αρχάς, θα καταθέσω το υπόµνηµα της παλαιστινιακής κυ-

βέρνησης.
Δεδοµένο πρώτο: Στις 14 Φεβρουαρίου δηµοσιεύονται οι δη-

λώσεις που έκανε ο εκπρόσωπος της κοινοπραξίας που ελέγχει
το κοίτασµα Λεβιάθαν, το µεγαλύτερο κοίτασµα φυσικού αερίου
του Ισραήλ και αυτός λέει «εµείς ψάχνουµε τη λύση είτε να φτιά-
ξουµε πλωτή δεξαµενή υγροποίησης του φυσικού αερίου είτε να
δούµε άλλον τρόπο µεταφοράς, ο τουρκικός αγωγός». Θα το κα-
ταθέσω και αυτό στα Πρακτικά.

Έχουµε τα αιγυπτιακά κοιτάσµατα, τα οποία εξάγονται µέσα
από την υγροποίηση, από δύο σταθµούς υγροποίησης φυσικού
αερίου που έχει η Αίγυπτος.

Από την άλλη µεριά, είναι και αντιφατικές οι κινήσεις στην ίδια
την Κύπρο, που την ίδια στιγµή που υπογράφει η Κυβέρνηση,
από την άλλη µεριά δεν καταργεί τα σχέδια για εγκατάσταση
σταθµού υγροποίησης φυσικού αερίου στα Βασιλικάτα.

Έχουµε τις δηλώσεις της «ENI» και της «TOTAL», της κοινο-
πραξίας που ελέγχει οικόπεδο στην Κύπρο. Έχουµε τις δηλώσεις
«EXXON-MOBIL» που µιλούν είτε για σταθµό υγροποίησης είτε
για το να πηγαίνει στην Αίγυπτο το φυσικό αέριο. Όλα αυτά δη-
µιουργούν ερωτηµατικά.

Εδώ επιτρέψτε µου τώρα να απαντήσουµε σε επιχειρηµατο-
λογία των άλλων δυνάµεων. Λένε οι άλλες δυνάµεις και η Κυβέρ-
νηση ότι αυτός ο αγωγός φέρνει τη σταθερότητα και την ειρήνη
στην περιοχή. Ποια ειρήνη; Την ιµπεριαλιστική ειρήνη µε το πι-
στόλι στον κρόταφο;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας του κυρίου Βουλευτή)
Αντίθετα, αυτός ο αγωγός περιπλέκει την ήδη τεταµένη κατά-

σταση, δίνει πάτηµα στην τουρκική επιθετικότητα, εµπλέκει σε
νέες αντιπαραθέσεις.

Μια παραλλαγή αυτού του επιχειρήµατος είναι ότι προσφέρει
ασφάλεια -λέει- στην Ελλάδα. Πώς ασφάλεια; Χωρίς ανακήρυξη
της ΑΟΖ; Ίσα-ίσα αυτή η διαδικασία φέρνει ακόµη πιο κοντά την
υπόθεση της συνεκµετάλλευσης των κοιτασµάτων της περιοχής
στην Ελλάδα και στην Τουρκία, υπό την αµερικανονατοϊκή
«µπότα» και βεβαίως κάθε άλλο παρά ενισχύει τη στρατηγική
θέση της Ελλάδας, γιατί πόσο µπορείς να υπερασπίζεσαι τα συµ-
φέροντα της χώρας σου, όταν καταργείς το ορυκτό καύσιµο, τον
λιγνίτη, για την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας και το αντικαθι-
στάς µε εισαγόµενο καύσιµο; Το φυσικό αέριο, ορυκτό καύσιµο
και αυτό. Τόσο πολύ στηρίζεις την ενεργειακή ασφάλεια και την
αναβάθµιση της χώρας σου!

Ένα τέταρτο επιχείρηµα είναι το ότι επειδή -λέει- είναι αντίθετη
η Τουρκία, πρέπει όλες οι πολιτικές δυνάµεις να συµφωνήσουν.
Γιατί; Το είπε πολύ καθαρά ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας.
Όποιος αρνείται -λέει- άµεσα ή έµµεσα εξυπηρετεί ξένα συµφέ-
ροντα. Μήπως κοιτάζατε τον εαυτό σας στον καθρέφτη, όταν τα
λέγατε αυτά; Είναι πολύ βαριές κουβέντες αυτές οι κουβέντες,
αλλά ως απόγονος -ενδεχόµενα- όλων αυτών οι οποίοι έστηναν
στον τοίχο και έβαφαν µε αίµα αυτούς που αντιστάθηκαν στο
όνοµα τού ότι ήταν «προδότες των µπολσεβίκων», τολµάτε και
φέρνετε τέτοια συζήτηση εδώ στη Βουλή. 

Εσείς οι οποίοι συνεργάζεστε µε την Τουρκία µέσα στο ΝΑΤΟ,
εσείς που οικονοµικά συνεργάζεστε στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε
την Τουρκία, τολµάτε και λέτε αυτά τα πράγµατα και εξαπολύετε
αυτές τις κατηγορίες.

Βεβαίως ο ΣΥΡΙΖΑ αποκάλυψε τον ρόλο του, αποτελεί τον βα-
σιλικότερον του βασιλέως. Έδωσε σήµερα η εισηγήτρια τα δια-
πιστευτήρια στις ΗΠΑ, αλλά και στον Πάιατ, «εµείς είµαστε
καλύτερος υπηρέτης των αµερικανικών συµφερόντων και πρέπει
να µας προτιµήσετε». Αυτό έκανε σήµερα η εισηγήτρια του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Η θέση του ΚΚΕ, καθαρή και ξάστερη: Πρώτον, η δηµιουργία
και αυτού του αγωγού, που είναι ένα κοµµάτι του συνολικότερου
παζλ, δηµιουργεί κινδύνους στα κυριαρχικά δικαιώµατα της
χώρας, στην εδαφική ακεραιότητα της χώρας, είναι σε βάρος
του λαού του δικού µας, αλλά και των λαών της περιοχής. Δίνει
οφέλη µόνο στους επιχειρηµατικούς οµίλους, είναι σε βάρος των
αναγκών του λαού µας, γιατί ζει ακόµη και µε τη δηµιουργία του
TAP σε συνθήκες ενεργειακής φτώχειας.

Βεβαίως το ΚΚΕ βρίσκεται στον αντίποδα, σε αντίθεση µε τους
στόχους, τους σχεδιασµούς και τα συµφέροντα της αστικής
τάξης και των µονοπωλίων της χώρας µας. Παλεύει για συνολι-
κότερες ρήξεις και ανατροπές, για την αποδέσµευση της Ελλά-
δας από το ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση, για την όσο το
δυνατόν ισότιµη συνεργασία µε άλλα κράτη και για να µετατρα-
πούν οι πηγές του πλούτου, τα µέσα παραγωγής, η κοινωνική πε-
ριουσία. 

Έτσι, η ενέργεια θα µπορέσει να αναπτυχθεί, αξιοποιώντας το
σύνολο των πλουτοπαραγωγικών πηγών -ορυκτών και ανανεώ-
σιµων- που έχει η χώρα µας, για να έχει ενεργειακή ασφάλεια,
αλλά και να κάνει εξαγωγές, για να δίνει πολύ φθηνό ρεύµα στον
λαό, αλλά και ταυτόχρονα να στηρίζει τη λαϊκή παραγωγή που
θα ικανοποιεί τις ανάγκες του λαού µας και βεβαίως και για να
προστατεύει το περιβάλλον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Καραθανασό-
πουλε, τελειώνετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε.

Αυτός αποτελεί τον µόνο ρεαλιστικό και αναγκαίο δρόµο προς
όφελος του λαού µας.

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, αυτοί που σήµερα µέσω της
πανδηµίας δείχνουν ότι κινούν την οικονοµία -που είναι η εργα-
τική τάξη και οι εργαζόµενοι και επιβεβαιώθηκε περίτρανα- δεν
φτάνει µόνο να είναι µπροστά στην παραγωγική δραστηριότητα,
αλλά πρέπει και ταυτόχρονα να πάρουν την εξουσία στα χέρια
τους.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λοβέρδο, ο

Πρόεδρος της Βουλής µε ενηµέρωσε ότι έχει εκφράσει ήδη τα
συλλυπητήρια στη σύζυγο του Δηµήτρη Κρεµαστινού, την κ.
Τζένη Κρεµαστινού, και ότι η Βουλή θα στείλει συµβολικά ένα
ποσόν στο Ίδρυµα «Δωδεκανησιακή Μέλισσα» που δίνει υποτρο-
φίες σε άπορους Ροδίτες.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για ένα
λεπτό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι θα ήταν ατόπηµα
εκ µέρους της Κυβέρνησης ο Υπουργός που την εκπροσωπεί να
µείνει σιωπηλός. Βεβαίως τιµήσαµε τη µνήµη του Δηµήτρη Κρε-
µαστινού µε το ένα λεπτό σιγής που κρατήσαµε. Όµως θα ήθελα
να πω και ως Υπουργός, αλλά και ως συνάδελφος  µέχρι πρότι-
νος του Δηµήτρη Κρεµαστινού, ότι µε θλίψη τον αποχαιρετούµε
όλοι. Ήταν ένας διακεκριµένος επιστήµονας -δεν υπάρχει καµµία
αµφιβολία γι’ αυτό- αλλά και ένας ευγενής άνθρωπος, ένας ευ-
πατρίδης, που νοµίζω ότι τίµησε την επιστήµη και την Ελλάδα µε
το πέρασµά του από τη ζωή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα
ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης κ. Βασίλειος Βιλιάρδος. 

Ορίστε, κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Τα συλλυπητήριά και εκ µέρους µας, εκ µέρους της Ελληνικής

Λύσης, στην οικογένεια του κ. Κρεµαστινού. 
Στη µία και µοναδική συνεδρίαση της Επιτροπής Εµπορίου για

το θέµα της συµφωνίας EastMed αναφέραµε πως η συζήτηση
είναι προσχηµατική, αφού η συµφωνία έχει ήδη υπογραφεί και
δεν αλλάζει κανένα άρθρο της, ούτε κάτι από το περιεχόµενό
της. Επειδή τώρα δεν πρόκειται απλά για ένα ενεργειακό έργο ή
για µία συµφέρουσα οικονοµική επένδυση, την εξετάσαµε ως ένα
γεωπολιτικό εγχείρηµα µε ευρύτερες συνέπειες για τη χώρα µας
και για την περιοχή, αν και ο Υπουργός µάς διαβεβαίωσε πως η
επένδυση θα πραγµατοποιηθεί µε ευρωπαϊκά κεφάλαια που
έχουν ήδη εγκριθεί.

Αναφερθήκαµε, λοιπόν, στο θέµα της ενεργειακής επάρκειας
της Ευρώπης που σήµερα εξαρτάται από τη Ρωσία, καθώς επί-
σης και στο Green Deal που προωθείται από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, ενώ η Κυβέρνηση το έχει αναγάγει στο «Άγιο Δισκοπό-
τηρό» της, µε την έννοια πως έχει εξαρτήσει από αυτό τόσο το
ενεργειακό όσο και το οικονοµικό µέλλον της Ελλάδας. Εντού-
τοις, µε το συγκεκριµένο Green Deal η Ευρώπη θα παραµείνει
εξαρτηµένη από τη Ρωσία, µέσω όµως του γερµανοτουρκικού
άξονα µεταφοράς, δηλαδή του TurkStream από τη µία πλευρά
και του NordStream από την άλλη, που συνεχίζουν να κατασκευά-
ζονται παρά τις αµερικάνικες κυρώσεις, παρακάµπτοντας την
Ουκρανία, σηµειώνοντας πως η Τουρκία θεωρείται στρατηγικός
εταίρος της Γερµανίας και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε τη Γερ-
µανία να έχει εγκαταστήσει εκεί πολύ µεγάλο µέρος της παρα-
γωγής της, ειδικά όσον αφορά τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας,
δηλαδή τις ανεµογεννήτριες και τα φωτοβολταϊκά, είτε παράγον-
ται από Γερµανούς είτε συµµετέχουν οι Γερµανοί στα σχήµατα
παραγωγής, εγκατάστασης και εµπορίας, ενώ ελέγχουν επι-
πλέον την εξάπλωσή τους µέσω των κανονισµών της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, καθώς επίσης και της χρηµατοδότησης που
παρέχουν.

Εν προκειµένω, η Ελλάδα µε τη στρατηγική αυτοτέλεια -ση-
µαντικότατη αυτοτέλεια- όσον αφορά τουλάχιστον την ηλεκτρο-
δότησή της άνω του 80%, που καλυπτόταν στο µεγαλύτερο
ποσοστό της από λιγνίτη, θα καταλήξει να είναι πλήρως ενεργει-
ακά εξαρτηµένη. Δυστυχώς, παραµελήθηκαν τα υδροηλεκτρικά,
ενώ η ΔΕΗ, που ήταν η πρώτη που ξεκίνησε τις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας, εµποδίστηκε στη συνέχεια προφανώς από τις
τότε κυβερνήσεις. 

Επιπλέον, τονίσαµε πως δυστυχώς οι Αµερικάνοι µε τις κυρώ-
σεις που επέβαλαν στη Ρωσία εδραίωσαν τελικά τον γερµανο-
τουρκικό έλεγχο, ενώ προωθούν ως εναλλακτική λύση το
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υγροποιηµένο φυσικό αέριο µέσω του σταθµού της Αλεξανδρού-
πολης στην Ελλάδα και της σύνδεσής του µε τη Βουλγαρία.

Το γεγονός αυτό είναι θετικό για την Ελλάδα, αρκεί βέβαια να
µη χαθεί ο έλεγχος της ΔΕΠΑ, η οποία έχει τριχοτοµηθεί για να
ξεπουληθούν τα δύο µέρη της, ενώ το τρίτο, η διεθνής ΔΕΠΑ, θα
παραµείνει στην ιδιοκτησία του δηµοσίου, όπως τουλάχιστον µας
είπε ο Υπουργός. 

Όπως αναφέραµε τώρα κατά τη συζήτηση για την ενέργεια,
ανατολικά της Κρήτης, µεταξύ της Ελλάδας και της Κύπρου, νο-
τίως του Καστελόριζου βρίσκεται το µεγάλο κοίτασµα του Ηρο-
δότου, ενώ επίσης µεγάλα ενεργειακά κοιτάσµατα υπάρχουν
στην Ανατολική Μεσόγειο στην περιοχή µεταξύ της Κύπρου, του
Ισραήλ και της Αιγύπτου. Τα κοιτάσµατα αυτά µπορούν να αυξή-
σουν σηµαντικά την ενεργειακή επάρκεια της Ευρώπης, διαφο-
ροποιώντας τους προµηθευτές της.

Εν προκειµένω, η Τουρκία επιδιώκει µε διάφορους τρόπους,
όπως µε τη διακίνηση χαρτών, τον έλεγχο και την εκµετάλλευση
µέρους αυτών των κοιτασµάτων, ενώ είναι σε θέση να αποκόψει
µε την παράνοµη συµφωνία της Λιβύης τον EastMed, διατηρών-
τας έτσι τη θέση του βασικού προµηθευτή της νότιας και κεντρι-
κής Ευρώπης, σε συνεργασία βέβαια µε τη Γερµανία.

Παράλληλα, η Ελλάδα δεν ανακηρύσσει χωρικά ύδατα και
ΑΟΖ, εµποδιζόµενη ενδεχοµένως από τη Γερµανία, µε κριτήριο
µεταξύ άλλων τη µη πρόσκλησή της στη συζήτηση για τη Λιβύη,
ενώ δυστυχώς συνεχίζεται η αποτυχηµένη πολιτική του κατευνα-
σµού όσον αφορά την Τουρκία, µε κίνδυνο να οδηγηθούµε σε
πόλεµο. Μεγαλύτερη «φινλανδοποίηση» της χώρας µας πάντως
από τη σηµερινή πραγµατικά δεν υπάρχει. Είναι εξευτελιστικό
για την Ελλάδα, απολύτως εξευτελιστικό.

Στη συνέχεια αναφερθήκαµε στη µη υπογραφή της συµφω-
νίας από την Ιταλία, στο θέµα της Αιγύπτου, στα αρνητικά δηµο-
σιεύµατα του γερµανικού Τύπου, όσον αφορά πάντα τον αγωγό,
στο συγκριτικά τεράστιο κόστος του αγωγού, καθώς επίσης και
στα 14 άρθρα που κρίναµε αρνητικά ή ελλιπή, ενώ κλείσαµε µε
τις επιφυλάξεις µας, οι οποίες συνοπτικά είναι οι εξής. 

Η µεγαλύτερη επιφύλαξή µας είναι η µη οριοθέτηση ΑΟΖ µε-
ταξύ της Ελλάδας και της Κύπρου, καθώς επίσης της Ελλάδας
και της Λιβύης, γεγονός που καθιστά εξαιρετικά επισφαλή µία
τέτοια επένδυση. Επιπλέον, το ότι δεν συνοδεύεται από µία
ισχυρή αµυντική συµφωνία όλων των συµβαλλοµένων κρατών,
ενώ υπονοµεύει την εθνική µας ασφάλεια, αφού αφήνει ανοιχτό
το ενδεχόµενο συµµετοχής στην τετραµερή συµφωνία και άλλων
κρατών, όπως για παράδειγµα της Τουρκίας. Τέλος, δεν φαίνεται
πουθενά τι θα κερδίζει η Ελλάδα από το φυσικό αέριο που θα µε-
ταφέρεται από τον αγωγό.

Γενικότερα τώρα πρέπει να είναι κανείς επιφυλακτικός όσον
αφορά τις θριαµβευτικές εξαγγελίες της κυβέρνησης µιας
χώρας που ως κόµµα, ως Νέα Δηµοκρατία εννοώ, την έχει υπερ-
χρεώσει, χρεωκοπήσει και υποθηκεύσει στο παρελθόν, παραδί-
δοντας την εθνική της ανεξαρτησία.

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, βέβαια, ολοκλήρωσε την τραγω-
δία µε τον αφελληνισµό των τραπεζών, που γίνεται προσπάθεια
µε το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» να διασωθούν ακόµη µία φορά εις
βάρος µας, αν και µάλλον ο «ΗΡΑΚΛΗΣ» πέθανε από τον κορω-
νοϊό, καθώς επίσης και µε τη µεταφορά των πάντων στο υπερτα-
µείο.

Στο πλαίσιο αυτό, η υπογραφή της κατασκευής του αγωγού
EastMed µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος είναι πραγµατικά
περίεργη, δηµιουργώντας την εντύπωση πως πρόκειται µάλλον
για µία αµυντική συνεργασία Ελλάδας, Κύπρου και Ισραήλ, παρά
για ένα οικονοµικό εγχείρηµα µε κριτήρια το κόστος κατασκευής
του αγωγού.

Άλλωστε, σύµφωνα µε ένα άρθρο από τα τέλη του 2019 -το
οποίο και θα καταθέσουµε στα Πρακτικά αργότερα- η προσδοκία
αυτών που στηρίζουν τον EastMed µετά την υπογραφή του από
τις Ηνωµένες Πολιτείες, στις οποίες έχουµε δώσει γη και ύδωρ
µε το νοµοσχέδιο που ψηφίστηκε πρόσφατα, είναι η µετατροπή
της τριµερούς συνεργασίας σε µία πραγµατική «3 + 1» µε τις
Ηνωµένες Πολιτείες στο πεδίο της ασφάλειας.

Όσον αφορά δε τις πανηγυρικές δηλώσεις του κ. Χατζηδάκη
περί ενός συνασπισµού νοµιµότητας και υπεράσπισης του διε-

θνούς δικαίου -που επίσης θα καταθέσουµε στα Πρακτικά- ας εί-
µαστε ακόµα πιο επιφυλακτικοί, αφού η πραγµατική δουλειά του
είναι ο τεµαχισµός και το ξεπούληµα των δηµοσίων επιχειρή-
σεων.

Περαιτέρω, ο αγωγός EastMed θα είναι χίλια εννιακόσια χιλιό-
µετρα, από τα οποία χίλια τριακόσια υποθαλάσσια και εν µέρει
σε µεγάλα βάθη που θα παρουσιάσουν σηµαντικές τεχνικές δυ-
σκολίες, ενώ το κόστος κατασκευής του υπολογίζεται στα 7 δι-
σεκατοµµύρια δολάρια, µε δυνατότητα µεταφοράς 10
δισεκατοµµυρίων κυβικών µέτρων φυσικού αερίου ετησίως.

Για σύγκριση, ο NordStream 2 έχει µεν µήκος δύο χιλιάδες
εκατό χιλιόµετρα και κόστος 9,5 δισεκατοµµύρια δολάρια, αλλά
θα µεταφέρει περί τα πενήντα πέντε δισεκατοµµύρια κυβικά
µέτρα φυσικού αερίου ετησίως, δηλαδή πάνω από τα πενταπλά-
σια, ενώ ο TAP είναι οκτακόσια πενήντα χιλιόµετρα, µε κόστος
1,5 δισεκατοµµύριο δολάρια και δυνατότητες µεταφοράς είκοσι
δισεκατοµµυρίων κυβικών µέτρων ετησίως, δηλαδή τα διπλάσια.
Εποµένως, ο EastMed είναι κατά πολύ ακριβότερος, οπότε το
φυσικό αέριο που θα µεταφέρει θα πρέπει να είναι επίσης ακρι-
βότερο.

Όσον δε αφορά την προσφορά του στις προσπάθειες ενεργει-
ακής απεξάρτησης της Ευρώπης από τη Ρωσία είναι εντελώς
αµελητέα, µε κριτήριο ότι η ήπειρός µας κατανάλωσε τετρακόσια
πενήντα οκτώ δισεκατοµµύρια κυβικά µέτρα το 2018, από τα
οποία εισήγαγε τετρακόσια ένα δισεκατοµµύρια κυβικά. Ειδικό-
τερα, εισήγαγε το 38,8% από τη Ρωσία, το 27% από τη Νορβηγία,
το 12,4% µε LNG, το 9,9% από την Ολλανδία και διάφορα άλλα,
όπως επίσης θα καταθέσουµε στα Πρακτικά.

Εποµένως, τα δέκα δισεκατοµµύρια κυβικά µέτρα του
EastMed θα καλύπτουν µόλις το 2% των ενεργειακών αναγκών
της Ευρώπης, οπότε ασφαλώς δεν συνιστά µία σοβαρή εναλλα-
κτική δυνατότητα. Ακόµη δε και αν βρεθούν πολύ µεγαλύτερα
αποθέµατα στην περιοχή, δεν θα µπορούν να µεταφερθούν µόνο
από τον συγκεκριµένο αγωγό λόγω της περιορισµένης φυσικά
µεταφορικής του δυνατότητας.

Λογικά, λοιπόν, υποθέτουµε πως η υπογραφή της συµφωνίας
µεταξύ Ελλάδας, Κύπρου και Ισραήλ υπό την αιγίδα των Ηνωµέ-
νων Πολιτειών στοχεύει κυρίως στην αµυντική τους συνεργασία
απέναντι στην Τουρκία και έµµεσα βέβαια στη Ρωσία. Το πού θα
οδηγήσει µία τέτοια ενέργεια κανένας δεν το γνωρίζει, εκτός του
ότι θα είχε σίγουρα επακόλουθα για ολόκληρη την περιοχή και
ειδικά για την Ελλάδα, η οποία δεν πρέπει να ξεχνάµε πως συνε-
χίζει να είναι χρεοκοπηµένη και ανοχύρωτη. 

Σύµφωνα πάντως µε ένα άρθρο του «BLOOMBERG», που θα
καταθέσουµε επίσης στα Πρακτικά, ο αγωγός NordStream 2 θα
είναι το τελευταίο έργο της Ρωσίας, όσον αφορά την προµήθεια
της Ευρώπης µε φυσικό αέριο, µαζί µε τον Turk Stream, µέσω
του οποίου θα εξασφαλιστεί η κυριαρχία της στην Ανατολική Ευ-
ρώπη.

Τα επόµενα σχέδιά της αφορούν την ταχύτερα αναπτυσσό-
µενη αγορά φυσικού αερίου της Κίνας µε τον αγωγό Power of
Siberia, κόστους 400 δισεκατοµµυρίων δολαρίων, όπως θα κα-
ταθέσουµε στα Πρακτικά, καθώς επίσης το αυξανόµενο παγκο-
σµίως µερίδιο του υγροποιηµένου φυσικού αερίου µέσω της
«NOVATEK» του µεγαλύτερου ιδιωτικού παραγωγού φυσικού αε-
ρίου της χώρας. Για το τελευταίο βέβαια, για το LNG, οι εξελίξεις
από την πτώση των τιµών είναι πολύ αρνητικές, ειδικά όσον
αφορά το σχιστολιθικό.

Σχετικά τώρα µε τη συµµετοχή της Ιταλίας που παραµένει ως
συµβαλλόµενη στη σηµερινή συµφωνία, επειδή όπως είπε ο
Υπουργός ελπίζει να αλλάξει άποψη, έχουµε πολύ σοβαρές αµ-
φιβολίες, µεταξύ άλλων, επειδή η Τουρκία είναι ο τρίτος µεγα-
λύτερος εµπορικός εταίρος της παγκοσµίως, µε τις διµερείς
συναλλαγές των δύο χωρών να υπερβαίνουν τα 20 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ ετησίως, καθώς επίσης µε χίλιες περίπου ιταλικές επι-
χειρήσεις να έχουν επενδύσει στην Τουρκία, οπότε να µην
θέλουν προφανώς να διακινδυνεύσουν τις σχέσεις τους.

Σε σχέση µε το Ισραήλ, σύµφωνα µε ένα σηµαντικό οικονοµικό
ενηµερωτικό έντυπό του –που θα καταθέσουµε στα Πρακτικά-,
δεν επιθυµεί τη σύγκρουση του µε την Τουρκία, όσον αφορά το
ζήτηµα της ΑΟΖ στη Μεσόγειο, ενώ θεωρεί πως για να κατα-
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σκευαστεί το έργο θα πρέπει να ξεπεραστούν σχεδόν ανυπέρ-
βλητα τεχνικά, οικονοµικά, περιβαλλοντικά και πολιτικά εµπόδια.

Από την άλλη πλευρά, σύµφωνα µε έναν εµπειρογνώµονα για
την ενεργειακή νοµοθεσία στο εβραϊκό πανεπιστήµιο της Ιερου-
σαλήµ, ακόµη και χωρίς την ανακήρυξη ΑΟΖ της Τουρκίας µε τη
Λιβύη, δεν υπάρχει πραγµατικά δυνατότητα κατασκευής του
αγωγού χωρίς τη συγκατάθεση της Τουρκίας λόγω της εγγύτη-
τας των ακτών της. Όπως τόνισε, «το EastMed αποτελεί ένα
στρατηγικά σηµαντικό έργο για την Ευρώπη, είναι επίσης σηµαν-
τικό για το Ισραήλ. Έχουµε εξαιρετική συνεργασία µε την Ελ-
λάδα, την Κύπρο και την Αίγυπτο, αλλά θα χαρούµε να
συµµετέχει και η Τουρκία.». Αυτά ακριβώς είπε.

Τέλος, πάντοτε κατά την ίδια πηγή, το συµφέρον του Ισραήλ
να αποφύγει την εµπλοκή του σε τυχόν σύρραξη της Τουρκίας
µε την Ελλάδα ή και µε την Κύπρο είναι σαφές, αφού κάτι τέτοιο
θα έθετε σε κίνδυνο τις θαλάσσιες εµπορικές οδούς του κρά-
τους, το οποίο εξαρτάται σχεδόν απόλυτα από τη Μεσόγειο,
όσον αφορά τις εισαγωγές και τις εξαγωγές του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σύµφωνα τώρα µε ένα άλλο ισραηλινό ενηµερωτικό µέσο –που
θα καταθέσουµε επίσης στα Πρακτικά-, το οποίο αναφέρεται γε-
νικότερα στις στρατηγικές επιδιώξεις της χώρας, λέγονται τα
εξής σε ελεύθερη απόδοση: Το Ισραήλ, η Ελλάδα και η Κύπρος
πρέπει να αλλάξουν τη στάση τους απέναντι στην Τουρκική Δη-
µοκρατία της Βόρειας Κύπρου –το τονίζω, στην Τουρκική Δηµο-
κρατία της Βόρειας Κύπρου- και αντί να την αγνοούν, θα πρέπει
να την καλέσουν να συµµετέχει στα ενεργειακά αποθέµατα,
αφού κάτι τέτοιο θα στήριζε την τουρκοκυπριακή οικονοµία, µε
αποτέλεσµα η Βόρεια Κύπρος να αποµακρυνθεί από την Τουρ-
κία.

Κλείνοντας, είναι σαφές πως αφ’ ενός µεν ο αγωγός θα αργή-
σει να κατασκευαστεί, εάν υποθέσουµε πως τελικά θα συµβεί
κάτι τέτοιο –πολλά κράτη, πολλές γλώσσες, πολλά διαφορετικά
συµφέροντα, πραγµατικά ο «πύργος της Βαβέλ»-, αφ’ ετέρου το
Ισραήλ δεν πρόκειται να στηρίξει την Ελλάδα σε τυχόν σύγ-
κρουσή της µε την Τουρκία. Οπότε εύλογα αναρωτιέται κανείς
για ποιο λόγο υπεγράφη τόσο βιαστικά η συµφωνία, καθώς επί-
σης γιατί θριαµβολογεί η Κυβέρνηση.

Ελπίζουµε δε να µην αντιµετωπιζόµαστε ξανά ως οι χρήσιµοι
ηλίθιοι, µε την έννοια της εξυπηρέτησης ξένων συµφερόντων εις
βάρος των δικών µας, όπως θα ήταν η τυχόν χρησιµοποίηση της
συµφωνίας από το Ισραήλ ως διαπραγµατευτικό χαρτί µε την
Τουρκία, ενδεχοµένως για τη διέλευση αγωγού από αυτή.

Σε κάθε περίπτωση, µε δεδοµένη την ως άνω στάση του Ισ-
ραήλ, δεν υπάρχει ούτε αµυντική συµφωνία µαζί του. Οπότε η
Ελλάδα είναι µόνη της, όσον αφορά τυχόν θερµό επεισόδιο ή
στρατιωτική σύγκρουσή της µε την Τουρκία, µε τις πιθανότητες
πλέον να είναι µεγαλύτερες.

Εποµένως, θα ήταν σωστό να σταθµίσει ήδη τις δυνάµεις της,
αν και θα έπρεπε κάτι τέτοιο να είχε προηγηθεί της συµφωνίας,
ξεκινώντας από τις στρατιωτικές δαπάνες, οι οποίες έχουν δυ-
στυχώς καταρρεύσει στα χρόνια των µνηµονίων –όπως θα κατα-
θέσουµε στα Πρακτικά- σε σύγκριση µε την Τουρκία, αφού η
Ελλάδα δεν τις εξαίρεσε από τις περικοπές, όπως η Τουρκία το
2001 που χρεοκόπησε. 

Ακόµη χειρότερα, η µείωση των ελληνικών δαπανών µόνο για
στρατιωτικό εξοπλισµό είναι τροµακτική, στα 258 εκατοµµύρια
ευρώ µόλις, µε κριτήριο τις φυσικές παραλαβές εξοπλιστικών
προγραµµάτων στον προϋπολογισµό του 2020. 

Όσον δε αφορά τις στρατιωτικές βιοµηχανίες µας, έναν κλάδο
που ανθεί στην Τουρκία, η κατάσταση είναι χαοτική, αφού όλες
σχεδόν έχουν τεθεί σε καθεστώς εκκαθάρισης, αν και άλλαξαν
ορισµένες αποφάσεις φέτος. Επειδή δε η Τουρκία αυξάνει συ-
νεχώς τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια τις στρατιωτικές δαπάνες
της, έχει δηµιουργηθεί ένα εξοπλιστικό χάσµα µεταξύ µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βιλιάρδο, πρέ-
πει να κλείσετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε. 

Σηµαίνουν, αλήθεια, όλα αυτά πώς πρέπει να συνεχίσουµε την

πολιτική του κατευνασµού µε την Τουρκία; Ασφαλώς, όχι. Σηµαί-
νουν όµως πως πρέπει να είµαστε προετοιµασµένοι για ένα
θερµό επεισόδιο ή για µία σύγκρουση µε την Τουρκία, ότι πριν
από όλα θα έπρεπε η Ελλάδα να κηρυχθεί σε κατάσταση εκτά-
κτου ανάγκης για τον βίαιο εποικισµό της µε τους παράνοµους
µετανάστες που µας κοστίζει και µας αποδυναµώνει αµυντικά και
οικονοµικά όλο και περισσότερο. 

Επίσης, σηµαίνει πως πρέπει να αυξήσουµε αµέσως τις στρα-
τιωτικές µας δαπάνες και η Κυβέρνηση θα έπρεπε να είχε συζη-
τήσει το θέµα του αγωγού µε όλα τα πολιτικά κόµµατα, πριν
ακόµα το υπογράψει, εξασφαλίζοντας πως δεν θα πέσουµε σε
µία ακόµη παγίδα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε µε τον

τελευταίο ειδικό αγορητή, τον συνάδελφο Κρίτωνα Αρσένη από
το ΜέΡΑ25. Μετά έχει ζητήσει τον λόγο ο Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Βελόπουλος. Ο
κύριος Υπουργός µού είπε ότι θέλει να µιλήσουν οι πρώτοι πέντε
συνάδελφοι, που εναλλάσσονται και µετά θα πάρει τον λόγο. Το
λέω αυτό για τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους ώστε να
κάνουν τον προγραµµατισµό τους.

Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Βουλεύτριες και Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, στη συνεδρίαση

της επιτροπής κάνατε ένα τεράστιο ατόπηµα. Φτάσατε στο ση-
µείο να αποκαλέσετε «προδότες» τις περιβαλλοντικές οργανώ-
σεις. Είναι κάτι το οποίο δεν έχει ξαναγίνει στα χρονικά του
κοινοβουλευτισµού, να έρθει ο Υπουργός, ο οποίος λέει ότι συ-
ναντιέται κάθε δύο µήνες µε αυτές τις οργανώσεις και να πει ότι
είναι προδότες και ότι αν ακολουθούσατε αυτά που σας ζήτησαν
θα έλεγαν εσάς προδότη. Αυτό ακριβώς είπατε. Και όχι µόνο το
είπατε, αλλά το διαφηµίσατε και από τα µέσα κοινωνικής δικτύω-
σης σας σαν κάτι για το οποίο θα πρέπει να σας πούµε «µπράβο».

Κύριε Χατζηδάκη, πώς θα συναντήσετε –αν σκοπεύετε να συ-
ναντήσετε ποτέ- σε λίγο καιρό αυτές τις οργανώσεις; Είστε ο
πρώτος Υπουργός Περιβάλλοντος αυτής της χώρας που έρχεται
σε τόσο κάθετη ρήξη µε οποιονδήποτε προστατεύει το περιβάλ-
λον, ακόµη και τις περιβαλλοντικές οργανώσεις που τόσο καλά
λέγατε ότι συνδιαλέγεστε µαζί τους.

Το ερώτηµά µου είναι το εξής: Μέχρι πρόσφατα µας λέγατε -
όταν µένατε από επιχειρήµατα- ότι ο κ. Μητσοτάκης είναι ο πιο
«πράσινος» πρωθυπουργός της Ευρώπης. Τελείωσε αυτό το πα-
ραµύθι. Τώρα φτάσατε στο σηµείο να λέτε «προδότες» όποιους
αντιδρούν σε αυτά που λέτε. Το επόµενο στάδιο ποιο θα είναι;
Τι θα κάνετε µετά; Θα συλλάβετε τους αντιδρώντες, όπως κάνετε
µε τους ανθρώπους που κάνουν ολονύχτια µε τα πλακάτ «απο-
σύρετε το περιβαλλοντοκτόνο νοµοσχέδιο σας» έξω από τη
Βουλή;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Τους συνέλαβαν;

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ναι, προφανώς µε εντολή της πο-
λιτικής ηγεσίας πηγαίνει η Αστυνοµία και τους συλλαµβάνει και
τους ζητάει να φύγουν.

Κύριε Χατζηδάκη, πριν µας πείτε -αν είναι δυνατόν να πι-
στεύουµε ότι έχετε πει κάτι τέτοιο!- ότι σας έχουµε παρερµηνεύ-
σει, σας καλώ να ζητήσετε συγγνώµη, να αποσύρετε αυτήν τη
δήλωσή σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Εσείς πρέπει να ζητήσετε συγγνώµη από εµένα
για αυτά που λέτε τόση ώρα.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Δυσερµηνεύτηκαν και αυτές οι
δηλώσεις σας; Δεν είπατε επί λέξει ότι άµα ακούγατε τις περι-
βαλλοντικές οργανώσεις θα µαζευόταν πλήθος έξω και θα σας
έλεγαν προδότη; Αυτό δεν είπατε επί λέξει;

Τι σας ενόχλησε, όµως; Τι σας έκανε; Και το επανέλαβε στην
ουσία ακόµα και ο εκπρόσωπος σας, ο εισηγητής σας, απέναντι
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σε όποιους αντιδρούν σε αυτήν την Αίθουσα, ότι εξυπηρετούµε
συµφέροντα. Έχετε φτάσει στο σηµείο της διαπόµπευσης πλέον
των πολιτικών σας αντιπάλων. Και καλά, το ΚΚΕ έχει µεγάλη ιστο-
ρία από τέτοιες συµπεριφορές, για εµάς είναι λίγο µια πρώτη εµ-
πειρία.

Τι σας ενόχλησε, όµως; Σας ενόχλησε ότι ήρθαµε εδώ πέρα
και καταγγείλαµε -µετά τις δηλώσεις και του εισηγητή σας που
τις επανέλαβε και σήµερα, ότι η τιµή του του πετρελαίου κατέρ-
ρευσε και δεν θα αποκατασταθεί- το παράλογο πλήρως της πο-
λιτικής σας σαν ένα κράτος που έχει σαν βασική του βιοµηχανία
τον τουρισµό να επιτρέπετε τις εξορύξεις σε «NATURA», σε συ-
νέχεια της πολιτικής του ΣΥΡΙΖΑ, τη στιγµή που το πετρέλαιο,
όπως λέτε και εσείς, καταρρέει η τιµή του. Καταστρέφετε το πε-
ριβάλλον που στηρίζει πέρα από οτιδήποτε άλλο -αν δεν έχετε
αυτονόητη σκέψη για την προστασία του περιβάλλοντος-  και
προστατεύει τον τουρισµό. Είναι η βάση αυτής της βασικής µας
βιοµηχανίας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥ-
ΛΟΣ)

Στη συνέχεια σας εξήγησα στην επιτροπή ότι το φυσικό αέριο
-για το οποίο επίσης προχωράτε σε αυτόν τον αγωγό καθώς και
σε καταστροφικά έργα µέσα στις προστατευόµενες περιοχές-
αυτήν τη στιγµή είναι σε υποχώρηση. Έχει ξεκινήσει ήδη η απα-
γόρευση του σε είκοσι πόλεις της Αµερικής -µια από αυτές είναι
το Σαν Φρανσίσκο- και ετοιµάζονται το Χιούστον, Τέξας -πρω-
τεύουσα των υδρογονανθράκων παγκοσµίως ή τουλάχιστον στην
Αµερική- και πάρα πολλές περιοχές. Στο Ηνωµένο Βασίλειο µετά
το 2025 σε κάθε νέο κτίριο θα απαγορεύεται η χρήση φυσικού
αερίου στη θέρµανση. Επίσης, η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύ-
σεων στο τέλος του 2021 σταµατάει χρηµατοδότηση έργων φυ-
σικού αερίου και πετρελαίου 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Σε αυτό
το σκηνικό εσείς επενδύετε στις τεχνολογίες δεινοσαύρους, σε
αυτές τις τεχνολογίες που κάποτε σε κάποιους φέρανε έσοδα.
Έχει τελειώσει αυτή η εποχή.

Δεν το κάνετε για τη χώρα. Εξυπηρέτηση ξένων συµφερόντων
κάνουν αυτήν τη στιγµή, κύριε Υπουργέ, όσοι προωθούν το σχι-
στολιθικό αέριο, όπως ακούστηκε ξεκάθαρα σε αυτήν την Αί-
θουσα, όσοι προωθούν το πετρέλαιο που αυτήν τη στιγµή
καταρρέει µέσα στις προστατευόµενες περιοχές, όσοι προωθούν
το φυσικό αέριο. Αυτή είναι η εξυπηρέτηση ξένων συµφερόντων.

Προφανώς σε αυτήν τη διαδικασία στηρίζεστε από την οµο-
φωνία του ΣΥΡΙΖΑ και για αυτόν τον αγωγό και για την καύση
απορριµµάτων στις τσιµεντοβιοµηχανίες και τη σύναψη της εθε-
λοντικής συµφωνίας µε τις τσιµεντοβιοµηχανίες σαν τελευταία
πράξη του δικού τους Υπουργείου Περιβάλλοντος για την καύση
απορριµµάτων, µε εξορύξεις «NATURA» και πολλά, πολλά –δυ-
στυχώς- ακόµη. Όπως και τη νοµιµοποίηση του εµπορίου άγριας
ζωής. 

Ναι, µην κοιτάτε έτσι, κύριε Υπουργέ. Εσείς φέρατε αυτό που
είχε φέρει και ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά δεν πρόλαβε να το περάσει λόγω
των εκλογών, τη νοµιµοποίηση εµπορίου γερακιών άγριας ζωής,
για να κάνουν κυνήγι κάποιοι άνθρωποι µαζί και µε γεράκια
πλέον.

Η ουσία της συζήτησης εδώ πέρα σήµερα είναι µία, είναι οι
εξορύξεις. Η ουσία της συζήτησης είναι µία και στο περιβαλλον-
τοκτόνο νοµοσχέδιο που είχατε φέρει, που έγινε πλέον νόµος
του κράτους δυστυχώς, εξόρυξη «NATURA» και προστατευόµε-
νες περιοχές και εκεί πέρα, ακόµα και εκεί πέρα, έρευνες υδρο-
γονανθράκων σε δηµοτικές γαίες, χωρίς άδεια των δήµων. Για
ποιον λόγο, κύριε Υπουργέ, στην Ήπειρο, που ψάχνετε µόνο για
πετρέλαιο, -που είπε ο εισηγητής σας ότι καταρρέει η τιµή του
πετρελαίου- προχωράτε στην καταστροφή των προστατευόµε-
νων περιοχών; Για ποιον λόγο χωρίς άδεια των τοπικών κοινω-
νιών και των δήµων στον οποίο ανήκουν οι γαίες αυτές, οι
περιοχές; Προς την εξυπηρέτηση ποιου δηµοσίου συµφέροντος
προχωράτε στην πενταετή παράταση περιβαλλοντικών αδειών,
όπως αυτή στις Σκουριές, την ίδια ώρα που έχει καταπέσει στο
Συµβούλιο της Επικρατείας η καρδιά της περιβαλλοντικής αδει-
οδότησης;

Για ποιόν λόγο επιτρέπετε να έχουµε ανεξέλεγκτους χώρους

διάθεσης των εξορυκτικών αποβλήτων; Είναι ακριβώς αυτό που
ζήτησαν οι Σκουριές, ακριβώς αυτό που έχει καταγγελθεί ότι γί-
νεται στις Σκουριές, αυτά που στην Ολυµπιάδα µε την πληµµύρα
βρέθηκαν στη θάλασσα. Αυτά! 

Ποιο εθνικό συµφέρον εξυπηρετείτε, ποιανής χώρας; Για ποιόν
λόγο καταργείτε τους φορείς διαχείρισης; Για ποιον λόγο επι-
τρέπεται το εµπόριο άγριας ζωής και το κυνήγι µε γεράκια; Θέ-
λουµε να µας εξηγήσετε όλους αυτούς τους λόγους και ποιο
εθνικό συµφέρον εξυπηρετούν. Ας βάλουµε ονοµατεπώνυµο στα
συµφέροντα τα οποία εξυπηρετούν. 

Σας ζητάµε να αποσύρετε αυτόν τον νόµο, πλέον, όπως να
αποσύρετε και αυτήν τη σύµβαση. Και σας ζητάµε να σταµατή-
σετε να χρησιµοποιείτε τον εθνικισµό για να προωθείτε συµφέ-
ροντα, για να ταΐζετε στόµατα συγκεκριµένων επιχειρηµατιών,
γιατί αυτό γίνεται σε αυτήν την Αίθουσα.

Όσο γι’ αυτούς που θεωρούν ότι κάποιοι άνθρωποι εξυπηρε-
τούν ξένα συµφέροντα, να µη κρίνουν εξ ιδίων τα αλλότρια.  Σας
καλούµε να αποσύρετε και αυτόν τον αγωγό και το περιβαλλον-
τοκτόνο σας νοµοσχέδιο, καθώς και να καταργήσετε τον νόµο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Ελληνικής Λύσης, κ. Κυριάκος Βελόπουλος. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα ξεκινώντας την οµιλία µου να επισηµάνω σε όλους

ότι σαν σήµερα το 1920, εκατό χρόνια πριν, απελευθερώθηκε η
Θράκη µας. Ξέρετε, είναι πολύ επίκαιρο το µήνυµα. Πρέπει να
θυµόµαστε τέτοιες µέρες γιατί ακόµα και σήµερα η Θράκη κιν-
δυνεύει δυστυχώς από τον τουρκικό σοβινισµό - µιλιταρισµό. Και
πρέπει να υπενθυµίσω, επίσης, ότι εκείνη την περίοδο πολλοί εκ
των µουσουλµάνων Θρακιωτών και πολλοί Ποµάκοι εξ αυτών
ήταν υπέρ των ελληνικών δυνάµεων, ήταν υπέρ της Ελλάδος και
γι’ αυτό πρέπει να καταλάβουµε εδώ µέσα οι περισσότεροι ότι
αυτές οι ηµεροµηνίες είναι κλειδί για τις επόµενες δεκαετίες. 

Θα έπρεπε να ήµουν πολύ χαρούµενος, κύριε Χατζηδάκη, µε
το σηµερινό νοµοσχέδιο, µε τη σηµερινή συµφωνία. Όµως, δεν
είµαι. Και δεν είµαι γιατί ξεκινάτε να κάνετε έναν αγωγό ή συµ-
φωνείτε να κάνετε έναν αγωγό χωρίς να µε έχετε ακούσει ως Κυ-
βέρνηση το 2007, 2008, 2009. Τότε πρωτοαναφέρθηκε στο
ελληνικό Κοινοβούλιο ο EastMed το σχέδιο αυτό, κύριε Χατζη-
δάκη, όλη αυτή η ιστορία των αγωγών και των πετρελαίων από
τον µοναδικό Βουλευτή µετά τη χούντα, την επταετία, που µίλησε
για πετρέλαια στο ελληνικό Κοινοβούλιο, από τον οµιλούντα ως
Βουλευτής τότε και όλοι στη Νέα Δηµοκρατία διακωµωδούσατε.
Ενθυµούµαι τον πρώην Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας, όχι της
Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Παπακωνσταντίνου, που µε αποκα-
λούσε ειρωνικά «πετρελαιά» στο περιστύλιο. 

Χαίροµαι, βέβαια, που επιβεβαιώθηκα για όλα όσα έλεγα. Στε-
νοχωριέµαι γιατί καθυστερήσαµε πάρα πολύ. Θα µου πείτε ότι
στην πολιτική πρέπει να ξεκινάς να κάνεις κάτι. Για να υλοποιηθεί
όλο αυτό το έργο υπάρχει η συµφωνία, η αρχή, δηλαδή, για να
ξεκινήσει το έργο, αλλά δεν υπάρχει τέλος, δεν υπάρχει η Ιταλία. 

Μην λέµε ψέµατα στον ελληνικό λαό, κύριε Υπουργέ. Χωρίς
την Ιταλία δεν θα πρόκειται να γίνει κανένας αγωγός. Αυτή είναι
η πραγµατικότητα. Η πραγµατικότητα δυστυχώς µου θυµίζει ότι
ξεκινάτε να κάνετε ένα έργο, έναν αγωγό χωρίς να έχετε κάνει
το αυτονόητο, να πάρετε άδεια από την πολεοδοµία για να χτί-
σετε το σπίτι σας. Γιατί δεν έχουµε κάνει ΑΟΖ; Όταν δεν έχεις
κάνει ΑΟΖ, όταν δεν έχεις υλοποιήσει το µονοµερές αυτονόητο
δικαίωµά σου να καθορίσεις την ΑΟΖ και να την ανακηρύξεις αν
θες, δεν µπορείς να περάσεις έναν αγωγό από την περιοχή χωρίς
να είναι επισφαλής η διαδροµή. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και
εξ ου και το τουρκολιβυκό σύµφωνο που έγινε για να µας δια-
σπάσει την πορεία του αγωγού. Δεν είναι τυχαία η επιλογή των
Τούρκων. 

Θεωρώ ότι µερικά πράγµατα γίνονται, αλλά γίνονται µε λάθος
τρόπο. Πρέπει να υποµνήσω στην Κυβέρνησή σας κάτι πάρα
πολύ απλό, ότι το µονοµερές δικαίωµα της χώρας στον καθορι-
σµό της ΑΟΖ δεν έγινε ούτε από τον ΣΥΡΙΖΑ ούτε από τη Νέα
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Δηµοκρατία. Καταθέσαµε ειδική πρόταση νόµου στη Νέα Δηµο-
κρατία ως Κυβέρνηση σας, κύριε Υπουργέ. Δεν υλοποιήσατε
ούτε αυτήν. Κατέθεσε η Ελληνική Λύση µονοµερώς να κάνει η
χώρα αυτή την πολύ σηµαντική ενέργεια για να κατοχυρώσει τα
εθνικά της δίκαια. Δεν την κάνατε. 

Άκουγα τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας και θα ήθελα να
πω τα εξής: Ο EastMed δεν είναι ένα οικονοµικό µέγεθος επιλο-
γής. Είναι γεωστρατηγικό, γεωοικονοµικό και γεωπολιτικό. Και
δυστυχώς δεν έχετε καταλάβει ότι αυτά δεν αφορούν µόνο στη
χώρα µας. Εδώ έχουµε ένα πλέγµα χωρών, κύριε Υπουργέ. Ας
µάθει ο ελληνικός λαός τι συµβαίνει από έναν άνθρωπο που τα
έλεγε πριν δεκαετίες. 

Ηνωµένες Πολιτείες, Ρωσία και Κίνα είναι οι ισχυρές δυνάµεις
αυτού του πλανήτη που συγκρούονται στη Μεσόγειο και τη Μέση
Ανατολή. Αν δεν κάνω λάθος ο αγωγός είναι στη Μεσόγειο. Άρα,
αυτές οι χώρες εκ προοιµίου έχουν συµφέροντα είτε να γίνει είτε
να µην γίνει αγωγός. Ξεκάθαρα πράγµατα. Γιατί µια χώρα, όπως
η Ελλάς, χώρα ισχυρή στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πτωχευµένη µεν,
ανίσχυρη τα τελευταία χρόνια, έχει τις δικές της συµµαχίες και
έχει και την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Εδώ πρέπει να σας πω, κύριε Υπουργέ, για να τα λέµε όλα
στον ελληνικό λαό, ότι η Γερµανία δεν θέλει να γίνει ο EastMed.
Μην κοροϊδεύουµε τον κόσµο. Η Ιταλία δεν θέλει να γίνει ο
EastMed για τους δικούς της λόγους που θα εξηγήσω σε λίγο.
Θέλω ο ελληνικός λαός να καταλάβει σήµερα ότι η Ελληνική
Λύση δεν µπήκε εδώ για να φωνασκεί, να αλαλιάζει και να κραυ-
γάζει εναντίον της Κυβέρνησης. Ήρθε για να θέσει συγκεκριµέ-
νες προτάσεις στο δικό σας το αυτί, στον εγκέφαλο για να τις
υλοποιήσετε. 

Πάµε στη Γερµανία: Πιστεύει κανείς ότι η χώρα που θέλει να
γίνει ο κλειδοκράτορας του φυσικού αερίου της Ευρώπης µε το
NordStream, παραβιάζοντας κατάφορα το εµπάργκο που έκανε
η Ευρωπαϊκή Ένωση προς τη Ρωσία, κάνει αγωγό στα κρυφά
από τη Βαλτική Θάλασσα, γράφοντας στα παλαιότερα των υπο-
δηµάτων της το εµπάργκο που έβαλε προς τη Ρωσία; Η Γερµανία
κάνει µπίζνες µε τη Ρωσία και η Ελλάς δεν µπορεί να πουλήσει
τα ροδάκινά της στη Ρωσία γιατί έβαλε το εµπάργκο και αυτοί
κάνουν έργα πνοής δισεκατοµµυρίων ευρώ. Η Γερµανία, λοιπόν,
που θέλει να γίνει ο κλειδοκράτορας, δεν θα αφήσει ποτέ την Ελ-
λάδα να κάνει τον EastMed. Θέλω να καταλάβουµε εδώ µέσα τι
συζητάµε. Συζητάµε για µια συµφωνία που είναι καλή. Το έλεγα
από το 2008, δεν το λέω τώρα. Αν το κάναµε από τότε θα είχαµε
προλάβει τις εξελίξεις, αλλά πάντα πηγαίνουµε µε χρονοκαθυ-
στέρηση.

Πάµε στην Ιταλία: Σε λίγο θα σας πω, κύριε Υπουργέ, όχι απλά
τα νούµερα που σας είπε, τα 19 - 20 δισεκατοµµύρια εµπορικών
συναλλαγών Ιταλίας - Τουρκίας που σαφώς η Ιταλία δεν θα θε-
λήσει ποτέ να γίνει εχθρός µε την Τουρκία κάνοντας έναν αγωγό
αµφιβόλου, αν θέλετε, κέρδους για την Ιταλία. Θέλω να καταλά-
βετε ότι ξεκινάτε να πάτε από Θεσσαλονίκη στην Αθήνα ξέρον-
τας ότι η Αθήνα έχει «καταστραφεί». Δεν υπάρχει Αθήνα. Πού
πάτε; Δεν υπάρχει Ιταλία. Η πρώτη χώρα που έπρεπε να υπογρά-
ψει ήταν η Ιταλία. Η αρχή και το τέλος του αγωγού. Εδώ δεν
υπάρχει αρχή, δεν υπάρχει ΑΟΖ, δηλαδή µέση, δεν υπάρχει Ιτα-
λία. Τι συζητάµε εδώ; 

Θα µιλήσω για την Κίνα: Ξέρετε πολύ καλά στη Νέα Δηµοκρα-
τία, όσοι ξέρετε -φαντάζοµαι κάποιοι διεθνολόγοι που έχετε εδώ,
γιατί οι διεθνολόγοι θεωρητικά τα ξέρουν καλύτερα όλα- ότι η
Κίνα είναι ένας µεγάλος παράγοντας και στην Αφρική, στην υπο-
σαχάρια Αφρική, και σε άλλες χώρες της Αφρικής για τις πλου-
τοπαραγωγικές πηγές της. Ξέρετε ότι η Κίνα έστειλε και
πολεµικά σκάφη στη Μεσόγειο. Ξέρετε ότι παίζει ένα ρόλο. Ο
δρόµος του µεταξιού είναι πολύ σηµαντικός. Όµως, δεν τον θέ-
λουν οι Αµερικανοί. Δεν θέλουν οι Αµερικανοί. Βλέπετε πόσο
συγκρουόµενα είναι τα συµφέροντα; Πόσο αντιφατικά και συγ-
κρουόµενα; 

Να πάµε στην Αίγυπτο, τη φιλική σας Αίγυπτο, γιατί λέτε ότι
είναι φίλη µας η Αίγυπτος. Θεωρώ ότι πρέπει να είναι φίλη µας
και πρέπει να κάνουµε καλές σχέσεις. Κύριε Υπουργέ, το κοίτα-
σµα Zohr ξέρετε που είναι; Δεν ξέρετε. Να σας πω εγώ που είναι.
Είναι ακριβώς στη συµβολή της ελληνικής, της κυπριακής και της

αιγυπτιακής ΑΟΖ. Είναι λίγο πιο κάτω από το τριεθνές σηµείο.
Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; 

Χαµογελούν, διότι, ξέρετε, οι νεοδηµοκράτες είναι είρωνες.
Έχουν µια ειρωνική διάθεση απέναντι σε όποιον τους λέει κάτι
γιατί τα ξέρουν όλα. Είναι η πεµπτουσία των µεγάλων διανοιών,
που ήρθαν εδώ, των Αϊνστάιν που ήρθαν εδώ και πτώχευσαν τη
χώρα και έβαλαν και νέο αίµα τώρα. Με έπαρση, αλαζονεία, χα-
µογελάκια νοµίζουν ότι µπορούµε να κάνουµε δουλειά. 

Το κοίτασµα Zohr, κύριοι, για να µαθαίνετε –αν δεν θέλετε να
µάθετε, µη µαθαίνετε- είναι ακριβώς στο τριεθνές των ΑΟΖ Αιγύ-
πτου, Κύπρου και Ελλάδας. Εκεί είναι και κάνει γεώτρηση τώρα
η Αίγυπτος. Κάνει γεώτρηση στο σηµείο όπου µπορούσε να κάνει
γεώτρηση η χώρα µας ή η Κύπρος. Γιατί να θέλει, λοιπόν, τον
EastMed την ώρα που ετοιµάζεται µε το Iσραήλ να κάνει τον
SouthMed, που δεν το ξέρετε καν. Ο SouthMed είναι ο αγωγός
που ξεκινάει από το Ισραήλ, Αίγυπτο και πάει Λιβύη. Έχει γίνει ο
αγωγός Ισραήλ - Αιγύπτου και το µόνο που µένει είναι ο έλεγχος
της Λιβύης, εξ ου και η Αίγυπτος στηρίζει Χάφταρ και η Ιταλία
στηρίζει Σάρατζ. Απλά είναι τα πράγµατα! Γιατί αυταπατάσθε
εσείς και εξαπατάτε τον ελληνικό λαό; Γιατί δεν του λέτε όλη την
αλήθεια; Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Ακούστε τώρα τα αλλη-
λοσυγκρουόµενα συµφέροντα: Ο Χάφταρ στηρίζεται από την Αί-
γυπτο και τη Ρωσία, αλλά ο Χάφταρ εκπαιδεύτηκε στις Ηνωµένες
Πολιτείας ως άνθρωπος των Αµερικανών όταν θα τον χρειαζόν-
ταν αργότερα. Ξέρετε πού, έτσι; Στο Λάνγκλεϊ. Δεν το λέω εγώ,
το λέει το βιογραφικό του. Εκπαίδευσαν τον Χάφταρ, τον οποίο
συνάντησα, οι ειδικές µυστικές υπηρεσίες των Ηνωµένων Πολι-
τειών και θα έπρεπε η ελληνική Κυβέρνηση να τον στηρίξει στην
παρούσα φάση γιατί είναι υπέρ των ελληνικών συµφερόντων,
αλλά δεν τον στηρίζετε.

Επίσης, η Αίγυπτος είναι εχθρός της Τουρκίας, γιατί θέλει να
αναδυθεί ως νέα υπερδύναµη στην περιοχή εξ’ ου και η προσπά-
θεια του κυρίου αρχηγού, του Σίσι, να κάνει πολεµικό ναυτικό,
«µέγα το της θαλάσσης κράτος», Θουκυδίδης. Χωρίς ναυτικό δεν
είσαι υπερδύναµη ή περιφερειακή δύναµη. Έλα όµως που η Αί-
γυπτος, φίλος της Ρωσίας, είναι εχθρός της Τουρκίας, όταν η
Ρωσία είναι φιλική προς την Τουρκία. Δείτε τη σύγκρουση των
συµφερόντων, σας λέω. Δεν είναι εύκολα τα πράγµατα. Μια υπο-
γραφή έβαλαν, χαιρόµαστε, το λέµε στον ελληνικό λαό, έγινε η
δουλειά. Δεν γίνονται έτσι οι δουλειές. Λυπάµαι που το λέω, αλλά
δεν γίνονται έτσι οι δουλειές.

Πάµε στις Ηνωµένες Πολιτείες. Οι Ηνωµένες Πολιτείες έπαθαν
ένα µεγάλο κάζο. Είχαν επενδύσει στο σχιστολιθικό αέριο, το
οποίο είναι πανάκριβο. Πλέον είναι πανάκριβη η εξόρυξή του µε
την πτώση της τιµής του πετρελαίου και όλης αυτής της ιστο-
ρίας. Είναι πανάκριβο. Και επένδυσε βέβαια στην υποτέλεια των
ελληνικών κυβερνήσεων, οι οποίες ευκόλως έδωσαν βάση σε όλη
την Ελλάδα, βλ. Αλεξανδρούπολη, χωρίς να κερδίσουµε τίποτα.
Δεν κερδίσαµε τίποτα και προκαλώ τον Υπουργό εδώ να µου πει
τι κερδίζει από τον επίτροπο Πάιατ και τις Ηνωµένες Πολιτείες η
Ελλάς, από την τοποθέτηση τερµατικού σταθµού του Κοπελού-
ζου έξι ναυτικά µίλια πιο έξω από την Αλεξανδρούπολη, συνεπι-
κουρούµενη των Αµερικανών. Ας µας πουν τι κερδίζουµε. Να πω
ότι κερδίζω κάτι. Τι κερδίζω; Δυστυχώς δεν κερδίζω.

Επίσης, θα ήθελα να πω και το εξής: Υπάρχει και το Ισραήλ,
που για µένα είναι µια πολύ σηµαντική χώρα, χώρα κλειδί, που
θα έπρεπε πραγµατικά εδώ και δεκαετίες να κάνουµε άλλη πολι-
τική µαζί τους. Στα λόγια είµαστε καλοί. Θεωρώ ότι η Νέα Δηµο-
κρατία κάνει καλύτερη δουλειά σε σχέση µε το Ισραήλ. Και πριν.
Πρέπει όµως, να επιταχύνουµε τις καλές σχέσεις µε το Ισραήλ,
γιατί είναι ρυθµιστικός παράγοντας στην ευρύτερη περιοχή. Πάν-
τοτε µε µια επιφύλαξη, όµως, ότι το Ισραήλ δεν θέλει πόλεµο µε
Τουρκία. Ξεκάθαρα πράγµατα. Και φάνηκε από πολλές εκ των
υποθέσεων. Όµως, είναι ο καταλύτης αυτή η χώρα και η Αίγυ-
πτος για εµάς, µην κοροϊδευόµαστε.

Άρα, λοιπόν, προτείνω στην Κυβέρνηση να κάνει παρασκη-
νιακά µε τον κ. Δένδια καλύτερες επαφές και επικοινωνίες µε το
Ισραήλ και την Αίγυπτο. Αλλά πραγµατικές. Και µε τον Χάφταρ.
Αφήσαµε τον Χάφταρ µόνο του. Γιατί; Ήλθε εδώ, τον συνάντησα
εγώ, όταν πήγε να δει τον κ. Δένδια, εδώ στο ξενοδοχείο, απέ-
ναντι. Πρέπει να κάνετε καλές σχέσεις, είναι σηµαντικό. Θα µου
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πείτε, ο εχθρός του εχθρού µου είναι φίλος µου; Όχι. Αλλά σε
βοηθάει. 

Καµµιά φορά λέω στους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας µε
πολύ συµπάθεια «Στεναχωρηθείτε και λίγο, κύριοι συνάδελφοι,
που πτωχεύσατε τη χώρα. Αφήστε τα χαµογελάκια.». Ας στεναχω-
ρηθούµε όλοι µαζί, γιατί πτωχεύσαµε τη χώρα. Να το πάµε έτσι.
Ας είµαστε όλοι σοβαροί, όλοι µας. Γιατί η χώρα µας πτώχευσε,
επειδή έκανε µεγάλα λάθη το πολιτικό µας σύστηµα ή οι πολιτικοί
µας. Κάποιοι φταίνε όµως. Δεν µπορούµε να χαµογελάµε εδώ
µέσα. Πτωχεύσαµε µια χώρα. Βάζω και µένα µέσα, βλέπετε, δεν
βγάζω την Ελληνική Λύση απ’ έξω, αν και δεν φταίµε εµείς, ούτε
το ΚΚΕ φταίει, ούτε το ΜέΡΑ25 -αν θέλετε- φταίει, ΣΥΡΙΖΑ ελάχι-
στα. ΠΑΣΟΚ - Νέα Δηµοκρατία φταίτε, πτωχεύσατε τη χώρα. 

Ακούστε τουλάχιστον. Δεν είναι κακό. Δεν είναι κακό να ακούτε
έναν άνθρωπο που σας λέει πέντε πράγµατα που δεν ξέρατε το
2007, 2008, 2009 που ήσασταν κυβέρνηση. Σας τα έλεγα και µε
κοροϊδεύατε όλοι στη Νέα Δηµοκρατία. Σας έλεγα για ΑΟΖ, για
αποκλειστικές οικονοµικές ζώνες. Και σας λέω για την Ιταλία.
Γιατί δεν λέτε, κύριε Υπουργέ, γιατί η Ιταλία δεν συµφωνεί µαζί
µας; Να σας πω εγώ κάτι. Αλιευτικές ζώνες: Από το 1981 η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση µε οδηγίες και νόρµες σας πιέζει, όλες τις κυ-
βερνήσεις, να καθορίσουµε αλιευτικές ζώνες στη χώρα µας. Γιατί
δεν καθορίζετε; Ηµεροµηνία καταληκτική 2021, τον Μάρτιο είναι.
Ας το ψάξουν οι διεθνολόγοι που έχετε πολλούς ειδικούς εδώ.
Καταληκτική ηµεροµηνία, Μάρτιος του 2021. Αν δεν γίνει µέχρι
τότε, χάνουµε το πλεονέκτηµα, γιατί οι Ιταλοί, θέλοντας να ψα-
ρέψουν στο Ιόνιο, θέλουν µεγαλύτερη ζώνη αλιείας. Το καταλα-
βαίνω. Ναι αλλά το δικό µου δικαίωµα, µου το στερεί η Ιταλία;
Όχι. Ας πιέσουµε εκεί τουλάχιστον. Βρείτε σηµεία πιέσεως προς
την Ιταλία για να συµφωνήσουν. 

Δεν θα πω για τον SouthMed. Θα το ψάξετε κάνα-δυο χρόνια
να το βρείτε. Ο SouthMed είναι αγωγός, ο οποίος θα γίνει από
το Ισραήλ προς τη Λιβύη, µέσω Αιγύπτου. Ψάξτε λίγο παραπάνω.
Δεν είναι κακό. Δεν είµαι ο ειδικός, αλλά οι δικοί µας σύµβουλοι
στην Ελληνική Λύση και οι άνθρωποι που είναι χρόνια µαζί τους,
γνωρίζουν πέντε πράγµατα, τα οποία µου λένε, τα ψάχνω, τα διε-
ρευνώ και τα καταθέτω.

Πάµε τώρα στα άλλα εγκλήµατα, τα οποία δυστυχώς δεν θέ-
λετε να τα καταλάβετε. Ιταλία, εµπορικό ισοζύγιο. Θέλετε από
την Ιταλία, ακούστε τώρα, να υπογράψει έναν αγωγό, ο οποίος
δεν θα υπογραφεί ποτέ, το λέω εδώ, όσο η Ιταλία κερδίζει 20 δι-
σεκατοµµύρια το 2017 από τις εµπορικές σχέσεις µε την Τουρ-
κία. Για κορόιδα τους περνάτε τους Ιταλούς; 

Κύριε Υπουργέ, 20 δισεκατοµµύρια ετησίως έχουν. Εµπορικό
ισοζύγιο 20 δισεκατοµµύρια. Περίοδος 2017, επενδύσεις Ιταλίας,
3,1 δισεκατοµµύρια δολάρια στην Τουρκία. Κι αν δεν πιστεύετε
εµένα, έχω έγγραφο του Υπουργείου Εξωτερικών της Τουρκίας
να το δείτε. Το καταθέτω στα Πρακτικά. Μην νοµίζετε ότι τα λέω
από µόνος µου. Υπουργείο Εξωτερικών της Τουρκίας, 2017. Στοι-
χεία.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, ακούστε τι κάνει η φίλη µας η Ιταλία, που θέλει υπο-
γραφή ο Υπουργός και η Ελλάδα. Τουρκικά ελικόπτερα Τ129 ιτα-
λικής κατασκευής, δορυφόροι παρατήρησης Gokturk, οι
δορυφόροι τους, ιταλικής παραγωγής-κατασκευής, τα τεθωρα-
κισµένα τους ναυτικά πυροβόλα 76-62, είναι όλα ιταλικά, όλα. Σύ-
στηµα εθνικού συστήµατος εναέριας κυκλοφορίας, κύριε
Λοβέρδο, το οποίο τους βοηθάει πάρα πολύ στο Αιγαίο. Ιταλικός
εξοπλισµός. Χαµογελάει ο Υπουργός. Έχει ένα χαµόγελο συνέ-
χεια, που µου αρέσει, είναι συµπαθητικό. Δεν καταλαβαίνει όµως
ότι ο πόνος του ελληνικού λαού δεν θέλει χαµόγελα. Του λέω τι
κάνει η Ιταλία. Και του λέω ότι δεν θα βάλει υπογραφή η Ιταλία.
Του τα λέω εγώ και µετά θα λέει «τα ήξερα». Και χαµογελάει.
Ζητώ συγγνώµη, αλλά έχω άλλη άποψη.

Τουρκικό διαστηµικό πρόγραµµα, made in Italy, κινητήρας
«FIAT» στα άρµατα µάχης Αλτάι, made in Italy, παροχή εξοπλι-
σµού για πεδίο βολής Karapinar, made in Italy. Και περιµένει ο
Υπουργός από την Ιταλία, αν δεν πιεστεί η Ιταλία και δεν κερδίσει

κάποια χρήµατα παραπάνω, να υπογράψει. Δεν θα υπογράψει. 
Δεν θα πω για τα περισσότερα στοιχεία που έχω µπροστά µου.

Θα πω το εξής: Παραδείγµατος χάριν, εξαγωγές όπλων Ιταλίας
στο Πακιστάν περίπου ένα δισεκατοµµύριο, στο Κατάρ δύο δι-
σεκατοµµύρια εκατό εκατοµµύρια, στην Τουρκία φέτος µέχρι
τώρα 400 περίπου εκατοµµύρια ευρώ. Σε όλες τις χώρες που
είναι εχθρικές µε την Ελλάδα, συµπτωµατικά, και φιλικές µε την
Τουρκία, Πακιστάν, Κατάρ και Τουρκία. Δυστυχώς ή ευτυχώς.
Σας λέω ότι το πλέγµα των συγκρουόµενων συµφερόντων δεν
συνάδει µε την αισιοδοξία της Κυβέρνησης. Μακάρι να γίνει.
Εµείς συµφωνούµε, θα γίνει, θα συµφωνήσουµε. Αλλά δεν βλέπω
να γίνεται, γιατί δεν υπάρχει µόνο το τι θέλω εγώ. Υπάρχει και το
τι θέλουν οι άλλοι. Κι αυτό δεν το ζυγίζετε καλά, κύριε Υπουργέ.
Δεν το ζυγίζετε καθόλου καλά.

Επίσης, στις 19 Μαΐου έχουµε τη γενοκτονία των Ποντίων.
Προς τιµήν της η Βουλή και ο Πρόεδρος, ο κ. Τασούλας, κύριε
Υπουργέ, δέχτηκε να φωταγωγηθεί στις 19 Μαΐου η Βουλή. Ζή-
τησα από τον Πρόεδρο, από τον Υπουργό Εσωτερικών και τον
Πρωθυπουργό να στείλει ένα υπόµνηµα σε όλους τους δηµάρ-
χους της Ελλάδος, οι οποίοι στις 19 Μαΐου να φωταγωγήσουν το
βράδυ όλα τα δηµαρχεία τους. Το ζήτησα και µε χαρά δική µου
είδα τον Πρόεδρο της Βουλής να συναινεί. Ας ζητήσουµε, λοι-
πόν, από τον κ. Θεοδωρικάκο να κάνει ένα τηλέφωνο στους δη-
µάρχους, να στείλει ένα e-mail και να τους πει «φωταγωγήστε
στις 19 Μαΐου για την ποντιακή γενοκτονία όλα τα δηµαρχιακά
µέγαρα». Γιατί εκείνο το βράδυ πρέπει να είµαστε όλοι Πόντιοι,
όπως ήµασταν όλοι Γάλλοι, όλοι Αµερικανοί, όλοι Έλληνες, όταν
οι άλλοι είχαν υποστεί κάτι. Είναι µια γενοκτονία και επιτέλους η
Κυβέρνηση ας κάνει –όποια κυβέρνηση- το αυτονόητο, να διε-
θνοποιήσει τη γενοκτονία των Ποντίων. 

Κλείνοντας, θα ήθελα απλά να επισηµάνω µερικά πράγµατα.
Με τον κορωνοϊό είχα πάρα πολλά να πω, αλλά πρέπει να πω
αυτό. Μας λέει η Ευρωπαϊκή Ένωση και η Κυβέρνηση, κύριε
Υπουργέ, ότι στις ταβέρνες θα είµαστε τέσσερα άτοµα ανά τρα-
πέζι, µε δύο µέτρα απόσταση. Εντάξει, το ακούω λογικό. Αλλά
στα αεροπλάνα θα µπαίνουµε όλοι µαζί. Το ακούω λίγο παρά-
λογο. Είναι λίγο αντιφατικό. Μου το έλεγε φίλος: «Πώς θα γίνει
αυτό; Μπαίνουµε διακόσια άτοµα σε ένα αεροπλάνο, αλλά στην
ταβέρνα θα είµαστε δύο µέτρα ο ένας απέναντι από τον άλλον;». 

Κοιτάξτε, αντιλαµβάνοµαι τη δυσκολία της Κυβερνήσεως και
το λέω ειλικρινά, γιατί είναι ένα µεγάλο πρόβληµα, να βρεις τον
τρόπο. Είναι δεδοµένο. Αλλά θα το πω για να το καταλάβουν κά-
ποιοι. Όλα αυτά δείχνουν ότι δεν είµαστε έτοιµοι γι’ αυτό που
έρχεται. Εγώ θα το ξαναπώ. Τα δύσκολα για την οικονοµία έρ-
χονται από Σεπτέµβριο. Τα απόνερα θα έρθουν τον Σεπτέµβριο,
θα έχουµε πείνα, το έχω πει χίλιες φορές, το επαναλαµβάνω και
µακάρι να κάνω λάθος, µακάρι να έχουµε την καλύτερη Κυβέρ-
νηση των τελευταίων διακοσίων ετών και τους καλύτερους
Υπουργούς να µην πεινάσουν οι Έλληνες. Μακάρι, το λέω και το
εύχοµαι, γιατί για την πατρίδα µας όλοι πρέπει να ευχόµαστε το
καλύτερο, να µην ευχόµαστε το χειρότερο. 

Όµως πρέπει να πω, ότι απορώ µε την λογική της Κυβέρνησης,
όταν ο κ. Τσιόδρας λέει ότι το 50% των κρουσµάτων ήταν εισα-
γόµενα, πώς θα έρχονται µε τα αεροπλάνα κατά χιλιάδες ή εκα-
τοµµύρια οι τουρίστες ο ένας πάνω στον άλλον; Ο κ. Τσιόδρας
δήλωσε ότι ήταν εισαγόµενα το 50% των κρουσµάτων. Εισαγό-
µενα από το εξωτερικό. Άρα, πώς θα αφήσω εγώ όλη την Ευ-
ρώπη να έρχεται εδώ; Θα τους κάνουµε, λέει τεστ. Μα οι
επιστήµονες που εσείς βγάζετε στα κανάλια λένε ότι το τεστ τη
µια σε δείχνει καλά και αύριο µπορεί να είσαι άρρωστος. Όλα
είναι αντιφατικά. 

Και ακούστε, κύριε Χατζηδάκη, από την Κρήτη είστε, την
κραυγή των ξενοδόχων της Κρήτης. Ξέρετε τι είπαν; «Φοβόµαστε
ότι τα ξενοδοχεία µας θα γίνουν νοσοκοµεία στο τέλος». Θα
ασθενεί ο ένας και θα πηγαίνει καραντίνα όλο το ξενοδοχείο. 

Πρέπει να καθίσουµε όλοι µα όλοι και να δώσουµε προτάσεις
στην ελληνική Κυβέρνηση. Ας καλέσει ο Πρωθυπουργός να µι-
λήσουµε σοβαρά για το θέµα αυτό, γιατί µια κυβέρνηση µόνη
της, µια πανδηµία και ένα τεράστιο θέµα τέτοιο δύσκολα µπορεί
να το αντιµετωπίσει. Αυτή είναι η δική µας άποψη. Χρειάζονται
προτάσεις.
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Επίσης, σχετικά µε τον κορωνοϊό θέλω να πω πως απορώ µε
την Κυβέρνηση -γιατί ο Πρωθυπουργός κι εσείς απ’ ό,τι γνωρίζω
είστε µεταρρυθµιστής και θέλετε τη διαφάνεια- πώς δίνει 147.000
ευρώ στην εταιρεία Παπουτσάνης απευθείας ανάθεση. Αυτό
είναι έγγραφο του Υπουργείου σας. Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δίνει απευθείας ανάθεση το Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων στην εταιρεία «ΠΑΠΟΥΤΣΑΝΗΣ» για 147.000 ευρώ για να
πάρουµε αντισηπτικά. Για ποιο λόγο, βρε παιδιά;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Να! Εδώ είναι, κύριε Δαβάκη µου. Επειδή είστε γνωστός
αµφισβητίας, τα έγραφα είναι εδώ. Δεν είναι κακό. Πίστευε και
µη ερεύνα. Θέλω να πω δηλαδή ότι καλά κάνετε και αµφισβη-
τείτε, αλλά δεν θα σας πω για άλλες αναθέσεις. Έχετε κάνει την
ανάθεση µε νόµο µε τον κ. Μηταράκη για τους λαθροµετανά-
στες.

Ήταν εκατοµµύρια ευρώ, κύριε Δαβάκη µου. Μπορεί ανεξαί-
ρετα ο Υπουργός σας να αναθέτει τα λεφτά και αµφισβητείτε τις
140.000; Εδώ είναι. Είναι δικό σας έγγραφο. Δεν είναι δικό µου.

Κλείνοντας να πω το εξής. Εγώ τον κ. Τσιόδρα και τον κ. Σύψα
τους συµπαθώ, µου είναι συµπαθής επιστήµονες. Ειλικρινά το
λέω, για να µην θεωρήσουν κάποιοι πως είναι προσωπικό αυτό
που θα πω.

Έχω µπροστά µου τα έγγραφα της «ΔΙΑΥΓΕΙΑΣ». Οι δύο αυτοί
καθηγητές, ο κ. Σύψας, ο κ. Δάικος, ο κ. Τσιόδρας, οι οποίοι επι-
µένουν να εµβολιαστούν όλοι οι Έλληνες, έχουν πάρει –ακούστε
νούµερο- 1.300.000 ευρώ ως υπεύθυνοι στα προγράµµατα που
χρηµατοδοτούν κατά το πλείστον φαρµακευτικές εταιρείες. Μι-
λάµε για 1.300.000 ευρώ τα τελευταία δύο χρόνια. Θα τα κατα-
θέσω στα Πρακτικά.

Είναι τα έγγραφα εδώ µέσα. Είναι 1.300.000. Δεν λέω ότι είναι
παράνοµο. Λέω όµως πόσο ηθικό είναι αυτός που ενηµερώνει
τον ελληνικό λαό για τα εµβόλια και τα φάρµακα να τα παίρνει
και από φαρµακευτικές εταιρείες; Δεν λέω ότι είναι παράνοµο,
επαναλαµβάνω. Λέω πόσο είναι ηθικό;

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Να µην κάνουµε δηλαδή εµβόλια;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Δεν είπα αυτό εγώ, κύριε. Δεν είπα εγώ αυτό. Και αν µε
υποχρεώσετε, δεν θα το κάνω εγώ. Έχετε κανένα πρόβληµα;
Εγώ δεν θέλω να κάνω εµβόλιο. Θα µε υποχρεώσετε να κάνω εµ-
βόλιο;

Αφήστε τα εξυπνακίστικα από την Πέλλα. Από την Πέλλα είµαι
κι εγώ. Αυτά τα εξυπνακίστικα όχι σε µένα.

Πάµε τώρα στην ουσία. Σαφώς το µαντού θα το κάνεις και για
τη φυµατίωση θα κάνεις, άλλα αµφιβόλου ποιότητας εµβόλια
υποχρεωτικά δεν θα κάνουµε, κύριοι. Το καταλάβατε; Διότι εδώ
δεν µιλάµε γι’ αυτό. Χαµογελάει, µάλιστα, η Νέα Δηµοκρατία. Τι
είναι 1.300.000 ευρώ; Πήραν δύο άνθρωποι 1.300.000 ευρώ και
τι τους πειράζει; Φίλοι τους είναι και τα λένε καλά στις τηλεορά-
σεις και τους βολεύει.

Καταθέτω στα Πρακτικά και αυτά. Αν είναι λίγα και αυτά, δικά
σας είναι.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Κλείνω εδώ λέγοντας το εξής. Σχετικά µε το θέµα των λαθρο-
µεταναστών θα πω κάτι πάρα πολύ απλό. Η Νέα Δηµοκρατία µου
θυµίζει το «µπλε µαγαζί» του ΣΥΡΙΖΑ. Στο θέµα των λαθροµετα-
ναστών κάνετε ό,τι κάνουν κι αυτοί. Ό,τι έκανε ο Καµµένος, που
καταγγέλλατε από εδώ, µε απευθείας αναθέσεις εκατοµµυρίων
ευρώ, το κάνετε κι εσείς. Αντί να τους πάτε στα ακατοίκητα
νησιά, τους πάτε όπου θέλετε.

Για ακούστε λίγο. Τι δουλειά έχουν τα Λευκά Κράνη στη
Λέσβο, κύριοι Υπουργοί;

Κύριε Υπουργέ, τα Λευκά Κράνη τι δουλειά έχουν στη Λέσβο;

Μπείτε στην ιστοσελίδα τους. Τα Λευκά Κράνη, το λένε, είναι στη
Λέσβο, στη Μόρια. Τι δουλειά έχουν εκεί; Τα Λευκά Κράνη είναι
για εµπόλεµες περιοχές. Τι δουλειά έχουν εκεί; Είναι δική τους
ανάρτηση. Αν το ψάξετε, θα το βρείτε. Χθες ήρθαν πάλι εκατό
λαθροµετανάστες. Λέγατε ότι στεγανοποιήσατε τα σύνορα. Μπή-
καν εκατό άτοµα. 

Κι εγώ αναρωτιέµαι και το λέω ειλικρινά αυτό. Κάνατε έλεγχο
και µπράβο στην Κυβέρνηση, και θα το πω ακόµη µια φορά, στις
τρεις ΜΚΟ προχθές. Συγχαρητήρια! Όµως, τρεις στις τετρακό-
σιες είναι 1%. Είναι η αρχή, θα µου πείτε και συµφωνούµε, αλλά
δεν υπάρχει εδώ κάλλιο αργά παρά ποτέ. Κλείστε τις ΜΚΟ, κάντε
τους πραγµατικό έλεγχο, σε όλες τις ΜΚΟ.

Όµως, πείτε µας ποιες είναι αυτές οι τρεις ΜΚΟ που ελέγχετε
και που βγαίνουν τα «παπαγαλάκια» σας, οι νεοδηµοκράτες, στα
τρολ σας και λένε ότι είναι 2.000 ευρώ το κεφάλι. Παίρνουν 2.000
ευρώ το κεφάλι. Το καταλαβαίνετε; Για να κοιµούνται σε ένα δω-
µάτιο οι ΜΚΟ. Ποιες είναι αυτές οι ΜΚΟ; Γιατί δεν λέτε; Γιατί δεν
λέει το Υπουργείο σας; Αφού κάνατε έλεγχο. Αν κάνατε έλεγχο
σε κάποιον άλλον, θα το ανακοινώνατε. Θα λέγατε: «Κάναµε
έλεγχο στον τάδε». Και καλά κάνετε, αλλά όχι µόνο τρεις. Είναι
τετρακόσιες, πεντακόσιες. Αυτές να ελέγξετε.

Και βέβαια επειδή ο κύριος συνάδελφος, ο συντοπίτης µου,
δεν µε πιστεύει, στο άρθρο 155 λέει ότι δίνετε παροχές στους
δήµους για να φιλοξενούν λαθροµετανάστες. Τι παροχές; Θα
πληρώνουν οι δήµοι λιγότερα τέλη για το ρεύµα, θα πληρώνουν
λιγότερα τέλη καθαριότητας, λιγότερο ηλεκτροφωτισµό, θα πλη-
ρώνουν λιγότερα τέλη ακίνητης περιουσίας. Όσοι δήµοι λοιπόν
δέχονται λαθροµετανάστες -µετανάστες θέλετε, πρόσφυγες θέ-
λετε, όπως θέλετε, παράνοµοι, που λέει ο κ. Βιλιάρδος, που δεν
του αρέσει ο όρος «λαθροµετανάστες», δεν µε απασχολεί- θα
πληρώνονται. Αυτό λέγεται εξαργυρώνω τη σιωπή των δηµάρ-
χων. Λέγεται -θα το πω ευθέως- αργυρώνητος δήµαρχος, το επα-
ναλαµβάνω, για να το βουλώσει και να µην µιλήσει.

Και βέβαια αυτή η φωτογραφία είναι από τη Σάµο. Θα σας τη
δείξω, γιατί µερικοί έχετε ευαισθησία. Ορίστε, κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας, δείτε από εδώ, οι υπόλοιποι δεν χρειάζεται. Είναι
η εθνική οδός που ενώνει το αεροδρόµιο της Σάµου, κύριε
Υπουργέ µου, µε το Βαθύ. Έχουν στήσει αντίσκηνα όλοι οι λα-
θροµετανάστες δεξιά και αριστερά από τον δρόµο και στη µέση,
κύριε Λοβέρδο. Και δεν τους πειράζει κανένας. Φοβούνται να
πάνε να µιλήσουν οι κάτοικοι.

Τα λέω αυτά γιατί στη Θήβα πήραν χατζάρες –ξέρετε- και κυ-
νηγούσαν τους ντόπιους αγρότες, όταν πήγαν οι αγρότες να
αµυνθούν. Κατεγράφη το ρεπορτάζ στον «ΣΚΑΪ». Επειδή πηγαί-
νετε στον «ΣΚΑΪ» από τη Νέα Δηµοκρατία, δείτε το ρεπορτάζ.
Επίσης κατεγράφη στο «MEGA» σε ρεπορτάζ ότι βεβηλώνουν
ναούς στη Μόρια. Δεν έχουν αφήσει εκκλησία για εκκλησία, ει-
κονοστάσι για εικονοστάσι, εικόνα για εικόνα. Αν αυτό λέγεται
µπόλιασµα και πολυπολιτισµός, έχω άλλη άποψη.

Και επειδή δεν το πιστεύετε, ορίστε. Αυτή είναι η Παναγία µας
στη Μόρια χθες.

Έχει µια δυσφορία ο κύριος από εκεί, αλλά µην ξεχνάτε ότι
είµαι πρόεδρος. Εσείς είστε ακόµα Βουλευτής. Μέχρι να γίνετε
πρόεδρος, έχετε καιρό. Περιµένετε λίγο ακόµα.

Πάµε στην ουσία, λοιπόν. Και κλείνω ως εξής. Δεν θέλω να
είστε «µπλε ΣΥΡΙΖΑ». Έχετε έναν πατριωτικό λόγο και ένα πα-
τριωτικό κόµµα δεκαετιών, αυτό λέω. Κρατήστε την πατρίδα
όρθια, αλλιώς θα φύγουµε όλοι µαζί κάτω. Δεν µε ενδιαφέρει η
Ελληνική Λύση. Όλοι θα κατρακυλήσουµε ως χώρα και ως έθνος.
Κάποιοι βέβαια διεθνολόγοι καθηγητές δεν λατρεύουν και πολύ
τα έθνη, διότι πολύ απλά η Γενοκτονία των Ποντίων δεν υπήρξε,
οι Macedontsi ήταν Μακεδόνες και όλα αυτά τα συναφή φληνα-
φήµατα και οι ποµφόλυγες των δήθεν ειδικών που δεν ξέρουν
ότι το «σο πράις» είναι «τι πράττεις» στα ελληνικά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Θα συνεχίσουµε µε τους οµιλητές. Ξεκινάµε µε τον κ. Μάξιµο
Χαρακόπουλο από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Ως ταπεινός Βουλευτής, έχοντας επτά λεπτά, θα περιοριστώ
στο νοµοσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανακάλυψη φυσικού αερίου
στον υποθαλάσσιο χώρο του µείζονος ελληνισµού είναι ευλογία
ή κατάρα; Είναι ευλογία γιατί ενισχύονται οι προοπτικές της οι-
κονοµίας και αναβαθµίζεται η γεωστρατηγική σηµασία Ελλάδας
και Κύπρου ή είναι κατάρα διότι ενεργοποιεί τα αντανακλαστικά
της Τουρκίας και µπορεί να οδηγήσει σε θερµό επεισόδιο;

Η σηµασία των ενεργειακών πηγών για την οικονοµική ανά-
πτυξη είναι αναµφισβήτητη. Στη σηµερινή εποχή της ραγδαίας
οικονοµικής ανάπτυξης, η ενέργεια παίζει ακόµη σπουδαιότερο
ρόλο δεδοµένων των συνεχών αυξανόµενων αναγκών ενός παγ-
κόσµιου πληθυσµού που πολλαπλασιάζεται µε τροµερούς ρυθ-
µούς.

Σε αυτό το περιβάλλον η Ευρωπαϊκή Ένωση µε τις αυξανόµε-
νες ανάγκες για ενεργειακούς πόρους, τους οποίους η ίδια δεν
διαθέτει, αν εξαιρέσουµε κάποια αποθέµατα στα βόρεια, ανα-
ζητά εναγωνίως νέες πηγές. Καθώς λοιπόν το πετρέλαιο στα-
διακά αντικαθίσταται από λιγότερο ρυπογόνα ενεργειακά υλικά
και εφόσον είµαστε µακριά ακόµη από το επιθυµητό επίπεδο
χρήσης ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, το φυσικό αέριο συνιστά
αναµφίβολα µια συµφέρουσα λύση.

Η ανακάλυψη σηµαντικών κοιτασµάτων φυσικού αερίου στην
Ανατολική Μεσόγειο, τόσο κοντά στην Ευρωπαϊκή Ήπειρο, συ-
νιστά µια εξαιρετική ευκαιρία για τις χώρες της Ευρώπης ως µια
εναλλακτική και συµπληρωµατική οδό εφοδιασµού µε αυτές από
τη Ρωσία πρωτίστως ή την Κασπία.

Αυτό έχει τεράστια αξία, καθώς έτσι µειώνονται οι παρενέρ-
γειες από σχέσεις µονοπωλιακής κατάρτισης, αλλά και πιθανές
γεωπολιτικές αναταράξεις. Αναφέρω χαρακτηριστικά όσα συνέ-
βησαν στην περίπτωση της Ουκρανίας και την αντιπαράθεσή της
µε τη Ρωσία.

Για τον ελληνισµό στο σύνολό του η νέα αυτή η παράµετρος
συνιστά εξαιρετική τύχη, µε οικονοµικές, γεωπολιτικές και εν
γένει εθνικές διαστάσεις, που δεν επιτρέπεται σε καµµία περί-
πτωση να αφήσουµε ανεκµετάλλευτη. Και αυτό νοµίζω ότι είναι
κοινός τόπος των περισσότερων πολιτικών δυνάµεων, όπως απο-
δεικνύεται από τη διαχρονική υποστήριξη του αγωγού EastMed
απ’ όλες διαδοχικά τις κυβερνήσεις από το 2010 και µετά. 

Η Ελλάδα και η Κύπρος µπαίνουν, λοιπόν, δυναµικά στον νέο
ενεργειακό χάρτη που διαµορφώνεται, µε ρόλο καθοριστικό, θα
έλεγα, και αναντικατάστατο. Η Μέση Ανατολή θα ενωθεί ενερ-
γειακά, διαµέσου του µεγαλεπήβολου αυτού σχεδίου, µε την ευ-
ρωπαϊκή ήπειρο µέσω των δύο κρατών µας, που αποτελούν
γεωγραφικά και πολιτισµικά το σύνορο της Ευρώπης. 

Πλέον, διαµορφώνεται ήδη ένα διαφορετικό τοπίο, µε την προ-
εργασία και µόνο αυτού του σχεδίου. Αυτό, άλλωστε, καταδει-
κνύουν η εµβάθυνση της συνεργασίας, που πλέον έχει
στρατηγικό χαρακτήρα, της Ελλάδας, της Κύπρου και της Ιτα-
λίας, καθώς και οι αναπτυσσόµενες σχέσεις µε άλλα κράτη της
περιοχής, όπως η Αίγυπτος, αλλά και εκτός αυτής, όπως οι Ηνω-
µένες Πολιτείες Αµερικής. Η Ελλάδα µέσω αυτών των επιλογών
δηλώνει δυναµικά παρούσα στις εξελίξεις στη γειτονιά της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει, βεβαίως, καµµία
αµφιβολία ότι η νέα κατάσταση που διαµορφώνεται στην Ανατο-
λική Μεσόγειο προκαλεί εκνευρισµό στη γείτονα χώρα µας, η
οποία δεν κρύβει τις αναθεωρητικές νεοοθωµανικές της βλέψεις,
επιδιώκοντας ηγεµονικό ρόλο σε όλη την περιφέρεια της Ανατο-
λικής Μεσογείου και της Μέσης Ανατολής.

Για τον λόγο αυτό, αντί να ενταχθεί ισότιµα και αναλογικά,
σύµφωνα µε τους κανόνες του Διεθνούς Δικαίου, στο πλαίσιο
των διεθνών συµφωνιών για την εκµετάλλευση των πλουτοπαρα-
γωγικών πηγών και των διαδροµών τους, επιλέγει την πολιτική
της κανονιοφόρου και της κατάφωρης παραβίασης κάθε έννοιας
του Διεθνούς Δικαίου. 

Το διαπιστώνουµε αυτό καθηµερινά στην κυπριακή ΑΟΖ, όπου
παράνοµα ερευνητικά και γεωτρητικά της πλοία διαπράττουν
έναν Αττίλα νούµερο 3. Ακόµη και τώρα, εν µέσω της κρίσης του
κορωνοϊού, και ενώ οι εταιρείες που έχουν αναλάβει την έρευνα
και τις γεωτρήσεις συγκεκριµένων οικοπέδων από την Κυπριακή
Δηµοκρατία ανέβαλαν τις εργασίες τους µέχρι το 2021, η Τουρ-

κία συνεχίζει τον χαβά της, επιδιώκοντας να δηµιουργήσει τετε-
λεσµένα.

Το διαπιστώνουµε, επίσης, στην περίπτωση του παράνοµου
µνηµονίου που υπέγραψε µε τη Λιβύη, µε την κυβέρνηση της Τρί-
πολης, και την πρόθεση της να ξεκινήσει έρευνες δίπλα από την
Κρήτη, αµφισβητώντας ακόµη και την υφαλοκρηπίδα των νησιών,
την ίδια ώρα που, παραβιάζοντας τη συµφωνία για εµπάργκο
όπλων στον λιβυκό εµφύλιο, στέλνει συνεχώς όπλα, Σύρους µι-
σθοφόρους και στρατιωτικούς συµβούλους.

Τον ρόλο του διεθνούς ταραξία τον διαπιστώνουµε, όµως, και
στο Αιγαίο, που αµφισβητεί ελληνικά κυριαρχικά δικαιώµατα, µε
καθηµερινές παραβιάσεις, υπερπτήσεις και µε αναθεωρητικούς
µεγαλοϊδεατισµούς για «γαλάζιες πατρίδες».

Απέναντι, όµως, σε αυτό το κρεσέντο επιθετικότητας, η καλύ-
τερη απάντηση είναι η αποφασιστικότητα της Ελλάδας να προ-
χωρήσει τις συµφωνίες της, να ενισχύσει τις συµµαχίες της, να
προβάλει τα δίκαιά της. Το πόσο αποτελεσµατικά είναι όλα αυτά
φάνηκε από την αντίδραση Ερντογάν στη διακήρυξη των πέντε:
Ελλάδας, Κύπρου, Αιγύπτου, Γαλλίας και Ηνωµένων Αραβικών
Εµιράτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσφάτως ετέθη από κάποιες
πλευρές ο προβληµατισµός για τη βιωσιµότητα του εγχειρήµα-
τος µετά την κατάρρευση των τιµών του πετρελαίου. Βεβαίως, η
συγκυρία λόγω του κορωνοϊού δεν ευνοεί τους ενεργειακούς
σχεδιασµούς. Ας µη λησµονούµε, όµως, ότι πρόκειται για παρο-
δική κατάσταση και δεν επηρεάζει στον ίδιο βαθµό το φυσικό
αέριο. Σε κάθε περίπτωση, πρέπει να βλέπουµε µε οξυδέρκεια
και όχι µυωπικά την πραγµατικότητα.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι το λιθαράκι που
βάζουµε σήµερα κυρώνοντας τη διακρατική συµφωνία του
EastMed µπορεί να συµβάλει στη δηµιουργία ενός περιβάλλον-
τος σταθερότητας, ασφάλειας και ευηµερίας για την Ελλάδα και
τον ελληνισµό ευρύτερα.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε τον συνάδελφο για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει ο κ. Κατρούγκαλος από τον ΣΥΡΙΖΑ, µετά ο κ.
Κατρίνης από το Κίνηµα Αλλαγής και αµέσως µετά θα λάβει τον
λόγο ο Υπουργός. 

Κύριε Υπουργέ, µε ενηµέρωσαν ότι θέλατε να µιλήσετε µετά
από τρεις...

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Μετά τους έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Καλώς. 
Κύριε Κατρούγκαλε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

η συζήτηση σήµερα είναι ιδιαίτερα ενδιαφέρουσα, γιατί, ενώ
προκύπτει µια µεγάλη πλειοψηφία υποστήριξης του σχεδίου σύµ-
βασης εύλογα, γιατί, όπως ανέπτυξε και η εισηγήτριά µας, ο
αγωγός EastMed αποτελεί σηµαντικό γεωστρατηγικό κέρδος για
την Ελλάδα, παράλληλα αναδείχθηκαν σηµαντικές διαφορές
στον τρόπο που αντιλαµβάνονται τα διάφορα κόµµατα τη διπλω-
µατία, την ενέργεια, αλλά και τα µείζονα θέµατα οικονοµίας.

Η πρώτη µου παρατήρηση είναι ότι κάθε συζήτηση για την
εξωτερική πολιτική πρέπει να γίνεται µε νηφαλιότητα. Είναι εν-
τελώς απαράδεκτη η αποστροφή του εισηγητή της Νέας Δηµο-
κρατίας περί εξυπηρέτησης ξένων συµφερόντων από όσους
διαφωνούν και δεν θα ψηφίσουν το νοµοσχέδιο. Και είναι πολλα-
πλά υπότροπη η Νέα Δηµοκρατία, γιατί µε µια αντίστοιχη εµπρη-
στική δηµαγωγία τοποθετήθηκε και σε άλλα θέµατα εξωτερικής
πολιτικής, µε κατ’ εξοχήν το µακεδονικό, για να φτάσει, βέβαια,
σήµερα να στέλνει συγχαρητήρια στη Βόρεια Μακεδονία -ορθά-
για την ένταξή της στο ΝΑΤΟ. 

Συνήθως, αυτού του είδους ο υπερπατριωτισµός κρύβει την
αδυναµία πραγµατικής υποστήριξης των εθνικών συµφερόντων.
Έναν χρόνο δεν έχετε ενεργοποιήσει την επιτροπή για τα σχο-
λικά βιβλία και ενώ υπήρχε συµφωνία από τον Σεπτέµβριο να
αποσυρθούν τα απαράδεκτα αναθεωρητικά κείµενα, αυτή η συµ-
φωνία δεν υπηρετείται. Πρέπει, λοιπόν, στα θέµατα της εξωτερι-
κής πολιτικής να έχετε και τη σοβαρότητα που πρέπει για την
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υποστήριξη των σχετικών ζητηµάτων, αλλά και την αποτελεσµα-
τικότητα στην υπηρεσία τους.

Ποιες είναι οι βασικές διαφορές που αναδείχθηκαν; Υπάρχει,
πράγµατι, µια εθνική αντίληψη, µια κοινή εθνική στρατηγική που
χαρακτηρίζει τη χώρα µας διαχρονικά. Είµαστε µια φιλειρηνική
χώρα. Βασίζουµε την προώθηση των εθνικών µας συµφερόντων
στο Διεθνές Δίκαιο, όχι στην προβολή ισχύος. Όµως, δεν αρκεί
να έχεις µια ορθή στρατηγική, πρέπει να µπορείς να την υπηρε-
τείς µε αποτελεσµατικότητα. Αυτή είναι η πρώτη βασική µας δια-
φορά. 

Ορθά ο εισηγητής του Κινήµατος Αλλαγής ανέδειξε το ότι έχει
προϊστορία ο EastMed. Πώς, όµως, έγινε πράξη; Υπήρχε ένας
νοµικός και ένας πολιτικός σταθµός, που και οι δύο οφείλονται
στην ενεργητική διπλωµατία του ΣΥΡΙΖΑ, που µπόρεσαν να πραγ-
µατοποιήσουν ένα σχέδιο που εκκρεµούσε πράγµατι για πάνω
από δέκα χρόνια, όπως έγινε και σε πολλές άλλες µεταρρυθµί-
σεις, είτε εθνικές - βλέπε δασικοί χάρτες, βλέπε ενοποίηση των
ασφαλιστικών φορέων σε επίπεδο εθνικής εσωτερικής πολιτικής-
είτε και στο επίπεδο της εξωτερικής πολιτικής, πάλι µε κατ’ εξο-
χήν παράδειγµα το µακεδονικό. 

Το «προσύµφωνο» για την κατάρτιση της σύµβασης υπήρξε η
υπογραφή µνηµονίου συναντίληψης για συνεργασία µεταξύ Κύ-
πρου – Ελλάδας - Ισραήλ και Ιταλίας, που υπογράφτηκε στη Λευ-
κωσία στις 5 Δεκεµβρίου το 2017. Αυτό οριστικοποίησε και
δροµολόγησε οριστικά την υπογραφή της συµφωνίας. Και, βέ-
βαια, ο µείζων πολιτικός σταθµός ήταν η συνάντηση «τρία συν
ένα» στην Ιερουσαλήµ, στις 23 Μαρτίου 2019, όπου µε την πα-
ρουσία του Υπουργού Εξωτερικών των Ηνωµένων Πολιτειών δό-
θηκε η γεωστρατηγική επίνευση των Ηνωµένων Πολιτειών. 

Κύριοι και κυρίες της Νέας Δηµοκρατίας, και στα δύο αυτά ζη-
τήµατα έχετε υστέρηση. Δεν µπορέσατε να εξασφαλίσετε την
υπογραφή της Ιταλίας στη σύµβαση, παρά την ύπαρξη του µνη-
µονίου συναντίληψης του 2017, ούτε µπόρεσε ο Πρωθυπουργός
στην επίσκεψή του στην Αµερική να αντλήσει υποστήριξη από
τον Πρόεδρο κ. Τραµπ, ανάλογη αυτής που είχαµε εµείς εξασφα-
λίσει. 

Δεν είναι, όµως, µόνο η διαφορά αποτελεσµατικότητας.
Έχουµε µια σηµαντική διαφορά αντίληψης στο πολυδιάστατο
της εξωτερικής πολιτικής και στον τρόπο προώθησης µιας συνε-
κτικής στρατηγικής. 

Αναφέρθηκαν οµιλητές προηγουµένως -και είναι θετικό γεγο-
νός- στην πενταµερή η οποία έγινε και στη σχετική δήλωση από
τη Γαλλία, την Αίγυπτο, τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα και την
Κύπρο. Αυτό αποτελεί συνέχεια µιας δικής µας πολιτικής. Ανα-
δεικνύει, όµως, έστω και κατ’ αντίθεση, την υστέρηση που έχετε
στην προώθηση ανάλογων σχηµάτων, τα οποία οδήγησαν -
επειδή στη διπλωµατία υπάρχει κι ένα συνεχές- σε επιτυχίες
όπως αυτές της υπογραφής του EastMed.

Κι εξηγούµαι. Πρώτα απ’ όλα, η δική µας πολιτική χαρακτηρι-
ζόταν από την πολυµέρεια και την ανάγκη προώθησης µε πολυ-
διάστατο τρόπο των συµφερόντων της χώρας µας. Έτσι, οι
σχέσεις µας µε τις Ηνωµένες Πολιτείες που αναβαθµίστηκαν σε
στρατηγικό επίπεδο µε την έναρξη του στρατηγικού διαλόγου,
δεν εξαρτιόνταν από µια αντίληψη που χαρακτηρίζει ακόµα ένα
τµήµα της ελληνικής Δεξιάς ότι η Ελλάδα είναι προκεχωρηµένο
φυλάκιο των Ηνωµένων Πολιτειών, αλλά αντίθετα στη συναντί-
ληψη συµφερόντων, στην ανάγκη να σταθεροποιηθεί πολιτικά η
περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου και να εξασφαλιστεί η ενερ-
γειακή διαφοροποίηση της Ευρώπης. 

Ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο, η αναβάθµιση των σχέσεών µας
µε τις Ηνωµένες Πολιτείες συνέπεσε και µε την αναβάθµιση της
συνεργασίας µας µε την Κίνα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το βασικότερο, όµως, χαρακτηριστικό της δικής µας πολιτικής
ήταν η συστηµατικότητα, ο προγραµµατισµός και η ενεργητική
διπλωµατία. Η πενταµερής είναι απόρροια των πολλαπλών τρι-
µερών συνεργασιών τις οποίες προωθήσαµε, τις οποίες όµως,
δεν αφήσαµε σε επίπεδο ad hoc. 

Είχαµε συνεννοηθεί µε την Κύπρο -κάτι που δεν το έχετε προ-
χωρήσει εσείς- να υπάρξει γραµµατεία αυτών των τριµερών σχη-

µάτων, ούτως ώστε να αποκτήσουν έναν µόνιµο χαρακτήρα µε
έδρα τη Λευκωσία, κι ένα πολιτικό φόρουµ για να µπορέσουν να
µετεξελιχθούν σε ένα περιφερειακό σύστηµα συνεργασίας, µέσω
της Διάσκεψης της Ρόδου. Αυτά εγκαταλείφθηκαν. Όπως η δική
σας πλευρά εγκατέλειψε εντελώς το µείζον διπλωµατικό εργα-
λείο των Med7, της συνεργασίας των χωρών του Νότου. 

Γιατί αυτά έχουν επαφή µε το θέµα του EastMed; Γιατί βλέ-
πουµε ότι η πολιτική υποστήριξη που ορισµένες χώρες παρείχαν
στον EastMed, όπως για παράδειγµα η Ιταλία, να εξασθενεί.
Υπάρχουν πληροφορίες που δεν διαψεύδονται, ότι µέχρι και η
ιταλική εταιρεία «ΕΝΙ» όχι απλώς δείχνει τάσεις αποστασιοποί-
ησης από το έργο, αλλά και ότι προβαίνει σε διαπραγµατεύσεις
µε την τουρκική εταιρεία πετρελαίου, στην οποία επιβλήθηκαν
κυρώσεις στην τελευταία, όπως ξέρετε, συνεδρίαση του Ευρω-
παϊκού Συµβουλίου στην οποία εκπροσώπησε τη χώρα ως Πρω-
θυπουργός ο Αλέξης Τσίπρας.

Το συµπέρασµα απ’ όλα αυτά είναι το εξής. Όταν εγκαταλεί-
πεται η συστηµατικότητα και η συνεκτική προώθηση των συµφε-
ρόντων της χώρας, όταν αµυντικά και κατόπιν εορτής
προσπαθούµε να αντιδράσουµε στις πιέσεις και τις κινήσεις των
άλλων, χάνουµε σε διπλωµατικό κεφάλαιο και χάνουµε σε απο-
τελεσµατικότητα.

Επειδή έχω εξαντλήσει τον χρόνο, υπάρχει κι ένα τρίτο στοι-
χείο διαφοροποίησης της πολιτικής µας, που αφορά στον τρόπο
που αντιλαµβανόµαστε την ενέργεια και την οικονοµία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ ολοκληρώστε. Έχετε φτάσει ήδη τα
εννέα λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε. Θα
ήθελα την ανοχή σας για τριάντα δευτερόλεπτα.

Η πολιτική µας συνδυάστηκε µε µια αποτελεσµατική προσπά-
θεια προστασίας και των οικολογικών συµφερόντων της χώρας,
µε την καθιέρωση παρατηρητηρίου υδρογονανθράκων, µε την
απαγόρευση του fracking, στην οποία δεν µας ακολουθείτε. Κυ-
ρίως, όµως, είχαµε εξασφαλίσει τη χρηµατοδότηση του έργου
προβλέποντας, µε τον ν.4602/2019, ότι η ΔΕΠΑ Υποδοµών θα
χρηµατοδοτούσε τις κατασκευαστικές ανάγκες του έργου. 

Με τις επιλογές σας υπέρ του ξεπουλήµατος και του τεµαχι-
σµού των δηµόσιων επιχειρήσεων, αποδίδοντας σε ιδιώτες το
σύνολο της ΔΕΠΑ Υποδοµών, καταργήσατε αυτή τη δυνατότητα.

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στηρίζουµε ένα νοµοσχέδιο
που ουσιαστικά εµείς το φτάσαµε στην υλοποίησή του. Θα πρέπει,
όµως, να έχουµε υπ’ όψιν ότι δεν ολοκληρώνεται µε το νοµοσχέδιο
το έργο και για να µπορέσει πράγµατι να υλοποιηθεί, θα πρέπει
να αναθεωρήσετε σηµαντικές πλευρές της πολιτικής σας.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο κ. Κατρίνης από το Κίνηµα Αλλαγής.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συµφω-
νία για τον αγωγό EastMed έρχεται για κύρωση στη Βουλή σε
µια περίοδο που η πανδηµία του κορωνοϊού έχει δραµατικές επι-
πτώσεις και στον ενεργειακό τοµέα και αναφέροµαι φυσικά στην
πρωτοφανή πτώση των τιµών του πετρελαίου. 

Ήδη, βέβαια, βρισκόταν σε εξέλιξη ο ανταγωνισµός Ρωσίας -
Σαουδικής Αραβίας, ενώ επί ευρωπαϊκού εδάφους ήταν έτοιµος
να ξεσπάσει ένας ενεργειακός οικονοµικός πόλεµος µεταξύ των
Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής από τη µια πλευρά, της Ρω-
σίας και της Κίνας από την άλλη, όπως είχε διαφανεί µε τις δη-
λώσεις του Αµερικάνου Υπουργού Εξωτερικών κ. Ποµπέο, σε
σχέση µε τη χρηµατοδότηση ενεργειακών έργων σε χώρες της
κεντρικής και ανατολικής Ευρώπης, για να ενισχύσουν την ενερ-
γειακή τους ανεξαρτησία απέναντι στη Ρωσία.

Βέβαια η συζήτηση γίνεται και στο πλαίσιο της µόνιµης τουρ-
κικής στρατηγικής που επιδιώκει να ελέγξει όλες τις ενεργειακές
πήγες και όλα τα ενεργειακά περάσµατα της περιοχής, αµφισβη-
τώντας την κυριαρχία των γειτονικών χωρών. Βεβαίως, γίναµε
µάρτυρες και ενός επεισοδίου υψηλής κλιµάκωσης στον Έβρο,
το οποίο έληξε µε την απόσυρση της Τουρκίας λόγω της σθενα-
ρής αντίστασης των ελληνικών δυνάµεων, αλλά και λόγω του ξε-
σπάσµατος της πανδηµίας.
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Ωστόσο, η Τουρκία ιστορικά δεν µας έχει συνηθίσει σε εσω-
στρεφή συµπεριφορά όταν αντιµετωπίζει σοβαρά εσωτερικά
προβλήµατα, όπως τώρα που τα καθαρά συναλλαγµατικά της
διαθέσιµα είναι αρνητικά και ο κ. Ερντογάν, µετά από πολύ καιρό,
αρχίζει να κλονίζεται. 

Η Τουρκία εντείνει τις παραβιάσεις στο Αιγαίο. Ο κ. Τσαβού-
σογλου εγείρει νέες αµφισβητήσεις της εθνικής κυριαρχίας και
απειλεί µε νέα επεισόδια εργαλειακής αξιοποίησης του προσφυ-
γικού - µεταναστευτικού. Η Τουρκία συνεχίζει να αξιώνει την εκ-
µετάλλευση θαλασσίων ζωνών που δεν της ανήκουν και να
δηµιουργεί παράνοµα προγεφυρώµατα στη Λιβύη και ψευδείς
εντυπώσεις για σχετική συµφωνία µε το Ισραήλ που ευτυχώς δια-
ψεύστηκαν άµεσα. 

Σε όλα αυτά η µόνη απάντηση είναι ένα ενιαίο εθνικό µέτωπο
στο εσωτερικό, καθώς και αξιόπιστες συµµαχίες µε τις χώρες
της Νοτιοανατολικής Μεσογείου, που αφαιρούν από τη γείτονα
χώρα τη δυνατότητα να µονοπωλήσει τις ενεργειακές πηγές,
αλλά και τη διέλευση των αγωγών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι βέβαιο ότι σε περιόδους
παγκόσµιων αναταράξεων προκύπτουν µεγάλες ανακατατάξεις
στην οικονοµία, αλλαγές στις γεωπολιτικές ισορροπίες και ανα-
θεωρήσεις στις διεθνείς συµµαχίες, αλλά και συνεργασίες. Είναι,
επίσης, γεγονός ότι κάποιοι θα σπεύσουν να επωφεληθούν, να
αποκτήσουν προβάδισµα εκεί που δεν είχαν ή να ενισχύσουν τη
θέση τους ακόµη περισσότερο σε διάφορους τοµείς. 

Το ζητούµενο, εποµένως, δεν είναι να τρέχουµε πίσω από τις
εξελίξεις για να τις προλάβουµε, αλλά να τις δροµολογούµε και
να τις διαµορφώνουµε. Αυτό, δηλαδή, που έκαναν πάντα οι κυ-
βερνήσεις του ΠΑΣΟΚ, να προσανατολίζουν την εξωτερική πο-
λιτική της χώρας µε το βλέµµα στο µέλλον, προς τις
κατευθύνσεις που εξυπηρετούσαν τα γεωπολιτικά µας συµφέ-
ροντα και κατοχύρωναν τον ρόλο της χώρας ως µιας δύναµης
ειρήνης, σταθερότητας, αλλά και ανάπτυξης στην ευρύτερη πε-
ριοχή, µε ορατά αποτελέσµατα, από τα οποία ακόµα και σήµερα
επωφελείται η Ελλάδα. Ήταν µια εξωτερική πολιτική που είχε
πάντα όραµα, σχεδιασµό, είχε χρονικό βάθος, αλλά είχε και πο-
λυδιάστατο χαρακτήρα.

Και αυτή είναι η περίπτωση της συµφωνίας για τον αγωγό
EastMed που συζητάµε σήµερα, της οποίας οι βάσεις τέθηκαν
από την κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ το 2010, µε πρωθυπουργό τον
Γιώργο Παπανδρέου, όταν άλλες πολιτικές δυνάµεις µας κατη-
γορούσαν τότε για κοντόφθαλµη πολιτική που δηµιουργεί κινδύ-
νους για τη χώρα και για την περιοχή.

Άκουσα µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον την αποστροφή του προλα-
λήσαντος κ. Κατρούγκαλου που αναγνώρισε στον Χρήστο Γκόκα
το γεγονός ότι ανέφερε πως αυτός ο αγωγός έχει προϊστορία
και ανήκει σε πολλές κυβερνήσεις. 

Βεβαίως, κύριε Κατρούγκαλε, θυµάστε ότι το 2010, όταν τέ-
θηκαν αυτές οι βάσεις για τον αγωγό, κάποιοι έδιναν τη µάχη
αυτή και κάποιοι βρίσκονταν σε κάποια άλλα µετερίζια και έδιναν
άλλες µάχες, όχι κατ’ ανάγκην υπέρ του εθνικού συµφέροντος.
Και το λέω αυτό για να αποκαταστήσουµε και την ιστορική πραγ-
µατικότητα και την αλήθεια. 

Η συγκεκριµένη συµφωνία, λοιπόν, για την οποία δούλεψαν
πολλές διαδοχικές κυβερνήσεις, δεν µπορούµε να γνωρίζουµε
µε βεβαιότητα πότε θα φτάσει µέχρι την τελική υλοποίησή της.
Είναι πολλά τα στάδια που µεσολαβούν και αυτό συµβαίνει γιατί,
όπως είπα και στην αρχή, στο διεθνές περιβάλλον δεν υπάρχουν
πλέον βεβαιότητες. Η µόνη βεβαιότητα είναι πως όταν δηµιουρ-
γείς δίκτυα συνεργασίας χωρών σε µια περιοχή, ταυτόχρονα δη-
µιουργείς άξονες σταθερότητας, αλλά και ασφάλειας. Και αυτή
είναι η περίπτωση για την οποία µιλάµε σήµερα στην Ανατολική
Μεσόγειο, που δηµιουργεί µια άλλη δυναµική, στέλνοντας πολ-
λαπλά µηνύµατα σε πολλές κατευθύνσεις, αλλά και σε πάρα πολ-
λούς αποδέκτες.

Για τον λόγο αυτό είναι µεν σηµαντικό βήµα η κύρωση της
συµφωνίας που συζητάµε σήµερα στη Βουλή, αλλά χρειάζονται
και πολλά άλλα βήµατα και συνεχείς δράσεις, ώστε να µπορέσει
και να υλοποιηθεί, αλλά και να έχει µετρήσιµα αποτελέσµατα και
για τη χώρα, αλλά και για την εθνική οικονοµία.

Μια τέτοια περίπτωση είναι, κύριε Υπουργέ, και η διασφάλιση

της βιωσιµότητας του αγωγού -σας το είπα και στη συζήτηση
στην Επιτροπή- µέσα από την ενίσχυση της συνεργασίας της
ΔΕΠΑ µε εταιρεία που πρωταγωνιστεί στο ενεργειακό τοπίο της
χώρας εδώ και πάρα πολλά χρόνια και παίζει κοµβικό ρόλο και
στο εγχείρηµα εξόρυξης υδρογονανθράκων τα επόµενα χρόνια
στη χώρα µας.

Και αυτό, γιατί η εν λόγω εταιρεία, όπως και πάρα πολλές
άλλες πετρελαϊκές εταιρείες, υφίσταται κλυδωνισµούς σήµερα
µε την παγκόσµια κρίση στην τιµή του πετρελαίου και χρειάζεται
την έµπρακτη στήριξη της Κυβέρνησης, προκειµένου να διασφα-
λιστεί και το εγχείρηµα του αγωγού EastMed µε τη βιωσιµότητα
του αγωγού, αλλά και η όλη προσπάθεια εξόρυξης υδρογοναν-
θράκων, µε ό,τι αποτελέσµατα µπορεί να έχει για το ενεργειακό
ισοζύγιο, αλλά και για την οικονοµία της χώρας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κι αυτό τη στιγµή που παγκόσµιοι οικονοµικοί κολοσσοί, λόγω
της κατάστασης και λόγω της κρίσης, αποσύρονται σταδιακά
από ανάλογα εγχειρήµατα στην περιοχή, δηµιουργώντας εύλογα
µια ανησυχία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θέλω να τονίσω ότι
δεν επιτρέπεται να είµαστε ουραγοί των εξελίξεων. Δεν επιτρέπε-
ται να περιµένουµε να εκδηλωθεί το επόµενο βήµα της τουρκικής
επιθετικότητας και προκλητικότητας για να αντιδράσουµε. Δεν επι-
τρέπεται να απεµπολούµε σηµαντικά διπλωµατικά εργαλεία, όπως
είναι οι κυρώσεις - το ανέφερε και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρό-
σωπος, ο Ανδρέας ο Λοβέρδος, κατά τη συνεδρίαση του Συµβου-
λίου Εξωτερικής Πολιτικής χθες- και δεν επιτρέπεται να µείνουµε
έξω από το τραπέζι των συνοµιλιών, όπως έγινε στην περίπτωση
των διεθνών διαδικασιών για τη Λιβύη.

Η συµφωνία για τον αγωγό EastMed προφανώς από µόνη της
δεν µπορεί να αποτρέψει την τουρκική επιθετικότητα στην πε-
ριοχή. Είναι, όµως, µια σηµαντική συµφωνία µε ευρύτερες δια-
στάσεις και προοπτική για τη χώρα, την οποία και πιστεύουµε και
προφανώς υπερψηφίζουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε τον κ. Κατρίνη και για τον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Γιώργος Μαρίνος από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας.

Ορίστε, κύριε Μαρίνο, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην πράξη έχει αποδειχθεί, ότι

η στρατηγική που υπηρετεί τα συµφέροντα του κεφαλαίου εκδη-
λώνεται τόσο µε την επίθεση ενάντια στα εργατικά λαϊκά δικαιώ-
µατα όσο και µε την επικίνδυνη εµπλοκή της χώρας στους
ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς.

Αυτή η κατεύθυνση διαπερνά την πολιτική της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ και του ΚΙΝΑΛ, αλλά και των
άλλων κοµµάτων. Σε αυτή την κατεύθυνση έχει χτιστεί η αντι-
λαϊκή στρατηγική σύµπλευση. Μέρος αυτής της πολιτικής είναι
η προς συζήτηση συµφωνία για τον αγωγό EastMed για τη µετα-
φορά φυσικού αερίου από την Ανατολική Μεσόγειο στην Ευρώπη
δια µέσου Ελλάδας και Ιταλίας.

Στην αιτιολογική έκθεση και τις τοποθετήσεις των εισηγητών
των άλλων κοµµάτων αποκρύπτονται τα πραγµατικά στοιχεία του
ανταγωνισµού για τις ενεργειακές πηγές και τους αγωγούς, που
θα κλιµακωθούν στις συνθήκες της καπιταλιστικής κρίσης.

Στην περιοχή µας είναι σε εξέλιξη δύο ιµπεριαλιστικοί πόλεµοι
στη Συρία και τη Λιβύη. Στην Ανατολική Μεσόγειο διατεταγµένες
στρατιωτικές δυνάµεις των Ηνωµένων Πολιτειών, της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, της Ρωσίας και άλλων κρατών κινούνται µε συγκε-
κριµένο σχεδιασµό.

Οι διεκδικήσεις της τουρκικής αστικής τάξης κλιµακώνονται
και αξιοποιείται η απαράδεκτη συµφωνία Τουρκίας -Λιβύης που
κινείται σε γεωγραφικές συντεταγµένες που γειτνιάζουν µε αυτές
του EastMed. 

Οι εξελίξεις αυτές είναι καθοριστικής σηµασίας. Περικλείουν
πολύ επικίνδυνη ενέργεια. Στην πράξη έχει αποδειχθεί ότι όσο
δυναµώνει η εµπλοκή της χώρας µας στους ιµπεριαλιστικούς
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σχεδιασµούς µε τις Ηνωµένες Πολιτείες, το ΝΑΤΟ και την Ευρω-
παϊκή Ένωση ή τις συµφωνίες µε το Ισραήλ τόσο οξύνονται οι
ανταγωνισµοί και περιπλέκεται η κατάσταση στις ελληνοτουρκι-
κές σχέσεις. Αυτό ακριβώς αποδεικνύεται στην πράξη.

Θα αναφέρω κι ένα άλλο παράδειγµα που στηρίζει αυτό το
συµπέρασµα. Η Κυβέρνηση εµπλέκει τη χώρα στην ευρωενω-
σιακή επιχείρηση ειρήνης στη Λιβύη µε το πρόσχηµα τήρησης
του εµπάργκο των όπλων και την ίδια ώρα µαίνεται ο πόλεµος.
Η Τουρκία τροφοδοτεί µε οπλισµό τις δυνάµεις του Σάρατζ και
η Αίγυπτος, µε τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα, τον Χάφταρ.

Κύριοι της Κυβέρνησης, κύριε Υπουργέ, χαράζετε αγωγό
χωρίς να έχει επιλυθεί το πρόβληµα της οριοθέτησης των Απο-
κλειστικών Οικονοµικών Ζωνών που αποτελεί παράγοντα πυρο-
δότησης τραγικών καταστάσεων. Τόσο η Νέα Δηµοκρατία όσο
και ο ΣΥΡΙΖΑ προβάλλουν τη συνεργασία µε το κράτος του Ισ-
ραήλ, που δολοφονεί τον παλαιστινιακό λαό και ετοιµάζεται για
νέες προσαρτήσεις παλαιστινιακών εδαφών µε τις πλάτες των
Αµερικάνων. 

Αδιαφορείτε για τις αντιδράσεις της παλαιστινιακής αρχής και
του Λιβάνου που καταγγέλλουν την ισραηλινή καταπάτηση θα-
λάσσιων ζωνών, ενώ αυτή η ίδια πρακτική δίνει άλλοθι στην προ-
κλητική στάση της τουρκικής αστικής τάξης που ακολουθεί την
ίδια πρακτική της καταπάτησης. 

Χαιρετίζετε την ενίσχυση της παρουσίας των Ηνωµένων Πολι-
τειών στην Ανατολική Μεσόγειο µε βάση τον νόµο «EastMed Act»
που αξιοποιεί ο αµερικανικός ιµπεριαλισµός για να επεκτείνει τη
δράση του στην κούρσα των αντιπαραθέσεων µε τη Ρωσία και
την Κίνα. 

Ο αγωγός EastMed κινείται στο γενικότερο πλαίσιο απεξάρτη-
σης της Ευρωπαϊκής Ένωσης από το ρωσικό φυσικό αέριο. Η
Ρωσία αντιδρά και εσείς υποβαθµίζετε το γεγονός πως αµέσως
µετά τη συµφωνία του Γενάρη για τον EastMed, οι αστικές τάξεις
της Τουρκίας και της Ρωσίας απάντησαν µε τα εγκαίνια του αγω-
γού TurkStream, που επιδιώκει να µεταφέρει ρωσικό φυσικό
αέριο στην Ευρώπη.

Υπολογίζετε την Ιταλία ως συνεταίρο, αλλά η ιταλική κυβέρ-
νηση ερωτοτροπεί µε την Κίνα, τη Ρωσία και την Τουρκία. Το κου-
βάρι των ιµπεριαλιστικών αντιθέσεων και ανταγωνισµών είναι
πολύ σύνθετο και οι απλοποιήσεις οδηγούν σε αδιέξοδα.

Ανεξάρτητα από τη δυνατότητα επίλυσης των τεχνικών οικο-
νοµικών προβληµάτων του EastMed, το σίγουρο είναι ότι ο αγω-
γός θα είναι στην υπηρεσία των συµφερόντων των ενεργειακών
οµίλων και των κατασκευαστριών εταιρειών και οδηγεί πιο βαθιά
την Ελλάδα στις ιµπεριαλιστικές αναµετρήσεις, αυξάνοντας τους
κινδύνους για τον λαό µας.

Αυτό είναι το πραγµατικό στίγµα και οι θέσεις του KKE επιβε-
βαιώνονται από την πείρα των ενεργειακών αγωγών που αποτέ-
λεσαν πηγή ιµπεριαλιστικών επεµβάσεων και πολέµων στη Συρία
και σε άλλες χώρες, ενώ στην Κύπρο η παρουσία της αµερικανι-
κής «ΕXXON MOBIL», της γαλλικής «TOTAL», της ιταλικής «ΕΝΙ»
που τώρα ανέστειλαν τις γεωτρήσεις, όχι µόνο δεν έδωσε λύση
στο πρόβληµα της τουρκικής κατοχής, αλλά περιπλέκει παρα-
πέρα την κατάσταση και τα παζάρια που κάνουν µε την Τουρκία
είναι σε εξέλιξη.

Οι θέσεις του ΚΚΕ επιβεβαιώνονται, επίσης, από την πείρα του
αγωγού TAP για τη διοχέτευση αζέρικου φυσικού αερίου στην
Ευρώπη.

Τάξατε, κύριε Υπουργέ, λαγούς µε πετραχήλια για τον αγωγό
TAP, αλλά τα οφέλη για τον λαό είναι ανύπαρκτα. Παραµένει η
ενεργειακή φτώχεια. Οι λαϊκές οικογένειες πληρώνουν πανά-
κριβα την ηλεκτρική ενέργεια.

Το ίδιο ισχύει και για τον EastMed και ο λόγος είναι γνωστός.
Οι πλουτοπαραγωγικές πηγές είναι στα χέρια των µονοπωλιακών
οµίλων, το αστικό κράτος και οι κυβερνήσεις του υπηρετούν τα
µεγάλα συµφέροντα.

Η αξιοποίηση των παραγωγικών δυνατοτήτων της χώρας µας
απαιτεί ριζικές αλλαγές, οργάνωση της οικονοµίας και της κοι-
νωνίας µε κριτήριο τις λαϊκές ανάγκες και όχι το καπιταλιστικό
κέρδος, απαιτεί διεθνείς σχέσεις στη βάση του αµοιβαίου οφέ-
λους των λαών και αποδέσµευση από τις ιµπεριαλιστικές συµµα-
χίες.

Σας ευχαριστούµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε τον συνάδελφο και για τον χρόνο.
Ακολουθεί ο κ. Μυλωνάκης από την Ελληνική Λύση, η κ. Μπα-

καδήµα από το ΜέΡΑ25, ο Υπουργός και η Κοινοβουλευτική Εκ-
πρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα µπορούσα, κύριε Πρόεδρε, να έχω
τον λόγο;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Και εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αµέσως
µετά θα µιλήσει ο κ. Λοβέρδος και ο κ. Χήτας, αν θέλει.

Κύριε Μυλωνάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, από την πρώτη

στιγµή που η Ελληνική Λύση µπήκε σε αυτόν εδώ τον ιερό χώρο
υποσχέθηκε ένα πράγµα. Δεν πρόκειται να κάνει δοµική αντιπο-
λίτευση, θα κάνει µια δηµιουργική µε προτάσεις αντιπολίτευση
και νοµίζω ότι µέχρι τώρα το έχουµε τηρήσει.

Δεν πίστευα ποτέ ειλικρινά -και λυπάµαι πολύ που λείπουν και
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και ο εισηγητής της Νέας Δη-
µοκρατίας- να υπάρχουν Βουλευτές µέσα στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο, οι οποίοι έχουν ψηφιστεί από τον ελληνικό λαό -και σας
το λέει, µε συγχωρείτε αν το πάρετε σαν εγωιστικό, ένας πιλότος
- οι οποίοι δεν καταλαβαίνουν αυτά τα οποία λέει ένας οµιλητής.

Μου έκανε εντύπωση, κύριε Υπουργέ- το συζήτησα και µε τον
κ. Καιρίδη πριν από λίγο-, ότι δεν καταλάβατε ότι η Ελληνική
Λύση έχει µια θέση και στάση διαχρονική και δεν αλλάζει.

Είχατε την ευκαιρία προηγουµένως -και είχαµε την ευκαιρία
όσοι ήταν µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο, στην Ολοµέλεια, και
για όσοι παρακολούθησαν την αγόρευση του Προέδρου της Ελ-
ληνικής Λύσης, του Κυριάκου Βελόπουλου, ο οποίος είναι και
παρών και τον ευχαριστώ για µια ακόµα φορά- να ακούσουν ένα
µάθηµα γεωπολιτικής - γεωστρατηγικής. Νοµίζω ότι όλοι πρέπει
να καθίσουµε να δούµε τη γεωστρατηγική και πώς αυτή µπορεί
να εφαρµοστεί στη χώρα µας.

Δεν σας κρύβω ότι στη δεκαετία του 1990, πριν από είκοσι
πέντε χρόνια, που ήµουν υποδιοικητής στο τάγµα ελικοπτέρων
στην Αλεξάνδρεια, έβλεπα τον Κυριάκο τον Βελόπουλο σαν ένα
νέο δηµοσιογράφο τότε, ο οποίος ήταν και στο µάρκετινγκ, στην
τηλεόραση και για πρώτη φορά άκουσα για αγωγούς, πετρέλαια,
ενέργεια και τα λοιπά. 

Εν συνεχεία, παρακολούθησα τον Γιάννη τον Μάζη -τον καλό
µου φίλο- ο οποίος, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι πρέπει να αξιο-
ποιείται από κάθε κυβέρνηση. Είναι ένας «Τσαβούσογλου» της
Ελλάδος. Και, βέβαια, παρακολούθησα και τον Φώσκολο, τον κα-
θηγητής γεωφυσικής, ο οποίος έµαθε αρκετά πράγµατα στον ελ-
ληνικό λαό και έχει δείξει την κατεύθυνση.

Όµως, δεν κατάλαβα ποτέ πώς δεν κατάλαβε κανένας από τη
Νέα Δηµοκρατία -ή τουλάχιστον έτσι µου είπε ο κ. Καιρίδης πριν
από λίγο- τη θέση της Ελληνικής Λύσης.

Η θέση της Ελληνικής Λύσης ήταν, είναι και θα είναι µία. Οτι-
δήποτε έχει σχέση µε την πατρίδα µας προς όφελος της χώρας
και του ελληνικού λαού θα λέει «ναι» και οι προτάσεις της θα είναι
προς αυτήν την κατεύθυνση πάντα.

Βεβαίως, και είναι ο EastMed µια ευκαιρία γεωστρατηγικής ενί-
σχυσης της χώρας µας. Όµως, για σκεφτείτε είκοσι χρόνια πριν
που έπρεπε να έχει γίνει ή δεκαπέντε χρόνια πριν πόσα πράγ-
µατα θα είχαµε προλάβει.

Κι όταν σας λέµε ορισµένα πράγµατα, κύριε Υπουργέ, να τα
δέχεστε. Ξεκινάµε να υπογράψουµε µια συµφωνία µε το Ισραήλ,
µε την Κύπρο και µε την Ιταλία. Η Ιταλία είναι εκτός του παιχνι-
διού.

Χθες µε τον κ. Λοβέρδο -εδώ είναι- και τον κ. Κατρούγκαλο στο
Εθνικό Συµβούλιο που έχω την τιµή να είµαι µέλος ρωτήσαµε τον
κύριο Υπουργό τι γίνεται µε την οριοθέτηση της ΑΟΖ και το θέ-
σαµε ως θέµα, κύριε Υπουργέ.

Όλος ο κόσµος το καταλαβαίνει. Αυτό, δηλαδή, που σας είπαν
προηγουµένως και ο ειδικός αγορητής ο δικός µας, ο κ. Βιλιάρ-
δος, και ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης και το λένε όλοι. Δεν
είναι κάτι το οποίο το βγάλαµε από το µυαλό µας. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΖ’ - 14 ΜΑΪΟΥ 2020 13015



Για ποιον λόγο η Ιταλία δεν υπογράφει; Απάντησε ο κύριος
Υπουργός ότι υπάρχουν κάποια προβλήµατα ακόµα µε τις ζώνες
αλιείας. 

Και γι’ αυτό σας λέω ότι υπάρχουν πράγµατα τα οποία από τη
µια µεριά δεν µπορούµε να τα πούµε ανοικτά όλα αλλά από την
άλλη µεριά, πρέπει κι εσείς να καταλαβαίνετε ορισµένα πράγ-
µατα, όταν σας λέµε και να µην ανοίγετε το στόµα και αναρωτιέ-
στε: «Τι λέει τώρα ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης και προς
ποια κατεύθυνση είναι το κόµµα»; Το κόµµα έχει καθορισµένη
κατεύθυνση.

Άρα, δεν έχουµε υπογράψει την Αποκλειστική Οικονοµική
Ζώνη, δεν έχουµε οριοθετήσει µε την Ιταλία, η Ιταλία, δηλαδή,
εκεί που θα τελειώνει. 

Θα µου πείτε έχουµε τον «Ποσειδώνα» εννιακόσια πενήντα
πέντε χιλιόµετρα, ο οποίος συνδέει Θεσπρωτία µε Ιταλία και µπο-
ρεί να βοηθήσει και ο αγωγός αυτός, ο οποίος θα κινηθεί παράλ-
ληλα ή να εκχυθεί. Όχι, είναι λάθος. Δεν µπορεί να εκχυθεί.

Επίσης, τι θα κερδίσει η πατρίδα µας από τη διέλευση; Ποια
είναι τα τέλη διελεύσεως; Δεν λέει µέσα αν θα κερδίσουµε τίποτα
απ’ αυτήν την ιστορία.

Έχουµε το άλλο το θέµα το µεγάλο, το οποίο δεν το έχουµε
λύσει ακόµα, κύριε Υπουργέ, και µας προειδοποίησε  ο Ερντογάν
και ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι η προειδοποίηση του Ερντογάν
είναι εκτελεστή. Θα το κάνει.

Ο Υπουργός Ενέργειας πριν από δύο µέρες της Τουρκίας είπε
ότι είναι θέµα χρόνου να οριοθετήσουµε και να κόψουµε οικό-
πεδα στη δική µας Αποκλειστική Οικονοµική Ζώνη, την οποία
έχουµε οριοθετήσει µε τη Λιβύη, την παράνοµη.

Σας έχουµε δώσει ένα σχέδιο νόµου έτοιµο να το καταθέ-
σουµε, µε συντεταγµένες, µε χάρτες, µε νοµικά επιχειρήµατα,
στον ΟΗΕ, ώστε να καταθέσουµε κι εµείς το δικό µας, την απο-
κλειστική οικονοµική ζώνη της πατρίδας µας στην Ανατολική Με-
σόγειο, και δεν το κάνετε. Δεν το κάνει η Κυβέρνηση.

Ποιος είναι ο λόγος που δεν το κάνει η Κυβέρνηση αυτό το
πράγµα; Υπάρχει κάποιος λόγος; Εάν, δηλαδή, αύριο το πρωί πει
«εγώ κόβω τα οικόπεδα εκεί και στέλνω το «Γιαβούζ», όπως είπε
ο Υπουργός Εξωτερικών χθες -έξι φορές έχει τρυπήσει στο οι-
κόπεδο «Αφροδίτη» της Κύπρου, της Κυπριακής Αποκλειστικής
Οικονοµικής Ζώνης- τι θα κάνουµε; Και πάει το «Γιαβούζ» και αρ-
χίζει και τρυπάει, τι θα κάνουµε εµείς; Ερωτώ. 

Επίσης, δεν έχουµε καθορίσει, υπογράψει αµυντικά -αµυντικά,
προσέξτε, κύριε Υπουργέ- την ασφάλεια του αγωγού. Δηλαδή
θα ξεκινήσει από το Ισραήλ, από το «Λεβιάθαν», θα πάει προς
την Κύπρο, θα έρθει στην Κρήτη. Σε όλο αυτό το µέρος, µέχρι
να ανέβει Θεσπρωτία, σε όλο, Πελοπόννησο και τα λοιπά, εάν
κάτι συµβεί στην πατρίδα µας, γιατί να έχουµε εµείς την αποκλει-
στική ευθύνη της ασφάλειας αγωγού και να µην την έχουν όλες
οι χώρες και το Ισραήλ και η Κύπρος και η Ελλάδα και η Ιταλία; 

Άρα, λοιπόν, έχουµε τρία πράγµατα τα οποία σας είπα αυτή
τη στιγµή που πρέπει άµεσα, για να µπορέσει να ισχύσει αυτή η
διεθνής συµφωνία, να τα υπογράψετε και να φτιάξετε συµφω-
νίες. 

Δεν µιλάω για το Κοµµουνιστικό Κόµµα, το οποίο είπε ότι το
Ισραήλ είναι οι φονιάδες του παλαιστινιακού λαού και τα λοιπά.
Αυτά ούτε θέλω να τα ακούω ούτε µπορώ να τα διανοηθώ, ότι
υπάρχουν Έλληνες Βουλευτές οι οποίοι κατηγορούν ένα κράτος
ότι είναι φονιάδες αλλού κράτους. Θα µπορούσε και το Ισραήλ
να πει «και εσείς οι Παλαιστίνιοι, έρχονται οι Παλαιστίνιοι, ντύ-
νονται µε ναρκωτικά, µπαίνουν στην αγορά του Τελ Αβίβ και σκο-
τώνουν εκατόν πενήντα αθώους αµάχους, ανθρώπους, παιδιά
µικρά». Εµείς δεν έχουµε να ανακατευτούµε σε τίποτα σε αυτό. 

Όσον αφορά το Ισραήλ, είναι ένα κράτος µε το οποίο αυτήν
τη στιγµή και τα προηγούµενα χρόνια -επειδή έχουµε µάθει να
βγάζουµε από πάνω από την καµπούρα µας την ευθύνη- εµείς
δεν ήµασταν κοντά. Χρόνια θυµάµαι τον Ανδρέα Παπανδρέου
τον συγχωρεµένο υπέρ των Παλαιστινίων, µόνο φουλάρια δεν
φόραγε εδώ πέρα να µας λέει τι καλός λαός είναι ο παλαιστινια-
κός και τι δολοφόνοι είναι οι Ισραηλινοί. Και θέλατε το Ισραήλ να
έρθει σε εµάς; 

Άρα, λοιπόν, αυτές οι συµφωνίες είναι σοβαρές. Έπρεπε να
είχαν γίνει, κύριε Υπουργέ, δεκαπέντε, είκοσι χρόνια πριν. Και

αυτά τα οποία σας λέµε και οι προτάσεις που κάνουµε είναι σο-
βαρές.

Κλείνοντας, θέλω να πω, επειδή έχουν γίνει πάρα πολλά θέ-
µατα τελευταία στην περιοχή τη δική µου τουλάχιστον, στην Ανα-
τολική Αττική και επειδή µου τηλεφωνούν κάτοικοι πάρα πολύ και
διαβάσαµε εδώ -κύριε Υπουργέ, δεν είναι θέµα δικό σας, είναι
του κ. Μηταράκη- για το Μάτι. Στο Μάτι ξεχασµένοι οι άνθρωποι.
Σε λίγο κλείνουµε δυο χρόνια. 

Έστειλε ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης -και την έχω εδώ,
στις 13 Μαΐου- µία επιστολή στον Πρόεδρο της Βουλής, κύριε
Πρόεδρε και στον κύριο Πρωθυπουργό για έναν ελάχιστο φόρο
τιµής που µπορεί να κάνει η ελληνική Βουλή, ο ελληνικός λαός
στους ανθρώπους αυτούς οι οποίοι έχασαν τη ζωή τους, χωρίς
να φταίνε, στην περιοχή στο Μάτι.

«Προτείνω, κύριε Πρωθυπουργέ…»…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, παρακαλώ, ολοκληρώστε. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, συγγνώµη, κύριε

Πρόεδρε.
«…µε την ιδιότητά µου ως Πρόεδρος Κοινοβουλευτικού Κόµ-

µατος, αλλά και ως Έλληνας και άνθρωπος την κατασκευή µνη-
µείου προς τιµήν των αδικοχαµένων ψυχών από την πυρκαγιά
στο Μάτι Αττικής». Αυτό θα το δώσω στα Πρακτικά.

Νοµίζω ότι είναι µία ευκαιρία για όλους µας να τιµήσουµε αυ-
τούς τους ανθρώπους οι οποίοι έχασαν τη ζωή τους χωρίς να ευ-
θύνονται, από αµέλειες της ελληνικής πολιτείας. 

Θέλω να πω ότι υπάρχουν πάρα πολλά θέµατα τα οποία απα-
σχολούν τους κατοίκους στο Μάτι. Συλλογή αµιάντου από κατοι-
κίες δεν έχει γίνει ακόµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε…

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Δεν έχει γίνει ακόµα κατεδάφιση
κτηρίων που κρίθηκαν κατεδαφιστέα, δεν έχει γίνει ολοκλήρωση
αποφάσεων για ανακατασκευές, επισκευές. Περιµένουν οι άν-
θρωποι, οι δικαιούχοι στεγαστικής συνδροµής.

Τα λέω αυτά διότι πρέπει να γίνουν κάποια στιγµή. Δύο χρόνια
κλείνουµε. Αποκατάσταση οδοστρωµάτων, οδικών υποδοµών,
εκτέλεση συνοδών έργων σήµανσης, προστασίας και ασφάλειας,
απορροής οµβρίων υδάτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε φθάσει στα δέκα λεπτά.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Έχουµε µείνει, δυστυχώς, στις
υπογραφές των συµβάσεων. Αυτά.

Θέλω να ξεκαθαρίσω προς καθέναν κύριο και καθεµία κυρία
της Εθνικής µας Αντιπροσωπείας, κύριε Υπουργέ, ότι η Ελληνική
Λύση βεβαίως και θα ψηφίσει, επειδή είχατε ακόµα αµφιβολίες
και µε ρωτούσαν προηγουµένως -το είπε και ο κύριος Πρόεδρος,
το είπε και ο ειδικός αγορητής µας- θα ψηφίσει το νοµοσχέδιο
αυτό. Ήταν ο πρώτος ο οποίος είπε για αυτόν τον αγωγό. Όµως,
εάν -και πολύ φοβούµαι που το λέω- δεν υλοποιήσετε τις προτά-
σεις τις οποίες σας προτείναµε, σας είπαµε, ο αγωγός αυτός δεν
θα έχει καµµία τύχη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-
νάδελφοι, σας παρακαλώ για τον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Φωτεινή Μπακαδήµα από το ΜέΡΑ25.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα την κύρωση της Διακρατικής Συµφωνίας µεταξύ της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας, του Κράτους του Ισραήλ, της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Ιταλικής για τη µεταφορά φυσικού αερίου
από την Ανατολική Μεσόγειο προς τις ευρωπαϊκές αγορές µέσω
του αγωγού ΕastΜed, που υπεγράφη αρχικά σε πρόσφατη επί-
σκεψη του Ισραηλινού Πρωθυπουργού Νετανιάχου στην Αθήνα
και σε πανηγυρική τριµερή συνάντηση κορυφής.

Από την πρώτη στιγµή υποστηρίξαµε έντονα την αντίθεσή µας
στον EastMed και το ότι σήµερα έρχεται προς κύρωση µία ήδη
υπογεγραµµένη συµφωνία δεν αλλάζει τη στάση µας.

Το θέµα της «πράσινης» µετάβασης και των εξορύξεων απο-
τελούσε από την αρχή θεµέλιο λίθο στο πρόγραµµα του ΜέΡΑ25.
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Πάγια στάση µας είναι πως οι εξορύξεις, οι αγωγοί και τα ορυκτά
καύσιµα έχουν µόνο κόστος για τη χώρα µας, χωρίς κανένα απο-
λύτως όφελος για τον λαό µας. 

Το κόστος αυτό είναι τριπλό, κόστος οικολογικό, όταν µάλιστα
το περιβάλλον µας είναι ήδη εξαιρετικά επιβαρυµένο από την αν-
θρώπινη δράση, κόστος οικονοµικό, καθώς µόνο οι πολυεθνικές
θα κερδίζουν, την ώρα που η ελληνική οικονοµία καθηλώνεται
στις τεχνολογίες του 20ου αιώνα, αντί να έχει ως στόχο της την
«πράσινη» βιοµηχανική και αγροτική επανάσταση. Κόστος γεω-
πολιτικό, καθώς οι αγωγοί και τα τρυπάνια στις θάλασσες και στη
στεριά δηµιουργούν ένα λαµπρό πεδίο δόξας µόνο για όποιον
έχει να κερδίσει οικονοµικά και στρατηγικά από την αύξηση των
εντάσεων στην περιοχή.

Η υπογραφή του ίδιου του EastMed επιβεβαιώνει στο ακέραιο
τη θέση µας αυτή. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επιλέγει συνειδητά να
συνεχίσει την πολιτική της κυβέρνησης του κ. Τσίπρα, προσδέ-
νοντας την Ελλάδα στο άρµα «Τραµπ - Νετανιάχου», που µαζί µε
τις πετρελαϊκές πολυεθνικές εργάζονται συστηµατικά µε µονα-
δικό τους στόχο την εξόντωση της ειρήνης στην Ανατολική Με-
σόγειο. Πρόκειται για µία πρόσδεση που φυσικά ξεκίνησε µε το
πρώτο µνηµόνιο επί πρωθυπουργίας Γεωργίου Παπανδρέου, µε-
τατράπηκε σε πυλώνα της νέας εθνικοφροσύνης στις µέρες του
δεύτερου µνηµονίου επί κυβέρνησης Σαµαρά, ακολουθήθηκε
ακόµη πιο πιστά από τις κυβερνήσεις Τσίπρα που υπέγραψαν το
τρίτο και τέταρτο µνηµόνιο αντίστοιχα και συνεχίζεται τώρα και
από την Κυβέρνηση Μητσοτάκη, η οποία µε σταθερό βηµατισµό
οδηγεί τη χώρα στην υπογραφή ενός πέµπτου -σκληρότερου
όλων- µνηµονίου που θα φτωχοποιήσει και θα ερηµώσει ακόµη
περισσότερο την Ελλάδα.

Συχνά, όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχει επιχειρηθεί να
παρουσιαστεί ο αγωγός της «χρεοδουλοπαροικίας» µας ως αν-
τίβαρο στην Τουρκία. Ούτε λίγο ούτε πολύ ο EastMed παίρνει τη
µορφή υπερόπλου, το οποίο κατέχει η Ελλάδα έναντι της διεκδι-
κητικότητας του Προέδρου Ερντογάν, την ώρα που αποξενώνει
την Ελλάδα τόσο από τον αραβικό κόσµο όσο και από το διεθνές
οικολογικό κίνηµα, δίνοντας στον Τούρκο πρόεδρο ερείσµατα
στο εσωτερικό και το εξωτερικό της Τουρκίας για να προκαλέσει
νέες εντάσεις στο Αιγαίο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τουρκικά καθεστώτα πάντα
επέλεγαν τη δηµιουργία τεχνητών εντάσεων ως αντιπερισπασµό
στα εσωτερικά τους προβλήµατα. Το αυταρχικό καθεστώς Ερν-
τογάν δεν απέφυγε την ίδια οδό. Όσο ο Τούρκος Πρόεδρος κρί-
νει πως µία ένταση ή ένα θερµό επεισόδιο θα τον ευνοήσει,
αποπροσανατολίζοντας πρακτικά τους πολίτες της γείτονος
χώρας από τα πραγµατικά τους προβλήµατα, θα τα χρησιµοποι-
ήσει αµφότερα και κανένας -µα, κανένας!- αγωγός δεν θα µπο-
ρέσει να τον αποτρέψει. 

Στη συνεδρίαση της αρµόδιας επιτροπής, την οποία παρακο-
λούθησα µε µεγάλο ενδιαφέρον, ο εισηγητής της Πλειοψηφίας
επεσήµανε πως αναβαθµίζεται η γεωστρατηγική θέση της Ελλά-
δας έναντι της τουρκικής προκλητικότητας και των πολιτικών του
Ερντογάν. Κατανοώ τον τρόπο σκέψης του, αλλά οφείλω να ση-
µειώσω και να αναδείξω τη διαφωνία µας, η οποία δεν είναι µόνο
πολιτική, πιστέψτε µε, αλλά πηγάζει και από προσωπική µου εκτί-
µηση. Ως διεθνολόγος µε περιοχή ειδίκευσης στη Μέση Ανατολή,
θεωρώ πως δεν θα κατορθώσει να λειτουργήσει σταθεροποι-
ητικά, αν πάρουµε ως δεδοµένη την πολιτική αστάθεια της Τουρ-
κίας και τα εσωτερικά προβλήµατα της γείτονος που αυξάνονται
µέρα µε τη µέρα, τα οποία είναι πιθανόν σύντοµα να οδηγήσουν
και σε πρόωρες εκλογές τον Τούρκο Πρόεδρο. Μένει φυσικά να
το δούµε -και εδώ θα είµαστε για να το µάθουµε και να συζητή-
σουµε- ποια εκτίµηση θα αποδειχθεί µακροπρόθεσµα σωστή. 

Παράλληλα, µας προκαλεί έκπληξη και θεωρούµε πως έχει τη
δική του σηµειολογία το γεγονός ότι η Ιταλία δεν έχει υπογράψει
ακόµα τη σύµβαση. Άρα, η ελληνική Βουλή καλείται να κυρώσει
µία διακρατική συµφωνία, χωρίς να είναι σαφές πού οφείλεται η
επιφύλαξη της Ιταλίας, µιας χώρας που εξαρχής συµµετείχε στις
συζητήσεις, ούτε και το πότε θα ολοκληρωθεί από την ιταλική
πλευρά η διαδικασία. Αν δεν κάνω λάθος, ο Υπουργός δήλωσε
στην επιτροπή πως η Ιταλία θέλησε να κρατήσει αυτό το περιθώ-

ριο, ώστε να υπογράψει αργότερα.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όπως έχουµε δηλώσει από την

πρώτη στιγµή, θεωρούµε πως η Ελλάδα θα πρέπει να απεµπλα-
κεί από την ανίερη συµµαχία µε το Ισραήλ, την Αίγυπτο, τον
Τράµπ και τις πετρελαϊκές εταιρείες. Από την πρώτη στιγµή ταχ-
θήκαµε κατά της υπογραφής του EastMed και δεν θα µπορού-
σαµε τώρα να κάνουµε κάτι διαφορετικό απλώς και µόνο εξαιτίας
τού ότι η σηµερινή συζήτηση αφορά την τελική κύρωση της συµ-
φωνίας.

Για εµάς, το ΜέΡΑ25, είναι άρρηκτα συνδεδεµένες η αρχική
συµφωνία µε τη σηµερινή κύρωση και γι’ αυτό, όπως έχει δηλώ-
σει και ο αγορητής µας, εξαρχής καταψηφίζουµε.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κυρία συνάδελφε, για την τήρηση του χρόνου. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κύριος Υπουργός για δεκαοκτώ λεπτά.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σήµερα ψηφίζουµε µία ιστορικής σηµασίας συµφωνία για τον
αγωγό EastMed. Πραγµατικά είναι µία από τις πιο σηµαντικές
συµφωνίες όχι µόνο στον χώρο της ενέργειας, αλλά µία από τις
πιο σηµαντικές διεθνείς συµφωνίες που έχει υπογράψει η χώρα
τα τελευταία χρόνια. Είναι µία συµφωνία που ενισχύει τη χώρα
ενεργειακά και γεωστρατηγικά. Είναι πρώτα απ’ όλα µία συµφω-
νία η οποία εξασφαλίζει στη χώρα ως προς την ενέργεια, ως
προς το φυσικό αέριο περισσότερες πηγές τροφοδοσίας και πε-
ρισσότερες οδεύσεις και αυτό φυσικά είναι αυτονόητα ένα «συν»
στο ενεργειακό πεδίο. 

Δεύτερον, αυτή η συµφωνία είναι στον πυρήνα του σχεδια-
σµού της ίδιας της Ευρωπαϊκής Ένωσης και γι’ αυτόν τον λόγο
έχει ενταχθεί και στα λεγόµενα «Projects of Common Interest»,
δηλαδή στα προγράµµατα, στα σχέδια κοινού ενδιαφέροντος,
ακριβώς γιατί η Ευρωπαϊκή Ένωση πιστεύει και εκείνη στο αυτο-
νόητο, στο ότι δεν πρέπει να βάζεις όλα τα αβγά σου στο ίδιο κα-
λάθι, ιδιαίτερα στον ενεργειακό τοµέα και ότι πρέπει να έχεις
εναλλακτικές λύσεις για περιόδους κρίσεων. 

Τρίτον, αυτονόητα αυτή η συµφωνία ενισχύει περαιτέρω τις
σχέσεις Κύπρου - Ισραήλ. Και πραγµατικά διερωτώµαι, γιατί να
µη θέλουµε -προφανώς δεν φαντάζοµαι να µη θέλει κανείς να
ενισχύσουµε τη σχέση µας µε την Κύπρο- να ενισχύσουµε περαι-
τέρω τις σχέσεις µας µε το Ισραήλ; Δεν θέλουµε φίλους; Δεν θέ-
λουµε άλλους φίλους; Μας φτάνουν αυτοί που έχουµε; Δεν
καταλαβαίνω.

Τέταρτον, προφανώς αν και δεν στρέφεται εναντίον κανενός
αυτή η συµφωνία, είναι ένα έµµεσο µήνυµα στην τουρκική προ-
κλητικότητα. Μην ξεχνάτε ότι ο Ερντογάν στις αρχές Δεκεµβρίου
αµφισβήτησε ευθέως το δικαίωµα της Κύπρου, του Ισραήλ και
της Ελλάδος να κατασκευάσουν αυτόν τον αγωγό. 

Στις αρχές Δεκεµβρίου και συγκεκριµένα στις 10 Δεκεµβρίου,
είχα συνάντηση µε τον οµόλογό µου κ. Στάινιτς στη Μαδρίτη και
µετά από αυτήν τη συνάντηση επισπεύστηκαν οι διαδικασίες και
υπογράφηκε τελικά η συµφωνία αυτή στις 2 Ιανουαρίου εδώ στο
Ζάππειο, παρουσία του Προέδρου Αναστασιάδη, του Πρωθυ-
πουργού Νετανιάχου και του Κυριάκου Μητσοτάκη. Είναι ένα µή-
νυµα και από τις τρεις χώρες ότι προχωρούµε µπροστά σε µια
συνεργασία, η οποία είναι συνεργασία νοµιµότητας και ειρήνης.
Καλό θα είναι η Τουρκία να εγκαταλείψει τον αναθεωρητισµό της
και την προκλητικότητά της, η οποία είναι σε δυσαρµονία µε τον
σύγχρονο κόσµο. Μπορεί να έχει σχέση µε το 18ο και το 19ο
αιώνα, αλλά δεν έχει καµµία σχέση µε τον 21ο αιώνα.

Σε αυτό το πλαίσιο θέλω να σηµειώσω ότι δεν είναι καθόλου
τυχαίο το άρθρο 10 της συµφωνίας, το οποίο αναφέρεται στην
προστασία του αγωγού τόσο κατά την κατασκευή όσο και κατά
τη λειτουργία του και αυτό είναι και µία απάντηση σε ορισµένους
συναδέλφους που έθεσαν αυτό το ερώτηµα. Δεν θα είναι ένας
αγωγός ο οποίος απλά θα σχεδιαστεί επί χάρτου και θα αφεθεί
στην τύχη του. Είναι ένας αγωγός που οι συµβαλλόµενες χώρες
είναι αποφασισµένες να τον προστατεύσουν, µε ό,τι αυτό σηµαί-
νει. Και ο νοών νοείτω! 
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Πέµπτον -και θέλω να σταθώ σ’ αυτό- είναι µία συµφωνία η
οποία τυγχάνει διακοµµατικής συναίνεσης. Το ΚΚΕ είναι απέναντι
-το περίµενα- το ΜέΡΑ25 για τους δικούς του λόγους είναι απέ-
ναντι -και αυτό το περίµενα- η Ελληνική Λύση, αφού µας κράτησε
σε αγωνία επί ώρα, διευκρίνισε τελικώς και µετά από έναν ορυ-
µαγδό κριτικής ότι τάσσεται υπέρ της συµφωνίας -προς κατά-
πληξη όλων µας, εννοώ µε βάση τις αρχικές τοποθετήσεις- ενώ
τάσσονται υπέρ της συµφωνίας και τα υπόλοιπα τρία κόµµατα,
η Νέα Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ και το Κίνηµα Αλλαγής.

Είναι πραγµατικά σηµαντικό ότι σε αυτή τη χώρα, που πολλές
φορές διαφωνούµε για να διαφωνούµε, έχουµε κατορθώσει να
συµφωνήσουµε σε αυτό το σχέδιο τόσα πολλά κόµµατα, όπως
είναι επίσης σηµαντικό ότι στην τελετή υπογραφής πέρα από την
Κυβέρνηση εκπροσωπήθηκαν, µετά από πρόσκληση της Κυβέρ-
νησης και όπως επέβαλλαν φυσικά οι κανόνες της δεοντολογίας,
τόσο ο ΣΥΡΙΖΑ όσο και το Κίνηµα Αλλαγής. 

Θέλω να σηµειώσω ακόµα µία φορά ότι αυτή η συµφωνία δεν
είναι δική µου συµφωνία. Εγώ ήµουν ο δροµέας στα τελευταία
µέτρα. Ξεκίνησε ο Γιάννης Μανιάτης ήδη από την περίοδο του
2010 - 2011 και µετά στην κυβέρνηση Σαµαρά και κατόπιν συνέ-
χισαν ο κ. Σκουρλέτης και ο κ. Σταθάκης. Ο κ. Μανιάτης και ο κ.
Σταθάκης ήταν στην πρώτη σειρά κατά τη διάρκεια της υπογρα-
φής. Νοµίζω ότι αυτό είναι και ένα µήνυµα το οποίο πρέπει να
µας προβληµατίσει και να το σκεφτούµε όλοι σε αυτή την Αί-
θουσα, που καµµιά φορά βρίσκουµε ευκαιρίες να διαφωνήσουµε
ακόµα και όταν συµφωνούµε, ότι δεν είναι καθόλου κακό για το
πολιτικό σύστηµα να υπάρχουν τέτοιου είδους συναινέσεις. Είναι
θετικό για το επίπεδο της δηµοκρατίας µας και είναι και ένα
σωστό µήνυµα προς τους Έλληνες πολίτες. 

Έκτον, η συµφωνία αυτή δεν είναι απλά µία συµφωνία διακη-
ρυκτικού περιεχοµένου που έγινε διότι έπρεπε να δοθεί µία κά-
ποια πολιτική απάντηση στην Τουρκία και λοιπά. Είναι µία
συµφωνία, η οποία έχει οικονοµικό περιεχόµενο και συνοδεύεται
από µία σειρά κινήσεις, οι οποίες έγιναν αµέσως µετά, δηλαδή
προχώρησαν οι διαδικασίες για την αδειοδότηση της συµφωνίας
αυτής από το ελληνικό Υπουργείο Ανάπτυξης στις 3 Μαρτίου του
2020.

Επίσης, τους τελευταίους µήνες και τις τελευταίες µέρες προ-
χωρούν όλες οι διαδικασίες που απαιτούνται για την εκπόνηση
της µελέτης σκοπιµότητας, η οποία συγχρηµατοδοτείται από την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Το υπογραµµίζω αυτό. Δεν είναι απλά και
µόνο ένα όραµα κάποιων ελληνικών πολιτικών κοµµάτων αυτή η
συµφωνία. Στηρίζεται από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Η ΔΕΠΑ έχει κάνει όλες τις αναγκαίες κινήσεις, η εταιρεία
«ΠΟΣΕΙΔΩΝ» ευρύτερα έχει κάνει όλες τις αναγκαίες κινήσεις.
Τις περιέγραψα στη συνεδρίαση της επιτροπής, δεν είναι ανάγκη
να αναφερθώ εκ νέου στα συγκεκριµένα ποσά των εκταµιεύ-
σεων.

Έβδοµον, είναι σηµαντικό, κυρίες και κύριοι, γιατί δείχνει την
αποφασιστικότητα της Ελληνικής Κυβέρνησης και της Ελληνικής
Δηµοκρατίας, ότι η Ελλάδα είναι η πρώτη χώρα που κυρώνει
αυτή τη συµφωνία. Δείχνει τη δέσµευσή µας να προχωρήσει
αυτό το σχέδιο. Δείχνει αυτή µας η απόφαση πόσο πραγµατικά
πιστεύουµε σε αυτό το σχέδιο για όλους τους λόγους που εξή-
γησα µέχρι τώρα και για άλλους που θα εξηγήσω περαιτέρω.

Δυο ακόµα παρατηρήσεις. Η πρώτη, πέρα από τα ευρύτερα
γεωστρατηγικά και διεθνοπολιτικά, έχει να κάνει µε τον αγωγό
και την Ελλάδα. Προβλέπεται προσαιγιάλωση του αγωγού στην
Κρήτη. Αυτό σηµαίνει δύο πράγµατα. 

Σηµαίνει, πρώτον, ότι µπορεί ο αγωγός αυτός να µεταφέρει
µελλοντικά κοιτάσµατα υδρογονανθράκων στην Κρήτη, νοτίως
της Κρήτης, µετά τις συµβάσεις παραχώρησης που έχουν γίνει
στην «EXXON MOBIL», στην «TOTAL» και στα ΕΛΠΕ. Επίσης, ση-
µαίνει ότι ο αγωγός αυτός µέσω Κρήτης θα διέρχεται από την
Πελοπόννησο και τη δυτική Ελλάδα καλύπτοντας και µία περιοχή
που µέχρι σήµερα δεν καλύπτεται από πλευράς µεγάλων αγω-
γών φυσικού αερίου.

Τέλος, η συµφωνία αυτή είναι θετική σε επίπεδο οικονοµικό,
διότι συνεπάγεται επενδύσεις, µεγάλες επενδύσεις και στην Ελ-
λάδα, συνεπάγεται θέσεις εργασίας που δεν µας περισσεύουν
και συνεπάγεται επίσης καλύτερο ανταγωνισµό στο επίπεδο του

φυσικού αερίου, διότι όσοι περισσότεροι αγωγοί διέρχονται,
όσες περισσότερες πηγές φυσικού αερίου διέρχονται από τη
χώρα µέσω οδεύσεων, προφανώς τόσο εντείνεται ο ανταγωνι-
σµός και είναι καλύτερο για τον καταναλωτή είτε είναι επιχειρή-
σεις είτε είναι νοικοκυριά.

Έρχοµαι τώρα, αφού περιέγραψα τα θετικά αυτής της συµ-
φωνίας, να απαντήσω στην κριτική η οποία έγινε από διαφορετι-
κές πλευρές. 

Πρώτα απ’ όλα, στο επίπεδο το εθνικό, της εξωτερικής πολιτι-
κής, ειπώθηκε από κάποιους «τι προσφέρει αυτός ο αγωγός –αν
δεν βλάπτει κιόλας!-, τι θέλουµε να µπλέκουµε µε το Ισραήλ και
να µπλέκουµε µε περαιτέρω αγωγούς». 

Με συγχωρείτε. Πραγµατικά διερωτώµαι: Τι µας βλάπτει ένας
ακόµα αγωγός; Έχουµε αυτούς που έχουµε και καλά κάνουµε
και τους έχουµε. Έχουµε τον αγωγό που έρχεται από τη Ρωσία.
Η Ρωσία είναι παραδοσιακός τροφοδότης σε αέριο. Δεν αµφι-
σβητείται αυτό. Έχουµε την Τουρκία, επίσης πολλά χρόνια, και
τώρα θα έχουµε και τον TAP από την ίδια πλευρά. 

Εσείς που είστε εναντίον αυτού του αγωγού, είστε υποστηρι-
κτές οπωσδήποτε τού να έχουµε µόνο αέριο από τη Ρωσία και
από την Τουρκία και να µη συζητήσουµε καµµία άλλη χώρα; Πώς
να το ερµηνεύσω; Γιατί υπάρχει αµφισβήτηση των πάντων;

Επίσης, ειπώθηκε ότι η Γερµανία ή η Ιταλία υποτίθεται ότι είναι
εναντίον αυτού του αγωγού και άρα ο αγωγός αυτός δεν θα προ-
χωρήσει. Δεν το πιστεύω καθόλου, αλλά ας υποθέσουµε ότι η
Γερµανία και η Ιταλία είναι εναντίον αυτού του αγωγού. Και τι ση-
µαίνει αυτό, δηλαδή; Όποιος είναι εναντίον µας εθνικής επιδίω-
ξης σηµαίνει ότι θα δικαιώνεται αυτόχρηµα και ότι η Ελλάδα θα
σταµατάει να υπηρετεί τα εθνικά της συµφέροντα και τις δικές
τις εθνικές στοχεύσεις; Πώς λέγονται αυτά τα πράγµατα σοβαρά
στη Βουλή των Ελλήνων; Πραγµατικά διερωτώµαι.

Έρχοµαι στο θέµα των περιβαλλοντικών. Θα πω, πρώτα απ’
όλα, ότι υπάρχει το άρθρο 8, το οποίο µιλάει ακριβώς για την
προστασία του περιβάλλοντος, για τις περιβαλλοντικές δεσµεύ-
σεις και για τις υποχρεώσεις όλων των συµβαλλοµένων χωρών
να προστατέψουν το περιβάλλον, έτσι ώστε να µην έχουµε συ-
νέπειες, πράγµα το οποίο δεν είναι σύνηθες σε τέτοιου είδους
συµβάσεις, δεν είναι κάτι αυτονόητο, κάτι που συνέβαινε τις πε-
ρασµένες δεκαετίες. Είναι µία καινούργια αντίληψη όλων των
χωρών, όχι µόνο της Ελλάδας, καθώς προφανώς περνώντας τα
χρόνια το περιβάλλον ανεβαίνει στην ατζέντα όλων.

Όµως, θέλω να θέσω και δυο ακόµη ερωτήµατα σε σχέση µε
το περιβάλλον και τους αγωγούς. Όλοι οι άλλοι που κάνουν αγω-
γούς και στο φυσικό αέριο και τα τελευταία χρόνια και αναφέρο-
µαι και σε ευρωπαϊκές χώρες –γιατί κάποιοι αναφερθήκατε,
σωστά, στον NordStream και στη Γερµανία και σε όλες τις άλλες
χώρες απ’ όπου διέρχεται ο NordStream- αυτοί δεν ενδιαφέρον-
ται για το περιβάλλον; Όλοι αυτοί, χώρες πιο προηγµένες από
εµάς, περιµένουν από εµάς να τους δώσουµε περιβαλλοντικά
µαθήµατα;

Επίσης, επειδή έγινε ακόµα µία φορά συζήτηση για τον περι-
βαλλοντικό νόµο, δεν θέλουµε –και σωστά, εµείς πρωταγωνι-
στούµε σε αυτό- τον λιγνίτη και προχωρούµε στην απολιγνιτο-
ποίηση. Θέλουµε το φυσικό αέριο –λέµε εµείς- όπως γίνεται σε
όλη την Ευρώπη ως καύσιµο µετάβασης. Εσείς –κάποιοι από
εσάς- δεν θέλετε ούτε το φυσικό αέριο. Πολύ καλά. Τι µένει; Οι
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Μα, εδώ και κατά τη συζήτηση του
περιβαλλοντικού νόµου προέκυψε ότι κάποιοι δεν θέλετε και τις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, διότι θεωρείτε πως υπάρχει ένα
χωροταξικό, το οποίο είναι απαράδεκτο και επιτρέπει εδώ ή εκεί
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και τα λοιπά. 

Εποµένως, δικαιούµαι ή όχι να συµπεράνω ότι ορισµένοι από
εσάς θέλετε µόνο τα κεριά; Κι εγώ ως Υπουργός Ενέργειας αυτή
την πολιτική πρέπει να ακολουθήσω, να πω ότι εγκαταλείπω τα
πάντα, ακόµα και τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και από εδώ
και πέρα θα µοιράζω κεριά, όπως στην Ανάσταση, προκειµένου
να κινείται η εθνική οικονοµία; Ας συζητήσουµε περισσότερο σο-
βαρά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Άλλο πεδίο κριτικής είναι όσα αναφέρθηκαν σε σχέση µε τα
τεχνικά και τα οικονοµικά του έργου. Κοιτάξτε, δεν θα αµφισβη-
τήσω καθόλου –το είπα και στην επιτροπή- ότι είναι ένα έργο τε-
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χνικά δύσκολο –πράγµατι- διότι είναι υποθαλάσσιο έργο, διότι
είναι µεγάλες οι αποστάσεις, διότι πρέπει να γίνουν πολλές µε-
λέτες και τα λοιπά.

Όµως, δεν θέλω να αµφισβητούνται µερικά αυτονόητα, πρώ-
τον, ότι υπάρχει φυσικό αέριο. Γιατί κι αυτό ειπώθηκε, ότι δεν
υπάρχει. Υπάρχει το κοίτασµα Λεβιάθαν και το Βόρειο Καρίς και
τα δύο στο Ισραήλ. Υπάρχει ο Γλαύκος στην Κρήτη, υπάρχει η
Αφροδίτη και κυρίως συνεχίζονται οι εξορύξεις και αναµένεται
ότι θα υπάρξουν πολύ περισσότερα κοιτάσµατα και αποθέµατα.
Αυτό το ξέρουν όλοι όσοι ασχολούνται µε αυτό το θέµα.

Επίσης, σε όσους αµφισβητούν τεχνικά και οικονοµικά το πρό-
τζεκτ αυτό, θέλω να υπενθυµίσω δύο πράγµατα. Η «EN-
ERGEAN», η οποία είναι µία εταιρεία που ξεκίνησε από την
Ελλάδα, αλλά είναι εισηγµένη στο χρηµατιστήριο του Λονδίνου,
αποφάσισε και το δήλωσε στις 2 Ιανουαρίου, όταν είχαµε την
υπογραφή της συµφωνίας, ότι θα δώσει τα κοιτάσµατα από το
Βόρειο Καρίς –που είναι περίπου 2,5 bcm, το 1/4 της δυναµικό-
τητας του αγωγού- σε αυτόν τον αγωγό. Είναι ιδιωτική εταιρεία
και το αποφάσισε.

Αυτοί που κάνουν κριτική ξέρουν καλύτερα από τις ιδιωτικές
εταιρείες τα δικά τους συµφέροντα, αλλά ακόµα περισσότερο
στο σχέδιο αυτό έχει ενεργό εµπλοκή η «EDISON» που ήταν µια
µεγάλη ιταλική ενεργειακή εταιρεία, θυγατρική σήµερα της EDF,
που είναι η µεγαλύτερη γαλλική ενεργειακή εταιρεία. Δεν ξέρουν
ούτε αυτοί και τα ξέρουµε εµείς ασχολούµενοι εκ του προχείρου
µε ένα τόσο µεγάλο θέµα. Επαναλαµβάνω ότι δεν υποτιµώ τις
δυσκολίες, αλλά καλό είναι να µη σπεύδουµε όλοι να βγάζουµε
τόσο βιαστικά συµπεράσµατα.

Προχωρώ µε το θέµα της Ιταλίας. Όπως ήρθε η σύµβαση εδώ
έτσι θα κυρωθεί και από το Ισραήλ και από την Κύπρο, µε την
Ιταλία στον τίτλο, διότι η Ιταλία συνδιαπραγµατεύτηκε τη συµ-
φωνία αυτή και συνδιαπραγµατεύτηκε όχι µόνο µε τον ΣΥΡΙΖΑ,
αλλά και µε εµάς. Μέχρι τον περασµένο Δεκέµβριο µιλούσαµε
µε το ιταλικό Υπουργείο Εξωτερικών για συγκεκριµένες διατυ-
πώσεις αυτής της συµφωνίας, η οποία προωθείται εδώ µε εξου-
σιοδότηση από τη Νοµική Υπηρεσία του Υπουργείου
Εξωτερικών, διότι έτσι γίνεται σε αυτές τις περιπτώσεις. 

Θέλω να πω µε αυτή την ευκαιρία ένα µεγάλο ευχαριστώ τόσο
στις υπηρεσίες του Υπουργείου Εξωτερικών, όσο και στις υπη-
ρεσίες του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας για τη δου-
λειά που έκαναν. Τώρα το τι θα κάνει η Ιταλία είναι δικό της θέµα.
Υπήρξε αυτή η επιστολή, στην οποία όλοι αναφερθήκατε, του
Ιταλού Υπουργού Ανάπτυξης, που είναι και αρµόδιος για τα ενερ-
γειακά θέµατα, ο οποίος αποφάσισε µόνος του να τη στείλει. Η
Ιταλία θα λάβει τις αποφάσεις της όποτε νοµίζει. Επαναλαµβάνω
και πάλι ότι πιστεύω ότι οι αποφάσεις Ιταλίας θα είναι θετικές.
Επαναλαµβάνω, όµως, ότι δεν είναι µόνο η Ιταλία στον σχεδια-
σµό των τριών χωρών που προχώρησαν στο Ζάππειο σε αυτή τη
συµφωνία. Είναι και η Αίγυπτος ως προς τις πηγές. Ήδη έχουµε
κάνει κρούσεις στον Αιγύπτιο Υπουργό -δεν σας αποκαλύπτω
κάτι καινούργιο, είναι κάτι το οποίο έχει δηµοσιοποιηθεί- αλλά
και ως προς την κατάληξη του αγωγού, προφανώς θα εξετα-
στούν όλα τα ενδεχόµενα, διότι υπάρχει και η αγορά της κεντρι-
κής Ευρώπης και όχι µόνο.

Οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής ενδιαφερόντουσαν υπο-
τίθεται επί ΣΥΡΙΖΑ, αλλά σταµάτησαν να ενδιαφέρονται επί Νέας
Δηµοκρατίας. Ίσως γιατί εσείς είστε –δεν ξέρω- πιο Αµερικανό-
φιλοι. Το λέω χαριτολογώντας, για να µην έχουµε στη συνέχεια
αντιπαράθεση σε αυτό. 

Εν πάση περιπτώσει, σας λέω ότι εξίσου ενδιαφερόντουσαν
και στη δική σας εποχή και στη δική µας εποχή. Το καλοκαίρι,
όταν είχαµε τη συνάντηση εδώ, την «3 και 1», την Ελλάδα, Κύ-
προς, Ισραήλ και Ηνωµένες Πολιτείες, η αµερικανική πλευρά εκ-
δήλωσε τη στήριξή της απέναντι σε αυτόν τον αγωγό και
ενδεχοµένως και τις επόµενες µέρες -δεν ξέρω, περιµέναµε τον
σχηµατισµό της κυβέρνησης στο Ισραήλ- θα υπάρξει νέα συνάν-
τηση ανάµεσα στις τέσσερις αυτές χώρες, Ελλάδα, Κύπρος, Ισ-
ραήλ και Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, πράγµα που δείχνει
ότι είµαστε στρατηγικοί εταίροι και συνεργαζόµαστε πολύ στενά.

Θέλω να πω και τρία πράγµατα εκτός ύλης, γιατί σηµειώθηκαν
από τους συναδέλφους. Το πρώτο έχει να κάνει µε µια κριτική

που έγινε από τον κ. Αρσένη σε εµένα, η οποία οφείλω να πω ότι
µε κατέπληξε. Νοµίζω η αντίδρασή µου από το έδρανο έδειξε
πώς τοποθετήθηκα στην κριτική, αλλά για τα Πρακτικά απλώς
θέλω να πω ότι εγώ λέγοµαι Κωστής Χατζηδάκης, µην ξεχνάµε
ποιος είµαι. Δεν έχω κατηγορήσει ποτέ στη ζωή µου κανέναν ότι
είναι προδότης. Δεν είναι το ύφος µου, δεν έχω µάθει να µιλάω
έτσι και προφανώς δεν θα µπορούσα να κατηγορήσω και τις πε-
ριβαλλοντικές οργανώσεις για προδοσία. Πώς σας πέρασε από
το µυαλό; Είπα ότι αν σταµατούσαµε τις εξορύξεις σε αυτή τη
φάση, θα ερχόντουσαν διαδηλωτές απέξω που θα έλεγαν εκείνοι
ότι εµείς κάνουµε προδοσία. Έκανα έναν πολιτικό συλλογισµό
τον οποίον δικαιούµαι να κάνω και ο οποίος νοµίζω ότι είναι τε-
τράγωνος.

Από εκεί και πέρα, δεν ξέρω πού φανταστήκατε ότι εγώ –γιατί
το είπατε και αυτό από αυτήν εδώ τη θέση- ζήτησα τη σύλληψη
αυτών που διαδήλωναν έξω από τη Βουλή. Πρώτον, δεν άκουσα
ποτέ να συλληφθεί κανένας. Πέραν αυτού ποτέ δεν θα ζητούσα
τη σύλληψη οιοδήποτε. Ας µιλάµε στον κόσµο αυτόν, όχι στον
φαντασιακό µας. Σταµατάω εδώ γιατί δεν θέλω να γίνω προσβλη-
τικός, όπως αντιλαµβάνεστε.

Έρχοµαι στην κριτική που έγινε από τον ΣΥΡΙΖΑ για το θέµα
της ΕΔΕΥ. Τι κάνουµε στην ΕΔΕΥ; Το ξαναλέω για όσους δεν το
άκουσαν. Είναι η εταιρεία για την εξόρυξη των υδρογονανθρά-
κων στην οποία λόγω του ότι ιδιωτικοποιείται η ΔΕΠΑ Υποδοµών
και η ΔΕΠΑ Εµπορίας, φεύγει το κοµµάτι της ΔΕΠΑ Διεθνών
Έργων, αποσπάται και συγχωνεύεται στην ΕΔΕΥ. Ο ΣΥΡΙΖΑ λέει
ότι είναι απαράδεκτο διότι είναι µέτοχος και τα ΕΛΠΕ. Τα ΕΛΠΕ
πράγµατι είναι µέτοχος σε όλη τη ΔΕΠΑ, εποµένως και στη ΔΕΠΑ
Διεθνών, αλλά ξεκαθάρισα και στην επιτροπή από εκείνη τη θέση
ότι πρόθεση της Κυβέρνησης είναι να εξαγοράσει το µερίδιο των
ΕΛΠΕ στα διεθνή έργα, άρα θα υπάρχει µόνο το δηµόσιο.

Τώρα, προσέξτε, ο ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος κάνει κριτική για εµάς
επειδή κάνουµε αυτό και στο τέλος θα µείνει µόνο το δηµόσιο
στα διεθνή projects, τι είχε κάνει; Ο ΣΥΡΙΖΑ θα ιδιωτικοποιούσε
τη ΔΕΠΑ Υποδοµών κατά 14%. Στη ΔΕΠΑ Υποδοµών θα ήταν και
η ΔΕΠΑ Διεθνών στον σχεδιασµό του ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή δεν θα
έφευγε, θα ήταν στη ΔΕΠΑ Υποδοµών. Ποια µετοχική µορφή θα
είχε η ΔΕΠΑ Υποδοµών µε τον σχεδιασµό του ΣΥΡΙΖΑ; Θα ήταν
τα ΕΛΠΕ 35% -εκεί δεν σας ενοχλούσαν-, ένας ιδιώτης κατά 14%
και το δηµόσιο κατά 51%. Εποµένως, εµείς στα διεθνή projects
λέµε ότι το δηµόσιο προβλέπουµε να έχει το 100%, ενώ εσείς λέ-
γατε το 51%, µε τα ΕΛΠΑ 35% και τον ιδιώτη 14%. Μάλλον σε
σύγχυση οφείλεται η κριτική σας και νοµίζω ότι θα ήταν σκόπιµο
να µην την επαναλάβετε διότι σας εκθέτει.

Επίσης, θέλω να κάνω ακόµα µια παρατήρηση σε σχέση µε τη
ΔΕΔΑ και τα προγράµµατά της, δηλαδή την επέκταση των αγω-
γών φυσικού αερίου σε όλη τη χώρα, διότι γίνεται συζήτηση κατ’
επανάληψη τις τελευταίες µέρες. 

Πώς έχει προκύψει το θέµα; Υπήρχε ένας παλιός νόµος του
2011, ο οποίος προέβλεπε ότι αν έχει παρέλθει ένα δεκαοκτά-
µηνο σε σχέση µε τη διαδικασία της κατασκευής κάποιων δι-
κτύων, τότε δικαιούται η ΡΑΕ να έρθει και να αφαιρέσει το δίκτυο
από τον κατασκευαστή.

Εµείς όταν αναλάβαµε βρήκαµε µια κατάσταση πραγµατικά
δραµατική στον σχεδιασµό αυτό. Η διοίκηση της ΔΕΔΑ επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ -νοµίζω ότι δεν θα ήταν υπερβολή να ειπωθεί- ήταν ένα πα-
ράδειγµα προς αποφυγή. Δεν είχε σχεδιαστεί τίποτε.
Προσπάθησε η καινούργια διοίκηση να τρέξει και πράγµατι έχει
τρέξει πάρα πολύ τα έργα όσο περισσότερο µπορούσε, τουλά-
χιστον τα πιο ώριµα, διότι στη Μακεδονία, για παράδειγµα, ήταν
πιο ώριµα, στην Πελοπόννησο είχαν αφεθεί τελείως στην τύχη
τους. Έτρεξε όσα περισσότερα µπορούσε, αλλά ήρθε η Ρυθµι-
στική Αρχή Ενέργειας -που δεν έχει διοριστεί από εµάς, έχει διο-
ριστεί από την προηγούµενη κυβέρνηση- και εξαντλώντας την
αυστηρότητά της, επειδή το χρονοδιάγραµµα έγινε δεκαεννιά
µήνες από δεκαοκτώ στη Βέροια και στα Γιαννιτσά, είπε να στα-
µατήσει η ΔΕΔΑ αυτά τα σχέδια.

Εµείς ως Υπουργείο ενθαρρύναµε τη ΔΕΔΑ να µην αποδεχθεί
αυτή την απόφαση και να χρησιµοποιήσει όλα τα νοµικά εργα-
λεία που έχει στη διάθεσή της. Και θα το κάνει! 

Επίσης, ξεκαθαρίζω ότι τόσο σε σχέση µε τη βόρεια Ελλάδα -
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ολόκληρη τη Βόρεια Ελλάδα και ακόµη περισσότερο τις δυο πό-
λεις για τις οποίες γίνεται θόρυβος, Βέροια και Γιαννιτσά- αλλά
τόσο σε σχέση µε την Πελοπόννησο ξεκινώντας από τη Μεγαλό-
πολη που έχουµε το θέµα της τηλεθέρµανσης αλλά πηγαίνοντας
και στις υπόλοιπες πόλεις της Πελοποννήσου, βούληση της Κυ-
βέρνησης είναι να επεκταθεί το ταχύτερο το δίκτυο του φυσικού
αερίου. Τελεία και παύλα!

Θέλω να κλείσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγοντας ότι
πραγµατικά εµείς στην Κυβέρνηση είµαστε εξαιρετικά ικανοποι-
ηµένοι που σήµερα η Βουλή των Ελλήνων σε ένα κλίµα συναίνε-
σης κυρώνει αυτή τη συµφωνία. Αυτή η συµφωνία για τον
EastMed συµπληρώνει την ενεργειακή µας στρατηγική, συµπλη-
ρώνει τα βήµατα που έγιναν τα τελευταία χρόνια αλλά και τους
τελευταίους µήνες. 

Είπα για τον αγωγό που έρχεται από τη Ρωσία. Μίλησα για την
αγωγό από την Τουρκία, το Αζερµπαϊτζάν και τον TAP που εµείς
είµαστε εκατό τοις εκατό έτοιµοι να τον θέσουµε σε λειτουργία
στην Ελλάδα. Και εκεί περιµένουµε την Ιταλία για τεχνικούς λό-
γους, για να προχωρήσει ο TAP. Μπορώ να προσθέσω ότι τους
τελευταίους µήνες έχουν προχωρήσει τα έργα της Ρεβυθούσας
αναβαθµίζοντας περαιτέρω το ενεργειακό δίκτυο, χάριν και στη
δουλειά που είχε γίνει προηγουµένως και από τους προκατόχους
µας. Επίσης, τους τελευταίους µήνες προχωράει ο ελληνοβουλ-
γαρικός αγωγός που ενισχύει κι αυτός τη στρατηγική θέση της
χώρας, ο αγωγός IGB αλλά και το έργο επαναεριοποίησης φυ-
σικού αερίου, ο σταθµός FSRU, όπως λέγεται στην τεχνική
γλώσσα, στην Αλεξανδρούπολη. 

Όλα αυτά, ο αγωγός από τη Ρωσία, ο TAP, ο IGB, ο FSRU, η
Ρεβυθούσα και τώρα ο EastMed κάνουν την Ελλάδα έναν πολύ
σηµαντικό παίκτη στο φυσικό αέριο και γενικότερα στην ενεργει-
ακή πολιτική στην ευρύτερη περιοχή. Γίνεται ενεργειακό σταυρο-
δρόµι η χώρα. Νοµίζω ότι όσοι ψηφίσουν αυτή τη συµφωνία
πρέπει να είναι περήφανοι γιατί ενισχύουν όχι µόνο την ενεργειακή
και οικονοµική θέση της Ελλάδας, αλλά και τη διεθνοπολιτική θέση
της πατρίδας µας. Συνεχίζουµε µε την ίδια αποφασιστικότητα
µπροστά. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Για το φυ-
σικό αέριο στην Πελοπόννησο θα µιλήσουµε τη Δευτέρα που
έχουµε ερώτηση, να µην το αναφέρω τώρα. Έχουµε θεµατάκια
στην Αρκαδία και στην Πελοπόννησο. Θα έρθει ο Υφυπουργός
να µας απαντήσει. 

Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, κ.
Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου. 

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, σίγουρα η δια-
κρατική συµφωνία Ελλάδας, Κύπρου, Ισραήλ, Ιταλίας για τη µε-
ταφορά φυσικού αερίου από την Ανατολική Μεσόγειο στην
Ευρώπη είναι µια συµφωνία ιδιαίτερης και στρατηγικής σηµασίας
όσον αφορά στην γεωπολιτική της διάσταση και όσον αφορά
στην ενεργειακή, οικονοµική και αναπτυξιακή της διάσταση.

Τονίστηκε από πολλές πλευρές, το είπε και η εισηγήτριά µας,
η κ. Καφαντάρη, το είπε και ο κ. Κατρούγκαλος ως Υπουργός
Εξωτερικών της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ ότι η συµφωνία που σή-
µερα συζητάµε είναι αποτέλεσµα µιας δεκαετίας διακοµµατικών
πολιτικών και διπλωµατικών προσπαθειών όλων των κυβερνή-
σεων αυτά τα χρόνια. Ταυτόχρονα όµως είναι σίγουρο -και αυτό
δεν µπορεί να αµφισβητηθεί- ότι από το 2013 όταν ο αγωγός
EastMed χαρακτηρίστηκε από την Ευρωπαϊκή Ένωση, µέσα στο
πλαίσιο της ενεργειακής της πολιτικής, ως έργο κοινού ενδιαφέ-
ροντος, από το 2016 ουσιαστικά δόθηκε εκείνη η διπλωµατική
και πολιτική δυναµική προκειµένου να φτάσουµε στο αποτέλε-
σµα της τελικής συµφωνίας, γιατί δεν ήταν όλα δεδοµένα. Δεν
ήταν όλα εύκολα. Έγινε ειδική αναφορά και από τον Γιώργο Κα-
τρούγκαλο πριν. Έπρεπε να αναπτυχθούν συγκεκριµένες διπλω-
µατικές προσπάθειες σε µια αντίληψη συνολικής και
πολυδιάστατης εξωτερικής και ενεργειακής πολιτικής, που είχε
η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, πολυµερών συνεργασιών και συµµα-
χιών, πάντα -και αυτό θέλω να το τονίσω- µέσα στη λογική όχι

του αποκλεισµού ή της επιθετικότητας -εξάλλου η χώρα µας
είναι µια χώρα πάντα υπέρ της ειρήνης, της συνεργασίας και του
διεθνούς δικαίου- αλλά της σταθερότητας, της ασφάλειας, της
συνεργασίας και της κοινής ευηµερίας. 

Αυτό είπε ο Υπουργός -και είναι ένα σηµείο µε το οποίο θα
συµφωνήσω µαζί του-, ότι η συµφωνία δεν έρχεται να αποκλείσει
ούτε είναι απέναντι σε κάποια χώρα ίσα-ίσα έρχεται αφήνοντας
ανοιχτό το ενδεχόµενο επέκτασης στο µέλλον, πέραν της υπο-
γραφής που ελπίζουµε όλοι ότι θα υπάρξει από την Ιταλία –θα
επανέλθω σ’ αυτό- αλλά φυσικά και της Αιγύπτου και άλλων πι-
θανών χωρών- εταίρων στο µέλλον. 

Έχει σηµασία να αναφερθεί -τώρα που συζητάµε µια στρατη-
γικής σηµασίας συµφωνία- ότι όταν ξεκίνησαν όλες αυτές οι συ-
ζητήσεις και εφόσον µιλάµε για µια πολυδιάστατη εξωτερική
πολιτική, είχε να κάνει φυσικά και µε τον ευρύτερο χώρο των
Βαλκανίων, της Ανατολικής Μεσογείου και της Μέσης Ανατολής.
Ήταν ιδιαίτερα σηµαντικό ότι και τον Γενάρη 2019 στην Αίγυπτο,
όταν έγινε το φόρουµ για το φυσικό αέριο, συµµετείχε εκτός από
το Ισραήλ και η Παλαιστίνη. Είναι ένα σηµείο που πρέπει να επι-
σηµάνουµε γιατί εµείς ως κόµµα έχουµε µια ιδιαίτερη ευαισθησία
όσον αφορά στα ζητήµατα του παλαιστινιακού λαού και των
δικών τους δικαιωµάτων. 

Από εκεί και πέρα είναι επίσης σαφές –και αυτό πρέπει να το
τονίσουµε- ότι η λογική του στρατηγικού εταίρου µε τις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες, που είναι κάτι που δίνει περισσότερη βαρύτητα
και προοπτική σ’ αυτή τη συµφωνία, είναι στο πλαίσιο πάλι µιας
πολυδιάστατης αντίληψης πολιτικής όχι µονόπλευρης και µονο-
διάστατης, που έρχεται να στηρίξει την Ελλάδα όσον αφορά
στην ενίσχυση της θέσης της γεωπολιτικά. Έρχεται να ενισχύσει
την Κυπριακή Δηµοκρατία όσον αφορά στα κυριαρχικά της δι-
καιώµατα στην ΑΟΖ. Είναι, επίσης, µια συµφωνία που αναδει-
κνύει τη χώρα µας, µέσα στον συνολικό ενεργειακό σχεδιασµό
και τα άλλα διεθνή έργα που είτε βρίσκονται σε εξέλιξη είτε σχε-
διάζονται, σε ένα διαµετακοµιστικό εµπορικό κόµβο, µια ενεργει-
ακή πύλη για την Ευρώπη. Αυτά, λοιπόν, είναι δεδοµένα. 

Εδώ θα ήθελα να κάνω κάποιες επισηµάνσεις στον κύριο
Υπουργό, γιατί είναι άλλο πράγµα να συµφωνούµε στη στρατηγική
σηµασία και είναι άλλο πράγµα ποια είναι η προοπτική, πώς εξα-
σφαλίζεται, ποιες ενέργειες γίνονται από την Κυβέρνηση και µέσα
σε ποια φιλοσοφία και στρατηγική. Εδώ χρειάζονται να υπάρχουν
αποσαφηνίσεις, απαντήσεις κι ενηµέρωση της Βουλής. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα πάρα πολύ προσεκτικά. Θα ήθελα
να κάνω τέσσερις συγκεκριµένες επισηµάνσεις. Η πρώτη επισή-
µανση έχει να κάνει µε το θέµα της Ιταλίας. Εσείς µας είπατε ότι
κατά κάποιον τρόπο υποτιµούµε τη σηµερινή συµφωνία αν ανα-
φέρουµε το ζήτηµα της Ιταλίας. Το αντίθετο! Εµείς περιµένουµε
από εσάς –καλοπροαίρετα, φυσικά- και από την Κυβέρνηση να
µας πει ποια ανάλυση κάνει. Αυτό που µας είπατε από το Βήµα
ότι «δεν πειράζει τελικά, είναι άσχετο αν κάποια στιγµή υπογρά-
ψει ή όχι η Ιταλία. Ούτως ή άλλως έχει την ίδια δυναµική το έργο»
δεν είναι ακριβώς έτσι. Ξέρετε πολύ καλά –και συµφωνώ µαζί
σας- ότι η Ιταλία διαπραγµατεύτηκε την υπογραφή της και µε την
Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και µε τη δική σας µέχρι τον Δεκέµβρη.
Όµως, προφανώς η Ιταλία έχει µια αµφίσηµη στάση γεωπολιτικά
αυτή τη στιγµή µετά από τις εξελίξεις στη Λιβύη και το ψευτο-
σύµφωνο-µνηµόνιο της Τουρκίας και της Λιβύης. Και φυσικά
αυτό που είπε και ο Γιώργος Κατρούγκαλος, για το οποίο δεν
ξέρω αν εσείς έχετε περισσότερα στοιχεία -δεν νοµίζω όµως ότι
είναι συνωµοσιολογία-, δηλαδή, όταν ασκεί κανείς µια ενεργητική
πολιτική όσον αφορά την εξωτερική πολιτική και την ενέργεια,
πρέπει να λαµβάνει υπ’ όψιν όλους τους κινδύνους και τα προ-
βλήµατα. Είπε χαρακτηριστικά ο κ. Κατρούγκαλος ότι υπάρχει
και αυτή η ενηµέρωση επαφών της ιταλικής αντίστοιχης εται-
ρείας µε την τουρκική.

Άρα το θέµα της Ιταλίας είναι κρίσιµο όσον αφορά τη βιωσι-
µότητα, την προοπτική και τη χρηµατοδότηση του έργου. Συνε-
πώς, εδώ θα θέλαµε µια πιο ξεκάθαρη απάντηση και να µας πείτε
τουλάχιστον µε ποιον τρόπο εσείς κινείστε. Στο κάτω-κάτω, εµείς
δεν κάνουµε δίκη προθέσεων εδώ. Επί της αρχής φυσικά και
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συµφωνούµε και θα ψηφίσουµε τη συµφωνία. Μας νοιάζει, όµως,
εσείς πώς κινείστε, όσον αφορά την Ιταλία, µε ποια επιχειρήµατα
και ποια ευρύτερα µέσα αξιοποιείτε για ένα έργο που στο κάτω-
κάτω είναι και ευρωπαϊκής σηµασίας.

Το δεύτερο έχει να κάνει µε τη ΔΕΠΑ και µε την Υπηρεσία των
Διεθνών Έργων. Κύριε Υπουργέ, αυτό δεν είναι ένα θέµα, µια
µικρή υπόθεση, όπως προσπαθήσατε να δείξετε, που εµείς δεν
καταλάβαµε καλά. Είπατε χαρακτηριστικά ότι είµαστε σε σύγ-
χυση. Εδώ είναι καθαρά µια άλλη στρατηγική και φιλοσοφία όσον
αφορά την πολιτική ενέργειας. Εµείς πιστεύουµε ότι σε στρατη-
γικούς τοµείς της οικονοµίας και της ενέργειας χρειάζεται να
υπάρχει η παρουσία, ο έλεγχος και η παρακολούθηση του δηµο-
σίου. Εσείς λέτε ότι µε το να αποσπάσετε την Υπηρεσία των Διε-
θνών Έργων και να την ενσωµατώσετε στην ΕΔΕΥ, στη Δηµόσια
Εταιρεία των Υδρογονανθράκων, το εξασφαλίζετε. Όµως, είναι
διαφορετική ανάγνωση, κύριε Υπουργέ. Εδώ έχουµε να κάνουµε
µε µια πρόχειρη λύση που βρήκατε ενώνοντας ανόµοια πράγ-
µατα στην πραγµατικότητα -το είπε και εισηγήτρια µας, η κ. Κα-
φαντάρη- όπου και δυσλειτουργικότητα θα υπάρχει και η
διοικητική επάρκεια και η παρακολούθηση δεν είναι εξασφαλι-
σµένη, καθώς και η χρηµατοδότηση δεν είναι εξασφαλισµένη,
διότι, φυσικά, υπήρχε µια φιλοσοφία η ΔΕΠΑ υποδοµών να µείνει
κάτω από το πλειοψηφικό έλεγχο του δηµοσίου, όχι απλώς για
τη συγκεκριµένη συµφωνία και τα διεθνή έργα, αλλά συνολικά
όσον αφορά τις υποδοµές του φυσικού αερίου. Δυστυχώς, εδώ
επικράτησε η δική σας νεοφιλελεύθερη εµµονή όσον αφορά την
ιδιωτικοποίηση του ΑΔΜΗΕ και την υποβάθµιση της ΔΕΗ. Φυσικά
αυτή η κίνηση της τροπολογίας για τα διεθνή έργα όπου σας
«έκατσαν» και έπρεπε κάπου να τα βολέψετε βρίσκοντας αυτή
τη λύση ανάγκης, χωρίς µια συγκεκριµένη µελέτη γίνεται γιατί
θέλετε να εξυπηρετήσετε τη γρήγορη ιδιωτικοποίηση της ΔΕΠΑ
υποδοµών. Ειπώθηκαν και οι παρενέργειες που ήδη υπάρχουν
και για τα δίκτυα όσον αφορά και στη Μακεδονία και στην Πελο-
πόννησο. Είµαι σίγουρη ότι ο καλός συνάδελφος, κ. Παπαηλιού
που θα µε διαδεχθεί στο Βήµα θα έχει πολλά να πει και για τη
δική του περιφέρεια.

Άρα, εδώ είναι το δεύτερο ζήτηµα, πώς θα λειτουργήσει αυτή
η Υπηρεσία των Διεθνών Έργων και πώς θα εξασφαλιστεί η χρη-
µατοδότηση που υπήρχε η εγγύηση µέσα από τους πόρους που
είχε η ΔΕΠΑ Υποδοµών.

Τρίτο θέµα είναι η στρατηγική θέση των Ηνωµένων Πολιτειών
όσον αφορά αυτήν τη συµφωνία. Σωστά λέτε, κύριε Υπουργέ, ότι
υπήρξε και µια σχετική δήλωση. Αυτό, όµως, που σίγουρα δεν
έχει υπάρξει όλο αυτό το διάστηµα από την πλευρά σας είναι µια
ενεργητική εξωτερική πολιτική ώστε αυτή η δήλωση να µην είναι
απλώς λόγια τυπικά, διπλωµατικά, αλλά να είναι µια ενεργή στή-
ριξη. Και όσον αφορά την προοπτική, τη χρηµατοδότηση και την
εξασφάλιση αυτού του συγκεκριµένου έργου θεωρούµε ότι είναι
στρατηγικής σηµασίας για τη χώρα µας και για την περιοχή, αλλά
όσον αφορά και συνολικά µια επιθετικότητα συνεχώς αυξανό-
µενη της Τουρκίας όλο το τελευταίο διάστηµα, όπου εκεί βλέ-
πουµε να υπάρχουν µισόλογα και όχι η αντίστοιχη στήριξη ή
δέσµευση θέσεων. Γιατί εδώ πρέπει να πούµε ότι πέραν της ανα-
φοράς που έκανε ο συνάδελφος, κ. Κατρούγκαλος προηγούµενα
για τη συνάντηση κορυφής -η οποία είχε γίνει τον Μάρτιο του
2019- και τη διακήρυξη που βγήκε, την κοινή δήλωση που είναι
ιδιαίτερα σηµαντική, ήταν φυσικά και αποτέλεσµα συγκεκριµέ-
νων διπλωµατικών ενεργητικών πρωτοβουλιών το ότι στο νοµο-
σχέδιο του «EastMed Act» το οποίο κατατέθηκε τον Μάιο του
2019 στη Γερουσία, υπήρχε και υπήρξε και στο τελικό σχέδιο,
όπως ψηφίστηκε ο νόµος τελικά από τη Γερουσία τον Δεκέµβρη.
Έχει, όµως, σηµασία ότι τότε, από τον Μάιο του 2019 καταγρά-
φηκαν συγκεκριµένες διατυπώσεις, όσον αφορά τις παραβιάσεις
του εναέριου χώρου της Ελλάδας, καθαρές διατυπώσεις και των
κυριαρχικών δικαιωµάτων της Κύπρου όσον αφορά την ΑΟΖ.

Άρα, µπαίνει ένα θέµα, πέραν των τυπικών δηλώσεων, για το
ποιες ενέργειες εσείς κάνετε, γιατί και στη συνάντηση του κ. Μη-
τσοτάκη µε τον κ. Τράµπ δεν έγινε καµµία συγκεκριµένη ανα-
φορά ούτε είχαµε απτά αποτελέσµατα ως προς την προοπτική
αυτού του έργου. Άρα, περιµένουµε από εκεί τη δική σας τοπο-
θέτηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνω µε µια τρίτη επισήµανση, η οποία είναι γενική. Είµαστε
σε µια περίοδο που το νεοφιλελεύθερο αφήγηµα έχει πληγεί
πολλαπλά. Η κρίση της πανδηµίας επαναφέρει παντού σε όλον
τον κόσµο, σε όλη την Ευρώπη την ανάγκη δηµόσιων πολιτικών,
δηµόσιων παρεµβάσεων του κράτους όχι απλώς ως ρυθµιστή,
αλλά ο οποίος προγραµµατίζει και συµµετέχει σε µια οικονοµία
αγοράς µε κανόνες όµως, όσον αφορά την ανάπτυξη, την κοινω-
νική συνοχή, την αλληλεγγύη και πολύ περισσότερο βέβαια κρί-
σιµα στρατηγικά θέµατα, όπως είναι η ενεργειακή πολιτική. Εκεί
πιστεύουµε ότι δυστυχώς συνολικά απέναντι σε αυτή την κρίση
που περνάει η χώρα µας στο οικονοµικό και κοινωνικό πλαίσιο
δείξατε µεγάλη καθυστέρηση, ατολµία, αλλά και στη συγκεκρι-
µένη περίπτωση συγκεκριµένη ιδεολογική εµµονή, όπως φάνηκε
και µε το πρόσφατο νοµοσχέδιο κατ’ ευφηµισµόν για το περιβάλ-
λον το οποίο ήταν φυσικά πλήγµα. Οι επιλογές σας όσον αφορά
και το περιβάλλον, αλλά κυρίως για να είναι συναφές µε το θέµα
που συζητάµε, των στρατηγικών δηµοσίων φορέων για την
άσκηση και τον προγραµµατισµό της ενεργειακής πολιτικής,
είναι πιστεύω τελείως άκαιρες και θα έπρεπε να είστε ο πρώτος
που θα τις είχατε αναθεωρήσει σε αυτήν τη συγκυρία.

Άρα, εµείς συµφωνούµε. Θεωρούµε ότι είναι µια στρατηγική
συµφωνία. Από κει και πέρα, όµως, παρακολουθούµε και σας κρί-
νουµε όσον αφορά τα βήµατα για τη βιωσιµότητα, τη χρηµατο-
δότηση, την εφαρµογή και κυρίως τη διασφάλιση συνολικά των
εθνικών µας συµφερόντων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον
λόγο στον επόµενο οµιλητή, θα ήθελα να οργανώσουµε λίγο την
συζήτηση.

Γνωρίζετε ότι αποµένουν επτά οµιλητές από τον κατάλογο.
Έχουν δηλώσει όλοι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι πως επι-
θυµούν να πάρουν τον λόγο. Ήδη µίλησε η κ. Ξενογιαννακοπού-
λου και υπολείπονται πέντε Κοινοβουλευτικοί και επτά οµιλητές.
Προτείνω να πάµε εναλλάξ, ένας οµιλητής, ένας Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος, για να µην αδικούνται και οι συνάδελφοι.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον
λόγο..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν ήµουν εδώ,
αλλά δεν έχει σηµασία αυτό. Με βάση τη δήλωση που κάνατε οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, µετά την κ. Ξενογιαννακοπούλου
ήσασταν εσείς, κύριε Λοβέρδο. Απλώς προτείνω, για να µην αδι-
κούνται και οι συνάδελφοι Βουλευτές που είναι εγγεγραµµένοι
στον κατάλογο των οµιλητών, να πάµε µε το σύστηµα αυτό. Ένας
οµιλητής, ένας κοινοβουλευτικός. Αν δεν έχετε αντίρρηση. Αν
έχετε αντίρρηση πάλι και επιµένετε… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν έχω αντίρρηση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε συνάδελφε,

έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µιας και είµαστε στην

οργάνωση της συζήτησης και επειδή στις 15.00’συνεδριάζει η Ει-
δική Κοινοβουλευτική Επιτροπή και πρέπει να ξεκινήσει η συνε-
δρίαση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για σας γίνεται
λόγος;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Ναι, για µένα. 
Εφόσον συµφωνήσουµε µεταξύ των Κοινοβουλευτικών Εκπρο-

σώπων να παρεµβάλλεται ένας συνάδελφος οµιλητής, θα παρα-
καλούσα αν συµφωνεί και ο συνάδελφος από τη Νέα
Δηµοκρατία, αντί του συναδέλφου που θα πάρει τον λόγο από
τη Νέα Δηµοκρατία, να µιλήσω εγώ ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος για να µπορέσω εγκαίρως να είµαι στην επιτροπή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλετε να το κανο-
νίσουµε από τώρα ή θέλετε να το δείτε στην πορεία της συζήτη-
σης;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Αυτό λέω, επειδή βρισκόµαστε στο στά-
διο της οργάνωσης. Εγώ θα µιλήσω και µε το συνάδελφο. Απλώς
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θα παρακαλούσα να προηγηθώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εσείς πάντως θα µι-

λήσετε πριν τις 15.00’.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Αυτό ακριβώς. 
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να καλέσουµε στο

Βήµα τον κ. Σταµενίτη, από τη Νέα Δηµοκρατία. Μετά είναι ο κ.
Λοβέρδος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και συνεχίζουµε ένας
οµιλητής, ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι σήµερα συζη-

τάµε το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας µε το οποίο κυρώνεται η διακυβερνητική συµφωνία µεταξύ
της Κυπριακής Δηµοκρατίας, του κράτους του Ισραήλ, της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της Ιταλικής Δηµοκρατίας για ένα σύ-
στηµα αγωγού, που µεταφέρει φυσικό αέριο από την Ανατολική
Μεσόγειο προς τις ευρωπαϊκές αγορές. 

Η σύναψη αυτής της συµφωνίας µεταξύ Ελλάδας, Κύπρου και
Ισραήλ σε πρώτο στάδιο τον Ιανουάριο του 2020 και η σηµερινή
κύρωσή της από το ελληνικό Κοινοβούλιο ουσιαστικά επισφρα-
γίζουν τον κοµβικό ρόλο που η Ελλάδα και η Κύπρος διαδραµα-
τίζουν στον ενεργειακό χάρτη της Ευρώπης.

Τα κοιτάσµατα της Ανατολικής Μεσογείου θα διοχετευτούν
στην Ευρώπη µέσα από τις δύο χώρες, αλλάζοντας µε αυτόν τον
τρόπο τις ισορροπίες που επικρατούν στην αγορά φυσικού αε-
ρίου, σπάζοντας τα µονοπώλια και µειώνοντας τις εξαρτήσεις.

Αυτό θα πρέπει να το σκεφτούν πολύ καλά αυτοί που δεν συµ-
φωνούν µε την κύρωση αυτής της συµφωνίας. Πρόκειται για µια
διεθνή σύµβαση στον τοµέα της ενέργειας, η οποία θα επιφέρει
µεγάλες αλλαγές στην υφιστάµενη κατάσταση στο πεδίο του φυ-
σικού αερίου τόσο στην Ελλάδα, όσο και στην Ευρώπη. Για τη
χώρα µας τα οφέλη είναι πολλαπλά τόσο στο οικονοµικό και εµ-
πορικό επίπεδο, όσο και στο πολιτικό και στρατηγικό επίπεδο.

Στο οικονοµικό κοµµάτι είναι δεδοµένο ότι όσες πιο πολλές
πηγές έχεις για την προµήθεια φυσικού αερίου, τόσο µεγαλύτε-
ρες δυνατότητες έχεις σχετικά µε την τιµή που αγοράζεις. Αυτό
πρακτικά σηµαίνει ότι µας δίνεται η δυνατότητα, µετά από την
κατασκευή του αγωγού, να πετύχουµε καλύτερες τιµές για τους
Έλληνες καταναλωτές. Ως γνωστόν, η Ελλάδα διαθέτει από τις
υψηλότερες τιµές στην Ευρώπη. 

Επιπρόσθετα, η χώρα µας θα επωφεληθεί οικονοµικά και από
την παραγωγή, τη µεταφορά και τη διανοµή του φυσικού αερίου,
ενώ αναµένονται να δηµιουργηθούν και άµεσες και έµµεσες οι-
κονοµικές επιδράσεις κατά τη διάρκεια της κατασκευής και λει-
τουργίας του έργου.

Ταυτόχρονα, θα δοθεί δυνατότητα ώστε οι περιοχές της
χώρας µας που δεν έχουν φυσικό αέριο να συνδεθούν µε αυτές,
όπως είναι η Κρήτη, η Πελοπόννησος ή η δυτική Μακεδονία και
η δυτική Ελλάδα. Μάλιστα, στην Κρήτη µπορεί να λειτουργήσει
και αντίστροφα αυτό, ώστε ο αγωγός αυτός να συµµετέχει στα
κοιτάσµατα που µπορεί να βγουν στην περιοχή. Συνεπώς, πέρα
από τα οικονοµικά και εµπορικά οφέλη εντοπίζονται και πολλά
περιβαλλοντικά οφέλη που προκύπτουν για τη χώρα µας.

Δεδοµένου ότι οι περισσότερες περιοχές θα µπορέσουν να
συνδεθούν µε το δίκτυο φυσικού αερίου δηµιουργείται ένα ευ-
νοϊκό πλαίσιο για τη σταδιακή µετάβαση από τα ορυκτά καύσιµα,
όπως το πετρέλαιο, στην παραγόµενη ενέργεια από ανανεώσι-
µες πηγές ενέργειας µε το µεταβατικό καύσιµο, το φυσικό αέριο,
το οποίο, αν και ορυκτό καύσιµο, έχει πολύ µικρό περιβαλλοντικό
αποτύπωµα.

Στο σηµείο αυτό θέλω να πω ότι µας ικανοποιεί απόλυτα η δέ-
σµευση του Υπουργού για την υπόθεση µε τη ΡΑΕ, όπου είναι
επιλογή και η πρόθεση της Κυβέρνησης και της ΔΕΔΑ να προ-
χωρήσουν άµεσα αυτές οι συνδέσεις στην κεντρική Μακεδονία,
στα Γιαννιτσά και στη Βέροια.

Μάλιστα, θα έλεγα πως επιβεβαιώνω ότι όλο το χρονικό διά-
στηµα που ήταν η προηγούµενη διοίκηση δεν έγινε τίποτα απο-
λύτως. Μάλιστα, ενώ υπήρχε συµφωνία µε τον δήµο και µε
άλλους φορείς, έρχονταν τον Μάιο του 2019 νοµοθετικές ρυθµί-
σεις που ουσιαστικά δηµιουργούσαν πρόβληµα στην ανάπτυξη
αυτή.

Εποµένως, είναι πολύ σηµαντική για την περιοχή µας και νο-
µίζω πως εκφράζω τους δηµότες της Πέλλας απόλυτα, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα µετά την κατασκευή
του αγωγού ΤΑΡ, και µάλιστα µια συµφωνία που έγινε µέσα σε
έναν χρόνο, µε τη συµφωνία για τον αγωγό EastΜed, ενισχύει
ακόµα περισσότερο τον ρόλο της ως πύλη εισόδου του φυσικού
αερίου προς την Ευρώπη και ταυτόχρονα κάνει ένα επιπλέον ση-
µαντικό βήµα στο µέτωπο της ενέργειας.

Η χώρα µας δηλαδή εξελίσσεται σε µια εγγυήτρια δύναµη της
ευρωπαϊκής ενεργειακής ασφάλειας. Και όπως προείπα, η σύ-
ναψη της συµφωνίας συγκεντρώνει µια σειρά από οφέλη τα
οποία δεν µπορούν µόνο να είναι στο οικονοµικό ή στο εµπορικό
κοµµάτι, αλλά απλώνονται σε ένα ευρύτερο φάσµα µε γεωστρα-
τηγικά και διπλωµατικά χαρακτηριστικά, αναβαθµίζεται ο ενερ-
γειακός µας ρόλος στην ευρύτερη περιοχή της Ανατολικής
Μεσογείου και της Ευρώπης, ενώ παράλληλα ενισχύεται και εµ-
βαθύνει η συνεργασία µας µε το Ισραήλ. Στην πραγµατικότητα,
όπως εκφράστηκε ευρέως και στη συνεδρίαση της Επιτροπής
Παραγωγής και Εµπορίου, ο EastΜed αποτελεί το επιστέγασµα
της στρατηγικής προσέγγισης της Ελλάδας και της Κύπρου µε
το Ισραήλ, η οποία διευρύνεται σε τοµείς κρίσιµους όπως η ενέρ-
γεια. Υπό το πρίσµα αυτό, η συµφωνία για τον αγωγό δίνει και
µια άµεση απάντηση στον τουρκικό αναθεωρητισµό και στις προ-
κλήσεις του Τούρκου Προέδρου. Για τη χώρα µας πάντως είναι
πολύ σηµαντική αυτή η συµφωνία. 

Τέλος, θα ήθελα να πω ότι είναι πολύ σηµαντικό ότι αυτή η
συµφωνία δίνει και µια πολιτική συναίνεση και µια συνέχεια. Στην
περίπτωση του EastMed η επίτευξη της συµφωνίας είναι ένα
προϊόν διαδικασιών που πάει αρκετά πίσω. Από το 2010 η χώρα
µας πράγµατι ήταν προσανατολισµένη σε αυτή τη συµφωνία ή
σε αυτή τη σχέση. Η ενδυνάµωση όµως των σχέσεων µε το Ισ-
ραήλ ενισχύθηκε το 2013 από την κυβέρνηση Σαµαρά και πράγ-
µατι οφείλουµε να πούµε ότι και ο ΣΥΡΙΖΑ περπάτησε στον
δρόµο αυτό που είχαν ανοίξει οι προηγούµενοι.

Είναι εξαιρετικά θετικό και σε επίπεδο συµβολισµού ότι το
παρόν σχέδιο νόµου περνάει µε ευρύτερη πλειοψηφία. Ο Υπουρ-
γός στην επιτροπή είπε ότι τρέχει ο ίδιος τα τελευταία µέτρα
αυτής της διαδροµής, όµως αξίζει να πούµε ότι η σηµερινή Κυ-
βέρνηση και ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης πολύ γρή-
γορα έχουν αποδείξει ότι στοχεύουν στην ενίσχυση του ρόλου
της χώρας µας στη διεθνή σκηνή. Πρόκειται για µια θέση που το
κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας υποστηρίζει διαχρονικά.

Η Ελλάδα στοχεύει στην υλοποίηση πολιτικών που ενισχύουν
την ειρήνη και τη γεωπολιτική σταθερότητα στην περιοχή της
Ανατολικής Μεσογείου και αυτή η συµφωνία συµβάλλει τα µέγι-
στα προς αυτή την κατεύθυνση. Το τόνισε και ο Πρωθυπουργός
τον Ιανουάριο ότι πρόκειται για µια ισχυρή απόδειξη της έµπρα-
κτης πρόθεσης των κρατών να αντιµετωπίσουν την ενέργεια ως
κρίκο συνεργασίας των λαών και όχι ως αφορµή διαφωνιών και
συγκρούσεων. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Λοβέρδος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

του Κινήµατος Αλλαγής.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να ξεκινήσω µε µια ανα-

φορά στο σηµερινό εθνικό εορτασµό για την ενσωµάτωση της
Θράκης στον εθνικό µας κορµό. Τιµούµε σήµερα τα εκατό χρόνια
από την απελευθέρωση της Θράκης. 

Θέλω να διαβάσω ένα µέρος από τον χαιρετισµό της Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας που το βρήκα πάρα πολύ αξιόλογο. Λέει:
«Οι τόποι των συνόρων δεν είναι τόποι ξεχασµένοι. Δεν είναι
τόποι του παρελθόντος, αλλά ευκαιρίες για το µέλλον. Η συµ-
πλήρωση εκατό χρόνων από την απελευθέρωση της Αλεξαν-
δρούπολης και της Κοµοτηνής είναι µια πάρα πολύ σηµαντική
επέτειος για τη Θράκη. Πάντα σε τέτοιες επετείους κοιτάµε
µπροστά».

Με το Συνέδριο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, Ειρήνης του Πα-
ρισιού που ξεκίνησε τον Ιανουάριο του 1919 και ολοκληρώθηκε
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τον Ιανουάριο του επόµενου έτους, του 1920, η Δυτική Θράκη
τέθηκε υπό διασυµµαχική διοίκηση και στη συνέχεια µε τη Συν-
θήκη του Σαν Ρέµο, το 1920, ενσωµατώθηκε στον εθνικό µας
κορµό. Λέµε η Θράκη, κάνουµε αναφορά στην Αλεξανδρούπολη
ή στην Κοµοτηνή, η Ξάνθη είχε προηγηθεί. Ως Κίνηµα Αλλαγής
αποδίδουµε τιµές στον τόπο αυτόν, στον τόπο που άνοιξε και την
αγκαλιά του για να δεχτεί τους πρόσφυγες της καταστροφής και
έως σήµερα µε την πολυπολιτισµικότητά του δίνει στίγµα και πα-
ράδειγµα αρµονικής συνύπαρξης.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µπαίνοντας στο
θέµα, θέλω να κάνω µια αναφορά σε κάτι που θυµάµαι όταν συ-
ζητάµε για τον EastΜed. Είναι περίπου το 2010, είµαστε στο γρα-
φείο του Πρωθυπουργού εδώ στη Βουλή, του κ. Παπανδρέου
τότε, και συνεδριάζουµε µια πολύ µικρή οµάδα Υπουργών µε θέ-
µατα φυσικά µνηµονίου και της κρίσης εκείνης της εποχής. Είναι
δίπλα µας ο Υφυπουργός τότε Γιάννης Μανιάτης, ο οποίος, ενώ
το θέµα της συζήτησης είναι πολύ βαρύ, διακόπτουµε για να πει
κάτι και να φύγει, και µας παρουσιάζει σε έναν χάρτη τις ευκαι-
ρίες που έχει η χώρα σε σχέση µε τον ορυκτό της πλούτο.

Το θεµατολόγιο της εποχής αυτό το είχε ως κάτι περίεργο, πα-
ράδοξο και ξένο µε το βαρύ -επαναλαµβάνω- θεµατολόγιό µας. 

Έναν χρόνο µετά είχαµε την ψήφιση του ν.4001/2011, όπου
στο άρθρο 156 κάναµε καταγραφή κυριαρχικών µας δικαιωµά-
των, µε βάση τη µέση γραµµή ίσης απόστασης ως βάση οριοθέ-
τησης στις θαλάσσιες ζώνες της νοτίου Κρήτης και του Ιονίου. 

Αυτή τη νοµοθετική πρόβλεψη δεν την κρατήσαµε στα όρια
της ελληνικής έννοµης τάξης, την ανακοινώσαµε στον Οργανι-
σµό Ηνωµένων Εθνών. Η κίνησή µας, δηλαδή, δεν είχε µόνο εσω-
τερική λογική, είχε και µια λογική εξωτερική, στο πλαίσιο του
διεθνούς δικαίου και κατά τους κανόνες του. 

Ήδη, όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κινούµασταν σε ένα
πλαίσιο πολιτικής στροφής, µιας πολιτικής στροφής που σχετι-
ζόταν µε τη σχέση µας µε το Ισραήλ. Ένα άνοιγµα γεωπολιτικής,
ένα άνοιγµα καθοριστικό για το µέλλον της Ελλάδας, ένα
άνοιγµα µε βάθος πολιτικό, στρατηγικό, πάρα πολύ µεγάλο,
όπως αποδεικνύεται. Γιατί είµαστε στο 2020 και στα χνάρια αυτά
περπατάµε και καλά κάνουµε.

Η κυβέρνησή µας, βέβαια, δεν ξέχασε και δεν ξεχνά το θέµα
της Παλαιστίνης. Δεν ξέχασε και δεν ξεχνά τις αποφάσεις του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών για τη λύση των δύο κρατών.
Ήµασταν µε την κ. Γεννηµατά όταν η κ. Γεννηµατά συνάντησε
τον Πρόεδρο της Παλαιστίνης, τον Μαχµούντ Αµπάς, το 2016 και
θυµάµαι να του λέµε για τη στροφή αυτή της Ελλάδας και να µας
λέει ότι «είναι µια καλή στροφή, γιατί µπορείτε να βοηθήσετε την
υπόθεση του παλαιστινιακού λαού». Αυτή η συζήτηση, όχι σε λε-
πτοµέρειες, αλλά έτσι, στα βασικά της σηµεία, έγινε επ’ ολίγον
και χθες στο Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής. 

Δεν θέλω να παρελθοντολογώ όσον αφορά την κριτική που
ασκώ, αλλά δεν µπορώ να ξεχάσω τον κ. Τσίπρα να καταγγέλλει
το άνοιγµα αυτό προς το Ισραήλ. Μάλιστα, έχει δώσει µια συνέν-
τευξη στον κ. Τράγκα, την οποία την έχω και πρόσφατη. Με µια
ευκαιρία την είδα και θυµήθηκα το µένος µε το οποίο αντιµετω-
πίστηκε από τη σηµερινή Αξιωµατική Αντιπολίτευση εκείνο το
άνοιγµα της χώρας, όπως, επίσης, σε πολύ χαµηλότερους τό-
νους θυµάµαι και την αντίρρησή του για τον EastMed.

Δεν γνώριζα, αγαπητοί και αγαπητές συνάδελφοι, τη συµβολή
του Γιάννη Μανιάτη, έως ότου είδα ένα σχετικό φιλµάκι από τις
ειδήσεις της εποχής, όπου είδα δηµοσιογράφους να καταγρά-
φουν τη δική του συµβολή στη σύλληψη αυτού του σχεδίου. 

Κύριε Υπουργέ, κύριε Χατζηδάκη, πολύ καλά κάνατε που προ-
σκαλέσατε και τον κ. Μανιάτη και τον κ. Σκουρλέτη και τον κ. Στα-
θάκη στη σχετική τελετή της υπογραφής. 

Το να λέµε σήµερα πόσο θα είναι η ύφεση και να χαιρόµαστε
αν θα είναι µεγάλη, ενώ είµαστε στην αντιπολίτευση, είναι λάθος
εγκληµατικό. Το καταγράφω ως αρνητικό παράδειγµα µιας αµή-
χανης και αδέξιας αντιπολίτευσης, για να πω ότι το να λέµε τι θα
κάνει η Ιταλία είναι σωστό, αν το διατυπώσουµε όπως ο κ. Γκό-
κας. 

Σας απευθύνεται αυτό το ερώτηµα. Υπάρχει µια δυσκολία. Αλί-
µονο αν η αντιπολίτευση επενδύει στις δυσκολίες και αν η αγό-
ρευσή µου εµένα εδώ σήµερα ήταν µια αγόρευση καταγραφής

δυσκολιών. Αντιθέτως, είναι µια επιδοκιµασία. Χαίροµαι και εγώ
πάρα πολύ που τέσσερα κόµµατα της ελληνικής Βουλής πάµε
µαζί. Όµως, το ερώτηµα στέκει, κύριε Υπουργέ: Με τους Ιταλούς
τι θα γίνει;

Μπορεί να θέλετε να επιφυλαχθείτε. Εγώ το κατανοώ. Όµως,
καλό θα ήταν µια κουβέντα παραπάνω, µια λέξη παραπάνω, µια
ενηµέρωση, αν θέλετε, για το µέλλον που µπορούµε να προσδο-
κούµε πως θα έχει αυτή η προσπάθεια των τεσσάρων, εν πάση
περιπτώσει, που έχει απασχολήσει την Ευρωπαϊκή Ένωση, έχει
καταγραφεί, όπως σωστά είπε ο εισηγητής µας, ο κ. Γκόκας,
αλλά και εσείς, στα ενδιαφέροντα προγράµµατα στο πλαίσιο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Αγαπητοί συνάδελφοι της Ελληνικής Λύσης, κι αν είναι λίγη η
τελική συνεισφορά σε σχέση µε τις ανάγκες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, είναι ένας ακόµη δρόµος, µια ακόµη εναλλακτική. Το
µέγεθος της ποσότητας δεν σηµαίνει ότι η λύση αυτή, η προ-
οπτική αυτή, είναι ασήµαντη και πρέπει να απορριφθεί. Καταγρά-
φεις τα δεδοµένα και λες «τόσο είναι αυτό που προσδοκούµε να
έχουµε και σε σχέση µε τη συνολική ανάγκη είναι µικρό». 

Αν το δείτε, όµως, ως έναν διάδροµο ακόµη, µια πηγή ακόµη,
είναι θετική -εγώ θα έλεγα, απολύτως θετική- η προοπτική. Και,
φυσικά, από τα όσα µπορεί να επωφεληθούν περιοχές της
χώρας, όπως η Πελοπόννησος, όπως η Κρήτη, όπως η Ήπειρος
ή γενικότερα η δυτική Ελλάδα, νοµίζω ότι µόνο καλό µπορούµε
να δούµε.

Άρα, η φορά του λόγου δεν µπορεί να είναι αρνητική και να
καταλήγουµε θετικά. Ξεκινάµε µε την καταγραφή των θετικών,
εφόσον συµφωνούµε. Διότι αν διαφωνούµε, όπως το ΚΚΕ και το
ΜέΡΑ25, είναι άλλο πράγµα. Εφόσον συµφωνούµε, αυτό µας επι-
βάλλει και µία φορά πολιτικού λόγου.

Κύριε Υπουργέ, στο πλαίσιο αυτό, θέλουµε µια ενηµέρωση για
την Ιταλία, για να καταλάβουµε αν τα χρονοδιαγράµµατα που
έχουµε στο µυαλό µας είναι σωστά. 

Θέλω να κλείσω µε µια αναφορά σε γενικότερο θέµα, που σχε-
τίζεται µε την οριοθέτηση των θαλασσίων ζωνών και που µας
απασχολεί έντονα και εµάς ως Κίνηµα Αλλαγής, κόµµα πατριω-
τικό, κόµµα που σκέφτεται λίγο πιο µπροστά από τις εξελίξεις
στα εξωτερικά µας θέµατα. Γιατί έχουµε την πείρα και έχουµε
και το πατριωτικό DNA, από το οποίο ουδείς και ουδεµία από
εµάς θέλει να αποστεί ο πολιτικός µας χώρος. 

Θέλουµε να πούµε ότι νικήσαµε στον Έβρο τον Ερντογάν ως
χώρα. Είναι µια αλήθεια. Ο Ερντογάν έχασε στη Συρία, έχασε
στον Έβρο. Και όπως συµφωνούµε τα πολιτικά κόµµατα, και
αυτή η συµφωνία εκφράστηκε στο Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής
Πολιτικής χθες, η κατάσταση έχει να παρουσιάσει έναν Ερντογάν
θιγµένο, έναν Ερντογάν ο οποίος «ψάχνεται» -συγγνώµη για το
ρήµα- για δηµιουργία επεισοδίου ή και σύγκρουσης. Έχουµε
πολλά προβλήµατα µε την Τουρκία µετά τον Έβρο και εν µέσω
πανδηµίας, παραβιάσεις, παραβάσεις και γεωτρήσεις, όπως µας
λένε µε ειλικρίνεια οι Τούρκοι, σηµειώνω και υπογραµµίζω. 

Όλα όσα κάνουν µας τα έχουν πει. Δεν µας αιφνιδιάζουν. Και
για τους µετανάστες είχαν πει και το επιχείρησαν. Κοκορεύονται
ότι πέρασαν από τα σύνορα του Έβρου εκατό πενήντα χιλιάδες.
Άρα, λένε ψέµατα για εσωτερική τους κατανάλωση. Την πάτησαν
εκεί. Ηττήθηκαν εκεί. Και για τις γεωτρήσεις στην Κύπρο και για
τις γεωτρήσεις σε ό,τι αφορά θαλάσσιες ζώνες, όπου ασκούµε
εµείς τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα. Όλα τα έχουν πει. 

Τον τελευταίο καιρό έχουµε µια επιδείνωση. Υπερπτήσεις
πάνω από τη Θράκη δεν είχαµε. Ενηµερώθηκα ότι είχε επισυµβεί
µία πριν από είκοσι έξι-είκοσι επτά χρόνια. Δεν το κάνουν συχνά
αυτό. Όµως, το έκαναν τώρα. 

Άρα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πρέπει να έχουµε στο
µυαλό µας ότι το 2020 δεν θα µας απασχολεί µόνο λόγω πανδη-
µίας, αλλά θα µας απασχολεί και για τα θέµατα της εξωτερικής
µας πολιτικής, που είναι θέµατα συνδυασµού εξωτερικής πολιτι-
κής και άµυνας, που δεν πρέπει να τα υποτιµούµε. 

Δεν πρέπει να τα υποτιµούµε, επειδή το κύριο πρόβληµα αυτή
τη στιγµή έχει υγειονοµική υφή και, συνεπώς, λόγω του lockdown
που είχαµε για πολύ καιρό και έχουµε ακόµη σε έναν βαθµό, η
οικονοµία µας αντιµετωπίζει ύφεση µεγάλων διαστάσεων. Δεν
πρέπει να ξεχνάµε τον κοινό παρονοµαστή της ύπαρξής µας που
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είναι τα θέµατα εξωτερικής πολιτικής και τα θέµατα άµυνας.
Η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι, για να κλείσω, χρειάζεται κάτι

περισσότερο από την ανάλυση των προβληµάτων της στα θέ-
µατα εξωτερικής πολιτικής και ειδικά τα ελληνοτουρκικά. Κι όπως
είπα και χθες, µετά τη συνεδρίαση του Εθνικού Συµβουλίου, η
καταγραφή των προβληµάτων και η διεξοδική ανάλυσή τους δεν
συνιστά κυβερνητική πολιτική. Το να λες –υπέροχα- ποιο πρό-
βληµα έχεις, πόσο δύσκολο είναι και ποια στοιχεία το συνθέτουν,
δεν συνιστά κυβερνητική πολιτική. Συνιστά ανάλυση επιστηµο-
νική, πολιτική, ό,τι είδους θέλετε, αλλά όχι κυβερνητική πολιτική.
Και στο ζήτηµα αυτό µια ξεκάθαρη κυβερνητική πολιτική είναι
αναγκαία. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Παπαηλιού Γεώργιος από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διακυβερνητική συµφωνία Ισ-

ραήλ-Κύπρου- Ελλάδας και της Ιταλίας παρούσας-απούσας,
συµµετέχουσας και µη συµµετέχουσας, για τη µεταφορά φυσι-
κού αερίου από την Ανατολική Μεσόγειο στην Ευρώπη είναι ση-
µαντική, διότι καθιστά την Ελλάδα ενεργειακό κόµβο στην
Ανατολική Μεσόγειο, εντάσσοντάς την στο δίκτυο αγωγών και
συνεπώς µεταφοράς φυσικού αερίου στη συγκεκριµένη περιοχή.
Πρόκειται για µια γεωστρατηγική επιλογή. 

Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, στο πλαίσιο της εξωτερικής πολιτι-
κής που άσκησε, ανέλαβε πρωτοβουλίες µε σκοπό την αλλαγή
των γεωπολιτικών συσχετισµών σε περιοχές που αφορούν τη
χώρα, εν προκειµένω στην Ανατολική Μεσόγειο, τη διαµόρφωση
ισχυρών συµµαχιών, την προώθηση συνεργασιών για την εµπέ-
δωση της ειρήνης και βέβαια, τα οικονοµικά οφέλη που, όµως,
στο πλαίσιο της συγκεκριµένης συµφωνίας πρέπει να προσδιο-
ριστούν και να εξειδικευτούν, και εν τέλει την ενίσχυση του
ρόλου της Ελλάδας.

Συγκεκριµένα το φόρουµ φυσικού αερίου του Καΐρου, στο
οποίο εκτός από το Ισραήλ µετείχε και η Παλαιστίνη, η τριµερής
από κοινού µε την Κύπρο και την Αίγυπτο, καθώς και την Ιορδα-
νία, η πρωτοβουλία των ηγετών στα Βαλκάνια, η Συµφωνία των
Πρεσπών, η συνεργασία µε τους ηγέτες του µεσογειακού Νότου
αποτελούν ενδεικτικές πρωτοβουλίες που ανέδειξαν τον ρόλο
της Ελλάδας, µέσω ενεργητικών κινήσεων της ελληνικής εξωτε-
ρικής πολιτικής. Η πρωτοβουλία για την τριµερή συνεργασία Ελ-
λάδας – Κύπρου - Ισραήλ που προώθησε η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ είχε ως αποτέλεσµα, µεταξύ άλλων, και την υπό κύρωση
διακυβερνητική συµφωνία.

Παράλληλα, για την κατοχύρωση της χώρας µας ως ενεργει-
ακού και διαµετακοµιστικού εµπορικού κόµβου στην ευρύτερη
περιοχή, στη Νοτιοανατολική Ευρώπη και στην Ανατολική Μεσό-
γειο, προωθήθηκαν κι άλλα έργα, όπως ο TAP, ο IGB, FSRU Αλε-
ξανδρούπολης, αναβάθµιση της Ρεβυθούσας κ.λπ.. 

Βάσει της πολιτικής της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ για τη δρο-
µολόγηση της µετάβασης της χώρας στην εποχή των ανανεώσι-
µων πηγών ενέργειας, το φυσικό αέριο θα είναι µεταβατικό
καύσιµο. Σε αυτό το πλαίσιο σηµαντικές πρωτοβουλίες αποτέλε-
σαν η επέκταση του δικτύου διανοµής φυσικού αερίου και βέβαια
η νοµοθετική κατοχύρωση της ισχυρής ΔΕΠΑ Υποδοµών η οποία
ελέγχεται κατά πλειοψηφία από το δηµόσιο, µε αποτέλεσµα την
επίτευξη εξασφάλισης χρηµατοδότησης των διεθνών έργων.

Μία ακόµα σοβαρή διάσταση, εκτός από την γεωστρατηγική
και γεωπολιτική του EastMed, συνδέεται µε την αντιµετώπιση της
τουρκικής διεκδίκησης αποφασιστικού ρόλου στους ενεργει-
ακούς σχεδιασµούς της ευρύτερης περιοχής και της παράκαµ-
ψης της ΑΟΖ της Κύπρου και της Ελλάδας µέσω της υπογραφής
του παράνοµου Συµφώνου Τουρκίας - Λιβύης. Αυτές οι παράµε-
τροι, ανεξαρτήτως της υποδοχής που έτυχαν από ισχυρές ενδια-
φερόµενες δυνάµεις, ενδέχεται να περιπλέξουν ακόµη
περισσότερο τις διεκδικήσεις και τις πρωτοβουλίες για την εκµε-
τάλλευση των ενεργειακών κοιτασµάτων της περιοχής.

Έτσι, µέσω του EastMed, που συνδέεται µε αυτό το πλέγµα
διεκδικήσεων και πρωτοβουλιών, αναδεικνύεται και η παράµε-
τρος της παρουσίας της Ελλάδας σε αµφισβητούµενες από την

Τουρκία θαλάσσιες περιοχές και συνακόλουθα στην προάσπιση
των εθνικών συµφερόντων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, µία από τις πρώτες
πράξεις της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας ήταν η ψήφιση
νόµου για την πώληση ολόκληρου του ποσοστού του δηµοσίου
στις υποδοµές φυσικού αερίου σε αντίθεση µε την πολιτική της
κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ που διατηρούσε το πλειοψηφικό µερίδιο
για το δηµόσιο µε αποτέλεσµα, αν και εφόσον ολοκληρωθεί η
προωθούµενη από τη Νέα Δηµοκρατία πώληση, τη δηµιουργία
ενός ιδιωτικού µονοπωλίου στην ανάπτυξη του δικτύου φυσικού
αερίου.

Η κυβερνητική επιλογή αυτή έχει αρχίσει να έχει δυσµενείς συ-
νέπειες, όπως η απένταξη µε απόφαση της ΡΑΕ του έργου των
δικτύων διανοµής φυσικού αερίου στην Πελοπόννησο από τον
προγραµµατισµό της ΔΕΔΑ. Διευκολύνεται έτσι ο ιδιώτης «επεν-
δυτής» να παραλάβει τη ΔΕΔΑ «καθαρή» και να µην προβεί ο
ίδιος σε απένταξη έργων που έχουν αναπτυξιακή και κοινωνική
διάσταση. Και αυτό διότι είναι προφανές ότι ο ιδιώτης «επενδυ-
τής» δεν κινείται βάσει αναπτυξιακών και κοινωνικών κριτηρίων.
Οπότε, οποιοσδήποτε προγραµµατισµός γίνει εκ µέρους του, εν
προκειµένω το εάν θα επεκταθεί το δίκτυο φυσικού αερίου στη
χώρα µας και στην Πελοπόννησο, θα βασίζεται στην αποκόµιση
κέρδους. Αυτό θα επιφέρει και µεγαλύτερο κόστος για τους τε-
λικούς καταναλωτές. Εποµένως, η απόφαση της ΡΑΕ δεν ήταν
κεραυνός εν αιθρία. 

Έτσι, από τον προγραµµατισµό της ΔΕΔΑ απεντάσσονται και
δεν περιλαµβάνονται στη διανοµή φυσικού αερίου οι πόλεις της
Πελοποννήσου, µεταξύ αυτών η Κόρινθος, το Άργος, το Ναύ-
πλιο, η Τρίπολη η Σπάρτη και η Καλαµάτα. Η επέκταση του δι-
κτύου φυσικού αερίου αφορούσε την κατασκευή δικτύου
περίπου σε ποσοστό 60% του οδικού δικτύου αυτών των πόλεων,
καθώς και τρεισήµισι χιλιάδων συνδέσεων. Το δίκτυο διανοµής
αυτών των πόλεων θα τροφοδοτούνταν από το εθνικό σύστηµα
φυσικού αερίου µε µηδενικά τέλη σύνδεσης και χαµηλό κόστος
χρήσης για τους οικιακούς και επαγγελµατικούς καταναλωτές. 

Βάσει της απόφασης της ΡΑΕ ο παραπάνω σχεδιασµός και το
έργο ακυρώνονται, διότι η ΔΕΔΑ προβλέπεται να ενταχθεί στην
ιδιωτικοποιηµένη ΔΕΠΑ Υποδοµών που θα λειτουργήσει πλέον
ως ιδιωτικό µονοπώλιο. 

Επειδή, λοιπόν, η Πελοπόννησος εν συνόλω πλήττεται από
αυτή την πολιτική και της αφαιρείται ένα συγκριτικό αναπτυξιακό
µέσον και µέσον καθηµερινής διαβίωσης των κατοίκων της, η πα-
ροχή φυσικού αερίου, που θα καλύπτει νοικοκυριά, επιχειρήσεις,
ΒΙΠΕ, δοµές υγείας και εκπαίδευσης, είναι απαραίτητο να δια-
σφαλιστεί, ότι το έργο θα επανενταχθεί στο σχετικό σχεδιασµό.

Δυστυχώς, µε τη µονοπωλιακή ιδιωτική ιδιοκτησία της ΔΕΠΑ
και µε την απένταξη έργων αυτός ο αναπτυξιακός σχεδιασµός
πλήττεται και το εθνικό συµφέρον δεν υπηρετείται. Η εξαγγελ-
θείσα βούληση από τον Υπουργό δεν υποκαθιστά τη βούληση
της ιδιωτικής ιδιοκτησίας της ΔΕΠΑ. 

Και κάτι τελευταίο. Η κύρωση της παρούσας συµφωνίας είναι
ένα βήµα. Απαιτούνται, όµως, και περαιτέρω ενέργειες, όπως η
επιδίωξη για την ενεργό συµµετοχή της Ιταλίας, αναφέρθηκε από
την Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο και την εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ,
γιατί χωρίς αυτή έργο δεν µπορεί να υπάρξει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κύριε Παπαηλιού.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Επιπλέον, απαιτείται η επιβολή ευρωπαϊκών κυρώσεων εις

βάρος της Τουρκίας που προβαίνει σε παράνοµες ενέργειες
εντός της περιοχής που περιλαµβάνει η παράνοµη Συµφωνία
Τουρκίας - Λιβύης και βέβαια, η διασφάλιση ότι δεν θα αντιµετω-
πιστούν δυσκολίες από πλευράς ΔΕΠΑ στην υλοποίηση του
έργου, µετά το νόµο για την ιδιωτικοποίηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολύχρονη προσπάθεια που
έχει καταβληθεί µπορεί να επιφέρει θετικά αποτελέσµατα. Όµως,
παραµένουν ανοικτά θέµατα και προκλήσεις και πρέπει να αντι-
µετωπιστούν αποτελεσµατικά από την Κυβέρνηση. 

Και µια τελευταία παρατήρηση. Η αναφορά από τον εισηγητή
της Νέας Δηµοκρατίας για εξυπηρέτηση ξένων συµφερόντων απ’
όσους διαφωνούν µε την υπό κρίση σύµβαση είναι απαράδεκτη
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και παραπέµπει σε άλλες σκοτεινές εποχές. Δυστυχώς, η Νέα
Δηµοκρατία φαίνεται ότι συνεχίζει να πολιτεύεται µε την επί-
κληση «εσωτερικών εχθρών», πράγµα που έχει και περαιτέρω αυ-
τονόητες αρνητικές συνέπειες. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννης
Μπούγας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ήταν η σειρά µου.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµπληρώνονται σήµερα εκατό

χρόνια από την ενσωµάτωση της Θράκης στον εθνικό µας κορµό.
Για την επέτειο αυτή θα ήθελα να πω δύο πράγµατα πριν από
την οµιλία µου. 

Το πρώτο είναι ότι η ελληνική Κυβέρνηση υπερασπίζεται και
θα συνεχίσει να υπερασπίζεται µε αποφασιστικότητα, όπως
έπραξε πρόσφατα στον Έβρο, την εδαφική µας ακεραιότητα στη
Θράκη και όπου αλλού χρειαστεί, υπερασπιζόµενη, ταυτόχρονα,
και τα εθνικά µας κυριαρχικά δικαιώµατα. 

Το δεύτερο, το οποίο θα ήθελα να πω είναι ότι η Θράκη, το
εδαφικό αυτό τµήµα της ελληνικής γης, αποτελεί µια απόδειξη
ειρηνικής και αρµονικής συνύπαρξης πολιτών µε διαφορετικές
θρησκείες -χριστιανών και µουσουλµάνων- και αποδεικνύει ότι η
ελληνική Κυβέρνηση σέβεται απόλυτα τα ατοµικά δικαιώµατα και
τις θρησκευτικές ελευθερίες όλων των πολιτών.

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο, η συντριπτική πλειοψηφία των Βου-
λευτών συµφωνούµε, όπως φάνηκε από τις οµιλίες των συναδέλ-
φων, ότι η υπογραφή της διακρατικής Συµφωνίας για τον αγωγό
EastMed από Ελλάδα, Κύπρο και Ισραήλ, µε τη σύµπραξη της
Ιταλίας, άνοιξε ένα νέο κεφάλαιο στον ενεργειακό χάρτη ολόκλη-
ρης της Νοτιοανατολικής Μεσογείου. Ο αγωγός συνδέει τα κοι-
τάσµατα φυσικού αερίου της Μεσογείου µε την ευρωπαϊκή
αγορά και ανοίγει νέους δρόµους συνεργασίας στην ευρύτερη
περιοχή. Τα οφέλη από τη συνεργασία αυτή για την χώρα µας
είναι πολλαπλά και σηµαντικά.

Ήδη κατά την υπογραφή της σύµβασης, η ελληνική Κυβέρ-
νηση τόνισε ότι µε τη συµφωνία κατασκευής αυτού του µεγάλου
έργου αποστέλλεται ένα µήνυµα αποφασιστικότητας προς την
Τουρκία, η οποία είχε -υπενθυµίζω- αµφισβητήσει την ικανότητα
και το δικαίωµα των τριών χωρών να συνεργαστούν και να αντι-
µετωπίσουν το κοινό µέλλον. 

Επιπλέον, η σύµβαση αυτή που κυρώνουµε σήµερα εναρµονί-
ζεται πλήρως µε τον σχεδιασµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης για
πολλαπλές πηγές και οδεύσεις φυσικού αερίου προς τις ευρω-
παϊκές χώρες. Επίσης, ενισχύει τη στρατηγική σχέση των συνερ-
γαζόµενων χωρών -της Ελλάδος, της Κύπρου και του Ισραήλ-
γεγονός το οποίο είναι ιδιαίτερα σηµαντικό, ιδίως αν ληφθούν
υπόψη οι τελευταίες εξελίξεις στην ευρύτερη περιοχή. 

Με αυτό το δεδοµένο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαµορ-
φώνεται νέα γεωστρατηγική ισορροπία στη Νοτιοανατολική Με-
σόγειο. 

Είναι, βέβαια, αληθές ότι η συµφωνία για τον αγωγό προετοι-
µάστηκε τα επτά, οκτώ τελευταία χρόνια και από διαφορετικές
κυβερνήσεις και όλοι -οι κυβερνήσεις, αλλά και οι αρµόδιοι
Υπουργοί, οι όποιοι χειρίστηκαν το ζήτηµα αυτό- συνέβαλαν
ώστε να φτάσουµε στην υπογραφή και σήµερα στην κύρωση της
συµφωνίας. Βεβαίως, το τελικό βήµα έγινε από την παρούσα Κυ-
βέρνηση, η οποία θέτει και τη σφραγίδα της.

Με τη συµφωνία εγκαινιάζεται, όπως είπα, µια νέα εποχή µε-
ταξύ των κρατών της Ανατολικής Μεσογείου�εποχή ευηµερίας
και συνύπαρξης των λαών της περιοχής. 

Η κύρωση της συµφωνίας θα συµβάλει στην ανάδειξη της
χώρας µας ως πυλώνα σταθερότητας και ασφάλειας. Θα συµ-
βάλει, επίσης, στην αναβάθµιση του ενεργειακού της ρόλου,
καθώς, επίσης, και στην ενίσχυση των στρατηγικών µας συµµα-
χιών και την προσέλκυση ξένων επενδύσεων. 

Ο αγωγός που πρόκειται να κατασκευαστεί είναι ένα έργο
εκτεταµένο και πολυσύνθετο που θα µπορεί να διοχετεύει φυσικό
αέριο από τα κοιτάσµατα του Ισραήλ και της Κύπρου στην ευ-
ρωπαϊκή αγορά, αλλά και να αξιοποιεί κοιτάσµατα που υπάρχουν

σε άλλες περιοχές, όπως είναι τα κοιτάσµατα στην περιοχή της
Αιγύπτου, ενδεχοµένως, όµως, και στη χώρα µας. Προβλέπεται,
δηλαδή, αύξηση της δυναµικότητας του έργου στην ελληνική
επικράτεια στην περίπτωση που αποθέµατα φυσικού αερίου ανα-
καλυφθούν στην περιοχή µας. 

Επίσης, η διέλευση του αγωγού, όπως τόνισε και ο Υπουργός,
από περιοχές όπως η Κρήτη, η Ήπειρος, περιοχές της Πελοπον-
νήσου, που δεν καλύπτονται από τα λειτουργούντα δίκτυα φυσι-
κού αερίου, θα δώσει απάντηση σε ένα χρόνιο και δίκαιο αίτηµα
των κατοίκων τους. 

Παράλληλα, το έργο θα µειώσει την ενεργειακή εξάρτηση της
Ευρώπης από τη Ρωσία, αλλά και θα επανακαθορίσει το ρόλο
της Τουρκίας, ως χώρας προνοµιακής για τη διέλευση όλων των
ενεργειακών αγωγών.

Η κατάλληλη οικονοµική εκµετάλλευσή του, δεδοµένης της µε-
γάλης ποσότητας φυσικού αερίου που θα µεταφέρει, αλλά και
της εκτεταµένης αγοράς που έχει στόχο να το διαθέσει, θα συµ-
βάλει στον εφοδιασµό των ευρωπαϊκών χωρών µε φυσικό αέριο
και την απεµπλοκή τους, έτσι, από τα µονοπώλια του πετρελαίου.

Εκτιµάται -αναφέρθηκε και από την αντιπολίτευση- ότι ο αγω-
γός θα καλύψει ένα πολύ σηµαντικό µέρος της ευρωπαϊκής αγο-
ράς σε φυσικό αέριο. Οι εκτιµήσεις αυτές, βέβαια, θα πρέπει να
αξιολογηθούν σήµερα υπό το πρίσµα των διεθνών συγκυριών
που διαµορφώθηκαν λόγω της έκτακτης ανάγκης αντιµετώπισης
της πανδηµίας του κορωνοϊού, της σηµαντικής εξαιτίας της παν-
δηµίας πτώσης των τιµών του πετρελαίου που επηρεάζει τις εξο-
ρύξεις των υδρογονανθράκων, αλλά και της ευρωπαϊκής
πράσινης συµφωνίας, µε τον καθορισµό του φυσικού αερίου ως
καυσίµου µετάβασης στην επόµενη δεκαετία. 

Υπό το πρίσµα αυτών των συνθηκών και δεδοµένων, η Κυβέρ-
νηση καλείται περαιτέρω να διαπραγµατευτεί, διαφυλάξει και ενι-
σχύσει τα γεωπολιτικά οφέλη του αγωγού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα αναφερθώ σε τεχνικά
ζητήµατα, τα οποία εναργώς παρουσιάστηκαν τόσο από τον ει-
σηγητή της Πλειοψηφίας όσο και από τον Υπουργό. Αναφέρω
µόνο ότι δηµιουργείται το πλαίσιο που θα δώσει τη δυνατότητα
για την άµεση υλοποίηση του έργου και προβλέπονται σαφώς οι
ρυθµιστικές και αδειοδοτικές ρυθµίσεις. Άλλωστε, η κατασκευή
του αγωγού έχει σε χρόνο ρεκόρ διέλθει της διαδικασίας αδει-
οδότησης από το Υπουργείο Ανάπτυξης και Επενδύσεων. 

Ο φορέας υλοποίησης του έργου, η κοινοπραξία «POSEIDON
Α.Ε.», έχει ήδη εισπράξει ποσό 13,8 εκατοµµυρίων ευρώ από τα
συνολικά 34,5 εκατοµµύρια που έχουν δεσµευθεί από την Ευρω-
παϊκή Ένωση για τη χρηµατοδότηση της µελέτης σκοπιµότητας
του έργου, η οποία έχει συνολικό ύψος 69 εκατοµµύρια ευρώ. 

Πολύ σύντοµα, η ΔΕΠΑ, ως κύριος µέτοχος του ανωτέρω
φορέα, δέσµευσε τα απαραίτητα κονδύλια που αντιστοιχούν
στην αναλογία της, στη χρηµατοδότηση της ίδιας µελέτης ύψους
16 εκατοµµυρίων ευρώ.

Περαιτέρω, το σχέδιο νόµου εισάγει, µε το άρθρο 8, αυστηρό
πλαίσιο κανόνων ασφάλειας καθ’ όλη τη διαδικασία κατασκευής,
συντήρησης και λειτουργίας του έργου. 

Προβλέπονται, επίσης, στο πλαίσιο διεθνούς συνεργασίας των
τριών χωρών που υπογράφουν αυτή τη σύµβαση και των Ηνω-
µένων Πολιτειών Αµερικής, σχέδια έκτακτης ανάγκης σε περί-
πτωση τυχόν ατυχήµατος.

Παρεµπιπτόντως, κι επειδή διαθέτουµε και µνήµη και αντίληψη
σε αυτή την Αίθουσα, και για να διασκεδαστούν οι εντυπώσεις
που έγινε προσπάθεια να δηµιουργηθούν εκ µέρους της Αντιπο-
λίτευσης ότι τάχα οι Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής έχουν εκφρα-
στεί εναντίον του αγωγού, σας υπενθυµίζω τη δήλωση τόσο του
Αµερικανού Πρεσβευτή στη χώρα µας όσο και του αµερικανικού
Υπουργείου Εξωτερικών που έχουν χαιρετίσει και, µάλιστα, έν-
θερµα την ενεργειακή συνεργασία µεταξύ Ελλάδας, Κύπρου και
Ισραήλ στην Ανατολική Μεσόγειο. Η Ιταλία δε, επίσης µέσω του
αρµόδιου Υπουργού της, εξέφρασε την πλήρη στήριξη στο έργο
που εντάσσεται στα ευρωπαϊκά έργα κοινού ενδιαφέροντος.

Από την άλλη µεριά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπενθυµί-
ζεται στους εκπροσώπους της Αντιπολίτευσης που εξέφρασαν
επιφυλάξεις ότι στην Τουρκία η υπογραφή της τετραµερούς συµ-
φωνίας έγινε δεκτή µε πρωτοσέλιδους τίτλους, όπως: «Η συµµα-
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χία του κακού ενώθηκε», «Προβοκάτσια στην Ανατολική Μεσό-
γειο», «Τριµερής κίνηση εναντίον της Τουρκίας». Δηλαδή, αυτό
το µεγάλο έργο αντιµετωπίζεται ως εξόχως µεγάλη απειλή από
τους γείτονες και θιασώτες της «γαλάζιας πατρίδας».

Θα αναφερθώ και σε µια σηµερινή εξέλιξη. Σήµερα, µεγάλη
τουρκική εφηµερίδα αναφέρει ότι το Ισραήλ και η Ιταλία δεν πεί-
στηκαν να υπογράψουν την κοινή διακήρυξη, συµµετέχοντας στο
αντιτουρκικό µέτωπο και αυτό αποτελεί δείγµα ότι το «θέατρο»
µε τον αγωγό EastMed έλαβε τέλος. Δηλαδή, σήµερα που εµείς
κυρώνουµε τη συµφωνία, στην Τουρκία υπάρχουν αυτά τα δη-
µοσιεύµατα. Και δεν έµειναν µόνο εκεί. Στην Άγκυρα, πηγές της
τουρκικής κυβέρνησης αναφέρουν ότι το Ισραήλ είναι έτοιµο να
υπογράψει συµφωνία θαλάσσιας δικαιοδοσίας µε την Τουρκία.

Αυτά τα δηµοσιεύµατα προκάλεσαν την αντίδραση της Ισραη-
λινής Πρεσβείας στην Τουρκία, η οποία µε σηµερινή «ανάρτηση»
της αναφέρει: «Απαντώντας σ’ έναν αριθµό αβάσιµων δηµοσιευ-
µάτων σχετικά µε την πρόθεση του Ισραήλ να υπογράψει µε την
Τουρκία συµφωνία θαλάσσιας δικαιοδοσίας, θα θέλαµε να επι-
σηµάνουµε ότι αυτές οι αναφορές αποτελούν απλώς ισχυρι-
σµούς που δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα».

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, πόσο ενοχλεί τη γείτονα χώρα η κύ-
ρωση και η συνεργασία στο επίπεδο και το γεωπολιτικό και το
ενεργειακό µε τις χώρες της Μεσογείου, οι οποίες συνυπογρά-
φουν τη συµφωνία για τον EastMed.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντί της µεµψίµοιρης απόπει-
ρας υποβάθµισης της παρούσας συµφωνίας, καλό θα ήταν να
τονίζουµε τα θετικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό. Θα είµαι στον χρόνο
µου.

Πιστεύω ότι τα θετικά υπερισχύουν και είναι πάρα πολλά. Γι’
αυτό και καλώ όλες τις πτέρυγες να υπογράψουν την αναγκαία
εθνική και διακρατική επένδυση, η οποία θα δηµιουργήσει άµεσα
και έµµεσα σηµαντική οικονοµική ανάπτυξη στη χώρα µας και
αρκετές θέσεις εργασίας, τόσο κατά την κατασκευή όσο και κατά
τη λειτουργία.

Το περιβαλλοντικό αποτύπωµα του EastMed θα είναι πολύ έν-
τονο, καθώς, όπως προαναφέρθηκε, υπηρετεί την κεντρική στό-
χευση της αποτροπής περαιτέρω µόλυνσης του περιβάλλοντος
µέσω της µείωσης των εκποµπών αερίων ρύπων και αντικαθιστά
ως καύσιµο το πετρέλαιο.

Τελικά, δίνει λύση στο πρόβληµα της πρόσβασης µεγάλων πε-
ριοχών της χώρας στα κοιτάσµατα φυσικού αερίου, καλύπτοντας
συνολικά τις ανάγκες µας και συµβάλλοντας στη διασφάλιση του
ελεύθερου ανταγωνισµού στη συγκεκριµένη αγορά.

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κωνσταντόπουλος Δηµήτριος από το Κίνηµα Αλλαγής.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, καλείται  σήµερα το ελ-
ληνικό κοινοβούλιο να κυρώσει τον αγωγό φυσικού αερίου Ea-
stMed. 

Φέρνετε, κύριε Υπουργέ, προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο που
αφορά την τετραµερή συµφωνία σχετικά µε την αγωγή αερίου
EastMed ανάµεσα στο Ισραήλ, την Κύπρο, την Ιταλία και τη χώρα
µας� ένα έργο, θα έλεγα, µεγάλης γεωπολιτικής σηµασίας, που
φέρνει τη σφραγίδα της κυβέρνησης ΠΑΣΟΚ 2009 - 2011, της
κυβέρνησης του Γιώργου Παπανδρέου.

Για όλους εµάς και ιδιαίτερα για το Κίνηµα Αλλαγής, το
ΠΑΣΟΚ, θα έλεγα αποτελεί δικαίωση το σηµερινό νοµοσχέδιο.
Μάλιστα, έρχεται στη θύµησή µου τότε που σχεδιάζαµε τα
πρώτα βήµατα υλοποίησης αυτού του έργου και είχαµε απέναντί
µας τον ΣΥΡΙΖΑ και µάλιστα, τον ΣΥΡΙΖΑ να µας κουνάει το δά-
χτυλο. 

Να θυµίσω ότι τότε ο ΣΥΡΙΖΑ µιλούσε για ένα έργο καταστρε-
πτικό για τα εθνικά συµφέροντα. Μιλούσε για κατασπατάληση
του δηµοσίου χρήµατος και µάλιστα, θυµάµαι να πολεµά, να λοι-
δορεί, να απειλεί ακόµα και τις ΔΕΠΑ, ώστε να µην αναθέσει µε-
λέτες.

Όλα αυτά, βέβαια, έως ότου γίνει Κυβέρνηση, διότι όταν έγινε
Κυβέρνηση το 2015 - 2019, άλλαξε στάση συµφωνία και αυτά άλ-
λαξαν και µάλιστα, υπέγραψε τη διακρατική συµφωνία.

Αυτό για εµάς στο Κίνηµα Αλλαγής αποτελεί ηθική αποκατά-
σταση, ότι ο αγωγός, η δική µας πρόταση, ο δικός µας σχεδια-
σµός βρήκε στη συνέχεια αποδοχή και από την τότε κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ.

Και, φυσικά, σήµερα, αγαπητέ Υπουργέ, η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας υιοθετεί και υλοποιεί την τότε πρότασή µας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, ο αγωγός EastMed αποτελεί τοµή τής
τότε κυβέρνησης ΠΑΣΟΚ, ένα όραµα, κύριε Υπουργέ, το οποίο
βλέπουµε ότι κι εσείς σήµερα έρχεστε και το αγκαλιάζετε.

Να πω, µάλιστα, εδώ ότι είναι κρίµα αυτός ο οποίος το εµπνεύ-
στηκε, ο σχεδιαστής αυτού του έργου, ο Γιάννης Μανιάτης, σή-
µερα να απουσιάζει. Θα µπορούσε µε το περιεχόµενο του λόγου
του να το αναδείξει, διότι ξέρω πάρα πολύ καλά ότι ήταν και δικό
του όραµα. Ήταν ένα όραµα και ένα έργο που είχε αποδεχθεί
ολόκληρη η Ελλάδα και ο ίδιος. Τι ονειρεύθηκε, δηλαδή; Την Ελ-
λάδα ενεργειακό κόµβο της Ανατολικής Μεσογείου. 

Να θυµίσω ότι σήµερα η Ελλάδα για πρώτη φορά µε το άρθρο
156 του ν.4001/2011 ενσωµάτωσε στο εθνικό δίκαιο την εθνική
στρατηγική, οριοθετώντας την εθνική ΑΟΖ και µάλιστα, οριοθε-
τώντας τη στρατηγική της ελληνικής ΑΟΖ ένα άρθρο που έχει
πολλές φορές χρησιµοποιηθεί στις ρηµατικές διακοινώσεις του
Υπουργείου Εξωτερικών προς τον ΟΗΕ, σε περιπτώσεις µάλιστα
παραβίασης του Δικαίου της Θάλασσας από την Τουρκία.

Επίσης, να θυµίσω την τοµή για την κυβέρνηση τότε του 2009-
2011, που τόσο λυσσαλέα απ’ όλους πολεµήθηκε, τη δηµιουργία
του Ταµείου Κοινωνικής Αλληλεγγύης Γενεών, δηλαδή η σύ-
σταση ταµείου για τη δηµιουργία αποθεµατικού για τη χρηµατο-
δότηση κλάδων σύνταξης των φορέων κοινωνικής ασφάλισης,
αλλά κυρίως ταµείου για τη διασφάλιση των συντάξεων των νέων
γενεών από τα έσοδα του δηµοσίου που προέρχονται από την
έρευνα και την εκµετάλλευση των υδρογονανθράκων. 

Να θυµίσω ότι την εκµετάλλευση υδρογονανθράκων, κύριε
Υπουργέ, η τότε Αντιπολίτευση τη θεωρούσε ουτοπία. Ωστόσο
γρήγορα, όπως κι εσείς τότε, ήλθατε στον δρόµο της εθνικής
στρατηγικής που χάραξε το ΠΑΣΟΚ 2009-2011 για να σταθεί η
χώρα όρθια. Άρα, εν κατακλείδι, έπρεπε να υπάρξει ένας νέος
εσωτερικός πλούτος, τον οποίο η χώρα έχει ανάγκη, και αυτό
ήταν οι υδρογονάνθρακες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο αγωγός είναι ένα έργο ορό-
σηµο για τη χώρα µας και τη Νοτιοανατολική Μεσόγειο, σφραγί-
ζει τη συνεργασία Ελλάδας-Κύπρου - Ισραήλ, ενισχύει
διπλωµατικά τη χώρα µας έναντι της Τουρκίας, καθορίζει τις γε-
ωπολιτικές και ενεργειακές εξελίξεις της ευρύτερης περιοχής,
ενδυναµώνοντας τον ρόλο της χώρας µας, τον ρόλο της Ελλά-
δας στη Μεσόγειο.

Μάλιστα, θα έλεγα, παρεµπιπτόντως, ότι κλαδεύει την έπαρση
του Ερντογάν και τις νεοοθωµανικές διεκδικήσεις που ο ίδιος
προωθεί. Διότι µε τη συµφωνία οι χώρες ουσιαστικά συνοµολο-
γούν ότι δεν αποδέχονται τον ρόλο του αυτοκράτορα Ερντογάν
στη Μεσόγειο, έναν ρόλο που ο ίδιος ο Ερντογάν θέλει να επι-
βάλλει για τον εαυτό του. Κι αυτό είναι χρήσιµο ιδιαίτερα για την
Ευρώπη, µιας και η Ελλάδα οριοθετεί τα εξωτερικά σύνορα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Είναι, αγαπητοί συνάδελφοι, ο πρώτος αγωγός των τελευταίων
δεκαετιών που ξεκινά από κοιτάσµατα ενός κράτους-µέλους,
διέρχεται από ένα µεγάλο τµήµα κρατών-µελών και οδηγείται
στην καρδιά της Ευρώπης. Έτσι, η Ευρώπη αποδεσµεύεται από
την εξάρτηση από τρίτες χώρες για την τροφοδοσία της µε ορυ-
κτό πλούτο.

Αγαπητοί συνάδελφοι, θα έλεγα, είναι σπουδαία η πολιτική βα-
ρύτητα του έργου. Αυτός ο αγωγός ενισχύει τη σταθερότητα,
την ασφάλεια και την ανάπτυξη στη Μεσόγειο και την Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

Είναι κρίσιµο, λοιπόν -κι εδώ είναι το χρέος της σηµερινής Κυ-
βέρνησης- να κάνετε τις απαραίτητες ενέργειες, κύριε Υπουργέ,
ώστε ο αγωγός να αποτελέσει µέσο συνεργασίας, ανάπτυξης των
χωρών της Ανατολικής Μεσογείου, να αποτελέσει δηλαδή σύµ-
βολο ειρήνης, ενότητας, ανάπτυξης για την ευρύτερη περιοχή. 
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Και µάλιστα, θα έλεγα ότι εδώ ότι πρέπει να τονιστεί ότι στο
πλαίσιο αυτής της διακρατικής συµφωνίας χρειάζεται να δεσµευ-
θούν πολιτικά οι χώρες που συµµετέχουν πως όλα τα νέα κοιτά-
σµατα φυσικού αερίου που θα ανακαλυφθούν θα οδηγούνται σε
αυτόν τον αγωγό. 

Ένα ζήτηµα, ωστόσο, που θα πρέπει να διευκρινιστεί είναι ότι
λείπει η υπογραφή της Ιταλίας και η οποία, φυσικά, κύριε
Υπουργέ, πρέπει άµεσα να απαιτηθεί.

Εν κατακλείδι, πρέπει να µας ενηµερώσει η Κυβέρνηση για τις
εξελίξεις τις οποίες και αναµένουµε.

Ολοκληρώνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, άφησα για το τέλος
το µείζον ζήτηµα της οριοθέτησης της ελληνικής ΑΟΖ. Για όλους
εµάς η υπεράσπιση και η άσκηση των κυριαρχικών µας δικαιω-
µάτων είναι αδιαπραγµάτευτη. Βρισκόµαστε σε µια µετέωρη κα-
τάσταση και πρέπει η Ελλάδα να κινηθεί αποφασιστικά στην
κατοχύρωση των κυριαρχικών της δικαιωµάτων.

Κινδυνεύουµε µάλιστα θα έλεγα µετά την ανάρτηση στον ΟΗΕ
των συντεταγµένων της Συµφωνίας Τουρκίας - Λιβύης, να τρέ-
χουµε πίσω από τις εξελίξεις. Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, απαιτείται
άµεσα η οριοθέτηση της ΑΟΖ. Έχετε τη στήριξη όλων µας.
Τρέξτε τις διαδικασίες. Κάντε το πράξη! 

Και το λέµε σήµερα, θα έλεγα, που συµβολικά τιµούµε την
ιστορική επέτειο των εκατό χρόνων από την απελευθέρωση της
Θράκης.

Τρέξτε, λοιπόν, πριν οι καθυστερήσεις προκαλέσουν εθνικό
κόστος. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Χήτας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Μα, αφού µίλησε ο Αρχηγός του, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχει δικαίωµα να
µιλήσει, απλώς θα µιλήσει στον µισό χρόνο.

Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα

πολύ.
Κάνει καλό η παρουσία στο ελληνικό Κοινοβούλιο, να ξέρετε.

Να έρχεστε συχνότερα όσοι είστε «τουρίστες».
Θέλω να ξεκινήσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγοντας

από το Βήµα αυτό…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Χήτα, σε

ποιον απευθυνόσασταν για τα περί «τουρίστα»;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν είπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τα περί τουρίστα

που είπατε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν είπα κάτι. Τώρα ξεκίνησα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, τα περί τουρί-

στα που είπατε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Να µην γραφτεί τίποτα. Δεν ξεκί-

νησα τον λόγο µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, είπατε κάτι περί

«τουρίστα». Σε ποιον απευθυνθήκατε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν ξεκίνησα τον λόγο µου, κύριε

Πρόεδρε. Είπα «ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε» και ξεκινάω τον
λόγο µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, σας άκουσα
τώρα, µε συγχωρείτε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κουβεντιάζαµε
πολλή ώρα πριν.

Γράφτηκαν όλα αυτά; Γράφτηκαν όλα αυτά που λέγαµε πριν;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Βεβαίως, αλλά από

το µικρόφωνο, από το Βήµα αναφερθήκατε σε κάποιον «τουρί-
στα». Έχετε κάποιον συγκεκριµένο από την Αίθουσα; Διότι αν
αναφερθήκατε σε κάποιον από την Αίθουσα, οφείλω να σας επα-
ναφέρω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, δεν ξεκίνησα
τον λόγο µου, είπα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, έχετε τον
λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ξεκινάω τον λόγο µου τώρα.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ό,τι ειπώθηκε πριν προφανώς

και είναι εκτός Πρακτικών, ελπίζω δηλαδή. 
Θέλω να ξεκινήσω µε µια αναφορά που έκανε ο Πρόεδρός µας

και να πούµε χρόνια πολλά στη Θράκη µας σήµερα, να το πούµε.
Είναι µια µέρα ορόσηµο για έναν τόπο που πέρασε από πολλές
περιπέτειες και πολλούς αγώνες για να αποκτήσει τελικά την
ελευθερία του το 1920. 

Η Θράκη είναι πραγµατικά ένας τόπος πολύπαθος, αλλά είναι
και ένας τόπος ξεχασµένος από την ελληνική πολιτεία. Δεν λέω
για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, λέω από την πολιτεία
αυτά τα χρόνια. 

Τη θυµηθήκαµε προσφάτως, δυστυχώς, µε τα αρνητικά γεγο-
νότα που είχαµε στον Έβρο και τις Καστανιές. Όταν έφυγαν τα
κανάλια και έκλεισαν οι κάµερες, οι άνθρωποι που έµειναν εκεί
επέστρεψαν πάλι σε µια κανονικότητα µε την οποία δεν είναι ικα-
νοποιηµένοι. Έχουν παράπονα από την πολιτεία. Ας το δούµε το
θέµα.

Δεύτερο θέµα, πριν πάω στα του νοµοσχεδίου, κύριε Υπουργέ.
Επειδή στις 23 Ιουλίου 2020 -και αυτή είναι µια πρόταση του κόµ-
µατος την οποία θέλω να επαναλάβω- συµπληρώνονται δύο έτη
από την τραγική φονική πυρκαγιά στο Μάτι, υπάρχει µια πρόταση
προς το Προεδρείο της Βουλής και προς τον Πρωθυπουργό της
χώρας κατασκευής ενός µνηµείου προς τιµήν των αδικοχαµένων
ψυχών, των εκατόν δύο ψυχών που χάθηκαν εκείνη την ηµέρα
στην πυρκαγιά στο Μάτι. Και θέλω να πιστεύω ότι αυτό το
πράγµα θα πραγµατοποιηθεί και θα δούµε ένα µνηµείο εκεί που
θα µας θυµίζει ότι πρέπει να βελτιώσουµε πάρα πολλά στην κα-
θηµερινότητά µας και ως κατασκευές, αλλά και ως άνθρωποι και
ως νοοτροπία, για να µην θρηνήσουµε πάλι θύµατα.

Και να κλείσω αυτόν τον κύκλο και να πω ότι µεθαύριο, σε
λίγες µέρες, στις 19 Μαΐου, την ηµέρα της µαύρης επετείου από
τη Γενοκτονία των Ποντίων η Ελληνική Λύση πρότεινε να φωτα-
γωγηθεί το δηµαρχείο εκεί, η Βουλή και αλλά και όλα τα δηµαρ-
χεία της χώρας. Έγινε αποδεκτό το αίτηµά µας από τον Πρόεδρο
της Βουλής. 

Πρέπει να στείλουµε όλοι µας ένα µήνυµα εκείνη την ηµέρα -
και νοµίζω ότι µπορούµε να το κάνουµε- ότι δεν ξεχνάµε τις θη-
ριωδίες εις βάρος των Ελλήνων και στις 19 Μαΐου, όπως έχουµε
κάνει και για άλλες χώρες, θα είµαστε όλοι Πόντιοι.

Κύριε Υπουργέ, εκφράσατε κάποιες απορίες -δεν ξέρω, δηµι-
ουργήθηκαν προφανώς- και θέλω να σας πω ότι για τον EastMed
είµαστε σύµφωνοι και έχετε «ναι» από εµάς -από το 2008, όχι από
σήµερα. Εδώ και δώδεκα χρόνια η Ελληνική Λύση έχει πει «ναι»
για τον EastMed και είναι σαφές ότι και σήµερα θα ψηφίσουµε
«ναι».

Απαντώντας και στον κ . Λοβέρδο, ο οποίος είπε ότι κάναµε
µία σκληρή κριτική, εµείς θα πούµε τα πράγµατα όπως είναι. Εί-
µαστε υπέρ του EastMed, φυσικά, γιατί είναι πολλά τα οφέλη που
µπορεί να κοµίσει η χώρα, απλά επισηµάναµε τα προβλήµατα
που υπάρχουν, τα οποία είναι ξεκάθαρα. Και για εµένα δε έχουν
δύο τίτλους.

Το ένα µεγάλο πρόβληµα λέγεται Ιταλία και το ξέρετε και εσείς
πάρα πολύ καλά και το δεύτερο είναι η ΑΟΖ. Αν δεν τα λύσουµε
αυτά τα δύο, δεν ξέρω κατά πόσο µπορεί να προχωρήσει το θέµα
αυτό.

Εµείς οφείλουµε, κύριε Χατζηδάκη, να κάνουµε σκληρή κριτική
και να επισηµαίνουµε τα προβλήµατα, αλλά σε αυτό είµαστε
«ναι», δεν το συζητάµε. Οτιδήποτε είναι υπέρ της πατρίδας µας
και του συµφέροντός µας είµαστε «ναι».

Θέλω να πω, λοιπόν, ότι αν προχωρήσουµε τον EastMed υπό
αυτές τις συνθήκες µε µια Ιταλία η οποία µάλλον σφυρίζει αδιά-
φορα, µου θυµίζει κάπως τα εγκαίνια του µετρό στη Θεσσαλο-
νίκη µε τον ΣΥΡΙΖΑ που εγκαινιάζαµε αντί για συρµούς,
µουσαµάδες. Δηλαδή, αυτό µου θυµίζει περίπου. Είµαστε υπέρ
φυσικά και του µετρό, είµαστε υπέρ και του EastMed, αλλά να
γίνονται πραγµατικότητα και να έχουµε ρεαλιστικές προσεγγί-
σεις. Αυτό θέλω να πω.

Σε σχέση µε την Τουρκία θα κάνω µια πολύ µικρή αναφορά
στις δηλώσεις του Τούρκου Υπουργού Εξωτερικών, του Τσαβού-
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σογλου. Δεν κρατά το στόµα του κλειστό και προκαλεί συνέχεια
και µας προκαλεί. Και πρέπει να το δούµε, κύριε Υπουργέ, και
είµαι σίγουρος ότι το βλέπετε. Και το είπαµε και χθες στο Εθνικό
Συµβούλιο ότι ο Αρχηγός ΓΕΕΘΑ -ο δικός µας Αρχηγός ΓΕΕΘΑ,
ο κ. Φλώρος- χθες µιλώντας σε Ευρωπαίους οµολόγους του,
επεσήµανε την υψηλή πιθανότητα που υπάρχει για κίνδυνο ατυ-
χήµατος εξαιτίας της τουρκικής προκλητικότητας. Και δυστυχώς,
ο Ερντογάν εργαλειοποιεί όλο αυτό το θέµα µε τους λαθροµε-
τανάστες, αλλά και µε τον Έβρο τώρα που θα ξεκινήσει εκ νέου
και θα έχουµε προβλήµατα. 

Είναι πολύ σηµαντικά προβλήµατα αυτά και µιας και είπα για
τους λαθροµετανάστες, να σας πω ότι είχαµε δύο κρούσµατα
στη Λέσβο . Θέλω να πω ότι όσο και να το αποφεύγετε µε κάποιο
τρόπο, όλη αυτή η τακτική η οποία, βεβαίως, περισσότερο αντα-
νακλά στο Υπουργείο Μετανάστευσης και τον κ. Μηταράκη είναι
λάθος. Είναι λάθος και θα το πληρώσουµε ακριβά. 

Απευθείας αναθέσεις, µισθώνει πλοία, ετοιµάζει νέες δοµές,
είχαµε δύο καινούργια κρούσµατα. Πήγαµε εξακόσιους και
πήγαν εφτακόσιοι πενήντα στο Κλειδί, στην Αιανή εξήντα πέντε
Σοµαλοί και Κογκολέζοι, στη Θήβα έβγαλαν µαχαίρια. Θέλω να
πω ότι είναι πάρα πολλά και πάρα πολύ σηµαντικά. 

Θέλω, επίσης, να επισηµάνω κάτι, σε ό,τι αφορά στα µέτρα
που θα ακολουθήσουν τις επόµενες ηµέρες, γιατί σήµερα και ο
κ. Μητσοτάκης και ο κ. Τσίπρας βγήκαν στην αγορά, µίλησαν µε
τους επιχειρηµατίες, µε µαγαζάτορες και νοµίζω ότι θα ακολου-
θήσουν όλοι, γιατί τα δύσκολα έρχονται. Βγήκαµε από το σπίτι,
αλλά τα δύσκολα έρχονται και πρέπει να το αντιµετωπίσουµε
αυτό ως χώρα για να αποφύγουµε τα χειρότερα. 

Μην δούµε θέατρο παραλογισµού και επικοινωνιακά παιχνίδια
τις επόµενες µέρες. Είδαµε Υπουργούς µε µεζούρες να µετρούν,
να παίρνουν αποστάσεις, να φοράνε µάσκες ή οτιδήποτε άλλο.
Μην δούµε πάλι αύριο, την Κυριακή που θα ανοίξουν, για παρά-
δειγµα, οι εκκλησίες να έχουµε κάποιες συλλήψεις πάλι και να
εξαντλήσουµε όλη µας την αυστηρότητα εκεί ή να υποχρεώ-
νουµε τους Έλληνες τώρα που θα ανοίξουν και οι παραλίες να
κάθονται ανά τέσσερις οµπρέλες χωριστά.

Και την ίδια ώρα, όπως σωστά ανέφερε και ο Κυριάκος Βελό-
πουλος, και για εµάς που ταξιδεύουµε πολύ µε τα αεροπλάνα,
γιατί είµαστε Βουλευτές επαρχίας, σε λίγο καιρό η µετάβαση µε
τα αεροπλάνα θα είναι φυσιολογική. Ο ένας θα κάθεται δίπλα
στον άλλον. Είναι λίγο περίεργα πράγµατα αυτά.

Κλείνω κάνοντας µία αναφορά στον κορωνοϊό, γιατί υπάρχουν
διαφορετικές απόψεις, οι οποίες λογικά θα πρέπει να ακούγον-
ται. Θα πρέπει να µας πει κάποιος, για παράδειγµα, για την
άποψη του κ. Δηµήτρη Κούβελα, ο οποίος είναι διευθυντής ερ-
γαστηρίου φαρµακολογίας του ΑΠΘ, που λέει ότι είναι ψευδής
η εικόνα θνητότητας του COVID-19 ή για την άποψη του κ. Μι-
χάλη Γιαννάκου, που είναι ο Πρόεδρος της ΠΟΕΔΗΝ, και λέει ότι
καταλήγουν ασθενείς από εποχική γρίπη και τους δηλώνουµε ότι
πέθαναν από συνοδά νοσήµατα. 

Επίσης, θα πρέπει κάποιος να µας πει για την άποψη του κ.
Δηµήτρη Γάκη, που είναι χειρουργός, πρώην διευθυντής του
ΑΧΕΠΑ, και λέει ότι κάποια στιγµή η µικροαπάτη θα αποκαλυ-
φθεί. Επιπλέον, θα πρέπει κάποιος να µας πει για την άποψη του
κ. Θεόδωρου Βασιλακόπουλου, που και αυτός είναι καθηγητής
πνευµονολογίας της εντατικής θεραπείας της Ιατρικής Σχολής
Αθηνών, και λέει ότι είναι από µηδαµινή έως και επικίνδυνη η απο-
τελεσµατικότητα της υφασµάτινης µάσκας. 

Τέλος, ο κ. Μάριος Ματσάκης, ιατροδικαστής από την Κύπρο,
λέει ότι πίσω από τα αυστηρά µέτρα κρύβεται η επιστηµονική
αφέλεια και προχειρότητα και διάφορα άλλα τόσα, που δεν τα
λέµε εµείς, αλλά επιστήµονες οι οποίοι, νοµίζω, ότι έχουν τις
ίδιες περγαµηνές µε τους υπόλοιπους που βρίσκονται τώρα στην
πρώτη γραµµή.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Αναστάσιος Χατζηβασιλείου από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Με την κύρωση αυτής της συµφωνίας σήµερα δηµιουργείται

νέο διπλωµατικό κεφάλαιο για τη χώρα. Από την αρχή η υλοποί-
ηση αυτού του αγωγού φαινόταν δύσκολη και τα εµπόδια ανυπέρ-
βλητα. Ναι, ο δρόµος είναι µακρύς. Όµως, σήµερα κυρώνουµε
εδώ µία συµφωνία που θέτει τις βάσεις για µία νέα εταιρική σχέση
µε επίκεντρο την ενέργεια. Σήµερα αναβαθµίζουµε πολλαπλώς
τον γεωστρατηγικό ρόλο της Ελλάδας στην Ανατολική Μεσόγειο
και δηµιουργούµε νέες προοπτικές ανάπτυξης.

Ο αγωγός είναι πολύ σηµαντικός για την Ευρώπη. Είναι ευρω-
παϊκό έργο, διότι εξασφαλίζει εναλλακτικές πηγές και οδεύσεις
φυσικού αερίου, ώστε η Ευρώπη να µην είναι ενεργειακά εξαρ-
τηµένη από έναν-δύο παρόχους και µόνο. Μάλιστα, δυνητικά θα
µπορέσει να καλύψει έως και το 10% των αναγκών της ηπείρου
µας στο µέλλον.

Επιπλέον, αυτός ο αγωγός δεν είναι ένα γεωπολιτικό εγχεί-
ρηµα εθνικής σηµασίας και µόνο. Λειτουργεί ως ισχυρή απάν-
τηση στον τουρκικό αναθεωρητισµό. Από τη µία, ακυρώνει στην
πράξη το µαξιµαλιστικό δόγµα της γαλάζιας πατρίδας, ένα
δόγµα που έχει αναδειχθεί σε εθνικό αφήγηµα στη γειτονική
χώρα, παρ’ όλο που είναι ασύµβατο µε κάθε έννοια Διεθνούς Δι-
καίου και από την άλλη, επιβεβαιώνει την αναγνώριση της Ελλά-
δας ως πόλου περιφερειακής σταθερότητας στη Μεσόγειο. Δεν
αρκεί µόνο να διακηρύττουµε ότι είµαστε πάροχος ασφαλείας.
Πρέπει και να το αποδεικνύουµε και σήµερα η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας αυτό πράττει και αυτό υλοποιεί.

Στην ουσία, λοιπόν, συµµετέχουµε σε ένα σχέδιο ειρήνης και
συνεργασίας σε µία περιοχή που δυστυχώς παραδοσιακά φηµί-
ζεται για εντάσεις και συγκρούσεις.

Ο αγωγός αυτός επισφραγίζει τη στρατηγική συνεργασία της
Ελλάδας µε την Κύπρο και το Ισραήλ. Ανοίγουµε πλέον τον
δρόµο για να εξελιχθεί αυτή η συνεργασία σε συµµαχία στρατη-
γικού βάθους και η αρχή γίνεται σήµερα µε την κοινή µας δου-
λειά στα πεδία της ενέργειας και της άµυνας και έπεται και
επόµενος δρόµος. 

Αυτή η συνεργασία δεν γίνεται εναντίον τρίτων. Γίνεται µόνο
προς όφελος των χωρών µας και της περιοχής µας και πρέπει
να πούµε ότι κανείς δεν αποκλείστηκε από το έργο αυτό. Η Τουρ-
κία αυτοαποκλείστηκε λόγω της δικής της στάσης απέναντι στα
πράγµατα. Δεν µπορεί µία χώρα που λειτουργεί ως περιφερει-
ακός ταραξίας, που προκαλεί καθηµερινά τους γείτονές της και
αγνοεί επιδεικτικά το Διεθνές Δίκαιο και τις συµφωνίες, να συµ-
µετέχει σε ένα τέτοιο σχέδιο συνεργασίας.

Η σηµερινή συµφωνία, λοιπόν, καθιστά την Ελλάδα ενεργειακό
κόµβο στη Νοτιοανατολική Ευρώπη, λειτουργώντας συνδυα-
στικά και µε τα υπάρχοντα δίκτυα του TAP, του IGB, αλλά και του
µελλοντικού σταθµού υγροποίησης στην Αλεξανδρούπολη δηµι-
ουργεί νέα συνεργατικά σχήµατα τα οποία δεν µένουν µόνο στο
εµπορικό σκέλος. Συµβάλλουν αποφασιστικά στην εµπέδωση
καλών σχέσεων γειτονίας µε την ενεργή στήριξη συµµάχων και
εταίρων. Εδώ θα ήθελα να σταθώ και στη στήριξη των ΗΠΑ,
καθώς το Κογκρέσο στηρίζει αυτήν τη συµφωνία σε πολύ υψηλό
επίπεδο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συµφωνία που κυρώνουµε σή-
µερα περιέχει επίσης, όπως είπε και ο κύριος Υπουργός, ένα αυ-
στηρότατο πλαίσιο κανόνων περιβαλλοντικής ασφάλειας. Η
Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή µίλησε για κοινά σχέδια έκτα-
κτης ανάγκης και ατυχηµάτων. Μάλιστα, το ζήτηµα ετέθη και στο
πλαίσιο της τριµερούς συνεργασίας µε τις Ηνωµένες Πολιτείες
τον περασµένο Φεβρουάριο.

Δεν µένουµε µόνο σε αυτά. Συνεχίζουµε να εργαζόµαστε για
την εγκαθίδρυση πολυµερών συνεργασιών που θα προστα-
τεύουν τον αγωγό και θα δηµιουργούν νέα πεδία περιφερειακής
σύγκλισης. Προχθές, για παράδειγµα, είχαµε την κοινή διακή-
ρυξη των Υπουργών Εξωτερικών της Πενταµερούς για την εντα-
τικοποίηση των πολιτικών διαβουλεύσεων για την ασφάλεια και
τη σταθερότητα στη Μεσόγειο. Να θυµίσουµε ότι οι χώρες αυτές
καταδίκασαν απερίφραστα τις τουρκικές προκλήσεις στην κυ-
πριακή ΑΟΖ και το Αιγαίο, καλώντας την Άγκυρα να σεβαστεί το
Διεθνές Δίκαιο χωρίς καθυστέρηση.

Το παρόν νοµοσχέδιο λαµβάνει υπ’ όψιν του και µελλοντικές
εξελίξεις. Προνοεί για την επέκταση της δυναµικότητας του αγω-
γού στην Κρήτη, για να αξιοποιήσουµε και εκεί τυχόν κοιτά-
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σµατα. Άλλωστε, η Κυβέρνηση συνεχίζει απτόητη τον ενεργειακό
σχεδιασµό της, µετά τις εκχωρήσεις που επικυρώθηκαν από τη
Βουλή τον περασµένο Οκτώβριο.

Επιπλέον, εξασφαλίζει αέριο σε περιοχές χωρίς δίκτυο, όπως
είναι η Κρήτη και η Πελοπόννησος και έτσι ανοίγουµε τον δρόµο
για τη µείωση των ρύπων σε πολλές περιοχές της πατρίδας µας.

Χαίροµαι που το µεγαλύτερο κόµµα της Αντιπολίτευσης ανα-
γνωρίζει τη σηµασία του EastMed και υπερψηφίζει την κύρωση
της συµφωνίας. Ακόµα και ο ΣΥΡΙΖΑ, που στην αρχή πολεµούσε
λυσσαλέα το έργο, έχει αναγνωρίσει εδώ και πολύ καιρό την αξία
του και αυτή η διακοµµατική στήριξη του έργου είναι σηµαντική
για την πίστη των πολλών στο σχέδιο αυτό.

Σήµερα, λοιπόν, αναβαθµίζουµε τη γεωπολιτική αξία της πα-
τρίδας µας στην Ευρώπη και τη Μεσόγειο. Βάζουµε τη χώρα
στην καρδιά των ενεργειακών εξελίξεων και δηµιουργούµε ένα
πλαίσιο εγγυήσεων ασφάλειας για τα εθνικά µας συµφέροντα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτων Αρσέ-
νης.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είπατε ότι στην ουσία σάς ζητάµε να ηλεκτρο-

δοτείτε την Ελλάδα µόνο µε κεριά. Αυτή ήταν η φράση που τονί-
σατε. Θέλω να είµαστε ξεκάθαροι εδώ. Εµείς σας ζητάµε να
αντιγράψετε ό,τι κάνουν και άλλες χώρες, όπως η Γερµανία, την
οποία και ακούτε πάρα πολύ προσεκτικά και υπάκουα σε τόσα
άλλα πράγµατα. 

Στη Γερµανία, λοιπόν, υπάρχει µια µεγάλη ανάπτυξη των φω-
τοβολταϊκών στα σπίτια και τις στέγες. Στη Γερµανία δεν είναι
πέντε µεγάλες εταιρείες που έχουν πάρει το µονοπώλιο των ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας. Υπάρχουν αποκεντρωµένα συστή-
µατα, υπάρχει το µοίρασµα της «πράσινης» επανάστασης και η
συµµετοχή των νοικοκυριών.

Είµαστε η χώρα του ήλιου κι όµως δεν υπάρχει ένα ουσιώδες
πρόγραµµα που να ενισχύει και να επιτρέπει στις γειτονιές, στα
νοικοκυριά, στις πολυκατοικίες να συµµετέχουν στην πράσινη
ανάπτυξη. Επανάσταση πρέπει να γίνει µε τα φωτοβολταϊκά στη
στέγη.

Σας καλούµε να αναπτύξετε ουσιαστικά τις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας, να φύγουµε ουσιαστικά από τους υδρογονάν-
θρακες για την κλιµατική αλλαγή και αυτό να γίνει µε µοίρασµα
της ωφέλειας προς όλα τα νοικοκυριά. 

Όµως, εσείς ενισχύετε οτιδήποτε δίνει έσοδα στους λίγους και
γι’ αυτό δεν θα προχωρήσετε µε αυτό το σχέδιο, που είναι αυτό
που κάνουν άλλες χώρες µε µεγάλη επιτυχία.

Επίσης, τα αιολικά πάρκα πρέπει να είναι κοντά στις πόλεις,
κοντά όπου υπάρχει ζήτηση ενέργειας, όχι πίσω στο βουνό, όχι
–όπως αρχίζει και γίνεται τελευταία- στη µεγαλύτερη βουνο-
κορφή κάθε βουνού, στο πιο παρθένο σηµείο. Πρέπει να υπάρχει
µία προτεραιοποίηση. 

Υπάρχουν επιπτώσεις. Ακόµα και την όποια περιβαλλοντική
οργάνωση αν ρωτήσετε, θα σας πουν ότι υπάρχουν επιπτώσεις.
Πρέπει η ανάπτυξη αυτή να γίνεται µε όφελος στην ελληνική οι-
κογένεια, άµεσο όφελος, και η ανάπτυξη αυτή να γίνει όπου
υπάρχουν λιγότερες επιπτώσεις, όχι όπως σε όλα τα άλλα πράγ-
µατα που έχουµε κάνει, προκειµένου να ωφελήσουµε µερικές
συγκεκριµένες επιχειρήσεις που κάνουν οτιδήποτε θέλουν, µε
οποιαδήποτε επίπτωση, παντού.

Μετά µας είπατε «δεν είπα εγώ τις περιβαλλοντικές οργανώ-
σεις προδότες». Επειδή εδώ πέρα θα χάσουµε τη λογική µας,
κύριε Υπουργέ, είπατε ή δεν είπατε –και το διαφηµίσατε και µέσω
και των µέσων κοινωνικής σας δικτύωσης- ότι αν ακούγατε τις
περιβαλλοντικές οργανώσεις, θα µαζεύονταν χιλιάδες κόσµου
έξω από τη Βουλή να σας λένε προδότη; Αυτό τι χαρακτηρισµό
δίνει για τις περιβαλλοντικές οργανώσεις; 

Αν θέλετε να έχετε το θάρρος της γνώµης σας και να λέτε τέ-
τοια πράγµατα, ας έχετε το θάρρος και της συγγνώµης σας, γιατί
πρέπει να ζητήσετε συγγνώµη από τις περιβαλλοντικές οργανώ-
σεις και από οποιονδήποτε αντιδρά και σας ενοχλεί και πλέον
τον διαποµπεύετε. 

Επίσης, δεν ακούσαµε καµµία καταδίκη για τα λεγόµενα του
εισηγητή σας, ο οποίος είπε ότι οι κοινοβουλευτικές δυνάµεις
στη Βουλή που είναι εναντίον του αγωγού EastMed εξυπηρετούν
ξένα συµφέροντα. Περιµένουµε µία καταδίκη από εσάς γι’ αυτό
το πράγµα.

Το να σας ρωτήσω αν θα απαγορεύσετε κι εσείς, όπως και οι
άλλες ευρωπαϊκές χώρες, τη χρήση του αερίου στη θέρµανση
για τα νέα κτήρια, µου φαίνεται ότι θα είναι χάσιµο χρόνου.
Όµως, θα έπρεπε να το κάνετε για µία φράση, για µία έννοια, για
ένα πρόβληµα µεγάλο, την κλιµατική αλλαγή, για τον ίδιο λόγο
που δεν θα έπρεπε να έχουµε εξορύξεις. 

Και επειδή ακούστηκαν πάρα πολλά –άκουσα πολύ προσεκτικά
και τον κ. Λοβέρδο- για την ιστορία των εξορύξεων και πόσο υπε-
ρήφανη νιώθει η Κυβέρνηση, ο ΣΥΡΙΖΑ, το Κίνηµα Αλλαγής για
την ιστορία αυτή των εξορύξεων, θέλω να θυµίσω τι έλεγε ο κ.
Μανιάτης στις 21-12-2012: «Τα επόµενα είκοσι µε τριάντα χρόνια
τα δηµόσια έσοδα από τις εξορύξεις θα είναι 150 δισεκατοµµύ-
ρια».

Με αυτά τα εµπόρια ελπίδας φθάσαµε έως εδώ πέρα. Χτίστη-
καν καριέρες πάνω στην εξόρυξη υδρογονανθράκων. Και θα
έπρεπε να είναι σηµείο ντροπής για όλα τα κόµµατα που συµµε-
τέχουν, όχι σηµαία, γιατί είναι σηµαία ευκαιρίας.

Ζήτησα, κύριε Χατζηδάκη, από εσάς να µας πείτε ποια είναι
αυτά τα έσοδα µέχρι στιγµής, από τις εξορύξεις και από τα δι-
καιώµατα ερευνών. Ξέρετε τι µου απαντήσατε; Δεν µου απαντή-
σατε ποτέ. Η υπηρεσία σας αρνήθηκε να απαντήσει σε αυτή την
αίτηση εγγράφων. Τόσο υπερήφανος είστε!

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον

κ. Γεώργιο Τσίπρα από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο EastMed έχει περάσει από

διάφορες φάσεις. Χωρίς αµφιβολία απέκτησε σάρκα και οστά
κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, η οποία κινήθηκε
εξαιρετικά γρήγορα τόσο στη δροµολόγηση αυτού του πολυµε-
ρούς έργου όσο και στους διαγωνισµούς για την αξιοποίηση θα-
λάσσιων οικοπέδων στη δυτική και νότια της Κρήτης θαλάσσια
ζώνη της χώρας. 

Έτσι, σε µία περίοδο που οι γεωπολιτικοί ανταγωνισµοί συµ-
πλέκονται µε ανταγωνισµούς που σχετίζονται µε ενεργειακούς
αγωγούς και οδεύσεις, η Ελλάδα –η εξωτερική και ενεργειακή
της πολιτική- ήταν εξαιρετικά ενεργητική και δραστήρια µέχρι
τον περασµένο Ιούλιο. Όχι µόνο δεν έµειναν πίσω από τις εξελί-
ξεις, αλλά δηµιούργησαν τετελεσµένα και αξιοποίησαν το ενερ-
γειακό ενδιαφέρον και συµφέροντα τρίτων µερών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, των ΗΠΑ, του Ισραήλ και ισχυρών παικτών
στον χώρο της ενέργειας, προς όφελος όχι µόνο της συµµετοχής
της χώρας στην ανάπτυξη ενεργειακών δικτύων στην περιοχή
µας, αλλά και προς όφελος γεωπολιτικών συµφερόντων και
ασφάλειας της χώρας.

Με το ίδιο πνεύµα κινηθήκαµε στη σύναψη της Συµφωνίας των
Πρεσπών µε τη Βόρεια Μακεδονία, που η µεγάλη πλειονότητα
αντιλαµβάνεται σήµερα –ειδικά σήµερα, µετά την κλιµάκωση της
τουρκικής προκλητικότητας σε νέα επίπεδα- ότι ήταν όχι απλώς
µια συµφέρουσα για τη χώρα συµφωνία, αλλά εξαιρετικά επεί-
γουσα. 

Φανταστείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ονοµατολογικό
να ήταν στις σηµερινές συνθήκες, να αποτελεί παράγοντα εχ-
θρότητας ανάµεσα στις δύο χώρες, αλλά κυρίως παράγοντα δι-
είσδυσης τρίτων στις µεταξύ µας σχέσεις. 

Έτσι, είναι απολύτως κατανοητά τα συγχαρητήρια πριν λίγους
µήνες του Υπουργείου Εξωτερικών µε τον κ. Δένδια προς τη γει-
τονική χώρα για την είσοδό της στο ΝΑΤΟ, µε την υπογραφή και
της ελληνικής Κυβέρνησης. Αυτό που δεν είναι κατανοητό είναι
η απουσία έστω µία κουβέντα αυτοκριτικής για τη µικροκοµµα-
τική στάση που κράτησε η Νέα Δηµοκρατία ως αντιπολίτευση
απέναντι στη Συµφωνία των Πρεσπών, αποκλειστικά και µόνο για
εκλογικό όφελος, αυτοκριτικής για τις υποσχέσεις ότι θα επανε-
ξετάσει την ενταξιακή πορεία της Βόρειας Μακεδονίας στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και άλλα πολλά που ξεχάστηκαν την επόµενη
της 7ης Ιουλίου.
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Ευτυχώς, ο EastMed δεν είχε την ίδια τύχη. Είναι βέβαιο ότι
θα την είχε, αν προσέφερε πεδίο µικροκοµµατικής αντιπαράθε-
σης. Ωστόσο, το µέλλον του δεν είναι δεδοµένο. Κυρίως δεν είναι
δεδοµένη η εξασφάλιση γεωπολιτικού οφέλους, εάν δεν συνο-
δεύεται από µία δραστήρια και ενεργητική εξωτερική πολιτική. 

Όπως είπα, ο EastMed πέρασε από διάφορες φάσεις. Σε διά-
κριση από τη σηµερινή κατάσταση και προβλήµατα του εγχειρή-
µατος όταν οι επισπεύδοντες ήταν η Ελλάδα µαζί µε την Ιταλία
–σε µία παλαιότερη περίοδο, ήταν ήδη ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν κυβέρ-
νηση- το ερωτηµατικό δεν ήταν η Ιταλία, αλλά το Ισραήλ. Την πε-
ρίοδο εκείνη η προοπτική αγωγού φυσικού αερίου που θα
συνέδεε το Ισραήλ µε την Τουρκία προηγούταν. Η προοπτική
αυτή δεν έχει ακόµα τελείως εγκαταλειφθεί. 

Ήταν τα προηγούµενα τέσσερα χρόνια που απέκτησε προβά-
δισµα η προοπτική του EastMed, αλλαγή στην οποία έπαιξε όχι
ασήµαντο ρόλο και η δραστήρια πολιτική τόσο του ελληνικού
Υπουργείου Ενέργειας όσο κυρίως του Υπουργείου Εξωτερικών,
µέχρι τουλάχιστον την πρώτη συνάντηση των Υπουργών Ενέρ-
γειας των τεσσάρων χωρών στην Ιερουσαλήµ.

Σήµερα η προοπτική του EastMed σχετίζεται µε τρεις νέες σει-
ρές προβληµάτων. Το ένα είναι η οικονοµική βιωσιµότητα, προ-
φανώς. Έχοντας ξεπεράσει αυτό που ήταν σε πρώτη φάση το
κύριο πρόβληµα, το τεχνικό, η εφικτότητα από τεχνική άποψη, η
οικονοµική βιωσιµότητα εξαρτάται από τη βούληση της Ευρω-
παϊκής Ένωσης να ενισχύσει και οικονοµικά το εγχείρηµα. Αν η
κατάρρευση των διεθνών τιµών των υδρογονανθράκων –που κα-
νείς δεν µπορεί να πει πόσο πρόσκαιρη θα είναι και µέχρι πού θα
ξαναγυρίσει- απειλεί τους σχιστολιθικούς υδρογονάνθρακες σε
ολόκληρες τις Ηνωµένες Πολιτείες, πόσω µάλλον απειλεί µεγα-
λεπήβολα εγχειρήµατα όπως ο EastMed.

Η δεύτερη σειρά προβληµάτων σχετίζεται µε την αλλαγή στά-
σης των κυβερνήσεων των ιταλικών µετά τις τελευταίες εκλογές.
Δεν το ανοίγω αυτό.

Η τρίτη και πιο σηµαντική είναι οι εξελίξεις σε σχέση µε την κι-
νητικότητα της Τουρκίας στην ευρύτερη περιοχή. 

Ο EastMed από γεωπολιτική άποψη είναι ένα εργαλείο και γι’
αυτό το στηρίξαµε και το προωθήσαµε πολύ γρήγορα. Δεν εξα-
σφαλίζει την Ελλάδα στη διασφάλιση δικαιωµάτων της χώρας.
Αυξάνει τα πλεονεκτήµατα της χώρας στη διασφάλισή τους,
αλλά δεν τα εξασφαλίζει. Η πολιτική προπαρασκευή, ακόµη και
κατασκευή του EastMed, δεν σηµαίνει αυτόµατα τον καθορισµό
θαλάσσιων ζωνών. Σε αυτό δεν πρέπει να υπάρχουν αυταπάτες. 

Το ενδεχόµενο να συνδυαστεί ο EastMed µε πιέσεις ή υποχω-
ρήσεις στα κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας, είναι ένα υπαρκτό
ενδεχόµενο και ο µόνος τρόπος να αποτραπεί µία τέτοια προ-
οπτική είναι µια εξωτερική πολιτική ενεργητική, δραστήρια, πο-
λυδιάστατη, όπως η δική µας. 

Οι αυταπάτες και η ελαφρότητα µιας πρώτης περιόδου από
την Κυβέρνηση Μητσοτάκη για τις ελληνοτουρκικές σχέσεις δια-
λύθηκαν απότοµα –ελπίζω να διαλύθηκαν- µετά το Σύµφωνο
Τουρκίας - Λιβύης. Τα όσα ακολούθησαν από ελληνικής πλευ-
ράς, σαφώς υποδεέστερα των αυξηµένων αναγκών µιας ενεργη-
τικής εξωτερικής πολιτικής, χωρίς όµως σοβαρά αποτελέσµατα
µέχρι τώρα, µόνο εφησυχασµό δεν επιτρέπουν και κυρίως δεν
επιβεβαιώνουν το αφήγηµα της Κυβέρνησης για αποµόνωση της
Τουρκίας. Επιθυµία είναι, βούληση είναι, πραγµατικότητα δεν
είναι.

Έρχοµαι στο θέµα της ΔΕΠΑ. Πριν από αυτό να επισηµάνω –
γιατί έχει αρχίσει να γίνεται κουραστικό, είναι αξιοσηµείωτο, νο-
µίζω- ότι υπάρχει κόµµα στο ελληνικό Κοινοβούλιο που σε όλα
τα ενεργειακά ζητήµατα αλλά και σε ορισµένα εθνικά, κατά σύµ-
πτωση υπάρχει µία πολύ κοντινή γειτνίαση µε επιθυµίες µεγάλης
δύναµης, της Ρωσίας εννοώ, το οποίο είναι πρόβληµα, αλλά θα
συνεχίσω. 

Ο κ. Χατζηδάκης, µε ένα από τα πρώτα νοµοσχέδια του Υπουρ-
γείου που επέδειξε µεγάλη σπουδή να διασπάσει τη ΔΕΠΑ σε
τρεις εταιρείες, ΔΕΠΑ Εµπορίας, Υποδοµών και Διεθνών Έργων,
µε δηλώσεις, αλλά και προπαρασκευαστικό άρθρο στο προηγού-
µενο νοµοσχέδιο, δεν κρύβει την πρόθεση της Κυβέρνησης να
ιδιωτικοποιήσει τη ΔΕΠΑ Υποδοµών, τον ΔΕΔΔΗΕ και τον
ΑΔΜΗΕ. Τον ΔΕΣΦΑ δεν τον πρόλαβε, γιατί τον πρόλαβε η

τρόικα, ωστόσο ο ΣΥΡΙΖΑ κατάφερε να κρατήσει, όπως είδαµε,
υπό δηµόσιο έλεγχο όλα τα άλλα.

Μια µικρή παρένθεση: Δεν νοµίζω ότι βοηθάει την κουβέντα -
καταντάει κουραστικό- να αναφέρεστε συνεχώς, κύριε Χατζη-
δάκη, στο θέµα του ΔΕΣΦΑ. Ξέρετε ότι είχαµε κληρονοµήσει την
υποχρέωση να τον ιδιωτικοποιήσουµε. Δεν καταφέραµε να το
αποτρέψουµε και είναι γνωστή από τότε η πολιτική µας βούληση
ότι δεν θέλαµε να προχωρήσουµε, αλλά δεν µπορούσαµε να κά-
νουµε κάτι άλλο. Το ότι το θέλαµε αποδεικνύεται από το γεγονός
ότι κρατήσαµε όλα τα άλλα. Και εν πάση περιπτώσει, δεν νοµίζω
ότι αξίζει πολύ σαν επιχείρηµα να λέτε ότι επειδή ιδιωτικοποι-
ήσαµε τον ΔΕΣΦΑ, έχετε το δικαίωµα ή είναι σωστό να ιδιωτικο-
ποιήσετε όλα τα άλλα. Δεν στέκει.

Να ξαναθυµίσω αυτό που έχω πει από αυτήν εδώ την Αίθουσα.
Η παλιά ΔΕΠΑ, µε συµµετοχή της ΕΝΙ και της «SHELl», δεν επέ-
δειξε καµµία µεγάλη ζέση για ανάπτυξη δικτύων και η χώρα
έµεινε χωρίς τις δύο µεγάλες πόλεις µε επαρκή δίκτυα αερίου.
Επειδή αναφερθήκατε στη δικιά µας διακυβέρνηση και όλοι µας
έχουµε ένα παρελθόν, στη διακυβέρνηση Καραµανλή και επί Σα-
µαρά δεν υπήρξε ποτέ καµµία σοβαρή ανάπτυξη δικτύων. Ο
ΑΔΜΗΕ, παρ’ όλο που ήταν µε 51% κρατική συµµετοχή, ήταν αρ-
κετά δραστήριος στα τεσσεράµισι χρόνια της δικιάς µας διακυ-
βέρνησης στην ανάπτυξη δικτύου µεταφοράς ηλεκτρικής
ενέργειας. 

Τη ΔΕΠΑ των Διεθνών Έργων την έχετε κρατήσει υπό κρατικό
έλεγχο και θα αναπτύξετε τον EastMed. Ο κ. Χατζηδάκης στις
τοποθετήσεις του είπε ότι τελικά θα απορροφήσει το δηµόσιο
και το µερίδιο των ΕΛΠΕ σε αυτήν, άρα θα έχουµε µια εταιρεία
100% δηµόσια, η οποία θα διαχειριστεί την ανάπτυξη του
EastMed και το σύνολο των διεθνών έργων της παλαιάς ΔΕΠΑ. 

Δεύτερη παρένθεση: Δεν κατάλαβε. Με τις αλχηµείες και τους
υπολογισµούς πώς προκύπτει ότι εµείς θα ιδιωτικοποιούσαµε
αυτό, επειδή θα ήταν τα ΕΛΠΕ µέσα, τα οποία δεν ιδιωτικοποι-
ήθηκαν, εννοώ ότι δεν απώλεσε το δηµόσιο το 35%, ειλικρινά
είναι ακατανόητο. Δεν µπορώ να τον παρακολουθήσω. 

Αλλά το ερώτηµα είναι το εξής: Ιδιωτικοποιείτε όλα τα άλλα
και παραµένει η ΔΕΠΑ Διεθνών στο δηµόσιο. Είναι πολύ καλό
που παραµένει στο δηµόσιο. Ποια είναι η λογική πίσω από αυτό
δεν µας είπατε. Δηλαδή, τα ίδια επιχειρήµατα που ισχύουν για
τις υπόλοιπες εταιρείες, γιατί δεν ισχύουν για τη ΔΕΠΑ Διεθνών;
Μήπως το θέµα της ανταγωνιστικότητας των αγορών πάει αλά
καρτ; Δηλαδή, όπου υπάρχουν κέρδη και µάλιστα µονοπωλιακά
κέρδη ή ρυθµισµένα κέρδη, τα µεταβιβάζουµε στον ιδιωτικό
τοµέα. Όπου αυτός που θα τα αναλάβει πρέπει να στηρίξει οικο-
νοµικά, το αναλαµβάνει το κράτος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας, ο Θανάσης Παφίλης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θέλω να θέσω εκ µέρους του ΚΚΕ
ορισµένα ζητήµατα που αφορούν την Κυβέρνηση, που είναι
άµεσα και επείγοντα.

Το πρώτο αφορά το θέµα των παραλιών και των πλαζ. Η κατά-
σταση είναι απαράδεκτη και το γνωρίζετε και θα επιδεινωθεί
λόγω του µικρού καύσωνα που έρχεται το Σαββατοκύριακο. Φυ-
σικά η Κυβέρνηση πήρε την απόφαση να ανοίξει τις ιδιωτικές
πλαζ. Αυτό είναι το µισό. Εµείς τι ζητήσαµε, πριν να πάρει την
απόφαση η Κυβέρνηση; Να ανοίξουν χωρίς εισιτήρια. Ο κόσµος
είναι επιβαρυµένος. Φαντάζοµαι -και έτσι είναι- ότι τα λαϊκά
στρώµατα πάνε σε αυτές τις πλαζ, γιατί αυτοί που έχουν το
χρήµα έχουν ιδιωτικές µπροστά στα σπίτια τους. Εποµένως,
αυτό που πρέπει να κάνει άµεσα η Κυβέρνηση -και το ξαναλέµε
και το ξαναβάζουµε- είναι να ανοίξουν χωρίς εισιτήρια, αλλά βέ-
βαια δεν περιµένουµε και πολλά.

Δεύτερον, η εργοδοσία και η Κυβέρνηση σε σχέση µε τις επι-
χειρήσεις έχουν ξεσαλώσει εν ονόµατι του κορωνοϊού. Πέρα από
τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου και τα αντεργατικά µέτρα
που παίρνουν, έχουν πάρει αέρα και οι επιχειρηµατίες και έχουν
κυριολεκτικά ξεσαλώσει µαζί µε την Κυβέρνηση. 

Πρώτον, «ΛΑΡΚΟ». Κύριε Χατζηδάκη, αναλαµβάνετε τεράστιες
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ευθύνες. Δεν µπορεί να εκβιάζετε τον κόσµο, «ή ιδιωτικοποίηση
ή κλείνει η «ΛΑΡΚΟ».» Ξέρετε και όλοι ξέρουν τι σηµαίνει
«ΛΑΡΚΟ». Δεν θέλω να τα επαναλάβω. Τα είπα όταν φέρατε την
τροπολογία. Αυτήν τη στιγµή λέτε: «Έχω 35 εκατοµµύρια ευρώ,
δεν δίνω παραπάνω, κόψτε τον λαιµό σας». Την ίδια στιγµή η δι-
οίκηση, που έχει παραγγελίες, που ζητάνε οι πελάτες εµπό-
ρευµα, µειώνει την παραγωγή και εκβιάζετε τους εργαζόµενους
που κινητοποιούνται σε αυτήν τη βάση και παίρνονται και άλλα
µέτρα. Σταµατήστε τώρα. Αυτή είναι η θέση µας.

Θα σας προειδοποιήσω και για κάτι ακόµα, όχι προσωπικά,
αλλά την Κυβέρνηση. Η «ΛΑΡΚΟ» δεν είναι ό,τι να ‘ναι και εννοώ
από άποψη κινήµατος. Έχει µια πολύ µεγάλη ιστορία. Μην νοµί-
ζετε ότι µε διάφορες κινήσεις θα υποτάξετε τον κόσµο. Και δεν
µιλάµε για τους εργάτες της «ΛΑΡΚΟ». Οι εργάτες της «ΛΑΡΚΟ»
είναι τόσο ψηµένοι και σε τέτοιες συνθήκες που ξέρουν τι θα κά-
νουν. Μιλάµε για όλη την περιοχή που αφορά και τη Φθιώτιδα και
την Εύβοια. Τα λέω αυτά, γιατί ο κ. Σταϊκούρας, που είναι Φθιω-
τός, είναι ο υπεύθυνος βασικά. Σταµατήστε και βάλτε µπροστά
την εταιρεία. Σταµατήστε να εκβιάζετε τους εργαζόµενους. Τους
µειώσατε 30% τους µισθούς και εν µέσω κρίσης τέτοιας; Καλά,
δεν ντρέπεστε; Ποιους; Σας ξαναλέω, πηγαίνετε να κάτσετε µια
µέρα µέσα στο εργοστάσιο και µετά ελάτε να µας πείτε, να δω
αν θα µπορείτε να µιλήσετε. Και έρχεστε τώρα και τους µειώνετε
30%; Τι απανθρωπιά είναι αυτή; Αδίστακτοι!

Τρίτον, «ΤΕΡΝΑ», πρώην Σκαλιστήρι. Διακόσιες ογδόντα απο-
λύσεις ουσιαστικά. Εκβιασµός! Πάµφτωχη και η «ΤΕΡΝΑ». Είναι
στην Οµόνοια µε ακορντεόν και ζητάει λεφτά. Έγιναν ουσιαστικά,
κάτω από τον εκβιασµό, οικειοθελείς απολύσεις. Πετάει διακό-
σιες ογδόντα οικογένειες στον δρόµο. Τι θα γίνει; Είναι µια ολό-
κληρη περιοχή και δεν είναι λίγοι αυτοί.

Τέταρτον, η «SCHNEIDER-ELECTRIC» κλείνει µέχρι τις 31
Οκτώβρη. Και τι λέει τώρα; Έστειλε τελεσίγραφο: «Πείτε µας
µέχρι τις 8 Ιουνίου µε ποιον τρόπο θα απολυθείτε». Ποια; Η εται-
ρεία που θησαύρισε! Πενήντα χρόνια έχει βγάλει τα µαλλιοκέ-
φαλά της από παραγγελίες της ΔΕΗ κυρίως και τώρα στον
δρόµο!

Και τώρα ο µύθος σας, πολλών, ότι οι εργάτες κλείνουν τις επι-
χειρήσεις! Δεν τις κλείνουν. Οι καπιταλιστές τις κλείνουν. Είναι
στυγνοί. Δεν έχουν κανένα πρόβληµα. Τις κλείνουν όχι γιατί δεν
έχουν κέρδος, προσέξτε, αλλά δεν έχουν τα αναµενόµενα κέρδη.
Δηλαδή, δεν µπορούν να πάρουν τρεις θαλαµηγούς, µπορούν να
πάρουν δύο. Αυτή είναι η πραγµατικότητα για να την πούµε µε
λαϊκές κουβέντες.

Πέµπτον, ΕΑΒ. Καλά, τώρα βρήκατε, µέσα στην κρίση, να κάνει
υπόδειξη το Υπουργείο Οικονοµικών στη διοίκηση της εταιρείας
-θα τα πούµε αύριο, έχω περιοδεία εκεί- για να αφαιρέσει από
τον προϋπολογισµό του 2020 το σύνολο των µη µισθολογικών
παροχών πλην του γάλακτος; Αυτά είναι 3.070.000 ευρώ. Τώρα
βρήκατε να το κάνετε, µέσα σε αυτήν την κρίση, που έχει γονα-
τίσει όλος ο κόσµος; 

Τι είναι αυτός ο νόµος, για να καταλαβαίνει και ο κόσµος; Είναι
υπό κηδεµονία οι συλλογικές διαπραγµατεύσεις µεταξύ Γενικής
Κυβέρνησης και σωµατείων που υπάγονται εκεί. Ουσιαστικά είναι
απαγόρευση συλλογικών διαπραγµατεύσεων. Σεις, που είσαστε
υπέρ των ελεύθερων διαπραγµατεύσεων! Συµβαίνει ακριβώς το
ίδιο και εκεί. Λέτε για την ΕΑΒ, βγάζετε ύµνους. Θα την κάνετε
υπεργολάβο της «LOCKHEED» και εξαρτηµένη. Αλλά ούτε αυτά
εκµεταλλεύεστε. 

Και τι γίνεται; Φεύγει προσωπικό υψηλής ειδίκευσης, παίρνει
8.000 και 10.000 ευρώ αλλού. Φεύγουν! Τι να κάνουν µε οκτώ κα-
τοστάρικα και µε µειώσεις που γίνονται τώρα; Φεύγουν από εκεί
και εκτός αυτών διώχνει και δουλειά η ΕΑΒ. Διώχνει δουλειά η
ΕΑΒ και δεν µπορούµε να εκτιµήσουµε ακριβώς γιατί. Το πιο πι-
θανό είναι για να την έχει στο χέρι η «LOCKHEED». Πάρτε τα
πίσω. Επιτέλους! Τόσος κόσµος είναι. Τρεις χιλιάδες δούλευαν
στην ΕΑΒ. Την ξεφτιλίσατε τελείως, ενώ έχει τεράστιες δυνατό-
τητες και το γνωρίζουν όλοι και θα µπορούσε να προσφέρει
πάρα πολλά και σε άλλους τοµείς.

Τώρα για το νοµοσχέδιο, εδώ ακούσαµε ύµνους. Υπήρχε εδώ
η χορωδία, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ και «as
usual» που λέµε σε γνήσια ελληνικά, ως συνήθως, µε διάφορα

κόλπα η Ελληνική Λύση, όλοι, συνταγµένοι «Ζήτω ο EastMed»,
«Ζήτω η Ελλάδα» κ.λπ., επιχειρήµατα. Λέτε ότι είναι υψίστης ση-
µασίας. Θα σας πω στο τέλος τι είναι.

Γίνεται διαγωνισµός, πασαρέλα για το ποιος χειρίστηκε καλύ-
τερα όλα αυτά τα χρόνια. Σηµειώστε ότι όλοι µαζί εδώ έλεγαν
ότι ο αγωγός EastMed είναι όφελος για την Ελλάδα, ότι θα φέρει
γεωστρατηγική αναβάθµιση της Ελλάδας, ότι θα συµβάλει στην
ενεργειακή ασφάλεια της Ευρώπης. Παρεµπιπτόντως, λιγότερο
από 2% θα έχει, δηλαδή, δεν θα έχει, αλλά θεωρείται ότι θα έχει.
Για την πολυδιάστατη εξωτερική πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ θα πω
µετά.

Αλήθεια έτσι είναι; Δεν κατεβαίνουµε λίγο στη γη και στην
πραγµατικότητα; Τι συµβαίνει στην περιοχή. Μιλάτε για αστά-
θεια. Μα, καλά µας δουλεύετε; Τι αστάθεια έχει η περιοχή; Έχει
ιµπεριαλιστικούς πολέµους που έχουν εξαπολυθεί εδώ και πάρα
πολλά χρόνια. Να ξεκινήσουµε από το Αφγανιστάν, που είναι πιο
µακριά, και το Ιράκ; Πετρέλαιο! Λιβύη; Πετρέλαιο! Συρία; Πετρέ-
λαιο! Πόλεµο έχουµε! Ποιος κάνει τον πόλεµο; Οι λαοί; Όχι!
Ποιος επεµβαίνει; Επεµβαίνουν οι σύµµαχοί σας όλοι, αυτοί
στους οποίους ορκίζεστε. 

Δεν έχουµε αστάθεια, έχουµε όξυνση των ανταγωνισµών στην
περιοχή. Γιατί δεν το λέτε; Υπάρχουν ανταγωνισµοί σκληροί µε
απρόβλεπτες συνέπειες και µε εσωτερικές αντιθέσεις. Από τη
µια µεριά, ΗΠΑ, ΝΑΤΟ και Ευρωπαϊκή Ένωση και από την άλλη,
Ρωσία που αφορά στρατιωτική παρουσία και ενεργειακά και Κίνα
που αφορά στον δρόµο του µεταξιού και που περνάει από τα
Βαλκάνια. 

Είναι αλήθεια ή όχι αυτά που λέµε εµείς; Είναι έτσι η κατά-
σταση στην περιοχή; Γιατί γίνεται, λοιπόν, αυτός ο ανταγωνι-
σµός; Για να ζήσουν οι λαοί όµορφα κι ευτυχισµένα; Μην µας
πείτε ότι γίνεται γι’ αυτό! Γίνεται για την ενέργεια, τον έλεγχο
των ενεργειακών δρόµων και για γεωστρατηγικά ζητήµατα γενι-
κότερα, γι’ αυτά συγκρούονται. Και συγκρούονται µεγάλες δυ-
νάµεις, συγκρούονται µεγάλες εταιρείες για το ποιος θα βγάλει
περισσότερα. 

Αλήθεια, τι κερδίζουν οι λαοί της περιοχής; Αίµα, άπειρο αίµα
παντού: Ιράκ, Συρία, Λιβύη. Παντού! Εκατοντάδες χιλιάδες σκο-
τωµοί. Για ποιον λόγο γίνονται όλα αυτά; Τι κερδίζει η Ελλάδα;
Και τι εννοώ; Βέβαια, η Ελλάδα έχει δυο Ελλάδες και θα τα πούµε
µετά. Όµως, τι κερδίζει η Ελλάδα απ’ αυτή όλη την κατάσταση
που υπάρχει; Κερδίζει πρόσφυγες και δεν κερδίζει τίποτα ο ελ-
ληνικός λαός. 

Λέτε διάφορα και εµείς ρωτάµε τα εξής: Είναι αµέτοχη η Ελ-
λάδα σ’ όλη αυτή την κατάσταση; Είναι όπως λέτε η ειρηνική
χώρα στην περιοχή; Αλήθεια; Αφού είναι ειρηνική χώρα τι δου-
λειά έχει στη Λιβύη; Τι δουλειά έχει να διώχνει την πρεσβεία της
Συρίας; Τι δουλειά έχει να στέλνει στρατό -έστω ένα µικρό
τµήµα- στο Ιράκ και το Αφγανιστάν; Πώς είναι ειρηνική χώρα;
Πείτε µας ένα σχέδιο που υπάρχει απ’ όλες τις ιµπεριαλιστικές
δυνάµεις στο οποίο δεν συµµετείχε η Ελλάδα όταν της ζητήθηκε.
Παντού! Και ο λαός πληρώνει τις συνέπειες. Και οι συνέπειες
είναι σε χρήµα. Έχουµε κάνει πολλές φορές ερωτήσεις για το
πόσο κοστίζει η συµµετοχή της Ελλάδας στα σχέδια των µεγά-
λων ιµπεριαλιστών και δεν µας απαντάτε. Κοστίζει σε χρήµα που
πληρώνει ο ελληνικός λαός 4 δισεκατοµµύρια για το ΝΑΤΟ. Κο-
στίζει βέβαια και το προσφυγικό. Τα συζητήσαµε άλλη φορά και
δεν θέλω να τα αναλύσω.

Κερδίζει η Ελλάδα -ο ελληνικός λαός εννοώ- απ’ όλα αυτά στο
θέµα της ενέργειας; Πιο ακριβά είναι όλα. Και µε την πράσινη εκ-
δοχή, κύριε Αρσένη και µε την άλλη εκδοχή. Ο ελληνικός λαός
πληρώνει παραπάνω ρεύµα. Και αυτοί που θησαυρίζουν είναι οι
όµιλοι. Λέτε ότι αναβαθµίζεται γεωστρατηγικά η Ελλάδα. Όµως,
ποια είναι η πραγµατικότητα; Οι τελευταίες κυβερνήσεις, ΣΥΡΙΖΑ
και Νέας Δηµοκρατίας, µε τη στήριξη του ΚΙΝΑΛ προχώρησαν
στην πλήρη ένταξη της χώρας στα αµερικανονατοϊκά σχέδια. Ναι
ή όχι; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτή) 

Δώστε µου δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
Πέρα από την αµερικανική συµφωνία παραχώρησαν νέες βά-

σεις -το έφτιαξε ο ΣΥΡΙΖΑ και χωρίς να τα έχει περάσει από τη
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Βουλή- µετά το 1965-1966, δεν ξέρω από πότε. Πάντως, από το
1974 και µετά καµµία κυβέρνηση δεν τόλµησε να δώσει νέες βά-
σεις, πέρα από τη Σούδα που αναβαθµιζόταν κάθε φορά µε όλες
τις κυβερνήσεις. Τι δώσατε; Και µιλάτε για γεωστρατηγική ανα-
βάθµιση; Δώσατε τις στρατιωτικές και τις πολιτικές εγκαταστά-
σεις να τις χρησιµοποιούν οι Αµερικάνοι όπως θέλουν. Αυτό δεν
λέει η συµφωνία; Πού είναι αυτό; Πού έχει συµβεί; Σε ποια χώρα
που δεν είναι υπό κατοχή; Γίνεται, αλλά γίνεται πιο κοµψά. Εδώ
εσείς ξεπεράσατε κάθε όριο. 

Μάλιστα τώρα τι κάνετε; Τα διάβασε ο Νίκος Καραθανασόπου-
λος. Είναι το σχέδιο «EastMed Act». Νόµος ο αµερικανονατοϊκός
που ακριβώς -και επί λέξει- διατάζει και υλοποιείτε. Φτάνει µέχρι
του σηµείου –είναι εκπληκτικό!- που να λέει ότι θα εκπαιδεύ-
σουµε ηγέτες. Αυτά τα έλεγε και πριν η έκθεση του Στέιτ Ντιπάρ-
τµεντ και τα διαβάσαµε κι εδώ. Θα εκπαιδεύσουµε ηγέτες, θα
τους µορφώσουµε για να υπηρετούν τα αµερικανικά συµφέ-
ροντα. Τολµάτε -ευτυχώς ελάχιστοι- να πείτε ότι όποιος αντιτί-
θεται σ’ αυτά τα σχέδια υπηρετεί ξένα συµφέροντα. Μα, έλεος!
His master’s voice! Είναι τόσο εξόφθαλµα αυτά! Όµως, ξέρετε,
τα πράγµατα αλλάζουν κάποτε και πληρώνονται πολύ ακριβά. 

Γιατί το κάνει τώρα η κυβέρνηση; Επειδή είναι υποτελής; Έτσι
λέει η Ελληνική Λύση που τώρα έχει βγει στα κεραµίδια για την
Ελλάδα. Υποτελής είναι; Όχι, βέβαια, άλλωστε το ψηφίζετε κιό-
λας, αφήστε τα κόλπα διότι εδώ δεν είναι διαφήµιση, είναι πολι-
τική. 

Λέω, λοιπόν, γιατί το κάνει; Επειδή είναι υποτελής; Όχι, γιατί
υπηρετεί τα συµφέροντα του ελληνικού κεφαλαίου –αυτή είναι η
ιστορία!- και των µεγάλων οµίλων που θέλουν να πάρουν ένα,
µικρό µεν, αλλά σοβαρό, κοµµάτι από την ενέργεια, τη µεταφορά
και όλα τα υπόλοιπα. Είναι επιλογή αυτή, δεν είναι υποτέλεια γε-
νικά και αφηρηµένα. 

Η Ελλάδα είναι ιµπεριαλιστική χώρα. Τι είναι όταν συµµετέχει
σε όλες τις πολεµικές επιχειρήσεις και όταν έχει τεράστιες εξα-
γωγές κεφαλαίων; Είναι µικρή, βεβαίως, αλλά είναι στην αλυσίδα.
Είναι στην αλυσίδα και είναι ο πιο αδύναµος κρίκος; Μπορεί να
είναι. Μπορεί και να γίνει και για κάτι άλλο, κύριε Καιρίδη, που
µε κοιτάτε. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ το απογείωσε. Αυτά δεν θα τολµούσε να τα κάνει η
Νέα Δηµοκρατία τόσο εύκολα. Έλεγε ότι το ΝΑΤΟ είναι καλό, ότι
ναι µεν, είναι σύµµαχός µας, µας προστατεύει και όλα τα υπό-
λοιπα. Εδώ βγήκαν και είπαν ότι το ΝΑΤΟ είναι καλό, έχει αλλά-
ξει, ο Κλίντον είναι διαβολικά καλός. Απογείωσε τις αµερικανικές
σχέσεις και τις χαρακτηρίζει και πολυδιάστατες. Τι πολυδιάστα-
τες; Μας δουλεύετε; Σας κούνησαν λίγο το χέρι οι Αµερικάνοι
και εκεί που ετοιµαζόσασταν να δώσετε τα ναυπηγεία στους Κι-
νέζους πήγατε και τα δώσατε στους Αµερικάνους κατευθείαν.
Ποια πολυδιάστατη; Πείτε την αλήθεια τουλάχιστον και πάρτε
την ευθύνη! 

Μας προφυλάσσει από την Τουρκία, λέει. Νοµίζω ότι, ανεξάρ-
τητα αν διαφωνούµε, πρέπει να έχετε και έχετε µυαλό. Μας προ-
φυλάσσει ή χειροτερεύει την κατάσταση ο EastMed; Εµείς λέµε
ότι την χειροτερεύει. Είναι τόσο εξόφθαλµα µερικά πράγµατα για
τους συµµάχους σας, κυρίες και κύριοι του ευρωτόξου και του
καπιταλιστικού δρόµου ανάπτυξης. Οι Αµερικάνοι παίζουν και µε
τους Τούρκους και µε µας µε στόχο να κρατήσουν την Τουρκία.
Οι Γάλλοι την ίδια στιγµή που µας λένε «ζήτω, είµαστε µε την Ελ-
λάδα» την ίδια στιγµή η εταιρεία τους διαπραγµατεύεται και µε
τους Τούρκους για τα πετρέλαια στην περιοχή. Στην Ιταλία βλέ-
πετε τι γίνεται. Να σας πω, δεν έχουν κανένα πρόβληµα, συνδια-
χείριση θέλουν. Αυτοί θέλουν να πάρουν ό,τι θέλουν να πάρουν
από την περιοχή και να εξοικονοµήσουν κέρδη.

Τέλος, ήθελα να ξεκινήσω απ’ αυτό. Γιατί µιλάµε αλήθεια; Για
έναν αγωγό φάντασµα. Έχει την πολιτική αξία του το πως έγινε.
Είναι αγωγός φάντασµα που δεν πρόκειται να γίνει. Κορυφαία
στελέχη κοµµάτων καταλαβαίνουν ότι δεν πρόκειται να γίνει.
Γιατί; Είπε ο Νίκος Καραθανασόπουλος αναλυτικά γιατί δεν πρό-
κειται να γίνει. 

Δεν πρόκειται να γίνει πρώτον -να ξεκινήσω λίγο ανάποδα-
γιατί όλες οι χώρες έχουν διαφορετικούς σχεδιασµούς µε το
υγροποιηµένο αέριο κ.λπ. και δεν πρόκειται να µπουν. Καµαρώ-
νατε οι συριζαίοι για το Ισραήλ και πρώτοι φοράγατε και τα µαν-

τήλια. Ο Παπαδηµούλης µε µαντήλι και διάφοροι άλλοι -τυχαία
είπα το όνοµα, έτσι µου ήρθε αυτή τη στιγµή- και λέγανε ότι είναι
φίλοι των Παλαιστινίων. Και σήµερα προχωράει και σε άλλο εποι-
κισµό και καταλαµβάνει και άλλα εδάφη. 

Κι αυτά που κατήγγειλε κάποιος από τη Νέα Δηµοκρατία, νο-
µίζω ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, ισχύουν. Τι νοµίζετε; Ότι
οι Ισραηλινοί θα κοιτάξουν την Ελλάδα για λόγους αγάπης; Όχι!
Αν τους βολεύει θα πάνε µε την Τουρκία. Τι θα κάνουν δηλαδή;
Τα ίδια κάνουν και όλοι οι υπόλοιποι. Ένα θέµα, λοιπόν, είναι
αυτό, ότι οι γεωστρατηγικές ισορροπίες και οι συµµαχίες σε πε-
ριόδους κρίσης -διδάσκει όλη η ιστορία, κύριε Καιρίδη-, αλλά-
ζουν ώρα την ώρα ανάλογα µε τα συµφέροντα των
εµπλεκοµένων µερών. Αυτό έχει διδάξει η ιστορία της ανθρωπό-
τητας. Αν τώρα ο ιµπεριαλισµός έγινε κάτι διαφορετικό και κάνει
συµφωνίες και εταιρείες φιλανθρωπικές κ.λπ., αυτό είναι από τα
Άγραφα, που βάζετε και ανεµογεννήτριες σε ένα φυσικό τοπίο
φοβερού κάλλους. Ένα είναι αυτό, ο σχεδιασµός.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ούτε ανεµογεννήτριες; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όχι, βέβαια, να πάνε να τις βάλουν

αλλού. Πώς θα γίνει; Γιατί να τις βάλουν στα Άγραφα; Και σε
εσάς τους περιβαλλοντολόγους εδώ, που µου κόπτεστε για το
περιβάλλον, να πω ότι ακόµα δεν έχουν υπολογιστεί, κύριε Λο-
βέρδο, οι συνέπειες που θα έχουν στο µικροκλίµα της περιοχής
και στη µετανάστευση πουλιών και σε µια σειρά άλλα πράγµατα,
σε αυτές τις περιοχές ούτε έχουν γίνει τέτοιες περιβαλλοντικές
µελέτες, εκτός από τις πληρωµένες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να ολοκληρώ-
νουµε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τέλειωσα.
Δεύτερο σηµαντικό, χωρίς ΑΟΖ. Όταν δεν έχεις ανακηρύξει

ΑΟΖ στην περιοχή τι σηµαίνει ότι φτιάχνεις έναν αγωγό; Κάτι,
που λέµε ότι δεν πρόκειται να γίνει, αλλά ανεξάρτητα από αυτό.
Η Τουρκία θα σου πει «εγώ έχω οριοθετήσει και είµαι δίπλα σου»
ή θα σε κόψει στη µέση, θα οξύνει ακόµα τις αντιπαραθέσεις,
εκτός από τα τεχνικά ζητήµατα που είναι πολύ µεγάλα και την
χρηµατοδότηση. Όµως αυτός ο αγωγός «φάντασµα», όπως κά-
νουν τα φαντάσµατα, φοβίζει τον κόσµο. Λέµε να εξετάσει καλύ-
τερα για ποια συµφέροντα γίνεται.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Μαριλένα Σούκουλη - Βιλιάλη από τη Νέα Δηµοκρατία.
Θα ακολουθήσουν άλλοι δύο οµιλητές, ολοκληρώνοντας έτσι

τον κατάλογο των οµιλητών.
ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ και εγώ να µην ανα-

φέρω ότι καλούµαστε σήµερα να κυρώσουµε στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο µια διακρατική συµφωνία εξαιρετικής εθνικής
σηµασίας. Διότι η συµφωνία µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας,
του κράτους του Ισραήλ, της Κυπριακής Δηµοκρατίας και της
Ιταλικής Δηµοκρατίας για την κατασκευή ενός συστήµατος αγω-
γού για τη µεταφορά φυσικού αερίου από την Ανατολική Μεσό-
γειο στις ευρωπαϊκές αγορές άπτεται της ενίσχυσης ενός
ισχυρού πλέγµατος ενεργειακής ασφάλειας και αυτονοµίας τόσο
για την χώρα µας όσο και για την Ευρωπαϊκή Ένωση. Πρόκειται
για µια στρατηγική επιλογή, που ενισχύει ξεκάθαρα τον γεωπο-
λιτικό ρόλο της χώρας και κατ’ επέκταση εξυπηρετεί τα εθνικά
µας συµφέροντα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως γνωρίζουµε και πιστεύω
συµφωνούµε όλοι σε αυτό, αυτή η συµφωνία δεν λαµβάνει χώρα
ούτε σε µια ουδέτερη χρονική περίοδο ούτε φυσικά σε µια πε-
ριοχή χαµηλών γεωπολιτικών εντάσεων. Είµαστε καθηµερινά
µάρτυρες της γεωπολιτικής όξυνσης που προκαλεί η τουρκική
αναθεωρητική στρατηγική µε µια σειρά παραβατικών ενεργειών
και είναι σαφές ότι η επεκτατική πολιτική της Τουρκίας έχει λάβει
ακόµα πιο επιθετικά χαρακτηριστικά και απαιτούνται ενέργειες
εκ µέρους µας, πάντα φυσικά σύµφωνα µε το Διεθνές Δίκαιο,
που θα διασφαλίζουν τόσο τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα όσο
και τη σταθερότητα στην ευρύτερη περιοχή της Νοτιοανατολικής
Μεσογείου.

Η Ελλάδα αποτέλεσε, αποτελεί και θα αποτελεί πυλώνα στα-
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θερότητας και ειρήνης στην Νοτιοανατολική Μεσόγειο. Δεν πρό-
κειται όµως να ανεχθεί παράνοµες γεωπολιτικές ακροβασίες από
τη γείτονα χώρα. Και σίγουρα δεν έχουµε εµείς τις αυταπάτες,
όπως ακούστηκε νωρίτερα. Ο Κυριάκος Μητσοτάκης δεν απάν-
τησε µε αυταπάτες ούτε στον Έβρο, ούτε στο Αιγαίο, ούτε στην
κίνηση της Τουρκίας µε ένα µέρος του λιβυκού κράτους. Οι αυ-
ταπάτες στη συνείδηση του ελληνικού λαού έχουν ταυτιστεί µε
ένα και µοναδικό πρόσωπο. Εµείς δηµιουργούµε τις απαραίτητες
συµµαχίες και κινούµαστε µε ψυχραιµία, µε σοβαρότητα, ταχύ-
τητα και αποτελεσµατικότητα προς την επίτευξη των στρατηγι-
κών µας στόχων. 

Το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί ένα ακόµα βήµα προς αυτήν
την κατεύθυνση. Ο νέος ενεργειακός διάδροµος θα πρέπει να
εξεταστεί και να ενταχθεί µέσα στο διεθνές ενεργειακό σύστηµα
ασφάλειας, διότι δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η ενίσχυση διαφορο-
ποιηµένων πηγών προµήθειας ενέργειας αποτελεί και για την ίδια
την Ευρωπαϊκή Ένωση βασικό πυλώνα της στρατηγικής ενέρ-
γειας, εξωτερικής πολιτικής και ασφάλειας. Και αυτό γιατί η ανα-
ζήτηση ενεργειακών διόδων, οδεύσεων που προωθούν την
ενεργειακή ανεξαρτησία αποτελεί ζήτηµα υψίστης σηµασίας για
όλα τα ευρωπαϊκά κράτη.

Ας είµαστε ξεκάθαροι: ο αγωγός EastMed, µαζί µε τον αγωγό
Ποσειδών και µαζί µε σειρά συµµάχων δηµιουργούν έναν κοινό
τόπο ταύτισης, αλλά και ενιαίας δράσης σε ένα θέµα που σαφέ-
στατα είναι προς όφελος των κρατών-µελών που ευνοούν την
ενεργειακή τους ασφάλεια. Επιπλέον, για τη χώρα µας η κατα-
σκευή και η λειτουργία ενός συστήµατος αγωγού για τη µετα-
φορά αερίου αφορά το παρόν αλλά και το µέλλον της
ενεργειακής πολιτικής. Διότι πέρα από το γεγονός ότι θα επιτρέ-
ψει στις χώρες που παράγουν ήδη το φυσικό αέριο να το διανέ-
µουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση, θα επιτρέψει παράλληλα στη
χώρα µας να είναι κατάλληλα προετοιµασµένη, ώστε σε επόµενο
στάδιο να υλοποιήσει έγκαιρα και αποτελεσµατικά το δικό της
σχέδιο εκµετάλλευσης τυχόν κοιτασµάτων. Γι’ αυτό άλλωστε
προβλέπεται η επέκταση δυνατότητας χωρητικότητας του αγω-
γού στο σηµείο προσαιγιάλωσης στην Κρήτη και µε το που -και
αν- θα βρεθούν κοιτάσµατα στην Κρήτη από την αδειοδότηση
των τεµαχίων, που δόθηκε στην κοινοπραξία «EXXON» «MOBIL»,
«TOTAL» και «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ», θα είµαστε έτοιµοι να
αξιοποιήσουµε τους δικούς µας πλουτοπαραγωγικούς πόρους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µετατροπή της χώρας µας σε
διαµετακοµιστικό κόµβο φυσικά και θα έχει άµεσα και έµµεσα οι-
κονοµικά οφέλη για το ελληνικό κράτος. Αλλά κυρίαρχα -και δεν
πρέπει να το ξεχνάµε αυτό- θα ενισχύσει περισσότερο το φιλοε-
πενδυτικό µας προφίλ, γιατί έτσι θα καταστήσουµε τη χώρα πιο
ελκυστική για τις επενδύσεις, αφού η γεωπολιτική ασφάλεια είναι
άρρηκτα συνδεδεµένη και µε την επενδυτική ασφάλεια που ανα-
ζητούν υποψήφιοι επενδυτές.

Επιπλέον, θα ήθελα να απευθυνθώ και σε κάποιες φωνές της
Αντιπολίτευσης, που λόγω ενδεχοµένως ένδειας επιχειρηµάτων
µίλησαν τόσο ζεστά για τη σχέση τους µε την προστασία του πε-
ριβάλλοντος σαν να υπάρχει µια εργολαβική σχέση που δεν µπο-
ρούν να αναπτύξουν άλλα κόµµατα µε την προστασία του
περιβάλλοντος, µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Εγώ θα πρό-
τεινα η αναγωγή αυτού του µείζονος θέµατος να µην µετατραπεί
σε ανούσια αντιπολιτευτική ρητορεία. Ας αφήσουµε το περιβάλ-
λον έξω από τα µικροπολιτικά παιχνίδια. Για την Κυβέρνησή µας
το περιβάλλον και η προστασία του αποτελούν στρατηγική πα-
ράµετρο όλων των δράσεών µας και αυτό στην πράξη, όχι στα
λόγια. Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο υιοθετεί ένα αυστηρό πλαί-
σιο διασφάλισης της περιβαλλοντικής ασφάλειας σε κάθε φάση
και υλοποίησής του, αλλά και λειτουργίας του αγωγού. Σε κάθε
φάση.

Σε αυτό το σηµείο και ως η µοναδική γυναίκα, µέλος του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου από την Περιφέρεια Πελοποννήσου, θα
ήθελα να ευχαριστήσω προσωπικά τον Πρωθυπουργό, αλλά και
τον Υπουργό Κωστή Χατζηδάκη για την άµεση δέσµευση και µέ-
ριµνα που ανέλαβαν ώστε και οι πόλεις της Πελοποννήσου να
µην αποκλειστούν από τη διανοµή φυσικού αερίου. Όταν υπάρ-
χει βούληση, υπάρχει και αποτελεσµατικός τρόπος και η Κυβέρ-
νησή µας µακριά από µικροπολιτικά παιχνίδια το αποδεικνύει

εµπράκτως, καθηµερινά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τελευταίο διάστηµα η χώρα

έχει καταφέρει κάτι πάρα, πάρα πολύ σηµαντικό και µάλιστα
µέσα σε ένα περιβάλλον µιας πρωτόγνωρης υγειονοµικής κρί-
σης.

Κατάφερε να ενισχύσει τον δείκτη εµπιστοσύνης και αξιοπι-
στίας τόσο στο εσωτερικό, και ιδιαίτερα όσον αφορά την πολύ-
παθη σχέση µεταξύ κράτους και πολιτών, όσο και στο εξωτερικό
µε την ενίσχυση της εικόνας της χώρας ως ένα σύγχρονο και
αποτελεσµατικό ευρωπαϊκό κράτος.

Με το παρόν νοµοσχέδιο συνεχίζουµε στον δρόµο της ενερ-
γής και αποτελεσµατικής εκµετάλλευσης των ενεργειακών και
γεωπολιτικών δυνατοτήτων της χώρας. Με σχέδιο και αυτοπε-
ποίθηση χτίζουµε την Ελλάδα του αύριο, την Ελλάδα που επιτέ-
λους αναδεικνύει το πραγµατικό της πρόσωπο, το πρόσωπο της
δηµιουργίας και της προόδου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Ευστράτιος Σιµόπουλος από τη Νέα Δηµο-

κρατία.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,

κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ξέρω πόσοι
από εµάς έχουν δει την ταινία «Ο τουρίστας», µε πρωταγωνιστή
τον Τζόνι Ντεπ και πρωταγωνίστρια την Αντζελίνα Τζολί. Μου
ήρθε στο µυαλό, σκεπτόµενος τη µάχη γεωπολιτικών συµφερόν-
των που γίνεται µε αφορµή τους αγωγούς. Στην ταινία τα συµ-
φέροντα ήταν δυτικά, ρωσικά, κινέζικα και βέβαια υπήρχε ο
τουρίστας ο οποίος έπρεπε να επιβιώσει.

Στη συγκεκριµένη περίπτωση εγώ θα µπορούσα να παροµοι-
άσω την Ελλάδα µε τον τουρίστα της ταινίας και θα µπορούσα
να την παροµοιάσω γιατί πραγµατικά υπάρχουν συγκρούσεις
στην περιοχή από τις οποίες πρέπει να βγούµε ωφεληµένοι.

Εδώ και δεκαετίες η παράταξή µας έκανε επιλογές οι οποίες
µε το πέρασµα του χρόνου αποδείχθηκαν σωστές και ήταν επι-
λογές όταν µια πλευρά αυτής της Βουλής ήθελε να συµπορευ-
τούµε µε τον αντίπαλο πόλο αυτού που εγώ ονοµάζω
«ατλαντισµό». Ήταν η εποχή που κάποιες πτέρυγες µέσα στη
Βουλή πραγµατικά είτε ψάρευαν στα θολά νερά των αδεσµεύ-
των, είτε είχαν τις κυρίαρχες απόψεις να φύγουµε από τις συµ-
µαχίες.

Το πέρασµα λοιπόν των δεκαετιών απέδειξε ότι ήταν απολύ-
τως σωστές αυτές οι επιλογές. Επρόκειτο για επιλογές µε τις
οποίες στο τέλος συντάχθηκαν οι περισσότερες αν όχι όλες,
πλην µίας εξαίρεσης, οι πτέρυγες της Βουλής.

Είµαστε λοιπόν µέσα σε ένα περιβάλλον το οποίο εγώ θα το
πω «φιλο-ατλαντικό» και οφείλουµε έτσι να πορευόµαστε στην
εποχή αυτή που η διπλωµατία των αγωγών, που αφορούν και το
φυσικό αέριο, είναι στην κορυφή όλων των µεγάλων διεθνών παι-
κτών, στην κορυφή των προτεραιοτήτων τους.

Έχουµε περάσει, επίσης, τον τελευταίο καιρό σε µια περίοδο
όπου η ελληνική Κυβέρνηση, διπλωµατικά αλλά και πολιτικά,
προχωρεί σε κινήσεις ανάσχεσης της τουρκικής διεκδικητικότη-
τας και προκλητικότητας. Το είδαµε προφανώς στον Έβρο, το
είδαµε µε τα κοινά γυµνάσια µε τη Γαλλία, µε τους Patriot στην
Σαουδική Αραβία, µε την πράξη στις Ηνωµένες Πολιτείες του
«EastMed Act». Γενικά το είδαµε µε συγκεκριµένες πράξεις που
έχουν προκαλέσει έναν εκνευρισµό στην Τουρκία, µε αποτέλε-
σµα να αποχωρήσει ο Τούρκος Υπουργός Εξωτερικών και από
σύνοδο του ΝΑΤΟ.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι ο EastMed ανήκει σ’ αυτήν την κατηγορία.
Εκτός από ένα οικονοµικό πεδίο, από µια µεγάλη οικονοµική
επένδυση αποτελεί ταυτόχρονα και έναν γεωστρατηγικό µας
σύµµαχο.

Αν κάποιος ήταν στα τέλη του Φεβρουαρίου σε ένα forum που
έγινε εδώ στην Αθήνα, όπου συµµετείχαν οι Πρέσβεις των Ηνω-
µένων Πολιτειών, της Τουρκίας και του Ισραήλ, θα καταλάβαινε
πλήρως πώς σκέφτονται αυτές οι τρεις χώρες.

Και δεν µπορώ να ακούω από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
να µιλάει για πολυδιάστατη εξωτερική πολιτική όταν ο οµιλητής
της από το Βήµα αυτό ουσιαστικά πριν λίγους µήνες, από θε-
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σµική θέση, ταυτίστηκε µε τη θέση του Τούρκου Πρέσβη ο
οποίος είπε ξεκάθαρα ότι έχουµε τις µεγαλύτερες ακτές στην
Ανατολική Μεσόγειο και θέλουµε αναλογικό τµήµα από τις ακτές
αυτές στην εξόρυξη των υδρογονανθράκων.

Να θυµίσω επίσης ότι πριν από τριάντα χρόνια τέτοιες µέρες,
ήταν νοµίζω 21 Μαΐου, ο αείµνηστος Κωνσταντίνος Μητσοτάκης,
τότε, πριν από τριάντα χρόνια, αποκατέστησε τις διπλωµατικές
σχέσεις µας µε το Ισραήλ. Από τότε ξεκινήσαµε να έχουµε και
αυτή την πλευρά της εξωτερικής µας πολιτικής.

Επίσης, αυτή εδώ η παράταξη είναι που έφερε τους Κινέζους
και τις επενδύσεις των Κινέζων όταν κάποιες πτέρυγες της Βου-
λής δεν το ήθελαν. Αυτή η παράταξη λοιπόν πραγµατικά ασκών-
τας συνεχώς πολυδιάστατη πολιτική δεν αποκλίνει από τον
«ατλαντισµό». Νοµίζω ότι οι τελευταίες δεκαετίες απέδειξαν ότι
πάρα πολύ καλά κάνει.

Ο EastMed είναι ένας αγωγός ο οποίος ξεκίνησε. Ήδη έχει
χρηµατοδοτηθεί σε επίπεδο µελετών. Άρα, δεν είναι σχέδια επί
χάρτου. Και αν περιµένουµε να λύσουµε όλα τα θέµατα ενός
τόσο µεγάλου project για να ξεκινήσουµε µε κάποιον τρόπο, δεν
θα το ξεκινήσουµε ποτέ.

Τέλος, απευθυνόµενος προς τον Υπουργό εγώ θέλω να δει ένα
θέµα που αφορά την περιοχή της κεντρικής Μακεδονίας, αλλά
και της Πελοποννήσου όσον αφορά τα δίκτυα του φυσικού αε-
ρίου. Πρέπει να βρεθεί ένα µεταβατικό στάδιο, ένας τρόπος,
γιατί τα δίκτυα του φυσικού αερίου συνδέονται και µε τις άδειες
των κατοικιών, των κτηρίων. Στο χωροταξικό νοµοσχέδιο, το
οποίο πιθανόν να φέρετε, πρέπει να βρείτε τρόπο ώστε, µέχρι να
λύσετε το θέµα αυτό, να µην έχουν πρόβληµα οι άνθρωποι στην
έκδοση των αδειών στην περιοχή τους.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Χριστόφορος Μπουτσικάκης από τη Νέα Δη-

µοκρατία, που είναι και ο τελευταίος οµιλητής του καταλόγου.
Θα ακολουθήσουν οι δευτερολογίες όσων εισηγητών επιθυµούν.

Να κάνω µια θερµή παράκληση οι παρεµβάσεις των εισηγητών
και των ειδικών αγορητών, όσων το επιθυµήσουν, να είναι σύν-
τοµες, γιατί πρέπει να σας θυµίσω ότι στις 16.00’ -αλλά θα καθυ-
στερήσουµε βέβαια- έχει προγραµµατιστεί να ξεκινήσει η
συνεδρίαση της Επιτροπής Δηµόσιας Διοίκησης για το νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Δικαιοσύνης που έχει να κάνει µε την ακρό-
αση φορέων.

Θερµή παράκληση, λοιπόν, να είναι σύντοµες οι όποιες παρεµ-
βάσεις των εισηγητών.

Κύριε Μπουτσικάκη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πανδηµία του κορωνοϊού ανέ-

δειξε την ανάγκη της ετοιµότητας του κράτους. Είναι ίσως η
πρώτη φορά στη νεοελληνική ιστορία που µια κυβέρνηση κινή-
θηκε τόσο άµεσα, αλλά και τόσο αποτελεσµατικά σε µια µεγάλη
και σοβαρή κρίση.

Έχοντας µαζί µας ολόκληρη την κοινωνία, αποτρέψαµε την
εξάπλωση του ιού. Πετύχαµε εκεί που απέτυχαν ακόµα και οι πιο
ισχυρές χώρες. Καταφέραµε να µην χαθούν χιλιάδες ή δεκάδες
χιλιάδες ανθρώπινες ζωές, όπως δυστυχώς συνέβη σε άλλα
κράτη.

Γι’ αυτό κράτος και κοινωνία µαζί καταφέραµε η Ελλάδα από
το «µαύρο πρόβατο» της Ευρώπης να είναι σήµερα η χώρα πρό-
τυπο σε όλον τον κόσµο.

Οι ελληνικές θέσεις υιοθετούνται πια στην ΕΕ και απόδειξη γι’
αυτό είναι το πλαίσιο για τον τουρισµό και τις µεταφορές που
αποφάσισε χθες η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Ας µην ξεχνάµε, άλλω-
στε, ότι η Ελλάδα έθεσε πρώτη το ζήτηµα του τουρισµού στον
ευρωπαϊκό δηµόσιο διάλογο. 

Σήµερα, η Ελλάδα, χάρη στην ταχεία και αποτελεσµατική αν-
τιµετώπιση της πανδηµίας, είναι από τις πιο ασφαλείς χώρες και
τους πιο ασφαλείς προορισµούς. Και αυτό το αναδεικνύουµε
προς όφελος και του τουρισµού. 

Καλούµε τους τουρίστες, λοιπόν, να προτιµήσουν και φέτος
την Ελλάδα για τις διακοπές τους, λαµβάνοντας συγχρόνως όλα

τα αναγκαία µέτρα πρόληψης, γιατί η µάχη µε τον κορωνοϊό δεν
έχει τελειώσει ακόµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία ακόµα πιο µεγάλη µάχη ξε-
κινάει τώρα, η µάχη της οικονοµίας. Διεθνείς µελέτες εκτιµούν
ότι οι οικονοµικές επιπτώσεις θα είναι µεγαλύτερες από την
ύφεση του 2008 και κάποιες ακόµα τις συγκρίνουν µε την κρίση
του 1929. 

Με τα µέτρα, όµως, που λαµβάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας για τη στήριξη των παραγωγικών δυνάµεων της
χώρας, αλλά και ολόκληρης της ελληνικής κοινωνίας, η κρίση
αναµένεται να είναι πολύ πιο ήπια και να διαρκέσει πολύ λιγότερο
χρόνο και από τις αρχές του 2021 να ξεκινήσει η ανάκαµψη. Το
επιβεβαιώνουν, άλλωστε, και οι διεθνείς οίκοι. Είναι, λοιπόν, στο
χέρι όλων µας να το πετύχουµε και θα το πετύχουµε. 

Τον τελευταίο χρόνο στα µικρά και µεγάλα προβλήµατα όλοι
οι Έλληνες συνειδητοποιούµε πόσο σηµαντικό είναι να υπάρχει
ένα οργανωµένο κράτος. Και η τεράστια επιτυχία της Κυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας και προσωπικά του Πρωθυπουργού,
του Κυριάκου Μητσοτάκη, ήταν να νιώσουν οι πολίτες ότι το κρά-
τος είναι εδώ. 

Μέσα σε λιγότερο από έναν χρόνο από ουραγός γίναµε πρω-
τοπόρος της Ευρώπης και στην υγειονοµική κρίση, αλλά και στη
φύλαξη των συνόρων. Δεν θέλω ούτε να διανοηθώ τι θα γινόταν
µε όλες τις έκτακτες συνθήκες τις οποίες αντιµετωπίσαµε τον τε-
λευταίο χρόνο, αν στη χώρα υπήρχε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.
Ευτυχώς, µας προφύλαξε η µοίρα και δεν θα το µάθουµε ποτέ. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Η κύρωση της συµφωνίας για
τον αγωγό EastMed, αυτό το ζωτικής και στρατηγικής σηµασίας
έργο, αποτελεί µία τεράστια πρόκληση για τα επόµενα χρόνια,
µια πρόκληση ανάπτυξης και ευηµερίας για τον ελληνικό λαό,
αλλά και σταθερότητας της ευρύτερης περιοχής. 

Ελλάδα, Κύπρος και Ισραήλ συνεργάζονται για τη µεταφορά
φυσικού αερίου από την Ανατολική Μεσόγειο στην Ευρώπη. Αλ-
λάζει όλος ο ενεργειακός χάρτης της περιοχής. Είµαστε σήµερα
η πρώτη χώρα που κυρώνει τη συµφωνία από τη Βουλή και
έχουµε ξεκινήσει ήδη τις διαδικασίες για την άµεση υλοποίηση
του έργου. Η ελληνική Κυβέρνηση ανοίγει τον δρόµο ώστε να
ενισχυθεί η ενεργειακή ασφάλεια και επάρκεια όχι µόνο της Ελ-
λάδας, αλλά ολόκληρης της Ευρώπης. 

Επίσης, η εξέλιξη αυτή στέλνει και ένα ξεκάθαρο µήνυµα
στους γείτονές µας, τους Τούρκους, ότι πρέπει να αρχίσουν να
σέβονται το Διεθνές Δίκαιο και να σταµατήσουν επιτέλους να
συµπεριφέρονται ως ο νταής της περιοχής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τον EastMed θα είναι τερά-
στια τα οφέλη. Θέλετε η γεωπολιτική υπεραξία που αποκτά η πα-
τρίδα µας, θέλετε ότι η Ελλάδα γίνεται ενεργειακό κέντρο της
Ευρώπης, θέλετε ακόµα ότι ενισχύεται ο στρατηγικός ρόλος µας
στην Ανατολική Μεσόγειο; 

Ακόµα, είναι πολλά και τα έµµεσα οφέλη για την οικονοµία από
την κατασκευή και τη λειτουργία του ίδιου του αγωγού: Η δηµι-
ουργία νέων θέσεων εργασίας, η πρόσβαση όλων των περιοχών
της χώρας στην παροχή φυσικού αερίου, η αύξηση του ανταγω-
νισµού και η µείωση των τιµών στο φυσικό αέριο και συνολικά
στην ενέργεια, ώστε µε περισσότερη και φθηνότερη ενέργεια να
πετύχουµε την ενίσχυση της παραγωγής, την επανεκκίνηση της
βιοµηχανίας, την ανάπτυξη ολόκληρης της χώρας και την άνοδο,
φυσικά, του βιοτικού επιπέδου των Ελλήνων πολιτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο αγωγός EastMed ενισχύει την
εµπορική συνεργασία ανάµεσα σε όλα τα ειρηνικά κράτη της
Ανατολικής Μεσογείου. Δεν στρέφεται εναντίον κανενός, αλλά
συγχρόνως δεν δίνει κανένα δικαίωµα και περιθώριο να προσπα-
θήσει να εµποδίσει κανείς την υλοποίησή του. 

Σε ό,τι µε αφορά, θα στηρίξω µε όλες µου τις δυνάµεις αυτή
την εθνική προσπάθεια για την ανάπτυξη ολόκληρης της χώρας,
για την περαιτέρω ανάδειξη της Ελλάδας ως παγκόσµιου εµπο-
ρικού, οικονοµικού και ενεργειακού κέντρου. Και είµαι βέβαιος
ότι το αποτέλεσµα θα µας δικαιώσει όλους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για όλους αυτούς τους λόγους
σάς καλώ να υπερψηφίσουµε το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

13034 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο, µε τον οποίο ολοκληρώθηκε ο κύκλος των οµι-
λητών. 

Περνάµε στις δευτερολογίες. Ήδη έχει ζητήσει τον λόγο για
µία παρέµβαση ο κ. Καιρίδης, εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Έχω ζητήσει και εγώ δευτε-
ρολογία. Δευτερολογία δεν κάνετε; Γιατί είπατε δήλωση. Ένα
πεντάλεπτο το έχουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν σας στέρησα
τον λόγο. Ζήτησε να µιλήσει πρώτα ο κ. Καιρίδης. 

Κύριε Καιρίδη, έχετε τον λόγο. Παρακαλώ να ολοκληρώσετε
όσο το δυνατόν πιο σύντοµα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς, θα
ήθελα να σας ευχαριστήσω προσωπικά για την άµεση και αστρα-
πιαία παρέµβασή σας, που ανακαλέσατε στην τάξη τον απρεπή
συνάδελφο, ώστε να µην χρειάζεται εγώ να παρέµβω. Σας ευχα-
ριστώ πραγµατικά για το αστραπιαίο του πράγµατος. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα εµείς
της Συµπολίτευσης αποφασίσαµε, ένεκα του κλίµατος συνεννόη-
σης, να είµαστε γαλαντόµοι απέναντι στους Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και να µην υπενθυµίσουµε αυτά που έκανε πριν το 2015 ως
προς τον αγωγό. Το έκαναν µε σφοδρότητα, βέβαια, οι συνάδελ-
φοι του ΚΙΝΑΛ, όλοι οι συνάδελφοι του ΚΙΝΑΛ. 

Επιπλέον, ακολουθήσαµε και µία πρακτική να µην απαντάµε
στις δηλώσεις των µικρότερων κοµµάτων. Μικρά είναι. Εντάξει,
υπάρχει µία ανοχή. Ό,τι θέλουµε λέµε. Όµως, νοµίζω ότι αυτή η
γαλαντοµία έχει τα όριά της και δεν θα πρέπει να παρεξηγείται. 

Ακούσαµε τερατολογίες, απίστευτα πράγµατα, που δεν εδρά-
ζονται καθόλου στην πραγµατικότητα. Αν ήµουνα στο Πάντειο,
που είµαι καθηγητής, θα ήξερα τι να κάνω. Δεν θα προβιβάζον-
ταν. Όµως, αυτά που για το Πάντειο είναι αυτονόητα, δυστυχώς
στην ελληνική Βουλή περνάνε απαρατήρητα. Είναι ίσως η δικιά
µου η διαστροφή του νέου Βουλευτή που δεν µπορώ να τα θεω-
ρήσω απαρατήρητα. 

Δεν θα ασχοληθώ µε τα διάφορα που ακούστηκαν. Ένας πήρε
το κοίτασµα Zohr και το πήγε και το ένωσε µε την ελληνική µε-
θόριο. Ο άλλος είπε κάτι νούµερα ως νούµερο. Θα µείνω µόνο
σε κάτι που θεωρώ σηµαντικό. 

Αναφέρθηκε ο Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 στη Γερµανία ως πα-
ράδειγµα προς µίµηση και, µάλιστα, µε πολύ στόµφο και µεγάλο
θαυµασµό στην Άνγκελα Μέρκελ και τους Χριστιανοδηµοκράτες
για το περίφηµο Energiewende. 

Θα θυµίσω ότι στη Γερµανία ο λιθάνθρακας θα αποσυρθεί από
την ηλεκτροπαραγωγή δέκα χρόνια αργότερα από ό,τι στην Ελ-
λάδα, το 2038. Είναι πράγµατι γεγονός ότι η Γερµανία έχει επεν-
δύσει εκατοντάδες δισεκατοµµύρια για τις εναλλακτικές πηγές
ενέργειας. 

Ωστόσω, θέλω να υπενθυµίσω στον καλό συνάδελφο ότι τα τε-
λευταία χρόνια στη Γερµανία έχουµε αύξηση των ρύπων και αύ-
ξηση του αποτυπώµατος στην ηλεκτροπαραγωγή, σε αντίθεση
µε την Αµερική όπου δεν έχουµε αυτού του τύπου τις επενδύ-
σεις. Γιατί; Γιατί εκεί εξαιτίας του φθηνού φυσικού αερίου έχουµε
µείωση της συµµετοχής του λιθάνθρακα στο µείγµα ηλεκτροπα-
ραγωγής, ενώ αντίθετα στη Γερµανία τα τελευταία χρόνια παρα-
τηρείται µεγάλη αύξηση της συµµετοχής του λιθάνθρακα. 

Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν πρέπει να επενδύσουµε στις ανανε-
ώσιµες πηγές και θα το κάνουµε και το κάνουµε. Αυτό σηµαίνει
ότι τα πράγµατα είναι πιο περίπλοκα απ’ ό,τι µας λένε διάφοροι
γιαλαντζί περιβαντολόγοι στην Ελλάδα, οι οποίοι µε πολύ απλου-
στευτικό τρόπο αναφέρονται σε δύσκολα και περίπλοκα θέµατα.
Το Energiewende έχει δεχθεί σφοδρότατη κριτική στη Γερµανία,
κύριοι συνάδελφοι. Αν δεν το ξέρατε, καλό είναι να το έχετε υπ’
όψιν σας. 

Αναφερθήκατε διάφοροι στη δικιά µου αποστροφή ότι µπορεί
κάποιος να κατηγορήσει τους αρνητές της συµφωνίας, είτε ευ-
θέως είτε εκ του αποτελέσµατος, ότι εξυπηρετούν ξένα συµφέ-
ροντα. 

Για το ευθέως δεν το πιστεύω. Δεν θέλω να πιστέψω ότι υπάρ-
χουν πολιτικές δυνάµεις ευθέως εξυπηρετούσες ξένα συµφέ-
ροντα, αν και υπήρξε συνάδελφος, ο Γιώργος Τσίπρας από την
αντιπολίτευση, που έκανε αυτή τη σύνδεση για συγκεκριµένο

κόµµα µε συγκεκριµένη ξένη δύναµη. Μακριά από εµένα τέτοιες
πονηρές σκέψεις.  

Εγώ, όµως, θα µείνω και θα επιµείνω στο «εκ του αποτελέσµα-
τος». Δηλαδή, ότι εκ του αποτελέσµατος, όπως είπε και ο Υπουρ-
γός, κάποιοι εξυπηρετούνται. Τώρα, είναι ο Ερντογάν, είναι ο
Πούτιν, είναι ο διάβολος; Κάποιοι είναι. Γιατί σε αυτή τη ζωή τί-
ποτα δεν είναι χωρίς συνέπειες.

Θέλω να κλείσω µε µια θερµή παράκληση. Έχω διαβάσει καλά
τον Κανονισµό. Ο Κανονισµός προβλέπει, κύριε Πρόεδρε, -δεν
αναφέροµαι σε σας προσωπικά- ότι όταν µιλάµε από το Βήµα,
µιλάµε εντός θέµατος και δεν χρησιµοποιούµε ως αφορµή το
Βήµα για να πούµε τα πάντα και να απεραντολογήσουµε. Υπο-
χρέωση δε του Προεδρεύοντος είναι να επαναφέρει στην τάξη
τον ατακτούντα οµιλητή και αν δεν επανέλθει στην τάξη, να τον
διακόψει.

Δυστυχώς, είδαµε σήµερα εκπροσώπους κοµµάτων, Αρχη-
γούς κοµµάτων, Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, να µιλάνε επί
παντός του επιστητού. Είναι πάρα πολύ δύσκολο για µας, µε όλη
την εµπειρία που έχουµε και την υποµονή, να παρακολουθή-
σουµε όλον αυτόν τον κυκεώνα του ανερµάτιστου telemarketing
που µετατρέπει τη Βουλή σε δεύτερης κατηγορίας τηλεοπτικό
σόου.

Καταλαβαίνω την ανοχή του Προεδρείου, πραγµατικά την κα-
τανοώ, αλλά σηµειώνω αυτή την παραβίαση του Κανονισµού, η
οποία δεν βοηθάει την ουσιαστική κοινοβουλευτική συζήτηση.

Χαίροµαι για το πνεύµα που επικράτησε. Χαίροµαι για την µε-
γάλη πλειοψηφία που έχει αυτή η Κύρωση και σας ευχαριστώ
πολύ που µου δώσατε τον λόγο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Καφαντάρη,

θέλετε κι εσείς να τοποθετηθείτε, προφανώς.
Έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πραγµατικά το

συµπέρασµα είναι ότι EastMed -και σε αυτό συµφωνούµε οι πε-
ρισσότεροι- έχει τεράστια γεωπολιτική σηµασία και για την Ελ-
λάδα, αλλά και για την Ευρωπαϊκή Ένωση. Πέρα από τις τεχνικές
δυσκολίες που αναφέραµε, είναι ένα έργο που εξασφαλίζει τη
διαφοροποίηση πηγών ενέργειας τόσο για την Ευρωπαϊκή
Ένωση όσο και για την Ελλάδα και βέβαια, συµβάλλει καθορι-
στικά στην ενεργειακή ασφάλεια και αυτό είναι πολύ σηµαντικό. 

Φτάσαµε εδώ σήµερα να ψηφίζουµε και να κυρώνουµε τη διε-
θνή αυτή συµφωνία µε συµµετοχή πολλών κυβερνήσεων. Από το
2013 είχε ξεκινήσει η συζήτηση, όπως είπαµε, αλλά ήταν καθο-
ριστική η συνεισφορά στην πραγµατοποίηση και το να φτάσουµε
µέχρι εδώ της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ την τετραετία 2015-2019,
διότι ακολουθήθηκε µία ενεργητική, πολυδιάστατη εξωτερική πο-
λιτική, κύριε Υπουργέ. Θα ήθελα να πω ότι και από σας αυτό πε-
ριµένουµε. Μπορεί να µην είστε ο αρµόδιος Υπουργός
Εξωτερικών, αλλά επειδή η ενέργεια είναι ένας πολύ σοβαρός
τοµέας και για τον εν λόγω αγωγό, που υπάρχουν κάποια ζητή-
µατα, και γενικότερα, πρέπει να έχουµε µία πολυδιάστατη, αλλά
κυρίως ενεργητική εξωτερική πολιτική. Να µη µας θεωρούν δε-
δοµένους.

Υπάρχουν δύο θέµατα. Το πρώτο έχει να κάνει µε την Ιταλία
και τη συµµετοχή της κι έχει κάνει µε τη χρηµατοδότηση, που κι
εκεί χρειάζεται διπλωµατία και ενεργητική εξωτερική πολιτική.
Επίσης, έχει να κάνει και µε την ουσιαστική στήριξη των Ηνωµέ-
νων Πολιτειών. Και αυτό το λέω γιατί; Γιατί ό,τι αφορά και συµ-
φέρει τη χώρα και την πατρίδα, δηµιουργεί συµµαχίες,
δηµιουργεί σχέσεις, γιατί το όφελος είναι για τον τόπο σου. 

Δεύτερον, έρχοµαι τώρα σε σας, κύριε Υπουργέ, επειδή στην
τοποθέτησή σας αναφερθήκατε ιδιαίτερα στον ΣΥΡΙΖΑ. Αναφερ-
θήκατε στην ενεργειακή πολιτική που ακολουθήσαµε, αναφερ-
θήκατε στον νόµο εκσυγχρονισµού της περιβαλλοντικής
νοµοθεσίας -εµείς λέµε τον αντιπεριβαλλοντικό αυτό νόµο- και
στα δίκτυα. 

Θα σας πω µε δυο κουβέντες ότι ενώ η κυβέρνηση Σαµαρά,
στην οποία συµµετείχατε, είχε περάσει την ιδιωτικοποίηση του
ΑΔΜΗΕ κατά 66%, εµείς, σε σκληρές συνθήκες, καταφέραµε τα
δίκτυα υψηλής τάσης να είναι υπό δηµόσιο έλεγχο κατά 51% και

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΖ’ - 14 ΜΑΪΟΥ 2020 13035



από την άλλη µεριά, να συµµετέχουν και ιδιώτες, µία µεγάλη κι-
νεζική εταιρεία. Χθες βγήκαν τα αποτελέσµατα του έτους 2019
και η κερδοφορία του ΑΔΜΗΕ είναι πολύ σηµαντική. Το λέω αυτό
γιατί δείχνει πραγµατικά ότι υπάρχει και αποτέλεσµα. Δεν είµα-
στε κρατιστές. Απλά θέλουµε τη συνεργασία του δηµοσίου µε
τον ιδιωτικό τοµέα, µε συγκεκριµένους όρους και διαφάνεια και
τα δίχτυα µεταφοράς υπό δηµόσιο έλεγχο. 

Και αυτό είναι πολύ σηµαντικό, γιατί κάτι αντίστοιχο κάνατε και
στα δίκτυα του φυσικού αερίου, µε την ιδιωτικοποίηση ουσια-
στικά -να µην πω ξεπούληµα- και της ΔΕΠΑ κ.λπ., ενώ εµείς εί-
χαµε περάσει µία συγκεκριµένη ρύθµιση που πάλι τα δίκτυα ήταν
υπό δηµόσιο έλεγχο. 

Κύριε Χατζηδάκη, δεν είµαστε µε τα κεριά. Γιατί αναφερθή-
κατε στην τοποθέτησή σας: «Εσείς µε ποιους είστε; Μας κάνετε
κριτική για το ΕΣΕΚ. Είστε µε τα κεριά;» Όχι, δεν είµαστε µε τα
κεριά. Είµαστε µε την ανάπτυξη των ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας, των εναλλακτικών µορφών, αλλά µε σχεδιασµό, µε όρους
και κανόνες. Εσείς φέρατε τον αντιπεριβαλλοντικό νόµο. Ο κα-
θένας µπορεί να πάρει άδεια για ΑΠΕ, δεν υπάρχει χωροταξικός
σχεδιασµός των ΑΠΕ και είπατε ότι σε δύο χρόνια θα υπάρχει.

Όσον αφορά το ΕΣΕΚ που αναφερθήκατε πάλι, η χρήση του
φυσικού αερίου, έτσι όπως είναι διατυπωµένο στο ΕΣΕΚ που κα-
ταθέσατε, είναι µέχρι το 2050 στην ηλεκτροπαραγωγή. Εµείς µι-
λάµε για χρήση, σταδιακή απεξάρτηση γιατί είναι ορυκτό
καύσιµο, χρησιµοποιείται ουσιαστικά στις µεταφορές και τη θέρ-
µανση, είναι ένα καύσιµο µετάβασης και ανάπτυξης των άλλων
µορφών. Εδώ πέρα βλέπουµε ότι πιθανόν να δηµιουργούνται µε
την πολιτική σας και µε όλα αυτά και καινούρια τζάκια στον ενερ-
γειακό τοµέα.

Τον περιβαλλοντικό νόµο, λοιπόν, που ψηφίσατε δεν είναι
ανάγκη να τον αποσύρετε. Γιατί κάποιος συνάδελφός της Αντι-
πολίτευσης είπε αυτό. Κρίνεται κάθε µέρα στην εφαρµογή του
και ήδη έχουν ξεκινήσει οι κοινωνικές διεργασίες, οι οποίες θα
βγάλουν ότι αυτός ο νόµος δεν µπορεί να εφαρµοστεί, είναι εις
βάρος του περιβάλλοντος. Εξάλλου, µας έχετε συνηθίσει να νο-
µοθετείτε και να αναιρείτε. Κραυγαλέο παράδειγµα το Υπουργείο
Μεταναστευτικής Πολιτικής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κυρία Καφαντάρη. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ακούσαµε, όµως, πολλά, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, για τα θέµατα του Διεθνούς Δικαίου,
για ΑΟΖ, για κυριαρχικά δικαιώµατα. Έγινε µια πολύ µεγάλη συ-
ζήτηση. 

Εγώ θα καταθέσω ένα πόνηµα -έχει δηµοσιευθεί σε µια εφη-
µερίδα από την πλευρά µου, πριν από κάποιον καιρό- για το Δί-
καιο της Θάλασσας. Όµως, θα πω δυο πράγµατα να ακουστούν.
«Η ενάσκηση κυριαρχικών δικαιωµάτων στις ΑΟΖ προϋποθέτει
σχέσεις καλής γειτονίας, αποφυγή διενέξεων, διµερών και περι-
φερειακών διασκέψεων για τον καθορισµό της ΑΟΖ και των
ορίων της, µέσα στο πλαίσιο σεβασµού των διεθνών συνθηκών
και των αποφάσεων των διοικητικών οργάνων. Το Διεθνές Δίκαιο
έχει καθιερωθεί από το 1982. Η πλειοψηφία των κρατών-µελών
του ΟΗΕ το έχουν υπογράψει και επικυρώσει, µεταξύ των οποίων
η Ελλάδα, η Αίγυπτος, η Ευρωπαϊκή Ένωση. Μπορεί οι ΗΠΑ και
η Τουρκία να µην έχουν υπογράψει το Διεθνές Δίκαιο, εν τούτοις
το εφαρµόζουν και οι ΗΠΑ σε νησιωτικές κτήσεις και η Τουρκία
στη Μαύρη Θάλασσα».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Κυρία Κα-
φαντάρη, θα τα καταθέσετε. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Και κλείνω. Οφείλετε, λοι-
πόν, ως Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ, -γιατί εκπροσωπείτε την Κυ-
βέρνηση αυτή τη στιγµή- να συνεχίσετε την πολύπλευρη
εξωτερική πολιτική που κατακτήσαµε επί ΣΥΡΙΖΑ. Κερδίσαµε
νέους συµµάχους στην περιοχή. Να επικυρώσετε, όπως είπαµε
και στην τοποθέτησή µας, διεθνείς συνθήκες προστασίας θαλάσ-
σιου περιβάλλοντος -ακόµα δεν έχουν επικυρωθεί- ώστε η χώρα
µας απρόσκοπτα να ασκήσει τα κυριαρχικά της δικαιώµατα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για το ένα λεπτό επιπλέον.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής, κ. Χαρούλα Καφαντάρη, κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης

Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γκόκα, έχετε

τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα είµαι σύντοµος. Κλείνοντας αυτή τη συζήτηση, θα ήθελα

να επαναλάβω ότι για µας αποτελεί δικαίωση η πρωτοποριακή
επιλογή γι’ αυτό το έργο κατασκευής αγωγού φυσικού αερίου
του EastMed, που η παράταξή µας, µε την κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ το
2011, µε Πρωθυπουργό τον Γιώργο Παπανδρέου και Υπουργό
τον Γιάννη Μανιάτη, είχε δροµολογήσει.

Σήµερα κυρώθηκε η υπογραφή της τετραµερούς διακυβερνη-
τικής Συµφωνίας που υπέγραψαν τρία κράτη και βέβαια, περιµέ-
νουµε την κύρωσή της από τα άλλα δύο κράτη.

Με ευρεία συναίνεση χαιρετίζουµε αυτό το γεγονός. Είναι ιδι-
αίτερα θετικό. Υπήρχαν άλλες απόψεις πριν το 2015 και πριν το
2013. Είναι, όµως, ένα έργο γεωστρατηγικής σηµασίας. Και είναι
µία επιλογή για τη χώρα µας, µία εθνική επιλογή, µία επιλογή που
υιοθετήθηκε και ως επιλογή της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αφού
χρηµατοδοτεί το έργο, σηµαίνει ότι στηρίζει το έργο, αναγνωρί-
ζει τη σηµασία του ως µια εναλλακτική οδό προµήθειας φυσικού
αερίου. Παράλληλα, µειώνει την ισχύ και τη θέση της Τουρκίας
ως µοναδικού φορέα διέλευσης αγωγών και, άρα, µειώνει την
εξάρτηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και δεν είναι µόνο το ποσο-
τικό µέγεθος. Είναι και η προοπτική απέναντι σε όλα όσα συµ-
βαίνουν γύρω από το θέµα της προµήθειας, των προµηθευτών
και των αγορών.

Ελπίζουµε να πάνε όλα καλά στη συνέχεια. Θα πρέπει να
προσδιοριστεί ένα σφιχτό χρονοδιάγραµµα για την έναρξη υλο-
ποίησης του έργου. Τώρα χρηµατοδοτούνται και προχωρούν οι
µελέτες, καθώς και οι αδειοδοτήσεις. Θα πρέπει, όµως, να
έχουµε ένα χρονοδιάγραµµα υλοποίησης και χρηµατοδότησης
της κατασκευής. Βέβαια, θα είναι κρίσιµα τα αποτελέσµατα των
µελετών. 

Φυσικά, θα πρέπει να υπάρχει ένας σχεδιασµός για την εκµε-
τάλλευση του δικτύου, την ανάπτυξή του, εάν µπορεί να µεταφέ-
ρει και επιπλέον κοιτάσµατα. Να υπάρχει, δηλαδή, µία πρόβλεψη
έργου µε µεγαλύτερες δυνατότητες, ούτως ώστε να µπορεί να
έχει την ανάλογη προοπτική. 

Εννοείται ότι πρέπει να δεσµευθούν οι χώρες που υπογρά-
φουν, ότι θα πρέπει να το στηρίξουν στην πράξη, να είναι η µο-
ναδική τους επιλογή και να επηρεάσουν και όσους εµπλέκονται
-είτε είναι εταιρείες είτε είναι άλλες χώρες- στον κύκλο της ενέρ-
γειας και της προµήθειας του φυσικού αερίου για την επιλογή
αυτού του αγωγού.

Κλείνοντας, θέλω να αναφέρω δύο σηµεία.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Το ένα, κύριε Υπουργέ, αφορά στο θέµα της µη υπογραφής

της Ιταλίας. Θεωρούµε ότι είναι κρίσιµο. Ευελπιστούµε ότι θα
έχει θετική εξέλιξη. Ωστόσο, όπως και στην πρωτοµιλία µου είπα,
αλλά και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος έθεσε, θα πρέπει
να δούµε τι ακριβώς συµβαίνει µε αυτή την περίπτωση, για να
δούµε πώς θα µπορέσουµε να έχουµε το καλύτερο αποτέλεσµα.

Σε σχέση µε τη ΔΕΔΑ, δώσατε την απάντηση ότι θα αναπτυχ-
θούν τα δίκτυα και στη Βόρεια Ελλάδα και στην Πελοπόννησο.
Απλά, δεν προσδιορίσατε από ποιον. Θα είναι από τη ΔΕΔΑ ή θα
είναι από ιδιώτες τελικά; Διότι αυτό ήταν το ερώτηµα που θέσαµε
σε σχέση µε την προοπτική της ιδιωτικοποίησης της ΔΕΠΑ. Όταν
η ΔΕΔΑ µειώνει το έργο της και τη δραστηριότητά της, σηµαίνει
και µείωση της αξίας της προς ιδιωτικοποίηση ΔΕΠΑ.

Κλείνω, µε την άσκηση των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων, που
είναι αδιαπραγµάτευτα. Αναφέρω ξανά το θέµα της οριοθέτησης
της ΑΟΖ από την πλευρά µας. Θα πρέπει να προχωρήσουµε σε
αυτή την κατεύθυνση για λόγους και γεωπολιτικούς, αλλά και τε-
χνικούς που αφορούν το έργο. 

Είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι το άρθρο 8 προστατεύει τον
αγωγό. Βεβαίως, δεν διαφωνούµε σε αυτό. Το θέµα, όµως, είναι
πώς προστατεύεται. Θα πρέπει να προστατευθεί µε τρόπο που
να µη δηµιουργεί άλλες καταστάσεις που δεν επιθυµούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κύριε
Γκόκα.
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Καραθανασόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θεωρούµε ότι δεν έχει νόηµα η συνέχιση των µονολόγων. Πα-

ρακολουθήσαµε µε σοβαρότητα τη συζήτηση και θέσαµε ερω-
τήµατα. Αµφισβητήσαµε το αφήγηµα της Κυβέρνησης και των
άλλων κοµµάτων σε σχέση µε τον αγωγό του EastMed. Σεβόµε-
νος όπως πάντα τους συνοµιλητές, δεν θα µπω σε αντιπαράθεση
µε τον κ. Καιρίδη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Καραθανασόπουλο.
Ο κ. Βιλιάρδος έχει τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Φυσικά, η Γερµανία είναι υπέρ των ΑΠΕ, κύριε συνάδελφε,

αφού παράγει και πουλάει. Εµείς µόνο αγοράζουµε και χρεωνό-
µαστε. Επίσης, δεν κλείνει τα εργοστάσια του λιγνίτη πριν το
2038. Δεν είναι ανόητη. 

Όσο για το µέγεθος των κοµµάτων, θυµίζω πως µικρή ξεκίνησε
και η Ρώµη.

Στις υπόλοιπες αταξίες του συναδέλφου, µε όλο το σεβασµό,
δεν αξίζει τον κόπο να απαντήσουµε. 

Όσον αφορά τώρα στα σοβαρά, θέλω να πω τα εξής: 
Πρώτον, ήµασταν υπέρ της εξόρυξης των ενεργειακών απο-

θεµάτων. Ψηφίσαµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Πώς είναι δυ-
νατόν, λοιπόν, να µην ψηφίσουµε τους αγωγούς; Γιατί αγωνία
-όπως αναφέρατε προηγουµένως- για το αυτονόητο;

Δεύτερον, κρίναµε τη συµφωνία που υπογράψατε. Νοµίζετε
ότι δεν θα έπρεπε, ειδικά όταν διαπιστώσαµε τόσα λάθη και
τόσες ασάφειες; 

Τρίτον, προφανώς οι απαντήσεις στα ερωτήµατα που θέσαµε
και στις επιφυλάξεις µας και εδώ και στην επιτροπή δεν µπορούν
να είναι το χαµόγελο και η ειρωνεία. Δεν είναι απάντηση ούτε επι-
χείρηµα η ειρωνεία. Λυπάµαι πολύ!

Τέταρτον, είπαµε εµείς να µην ενισχύσουµε τις σχέσεις µας µε
το Ισραήλ; Το αντίθετο ακριβώς είπαµε. Ξέρετε, όµως, οι καλοί
λογαριασµοί κάνουν τους καλούς φίλους. Στην αντίθετη περί-
πτωση χαλούν οι σχέσεις. Δυστυχώς, αυτό ακριβώς διακινδυ-
νεύετε. 

Πέµπτον, αναφέραµε πως αποτελεί µεγάλο πρόβληµα η µη
συµµετοχή της Ιταλίας. Εσείς νοµίζετε πως δεν είναι πρόβληµα;
Έχετε κάποιο σχέδιο αντικατάστασής της; Θέλετε να µας το
πείτε; 

Το ίδιο αναφέραµε για την ΑΟΖ. Νοµίζετε πως δεν ήταν σωστή
η θέση µας όσον αφορά τη µη ανακήρυξη της ΑΟΖ; Έχετε κάτι
άλλο; Θέλετε να µας το πείτε;

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι φυσικά θα ψηφίσουµε τη συµ-
φωνία. Είµαστε συνεπείς µε τις θέσεις µας. Δυστυχώς, όµως, θα
µείνει στα χαρτιά. Και αυτό θα είναι η δική σας ευθύνη, όχι η δική
µας. Η δική σας ευθύνη και όχι της Ελληνικής Λύσης!

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο τελευταίος εκ των

εισηγητών, ο κ. Αρσένης έχει τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, περιµένουµε να ζητήσετε συγγνώµη από τις

περιβαλλοντικές οργανώσεις, τα κινήµατα και όσους χαρακτηρί-
σατε προδότες στην οµιλία σας στην επιτροπή, πάλι την οµιλία
που διαφηµίσατε ο ίδιος µέσα από τα µέσα κοινωνικής δικτύω-

σης. 
Είχατε την ευκαιρία και δεν καταδικάσατε τις δηλώσεις του ει-

σηγητή σας. Βλέπετε, όµως, ότι το κλίµα που δηµιουργήσατε,
έχει περάσει ήδη στα στελέχη σας, έχει περάσει ήδη στην κοι-
νωνία και οδηγούνται αυτή τη στιγµή να χαρακτηρίζουν τους πο-
λιτικούς τους αντιπάλους ως υπηρετούντες ξένα συµφέροντα.
Εκεί είναι η ευθύνη σας. Και εάν αύριο υπάρξει κάποιο επεισόδιο
µε ανθρώπους που κινηθούν εθνικιστικά ενάντια περιβαλλοντι-
κών οργανώσεων, θα έχετε ηθική αυτουργία. Για αυτό σας ζητάω
τώρα να ανακαλέσετε. 

Μας φέρνετε να επικυρώσουµε µία συµφωνία για έναν αγωγό.
Σας ζητάµε να ακυρωθεί αυτή η συµφωνία και να αποσύρετε το
περιβαλλοντοκτόνο νοµοσχέδιό σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Αρσένη.
Ολοκληρώθηκε ο κύκλος των δευτεροµιλιών.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να ολοκληρώσουµε τη συ-

ζήτηση. Θερµή παράκληση για µία σύντοµη παρέµβαση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω πως ήµουν αναλυτικός
στην πρώτη µου τοποθέτηση. Ο διάλογος, ο οποίος συνεχίστηκε
και τον οποίο παρακολούθησα, στην πραγµατικότητα κινήθηκε
στο ίδιο µοτίβο, µε τα ίδια επιχειρήµατα. Αισθάνοµαι ότι δεν έχω
να προσθέσω κάτι καινούργιο σε σχέση µε αυτά τα οποία είπα
τόσο από το Βήµα προηγουµένως, όσο και κατά τη συζήτηση
στην επιτροπή πριν από τρεις µέρες. 

Θέλω να ευχαριστήσω τους συναδέλφους όλων των κοµµάτων
-και αυτούς που υπερψηφίζουν και αυτούς που καταψηφίζουν-
για τη συµβολή τους στο διάλογο.

Να πω, απλά, κλείνοντας, ότι αισθάνοµαι ιδιαίτερα ικανοποι-
ηµένος για το ότι τα πράγµατα ήρθαν έτσι ώστε και εγώ να συν-
δεθώ προσωπικά µε ένα ιστορικής σηµασίας σχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Στο σηµείο αυτό κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της
αρχής και των άρθρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας: «Κύρωση της Διακυβερνητικής Συµ-
φωνίας µεταξύ της Κυπριακής Δηµοκρατίας, του Κράτους του
Ισραήλ, της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Ιταλικής Δηµοκρα-
τίας για ένα Σύστηµα Αγωγού για τη µεταφορά φυσικού αερίου
από την Ανατολική Μεσόγειο προς τις ευρωπαϊκές αγορές». 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. Παρακαλώ να ανοί-
ξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας και να ξεκινήσει
η διαδικασία της ψηφοφορίας. Θερµή παράκληση οι εισηγητές
και οι ειδικοί αγορητές να παραµείνουν στην Αίθουσα, διότι πρέ-
πει στο τέλος να υπογράψουν.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης):Εφόσον έχετε ολο-

κληρώσει τη ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Οι θέσεις των κοµ-
µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης, εµφανίζονται στις οθόνες της Αίθουσας και έχουν ως
εξής:
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Κύρωση της Διακυβερνητικής Συµφωνίας µεταξύ της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας, του Κράτους του Ισραήλ, της Ελληνικής

Δηµοκρατίας και της Ιταλικής Δηµοκρατίας για ένα Σύστηµα
Αγωγού για τη µεταφορά φυσικού αερίου από την Ανατολική

Μεσόγειο προς τις ευρωπαϊκές αγορές
Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο πρώτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο Άρθρο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

13038 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Κύρωση
της Διακυβερνητικής Συµφωνίας µεταξύ της Κυπριακής Δηµο-
κρατίας, του Κράτους του Ισραήλ, της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Ιταλικής Δηµοκρατίας για ένα Σύστηµα Αγωγού για τη
µεταφορά φυσικού αερίου από την Ανατολική Μεσόγειο προς τις
ευρωπαϊκές αγορές» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συ-
ζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Κύρωση της Διακυβερνητικής Συµφωνίας µεταξύ της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας, του Κράτους του Ισραήλ, της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Ιταλικής Δηµοκρατίας για ένα Σύστηµα
Αγωγού για τη µεταφορά φυσικού αερίου από την Ανατολική
Μεσόγειο προς τις ευρωπαϊκές αγορές

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που προβλέπει το άρθρο 28 πα-
ράγραφος 1 του Συντάγµατος, η Διακυβερνητική Συµφωνία µε-
ταξύ της Κυπριακής Δηµοκρατίας, του Κράτους του Ισραήλ, της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Ιταλικής Δηµοκρατίας για ένα
Σύστηµα Αγωγού για τη µεταφορά φυσικού αερίου από την Ανα-
τολική Μεσόγειο προς τις ευρωπαϊκές αγορές, που υπογράφηκε
στην Αθήνα, στις 2 Ιανουαρίου 2020, το κείµενο της οποίας, σε
πρωτότυπο στην αγγλική και σε µετάφραση στην ελληνική
γλώσσα, έχει ως εξής:
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13040 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13042 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13044 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13046 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13048 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13050 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13052 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13054 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13056 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13058 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13060 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13062 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13064 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13066 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13068 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13070 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13072 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13074 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΖ’ - 14 ΜΑΪΟΥ 2020 13075



13076 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13078 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13080 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 18
παράγραφος 1 αυτής.

Αθήνα,..........................2020

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύ-
ρωση των Πρακτικών της σηµερινής συνεδρίασης ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 16.47’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο
ηµέρα Παρασκευή 15 Μαΐου 2020 και ώρα 9.00’ µε αντικείµενο
εργασιών κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΖ’ - 14 ΜΑΪΟΥ 2020 13081

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                   ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


